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Če kdo želi oblast, naj Jo ima 
Franjo Bartolac posebej za No¥l tednik o odstopu 

Velenjski izvršni svet je 
pred dnevi sprejel sklep o od-
stopu izvršnega sveta, pred-
sednik Franjo Bartolac pa je še 
istega dne (15. decembra) 
o tem obvestil občinsko skupš-
čino. Kakšni so bili razlogi za 
odstop, smo povprašali Franja 
Bartolaca. 

»Temeljni razlog za to je bil 
v tem, ker nekateri odborniki 
skupaj s predsednikom občin-
ske skupščine že več kot eno 
leto ne izbirajo sredstev za de-
lovanje proti Izvršnemu svetu. 
Prvi napadi nanj so se začeli 
v bistvu po približno dveur-
nem razgovoru z gospodom 
Vanetom Gošnikom in to ta-
krat ko sta si bila on in pred-
sednik občinske skupščine 
Fankracij Semečnik še v laseh. 
Takrat je gospod Gošnik zah-

teval od mene, da se opredelim 
proti poredsedniku skupščine, 
zaradi na skupščini sprejetega 
sklepa v zvezi s cenami komu-
nali ih storitev in stanarin. Iz-
vršni svet naj bi po njegovem 
iz skupščinskega postopka 
umaknil odlok o ustanovitvi 
javnega zavoda za ekološke 
raziskave z utemeljitvijo, da 
v Ljubljani pripravljajo usta-
novitev Ekološkega inštituta 
in bi jim morebitna ustanovi-
tev javnega zavoda v Velenju 
lahko škodovala. Moj odgovor 
je bil kratek in jasen. Rekel 
sem mu, da se bom na izvrš-
nem svetu zavzel za to, da se 
odlok umakne iz postopka, če 
mi zagotovi, da bo takoj in 
s skupnimi močmi ustanovljen 
Ekološki inštitut v Velenju. 
Tukaj je namreč okjolje bolj 

onesnaženo in tu obstoja po-
treba po strokovnem obravna-
vanju onesnaževanja in to ne-
odvisno od onesnaževalcev. 
Povedal sem mu, da proti 
predsedniku skupščine ne mi-
slim delovati, ker za to ta tre-
nutek nimam nobenih ra-
zlogov. 

Gošnik je Zcihteval tudi to, 
da izvedemo združitev organa 
za varstvo okolja in urejanje 
prostora, ne da bi za to imel 
kakšno utemeljitev ter zahte-
val zamenjavo člana izvršnega 
sveta, ki je zadolžen za to po-
dročje. Razumljivo je, da na 
takšno izsiljevanje nisem hotel 
pristati. Obljubil mi je, da me 
bo zaradi tega začel napadati 
z vsemi mogočimi sredstvi in 
da me bodo ovirali pri delu, 
kjer koli bo možno. Tako so za 

začetek izbrali proračun za le-
to 1991. Kaj vse so očitali meni 
in izvršnemu svetu! To je bUa 
prava tekma med posamezniki 
v tem, kdo bo izrekel več ob-
tožb in po možnosti čim bolj 
obremenjujočih. Očitke so pri-
kazovali v obliki senzacij, da 
bi bili novinarjem čim bolj za-
nimivi. Ko so bili prepričani, 
da so naredili vse in da je ra-
zrešitev izvršnega sveta samo 
še formalnost, so razrešnico 
tudi vložili. In kaj se je zgodi-
lo? Manj kot četrtina odborni-
kov se je strinjala z razrešitvi-
jo. Po razglasitvi rezultatov 
gospod Semečnik niti ni skri-
val razočaranja. Pravzaprav 
takrat ni zmagal izvršni svet, 
pač pa odborniki, ki so se od-
ločili, da počakajo na pregled 
proračuna in poslovanja 

upravnih organov s strani 
SDK. Rezultat pregleda je bil 
v preknjiženju nekaj nalogov 
v rednosti par tisočakov in pa 
ugotovitev, da so še vedno ne-
izterjana sredstva od likvida-
cije podjetja HPH, za kar pa ta 
izvršni svet ne more prevzeti 
odgovornosti. 

Osebno sem potem od go-
spoda Semečnika pričakoval 
odstop. Toda ne! Podtikanja, 
ovadbe Javnemu tožilstvu in 
obtožbe so se vrstile še naprej. 
Ponovno so potekale preiskave 
in poročila znova niso prinesla 
ničesar. Potem so se domislili, 
da izvršni svet ni realiziral 
sklepa Skupščine in odločbe 
Republiškega sanitarnega in-
špektorja, da morajo v TEŠ do 
konca leta 1992 zmanjšati 
emisiio S02 za 90 % glede na 

leto 1980. Gospod Gošnik je 
znova prevzel funkcijo vlaga-
telja razrešnice. Skupščinske 
komisije so bile znova zaposle-
ne in so v poročila zapisale, da 
v tem ne najdejo osnove za ra-
zrešitev. Nekateri so bili znova 
razočarani, potem pa se je go-
spod Semečnik odločil, da 
stvar vzame v svoje roke. Zah-
teval je razširitev predloga ra-
zrešnice na kadrovsko politiko 
v upravi, kljub temu, da je ta 
izvršni svet ni izvajal, ker za to 
ni bilo potrebe ter razširitev 
na inkriminirana dejanja 
v zvezi z obnovo Starega Vele-
nja in kdo ve, kaj vse še. 

Po vsem tem je bil za izvršni 
svet zaključek zelo preprost. 
Če si nekdo tako zelo želi imeti 
oblast, naj jo ima! Mi smo delo 
v izvršnem svetu jemali kot 
katero koli drugo. Sicer pa je 
bilo racionalno odstopiti, ker 
se nam zdi škoda energije, ki 
so jo gospodje trošili, da bi nas 
razrešili, namesto, da bi jo 
uprabljali za dobrobit doline. 

JANEZ VEDENIK 

Škarje in platno 
v rokah vlade 

Prihodnje leto se na področ-
ju telefonije na Celjskem obeta 
resen zastoj v razvoju. Plani so 
sicer pripravljeni, vendar niso 
niti približno pokriti viri za 
njihovo uresničevanje. 

To so med drugim povedali 
na tiskovni konferenci v celj-
skem PTT podjetju, ki so jo 
sklicali minuli teden, na njej 
pa je vodstvo predstavilo tudi 
njihovo dejavnost v letošnjem 
letu. Število pošt se letos ni 
spremenilo, še vedno jih je 66, 
ena enota pa v povprečju 
opravlja storitve za 3.830 pre-
bivalcev, kar pomeni večjo go-
stoto kot znaša republiško 
povprečje. Kljub težavam so 
letos uspeli narediti korak na-
prej pri razvoju telefonskih 
kapacitet. V zadnjih enajstih 
mesecih se je zmogljivost tele-
fonskih central povečala 

skupno za 3.744 priključkov, 
do konca leta računajo še na 
624 priključkov. Nove kapaci-
tete gradijo izključno v digi-
talni tehnologiji, skupna ka-
paciteta central ob koncu leta 
znaša že preko 60 tisoč naroč-
niških priključkov. Konec leta 
je na njihovih seznamih okoli 
49.300 naročnikov. Vzporedno 
s telefonskimi centralami so 
bile zgrajene tudi medkrajev-
ne povezave, zgradbe in kra-
jevna omrežja. Letos so tako 

zgradili 208 km glavnega in 
distributivnega telefonskega 
omrežja ter 300 km razvodne-
ga telefonskega omrežja. Po-
močnik direktorja PTT podjet-
ja Celje Ivan Slamnik je oce-
nil, da so letos kljub pomanj-
kanju denarja naredili korak 
naprej v razvoju, povečal se je 
obseg PTT storitev, boljša je 
bila produktivnost, vendar je 
njihovo delo vseskozi ovirala 
vlada z zadrževanjem cen. 

Kako se bomo na področju 
telefonije razvijali v prihod-
njem letu, bo odvisno pred-
vsem od razpoložljivega de-
narja. Računajo na proračun, 
dogovorjanje z bodočimi na-
ročniki ter sredstva za demo-
grafsko ogoržena ombočja. 
Načrti so pripravljeni, realno 
pa bodo lahko zagotovili de-
narne vire le za naslednje ob-
jekte: zamenjavo KATC Sol-
čava z novo v digitalni tehniki 
kapacitete 240 naročniških 
priključkov, razširitev KATC 
Vojnik, paralelno digitalno 
vozlišče ^ n t j u r , kapacitete 
1440 naročniških priključkov 
s pripadajočim prenosom na 
relaciji Celje-Šentjur, nadalje 
načrtujejo razširitev lokalnih 
kapacitet v mestu Celje za 
5000 številk v digitalni tehno-
logiji, kar naj bi bilo narejeno 
do jeseni 1994. V ta sklop spa-
da tudi zgradba za RATC III 
Lava ter ustrezne povezave in 
vlaganja v preusmeritev kra-
jevnega omrežja v Celju. 
V PTT podjetju računajo še na 
zamenjavo KATC Amače, na 
področju izgradnje krajevnih 
kabelskih omrežij pa je zago-
tovljena izgradnja za Donačko 
Goro in Stojno selo. 

m 

Zadnje dni leta bo delavcem 
PTT povzročilo veliko dela iz-
plačevanje pokojnin, ki jih bo-
do v SPIZ začeli izplačevati 
šele zadnja dva decemberska 
dneva. Delavci PTT podjetja 
obljubljajo, da bodo storili 
vse, kar je v njihovi moči, da 
bodo upokojenci pravočasno 
dobili pokojnine. 

Center za socialno delo tudi v Konlloah 
Na zasedanju zborov občinske skupščine še o Izdatkih za gradnjo telovadnice 

Tik pred zdajci so se v konjiški občini 
odločili za ustanovitev lastnega Centra 
za socialno delo. Če tega ne bi naredili še 
letos, bi bila po novem letu ustanovitelji-
ca Centra republika. Tudi o tem se bodo 
odločali v ponedeljek na zadnjem letoš-
njem zasedanju občinske skupščine. 

Konjiška občina je ena redkih, kjer 
Center za socialno delo doslej še ni bil 
ustanovljen. Po doslej veljavnem zakonu 
je socialno varstveno dejavnost, ki je 
v pristojnosti Centra, za občino opravljal 
Center za sociabio delo Celje. Kot je na 
p ^ j e m zasedanju ugotavljal tudi konji-
ški izvršni svet, ustcuiovitev centra v ob-
čini ne bo prinesla novih stroškov. Delo 
bi naj opravljalo 11 delavcev, ki so že 

doslej opravljali delo za Center v okviru 
občinskih upravnih organov. Izvršni svet 
je tudi predlagal, da skupščina za vršilko 
dolžnosti direktorja Centra za dobo še-
stih mesecev imenuje socialno delavko 
Mileno Verdel, ki je že sedaj v občini 
odgovorna za področje socialnega var-
stva. Skupščinska komisija za volitve in 
imenovanja predlog podpira. 

Med predlogi komisije za volitve in 
imenovanja na tokratnem zasedanju 
skupščine je tudi sprememba vodstva 
konjiškega Zdravstvenega doma. Tako bi 
naj na lastno željo s 15. januarjem razre-
šili Marijo Poličar, za vršilko dolžnosti 
direktorice javnega zavoda pa imenovali 
zdravnico Olgo Čanžek. 

Za poslance so pripravili tudi celovito 
poročilo o izdatkih za izgradnjo telovad-
nice v Slovenskih Konjicah. Skupaj so 
doslej vanjo vložili 87 milijonov tolarjev, 
od tega 33 milijonov iz krajevnega samo-
prispevka. Neplačanih obveznosti imajo 
še nekaj preko 8 milijonov tolarjev, ki jih 
bo treba najti v prihodnjem letu. Da pa je 
bila ne glede na stroške telovadnica res-
nično potrebna, potrjuje poročilo o njeni 
zasedenosti. Dnevno je zasedena od 7.30 
do 22. ure, poleg za šolsko vadbo dveh 
šol, treninge klubskih ekip ter rekreacij-
sko vadbo, pa je namenjena tudi pripra-
vam vrhunskih športnikov, športnim in 
drugim prireditvam. 

MILENA B. POKLIČ 

Predsednik Skupščine občine Celje sklicuje za torek, dne 
29. decembra 1992 ob 8. uri v veliki dvorani Narodnega 
doma v Celju, Trg svobode 9 nadaljevanje prekinjene 26. 
skupne seje zborov občinske skupščine Celje. Poslanci bodo 
obravnavali informacijo o aktivnostih pri odpravi posledic suše 
v občini Celje, predlog odloka o ZN za gasilski dom v Zagradu 
in za zapolnilno poslovno-stanovanjsko gradnjo ob Ločnici 
- hitri postopek ter predlog odloka o uvedbi uličnega sistema 
v naselju Trnovlje pri Celju - hitri postopek in osnutke odlokov 
o zavarovanju in začasnem urejanju reiziskanih in neraziska-
nih in še neugotovljenih grobišč in grobov vojnih in povojnih 
žrtev revolucije na območju občine Celje, o spremembah in 
dopolnitvah odloka o sestavi in pristojnosti zborov SO Celje in 
izvolitvi funkcionarjev 8 0 Celje in o spremembah in dopolni-
tvah odloka o ZN Nova vas. 

Po končani 26. seji bodo zboh z nadaljevanjem 27. skupne 
seje zborov obravnavali sprejem sklepa o podaljšanju roka za 
vložitev kandidatur za predsednika Izvršnega sveta. 

Zbori ot)činske skupščine bodo nadaljevali delo na 28. 
zasedanju zborov občinske skupščine, kjer bodo obravna-
vali predloge Komisije za volitve, imenovanja in kadrovske 
zadeve, predlog Komisije za otičinska priznanja in odlikovanja 
za imenovanje častnega občana občine Celje, predloge odlo-
kov o uporabi sredstev rezerv otičine Celje - hitri postopek, 
o začasnem financiranju javne porat>e v letu 1993 v občini 
Celje - hitri postopek in o ureditvi cestnega prometa v naselju 
občine Celje. Na seji tjodo obravnavali tudi odgovore na 
vprašanja in pobude poslancev ter vprašanja in pobude po-
slancev. 

Poslanci za 
piinifikacilo 

V onesnaženem Šentjurju že 
dolgo razmišljajo o plinifika-
ciji, lotili pa so se tudi potreb-
ne pravne podlage. Potem ko 
se je pred dnevi odločil za 
sprejem osnutka odloka 
o oskrbi prebivalstva s plinom 
domači izvršni svet, se je pre-
tekli teden še občinska skupš-
čina. 

Gre za za podelitev koncesi-
je za oskrbo s plinom, ki je, 
zaenkrat, ekonomsko opravič-
i v a le za območje mesta 
Šentjur, Hruševca in Nove va-
si. Na zasedanju občinske 
skupščine je predstavnik iz-
vršnega sveta povedal, da se 
bodo o roku za podelitev kon-
cesije odločili naknadno: zna-
no je, da je v osnutku predvi-
den 29-letni rok. To je rok, ki 
ga želi tudi italijanska družba 
Dondi, s katero so se člani 
šentjurskega izvršnega sveta 
še največ pogovarjali. 

V sprejetem osnutku odloka 
so podrobno zapisani pričako-
vani odnosi med občino in bo-
dočim koncesionarjem, pri če-
mer so se Šentjurčani zavaro-
vali, da cena plina ne bo smela 
presegati cene plinskega olja, 
z upoštevanjem kalorične 
vrednosti seveda. Po sprejetju 
osnutka odloka se bodo, ver-
jetno že na prihodnji skupš-
činski seji, odločali že o pred-
logu odloka, po pogovorih 
z interesenti bodo Šentjurčani 
razpisali natečaj, po izbiri po-
nudnika pa pogajali o po-
godbi. 

S plinifikacijo Šentjurja že-
lijo začeti že prihodnje leto, 
pri tem pa računajo tudi s po-
vezovanjem znotraj celjske re-
gije. 

BRANE JERANKO 

PODJETJE POSEST d.o.o. 
Podjetje za trgovino, inženiring in posredovanje 

PROMET Z NEPREMIČNINAMI 

/. Prodamo po ugodnih pogojih: 
1. Dva apartmaja v Zrečah. Lokacija apartmajev je stanovanjsko naselje v Zre-
čah v neposredni bližini TERM Zreče, Trgovskega centra Zreče in v oddaljenosti 
18 km od smučarskega centra Rogla. Apartmaji so novi in še niso bili vseljeni. 

2. Proizvodni obrat ob Marit)orski cesti v Celju, ki obsega pisarniške in proiz-
vodne prostore v skupni izmeri 1896,00 m .̂ Prostori so izpraznjeni in jih je 
mogoče takoj uporabiti. Prostore je možno koristiti za trgovsko dejavnost, 
tekstilno dejavnost, vsakršno skladi^no dejavnost... ipd. 

3. Objekt v kompleksu na Spodnji Hudinji v Celju. Velikost objekta je 3360,00 m^ 
v kleti, pritličju in dveh etažah. Do objekta vodi asfaltirana cesta in industrijski tir. 
Notranji transport pa je možen s tovornim dvigalom in stopniščem. 
Objekt je izpraznjen in ga je mogoče takoj koristiti. Objekt je možno koristiti za 
sprejem živil, pakiranje živil in distribucijo v maloprodajno mrežo, nadalje za 
skladišče raznoterega materiala, za salon pohištva s skladiščem pohištva, za 
prodajo gradbenega materiala in izdelkov za zaključna dela... ipd. 

//. Kupimo 
1. Stanovanja velikosti od 45-70 m^ v središču mesta, locirano v I. ali II. 
nadstropju 

2. Poslovne prostore v središču Celja, po možnosti v peš coni. Lokali naj bodo 
locirani v pritličju ali I. nadstropju. 

III. Splošno: i". 
1. Kupce smo pripravljeni kreditirati 
2. Nepremičnine pod 1/2 in 1/3 lahko kupci kupijo tudi po delih 
3. Oglasite se po telefonu na št. 063/26-240, interna 201 in 335, ali pa nas 
obiščite na Vodnikovi 2, Celje, II. nadstropje. 

Ob skorajšnjem zaključku poslovnega leta 1992 želimo poslovnim 
partnerjem 

Vesele božične praznike in srečno novo leto 1993 
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Kdo bo plačal boljši zrak? 
v sodelovanju z ministrstvom za 

zdravstvo, družino in socialno varstvo 
ursničuje celjsko podjetje EKO PLUS 
projekt dezinfekcije infektivnih od-
padkov zdravstvenih ustanov v Slove-
niji. 

Za dezinfekcijo odpadkov so sprejeli 
tehnologije firme Roland KG in sicer 
mobilno napravo ZDA M3. Za nakup 
naprave bo prispeval Zavod za zdrav-
stveno zavarovanje Slovenije kredit 
v višini 60 odstotkov celotne naložbe. 

vredne milijon in pol nemških mark. 
Ostanek bodo pokrili investitor in pro-
izvajalec opreme z ino kreditom. Zanj 
je prejšnj i teden dal jamstvo celjski 
izvršni svet. 

S to napravo bodo v celoti rešili pro-
blem bolnišničnih odpakov za vso Slo-
venijo, kot običajno pri novostih, pa 
cena ne bo nizka. V celjski bolnišnici 
so se že obrnili na pristojno ministr-
stvo s vprašanjem, kdo bo pokril stro-
ške, ki so za 60 odstotkov višji, kot so 

bili pri starem, sicer povsem nepri-
mernem načinu sežiganja odpadkov. 

Poleg neoporečnega odstranjevanja 
bolnišničnih odpadkov z novo napra-
vo, ki bi na j pričela z delom 1. marca 
prihodnje leto, pa nameravajo v celjski 
bolnišnici storiti za okolje še kaj več 
- na primer nadaljevati z zbiranjem 
reciklažnih materialov, še zlasti pa-
pirja. 

MBP 

Slaba 
udeležba 

v krajevni skupnosti Kri-
stan vrh, v šmarski občini, so 
se v nedeljo odločali o uved-
bi krajevnega samopri-
spevka. 

S programom so se izreka-
li o posodobitvi devetih kra-
jevnih cest. Samoprispevek 
ni bil izglasovan, saj je zanj, 
od potrebne polovice, glaso-
valo le 37 odstotkov volilnih 
upravičencev. 

Referenduma se je udele-
žilo 62 odstotkov upravi-
čencev. 

BJ 

Odločilo šest glasov 
Krajani Loč so se v nedeljo 

na dveh referendumih odlo-
čali o uvedbi šestega krajev-
nega samoprispevka in 
o usodi tamkajšnjega letališ-
ča. Obakrat so rekli ne. 

Za uvedbo krajevnega sa-
moprispevka je glasovalo 
49,32 odstotka krajanov. Sa-
mo šest glasov je tako 
zmanjkalo, da bi bil samo-
prispevek tudi sprejet. Kot 
nam je povedal predsednik 
sveta krajevne skupnosti 
Alojz Kračim, bodo v Ločah 

sedaj temeljito razmislili, 
kako naprej: »Samoprispev-
ki kot oblika financiranja 
razvoja kra ja so sicer že pre-
živeti, vendar zaenkrat dru-
gih zanesljivih denarnih vi-
rov še ni. Dokler to ne bo 
urejeno — in prepričan sem, 
da vsaj še dve leti ne bo, je 
ves razvoj vezan na samopri-
spevke. Verjetno bomo tudi 
v Ločah morali razmisliti 
o ponovitvi referendvuna.« 

Krajani se se odločali tudi 
o nadal jnj i usodi športnega 

letališča v Ločah. Večinsko 
so se izrekli proti načrtom 
Aero kluba Slovenske Konji-
ce, ki želi letališče nekoliko 
povečati in postaviti hangar-
je. Tudi z razvojem na tem 
področju torej nič ne bo, še 
najbolj pa je prizadet Aero 
klub, ki že ima tako letalo 
kot tudi hangar, a ne more 
ne enega ne drugega postavi-
ti na najbližjem letališču, ki 
so ga sami z velikim trudom 
uredili v pretelih letih na za-
močvirjenem zemljišču. 

MILENA B. POKLIČ 

Slovo Zdravstvenega centra 
s 1. januarjem bo dokonč-

no zaživela nova organizira-
nost zdravstva na celjskem 
območju. Iz organizacijskih 
enot Zdravstvenega centra 
Celje bodo z izločitvijo na-
stali samostojni javni zavodi 
s področja osnovnega, bol-
nišničnega in specialistične-
ga zdravstva. 

Zaradi tega je bila potreb-
na tudi sprememba organizi-
ranosti dosedanjih slmpnih 
dejavnosti. Lastne uprave 
oziroma strokovne službe 

bodo imeli javni zavodi 
Splošna bolnišnica Celje, 
Psihiatrija Vojnik, Zdrav-
stveni dom Slovenske Konji-
ce in Zdravstveni dom Šent-
jur ter Zavod za socialno 
medicino in higieno Celje. 

Vsi ostali javni zavodi s po-
dročja osnovnega zdravstva 
pa so ustanovili Skupnost 
zavodov osnovnega zdrav-
stva celjske regije, ki bo za-
nje opravljala strokovno ad-" 
ministrativna dela. 

Zaradi sprembe organizi-
ranosti bodo v administraciji 
izgubile delo tri delavke, vse 
ostale pa so prerazporedili: 
v bolnišnico 51, v skupnost 
zavodov 34, v konjiški 
zdravstveni dom 3,5, v šentr-
jurskega 3 in v Zavod za so-
cialno medicino in higieno 2. 
Problem, ki ga še niso 
ustrezno razrešili, pa je raz-
korak med usposobljenostjo 
delavcev in potrebami posa-

- meznih novih zavodov 
MBP 

Šmarčani 
imajo 
grb 

v šmarski občini so se, 
kot zadnji v Sloveniji, od-
ločili za svoj občinski grb 
in tudi za zastavo. Gre za 
starodavni grb grofov 
Gaisruckov, nekdanjih 
lastnikov Jelšingrada, 
upodobljen na freskah 
šmarskih kult i imih spo-
menikov. Po originalu ga 
je oblikoval priznani do-
mači arhitekt, Peter Pla-
ninšek, ki ga je uporabil 
tudi na občinski zastavi. 
Občinski grb in zastavo 
potrebujejo predvsem za 
protokolarne zadeve, za-
radi znanih lokalizmov 
pa pred meseci ni bilo 
mogoče, da bi se sploh 
lahko odločali o grbu za 
avtomobilske tablice. Po-
nekod v sedanji občini so 
računali s hitro delitvijo 
na več manjših občin, pri 
tem pa v Rogaški Slatini 
ne bi bili zadovoljni z gr-
bom Šmarja in podobno. 
Ker je znano, da bodo še 
nekaj časa skupaj, so se 
vendar odločili za modro-
beli grb z bivoljimi rogovi 
in jelšino vejico. Na ob-
činski zastavi pa so upo-
dobljeni poševni modro 
beli pasovi, z Gaisrucko-
vim grbom v sredini. 

BJ 

Kako se bodo 
odločili 
Bistričani? 

v Bistrici nameravajo 
v prihodnjih petih letih z de-
narjem, zbranim iz samopri-
spevka, sofinancirati asfalt-
no podlago za osem kilome-
trov cest, nova avtobusna 
postajališča, pločnike in ka-
nalizacijo v krajevnem sre-
dišču, kjer bi tudi razširili 
obstoječe pokopališče (z 
zbranim denarjem bi uredili 
tudi njegovo okolico ter oz-
vočili mrliško vežico). 

V KS bi prav tako sofinan-
cirali redno in zimsko vzdr-
ževanje cest, obnovo dotra-
jane asfaltne podlage, vzdr-
ževanje doma krajanov, širi-
tev PTT omrežja ter gradnjo 
gasilskega doma. Pri tem bi 
za omenjene naložbe prido-
bili še 36 milijonov SIT iz 
občinskega proračuna. 

Na lanskem referendumu 
o uvedbi samoprispevka se je 
večina krajanov odločila 
»za«, zaradi prenizke ude-
ležbe pa samoprispevka niso 
uvedli. 

BJ 

Izbira zdravnika 
Nova zdravstvena zakonodaja med drugim uvaja 

tudi izbiro zdravnika, ki ni vezana na k ra j bivališča ali 
zaposlitve. Zakon tudi predvideva, da mora vsak 
zdravnik imeti register svojih pacientov. Osebnega 
zdravnika (splošnega in specialista) si bomo izbrali 
na jmanj za leto dni. Ta čas se lahko skrajša le, če pride 
med pacientom in zdravnikom do nesporazumov ali 
nezaupanja. 

Z izbiro se ne mudi, saj bodo registre urejali še celo 
prihodnje leto. Najpreprosteje si boste zdravnika 
izbrali ob svojem prvem naslednjem obisku v zdrav-
stvenem domu. Ce si zdravnika ne boste izrecno 
izbrali, bo vaš zdravnik tisti, ki vas je v določenem 
koledarskem letu prvi sprejel na zdravljenje. 

Vaš osebni zdravnik bo skrbel ne le za vaše zdravlje-
nje in napotitve k specialistom, temveč tudi za zdrav-
stveno dokumentacijo. Te pravice ne bo imel noben 
drug zdravnik. 

MBP 

Neizkoriščeno tudi, kar imajo 
v šentjurski občini ugotav-

ljajo, da so doslej premalo iz-
koristili svoje turistične mož-
nosti. V tej občini turizma ta-
ko rekoč ni, to kar imajo, pa ne 
uspejo ponuditi. Zato so v do-
mačem izvršnem svetu pripra-
vili obširnejše gradivo, kjer 
opozarjajo na priložnosti, ovi-
re, cilje in usmeritve za delo. 

Za stacionarni turizem pra-
vih pogojev še ni, zato računa-
jo zlasti na izletništvo in re-
kreacijo, lovski turizem in ri-
bolov. I^i tem pa šentjurska 
občina prednjači z bližino 
znanih zdravilišč, pomembni-
mi kulturnimi spomeniki in 
s slikovito naravo. Ovire so 
zlasti v pomanjkanju kakršne 
koli razvojne strategije, slabih 

komunikacijah in v razmero-
ma nizki zavesti o pomenu do-
mače kulturne dediščine, ugo-
tavljajo avtorji. 

Počasi se premika v šentjur-
skem Zgornjem trgu, kjer bi 
v prihodnjih mesecih začeli 
z urejanjem odkupljene Ipav-
čeve hiše, v bolj oddaljeni pri-
hodnosti pa računajo tudi 
z urejenimi pročelji in lokali, 
z galerijo ter prireditvami. 
V bližini mesta sta antični in 
srednjeveški Rifnik ter Slivni-
ško jezero, ki pa ju je, zaradi 
slabih oznak, težko najti. Mož-
nosti ponuja tudi zgodovinska 
Ponikva in to predvsem ro-
marskega turizma: pri tem pa 
se v občini nikakor ne uspejo 

zmeniti za ureditev Slomškove 
rojstne hiše, čeprav je investi-
tor že znan. Blizu Ponikve so 
še zaščiteno rastišče redke ve-
likonočnice, zapuščeni ribniki 
ter vinogradniška pokrajina, 
kjer računajo z bodočo vinsko 
cesto ter s turističnimi kmeti-
jami. V južnem delu občine pa 
se ponuja zgodovinski trg Pla-
nina, kamor so, v prvi polovici 
stoletja, že prihajali številni 
gosti. 

Ustvarjalci gradiva predla-
gajo, da bi pripravili posamez-
ne progrcune, jih razdelili na 
projekte, nato pa imenovali iz-
vedbene odbore vseh zaintere-
siranih. 

BRANE JERANKO 

Obvestilo 
bralcem 

Naslednja številka No-
vega tednika bo izšla 7. ja-
nuarja 1993. Opravičujemo 
se, ker nismo objavili RTV 
sporeda za prvi teden leta 
1993. Žal nam ga RTV Slo-
venija ni poslala pravo-
časno. 

SVET MED TEDN® M 

»Norec sem. 

Za novinarsko intro-
spekcijo ni nikoli dovolj 
časa. Zanimivi in drama-
tični dogodki si prehitro 
sledijo, da bi se žumalisti 
ukvarjali sami s sabo. Še 
največkrat se to zgodi ta-
krat, ko preštevajo mrtve 
in ranjene v svojih vrstah. 
V minulem letu in pol žal 
niso mogli ignorirati tega 
nehvaležnega opravila. 
Natančne evidence nesreč-
nih novinarjev, ki so v za-
sledovanju resnice pustili 
življenja na bojiščih nek-
danje Jugoslavije, najbrž 
nihče nima. Toliko jih je že, 
da se jih preste je s tistim 
»okoli«. »Okoli« 40 do 50 
jih je že. »Okoli« 20 samo 
v Bosni in Hercegovini. Žal 
je tudi slovenska sedma si-
la majhen del te tragične 
bilance. V Sarajevu, v zdaj 
že znameniti Dobrinji, je 
granata smrtno ranila no-
vinarja Mladine Iva Štan-
dekerja, medtem ko je tudi 
»njihova«, Darja Lebar, le 
za las ušla tej usodi, ko jo je 
zadel ostrostrelec. 

Žal pa so novinarji tako 
čudna bitja, da jih tudi še 
hujši »okoli« ne bi nikoli 
izučil tako, da se ne bi še 
naprej hodili nastavljat 
^ana tam. Kajti, mrtvih ne 
štejejo radi, zato pa se radi 
ukvarjajo z analizo: raz-
pravljajo, kako so poročali 
in kako bi mogli poročati. 
Vsaj ameriški so taki in 
verjamem, da tudi s sedmo 
silo na drugih zemeljskih 
planetih ni nič drugače. 

Kako opisati množične 
umore, iztikanja oči, reza-
nje vratov in druge grozlji-
vosti, ki so na Balkanu po-
stala vsakdanja resničnost? 
Zlasti če novinar poroča za 
ameriški dnevni tisk ali te-
levizijsko mrežo, ki sta za-
vezana dvema načeloma: 
dobremu prodajanju vesti 
in etičnemu kodeksu, so se 
vprašali člani Dmštva 
ameriških poklicnih novi-
narjev na konvenciji v Bal-
timoreu. 

Ameriški mediji so bal-
kansko tragedijo pokrivali 
»objektivno in nepristran-
sko« vse do 2. avgusta letos, 
ko je Newsday objavil pri-
čevanje o koncentracijskih 
taboriščih v BiH. Roy Gut-
man, eden od veteranov 
vojnega dopisništva in av-
tor članka v Newsdayu 
(»Taborišča smrti, preživeli 
poročajo o množičnih umo-
rih v Bosni«) je ob tem de-
jal, da so se »novinarji pač 
obnašali kot zrcalo uradne 
ameriške politike, ki je dol-
go trdila, da so krivi vsi 
udeleženci vojne«. Kasneje 
se je poročanje spremenilo 
in mnogo jasneje imenova-
lo Srbe za krivce množič-
nih pokolov, vendar je 
s svojim »objektivnim« po-
ročanjem naredilo veliko 

škodo, meni profesorica 
novinarstva z univerze 
v Indiani Sherry Richiardi. 

Čeprav po njihovem 
nmenju z dokumenti o ge-
nocidu goljufajo vse sprte 
strani, pa so Srbi mojstri 
tako imenovanih »psi-ops«, 
»psiholoških operacij«, trdi 
Gutman, ki je med leti 1973 
in 75 poročal iz Beograda. 
»Srbi so velike laži spreme-
nili v znanost«. Tudi hrva-
ški mediji pretiravajo in 
preoblikujejo resnico, meni 
Gutman, toda Hrvati delu-
jejo z bolj tradicionalnimi 
medijskimi metodami, 
z navajanjem odgovornih 
virov, ne le vladnih infor-
macij. 

Novinarjem, ki »radi« in 
ki že desetletja nosijo glavo 
na pladnju po mojem ni kaj 
dosti mar za nagrade. Niti 
za najuglednejšo Pulitzer-
jevo. Seveda pa niso tako 
vzvišeni in domišljavi, da 
jih ne bi sprejeli. Nič čud-
nega ni, da so svetovno no-
vinarsko nagrado, ki jo po-
deljuje Mednarodni ženski 
medijski sklad, letos prejeli 
novinarji, ki so poročali iz 
Bosne in Hercegovine. Pre-
jeli so jih snemalka CNN-
ove ekipe iz Sarajeva Mar-
gareth Moth in časopisna 
hiša Oslobodjenje. Za 

Oslobodjenje sta nagrado 
prevzela glavni urednik 
časnika Kemal Kurspahič 
in urednica notranje-poli-
tične redakcije Gordana 
Kneževič. Kurspahič je po 
nagrado prišel z berglami, 
ker je bil težko ranjen 
v prometni nesreči, ko je 
voznika Oslobodjenja za-
del ostrostrelec. Oslobodje-
nje je sicer med vojno izgu-
bilo štiri novinarje. Še ved-
no pa izhaja vsak dan, če-
prav so njihovo supermo-
demo poslovno stavbo, ki 
je bila pravi simbol svetov-
ljanstva Sarajeva Srbi po-
rušili do tal in uničUi so-
dobno tiskarsko tehnolo-
gijo. 

Vojna v Bosni in Herce-
govini bo po mnenju poz-
navalcev povzročila nove 
novinarske tehnike in na-
loge. Slavni CNN-ov novi-
nar Peter Arnett, ki se ga 
sicer vsi spominjamo iz po-
ročanja v zalivski vojni in 
ki je sicer v 30-letni novi-
narski karieri deloval kot 
dopisnik v 17 vojnah in je 
za to prejel tudi ^ l i t ze r j e -
vo nagrado, trdi: »Kar se 
danes dogaja v nekdanji 
Jugoslaviji, je vojna pri-
hodnosti. Novinarstvo pri-
haja v novo dobo svojega 
delovanja.« 

Piše: Robert Gorjanc 



Se smo staro industrijsko središče 
To potrjujejo letošnji gospodarski kazalci, ki so jih zbrali ¥ celjski službi SDK 

Gospodarski voz se tudi letos na Celjskem ni povzpel. 
Živimo pretežno od industrije, ki se prepočasi prilagaja 
novim razmeram in čeprav imamo močno kmetijsko zaledje, 
ustvarja ta panoga le nekaj odstotkov celotnega prihodka. 
To med drugim kažejo podatki, s katerimi razpolaga celjska 
služba SDK, in o katerih smo se pogovarjali z direktorjem, 
magistrom Dušanom Drofenikom. 

Po doslej zbranih podatkih 
je gospodarska sUka še vedno 
dokaj črna. V primerjavi z za-
četkom leta se povečuje število 
blokiranih pravnih oseb, tre-
nutno je na tem seznamu 158 
podjetij. V njih je zaposlenih 
okoli 14 tisoč delavcev. Večina 
blokiranih pravnih oseb je za-
sebnih podjetij. Med družbe-
nimi podjetji je blokiranih 65 
firm, ki pa zaposlujejo večino 

delavcev. Na začetku leta je 
bilo blokiranih samo 96 prav-
nih oseb, konec leta se je števi-
lo skoraj podvojilo. Povečuje 
se tudi znesek blokiranih sred-
stev. Januarja jih je bilo mili-

jardo 100 milijonov tolarjev, 
konec novembra že dve niili-
jardi in pol tolarjev. Veliko je 
podjetij, ki so blokirana že leto 
dni in več. V teh podjetjih bo 
treba nekaj ukreniti. Novem-
bra bi bilo po naših podatkih 
zrelih za stečaj 95 pravnih 
oseb, ki zapnaslujejo 7 tisoč de-
lavcev, med temi pa je 31 po-
djetij takšnih, ki so blokirana 
že več kot leti dni. 

Čeprav podatki še niso po-
polni, lahko na grobo primer-
jate lansko in letošnjo podobo 
celjskega gospodarstva? 

Gospodarstvo v šestih obči-
nah (brez Velenja in Mozirja) 
ustvari v Sloveniji med 8 in 10 
odstotki celotnega prihodka, 
zaposlujemo 10 odstotkov de-
lavcev, ustvarimo okoli 8 od--
stotkov izgub. Ta relativna 
razmerja so ostala enaka tudi 
v letošnjem letu. Ugotavljamo, 

da smo še vedno staro indu-
strijsko središče. Polovico ce-
lotnega prihodka še vedno 
ustvarjamo na področju indu-
strije, četrtino na področju tr-
govine, sledita gradbeništvo in 
promet, kmetijstvo pa ustvarja 
samo 3,8 odstotkov celotnega 
prihodka. Ta odstotek je pre-
senetljivo nizek, saj imamo 
močno kmetijsko zaledje v žal-
ski, šentjurski in šmarski obči-
ni. V primerjavi z lani lahko 
govorimo o stagnaciji. Določe-
ni trendi, ki so se vseskozi str-
mo zniževali, so se sicer usta-
vili, to pa s seboj prinaša neza-
poslenost in man^i fizični ob-
seg proizvodnje. Se vedno be-
ležimo 10 odstotno stopnjo ne-
zaposlenosti. 

Celjska SDK vodi preko 4 ti-
soč žiro računov, v letošnjih 11 
mesecih so obdelali nekaj 
manj kot 900 tisoč nalogov in 
zagotavljali, da je denar od 
plačnikov do prejemnikov pri-
spel v enem dnevu. Čeprav ima 
slovenska SDK razmeroma 
dobro razvit plačilni promet, 
ga namerava še posodobiti. 

Prihodnje leto boste imeli 
največ dela na področju last-
ninjenja. Kako se boste kon-
kretno lotili dela? 

Zakon o privatizaciji je za-
čel veljati 5. decembra in od 
tega dne dalje lahko posamez-
ni subjekti vlagajo zahtevke 
na SDK za pregled dosedaj 
opravljenega lastninjenja. Za-
enkrat teh zahtevkov še nima-
mo, bojim pa se, da jih bo veli-
ko. Kadrovski potencial naše 

službe pa je takšen, kakršen je. 
Zaradi obilice dela v zvezi 
z lastninjenjem se bojim, da 
bomo morali zanemariti druge 
stvari, kot so pobiranje dav-
kov in podobno, česar si ne bi 
smeli privoščiti. V zvezi z last-
ninjenem bi rekel takole: v še-
stih mesecih moramo delo 
opraviti, zahtevke moramo 
dobiti v treh mesecih od uve-
ljavitve zakona. Trenutno po-
magamo pripravljati metodo-
loška navodila, ki bodo pred-
stavljala osnovo izvedbenih 
predpisov, te pa bo sprejela 
vlada. Z delom bomo pričeli 
takoj po novem letu. Sicer pa 
smo na območju naše podruž-
nice že letos spremljali lastni-
njenje. Z 10 inŠDektorji smo 

opravili 125 pregledov, od tega 
na področju lastninjenja 18, 
nekaj smo jih že predložili 

ustreznim organom v nadalj-
njo obdelavo. Vsekakor je pred 
nami pestro in naporno leto. 

IRENA BAŠA 

Kako bi lahko ocenili letošnje 
leto, kakšni rezultati se kažejo 
v gospodarstvu na našem ob-
močju? 

V zadnjem letu je celjska SDK 
zaradi suma storitve kaznivih 
dejanj, gospodarskih prestop-
kov ali prekrškov vložila 2 ka-
zenski ovadbi za 4 kazniva de-
janja zoper 2 odgovorni osebi, 
39 ovadb za 115 gospodarskih 
prestopkov zoper 82 odgovor-
nih oseb in 12 predlogov za 
uvedbo postopka o prekršku 
za 33 prekrškov zoper 21 od-
govornih oseb. Najštevilnejše 
so kršitve zakona o računo-
vodstvu, finančnem poslova-
nju, zakona o podjetjih, potem 
zakona o dohodnini, prispev-
kih ter prometnega davka. Po-
družnica je letos vložila tudi 
39 predlogov za uvedbo stečaj-
nega postopka. 

KOMEN"!" I RAMO 

Otrokom kradejo? 
Skoraj ne mine dan, da 

v uredništvu ne bi zvonili tele-
foni, ogorčeni delavci pa spo-
ročali, da v tej ali oni firmi še 
vedno niso dobili plač. Redni 
izplačilni dnevi so v marsika-
teri firmi pač samo na papirju 
in človek to še nekako razume. 
Kdo pa se v teh časih ne sreču-
je z nelikvidnostjo? Težje pa je 
razumeti zavlačevanje pri iz-
plačilu otroških dodatkov in 
lahko je razumeti ogorčenje 
staršev, ki razen tega, da ne 
dobijo plač, ne dobijo niti 

otroškega dodatka. 
Nad. tem se je pred dnevi 

hudoval eden izmed Ingrado-
vih delavcev. Da bi pomirili 
najhujše strasti in da ne bi za-
vrela kri, so otroške dodatke 
menda izplačali samo delav-
cem v opera tivi, ne pa_ tudi 
vsem drugim, ki jim tistih ne-
kaj tolarjev pripada. Brez do-
datka so menda ostali tudi de-
lavci na čakanju. Nekaj po-
dobnega se je in se verjetno še 
dogaja v kakšni drugi firmi, 
pred časom so na podoben 
problem naleteli v starem 
Topni. 

Denar za otroške dodatke ni 
v ničemer odvisen od uspešne-
ga ali manj uspešnega poslo-
vanja firm. Nakazujejo ga iz 
vreče Centra za socialno delo. 
Ponavadi firme izplačajo otro-
ške dodatke same, denar pa 
jim kasneje povrnejo. Če firme 
nimajo dovolj denarja, jim ga 
na centru nakažejo vnaprej. 
V vsakem primeru pa izplačilo 
otroških dodatkov ni poveza-
no z izplačilnimi dnevi in 
vprašanjem, ali bo v podjetju 
na izplačilni dan dovolj polna 
vreča ali ne. Zato je razumljiv 
in povsem upravičen bes ljudi, 
kajti očitno se začenja mani-
pulirati z denarjem, ki firmam 
ne pripada. In kar je še slabše, 
pripada otrokom. Koliko jim 
ga starši resnično namenijo, je 
pa že druga zgodba. 

m 

GOSPODARSKI BAROMETER 
Cinkama ima 
družabnika v Berlinu 

v Cinkarni so te dni pristo-
pili k soustanovitvi nove tr-
govske firme Cella Titan Han-
debgesellschoft mbH, ki bo na 
nemškem tržišču prodajala ti-
tanov dioksid in druge proiz-
vode iz cinkamiškega progra-
ma. Cinkama je k ustanovitvi 
prispevala 10 odstotni delež 
v vrednosti 6 tisoč nemških 
mark. 

Mlekarske zadrage 
le nI 

Mlekarjem v Savinjski doli-
ni, ki nameravajo ustanoviti 
specializirano mlekarsko za-
drugo, še vedno ni uspelo 
uradno registrirati zadruge na 
sodišču, čeprav so že septem-
bra oddali vso potrebno doku-
mentacijo. Po oceni članov za-
druge, ki zagovarjajo pred-
vsem kvaliteto mleka, ustano-
vitvi mlekarske zadruge na-
sprotujejo v posameznih kme-
tijskih zadrugah, mlekarski 
zadrugi pa niso naklonjeni tu-
di memjši rejci. 

Težave zdravilišča 
Zdravilišče Rogaška Slatina 

se je v zadnjem času znašlo 
v velikih težavah, nekateri 
največji upniki pa po oceni 
vodstva želijo izsiliti stečaj. 
Težave se pojavljajo predvsem 
zaradi velikih naložb v zad-
njem času ter dragih kreditov. 
Kakšen bo rezultat ob koncu 
leta, v Rogaški še ne vedo, 
upajo pa, da bodo našli part-
nerje, ki jim bodo pomagaU 
sanirati neugodne kredite. 
Obenem računajo tudi na več-
je število gostov v prihodnjem 
letu ter da bodo tudi sedanje 
naložbe slej ko prej začele pri-
našati dobiček. 

Manj novili obrtnikov 
v šentjurski občini se je le-

tos v primerjavi z lanskim le-
tom zmanjšalo število novih 
obrtnikov, slabše je zaposlo-

vanje v obratovalnicah, šib-
kejši pa so tudi finančni rezul-
tati. V občini je trenutno 435 
obratovalnic, kar pomeni sicer 
18 več kot v letu 1991. Vendar 
so lani v šentjurski občini na 
novo odprU 114, letos pa le 63 
obratovalnic. Lani je bilo 
v obrti zaposlenih 321 delav-
cev, letos samo 303, med temi 
pa je tudi precej tistih, ki so 
našli delo le za določen čas. 

Načrt izpolnjen 
v velenjskem rudniku so za 

letos načrtovali, da bodo izko-
pali 4 milijone 100 tisoč ton 
premoga. Plan so dosegli že 
pred štirinajstimi dnevi, v pri-
merjavi s prejšnjimi leti je bila 

proizvodnja nekoliko nižja. 
Delo pa bodo v tem velenj-
skem kolektivu zaključili ju-
tri, 24. decembra. 

Prodaja obveznic 
občine ČmomeiJ 

V štajerski banki obrti in 
podjetništva so začeli prodaja-
ti obveznice občine Črnomelj. 
Na voljo so obveznice v vred-
nosti 100, 500 aU 1000 mark. 
Banka bo te obveznice odku-
povala sredi prihodnjega leta, 
računa pa na precejšen interes 
med občani, ker bodo z naku-
pom teh obveznic lahko uve-
ljavljali davčne olajšave pri 
plačilu dohodnine. 

IB 

PONUDBA IN POVPRAŠEVANJE 
Ponudba: 

- Podjetje Kompas Skiro d. 
o. o. iz Ljubljane nudi zasto-
pernje in servis za osebne raču-
nalnike, tiskalnike, ploterje, 
komimikacijsko opremo ter 
industrijsko elektroniko. In-
formacije: tel. 061/305-263 
(Karel Svetek). 

- Ameriško podjetje Magen 
Corporation nudi proizvode 
visoke tehnologije. Informaci-
je: tel. 914-426-2568 in tele-
faks 914-623-5561 (Andrew 
Mucha). 

- Ameriško podjetje E-
Europe export-import buUetin 
by fax nudi brezplačno oglaše-
vanje ponudb-povpraševanj 
v ZDA. Omejitev je 39 besed 
v največ 8 vrsticah. Informaci-
je: tel. 919-722-8435 in tele-
faks 919-748-1113 (James 
Reese). 

- Ameriško podjetje MZI 
Computers nudi računalniško 
opremo (hardware-PC in soft-
ware PC in MAC). Informaci-
je: tel. 212-366-5409 in tele-
faks 212-229-1878 (Alex Milo-
vanovich). 

- Madžarsko izvozno-uvoz-

no podjetje Helep KFT ponuja 
sodelovanje na področju grad-
benega materij ala (cement, 
betonsko železo, steklo, itd.), 
kot tudi drugih proizvodov 
(prehrana, pijača ipd.). Infor-
macije: tel. in telefaks 36-76-
27-902 (Georg Gyulai). 

Povpraševanje: 
- Kanadsko podjetje Jair-

deal trading and investment 
išče distributorja za nitrozyme 
(naravni pospeševalec rasti). 
Informacije: CIS GZS, tel. 
061/150-122 (Tanja Lončar). 

- Grafično podjetje iz Ve-
neta (Italija) je zainteresirano 
za sodelovanje s sorodnim po-
djetjem v Sloveniji, ki razpo-
laga s tiskarskimi stroji za dve 
ali štiri barve, formata 
70 X 100 cm.Ponudbevitalijan-
skem jeziku s tehničnim opi-
som pošljite na naslov: Gospo-
darska zbornica Slovenije, ga. 
Jelka Kraigher, Slovenska 41, 
Ljubljana. Informacije: fax 
061/219-536 (Gospodarska 
zbornica Slovenije - Služba za 
ekonomske odnose s tujino). 

- Angleško podjetje Estech 

associates išče kontakte s Slo-
venskimi podjetji, ki želijo 
razširiti svoje sodelovanje 
z britanskimi tržiščem. V po-
štev pridejo proizvajalci iz na-
slednjih odročij: elektromo-
torji, konektorji, transforma-
torji, industrijski kabli in 
emajlirane bakrene žice, sveti-
la, porcelanasti izolatorji in 
visokonapetostna oprema, te-
lekomunikacijski in elektron-
ski kabli, releji, stikala, pre-
nosniki in senzorji, optični in 
elektromagnetni instrumenti, 
tiskana vezja ter keramične in 
piezoelektrične naprave. In-
formacije: tel. 9944-56-477-
6357 in telefaks 9944-56-473-
0180 (Melcolm G.Little). 

Tečaj šilinga 
v tem tednu: 

PO ČEM SO DEVIZE? 
Tečaji deviznih valut na dan 23. 12. 1992 

Center za 
informacijski 
sistem 
Gospodarske 
ztx)mice 
Slovenije 

Vse podrobnejše informacije 
dobite pri Centru za Informa-
cijski sistem Gospodarske 
Zbornice Slovenije, telefon 
(061) 150-122 interno 290, 292, 
293 ali direktno 215-631. 
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MBA ni samo modna muha 
Na Brdu pri Kranlu le letos zaključila šolanje Hruga generacUa slušateljev MBA 
- BIploma tuai CeUanu Igorju Bomjanu 

Slovensko gospodarstvo v teh časih 
krvavo potrebuje ljudi, podkovane 
s strokovnim znanjem. Samo usposoblje-
ni kadri bodo kos recesiji in neusmiljene-
mu boju za nova tržišča. Povpraševanje 
po dobrih in uspešnih strokovnjakih je 
zaenkrat bistveno večje od ponudbe, ena 
izmed poti do dobrih kadrov pa je po 
oceni poznavalcev študij MBA, ki ga je 
letos zaključil tudi Celjan Igor Domjan. 

Master of Business Administration ali 
na kratko MBA je ameriška pogruntavš-
čina. Slovenci niti nimamo domačega 
izraza, zelo na splošno prevajajo MBA 
kot podiplomski študij poslovnih ved in 
znanj, potrebnih za vodenje podjetij, 
v angleškem jeziku se izraz Master upo-
rablja tudi za magisterski naziv. Ta veja 
ekonomske ali poslovne znanosti se je 
v Ameriki začela uveljavljati po letu 
1918. V petdesetih letih začne prodirati 
v dežele Zahodne Evrope in še kasneje 
tudi v deželo tostran Alp. Med prvimi, ki 
se je začel ukvarjati s študijem MBA 
v Sloveniji, pa je bil Center na Brdu pri 
Kranju. 

Ledino je ob delu lani zaorala prva 
generacija mladih menedžerjev. Igor 
Domjan je bil slušatelj druge generacije, 
ki se je študija lotila letos, pred nekaj 
tedni pa so udeležencem podelili prislu-
žene diplome. O svojih izkušnjah s tem 
študijem pravi Domjan takole: »Študij 
MBA traja leto dni. Na predavanjih ni-
smo bili prisotni celo leto, temveč po 
posameznih modulih. Standardi MBA 
zahtevajo, da so študentje prisotni naj-
manj 15 tednov na predavanjih in vajah. 
P r o d a m na Brdu pri Kranju je trajal 17 
tednov in je bil razdeljen na štiri časovne 
module. Tri po pet tednov in zadnji po 
dva tedna.« Sestavni del študija je bilo še 
projektno delo v enem izmed petih slo-
venskih podjetij, Igor Domjan je sodelo-
val v skupini, Id je projektno delo opra-
vila v kranjski Savi. 

Svet se ne bo zgledoval po 
Slovencih 

Igor Domjan je po končani celjski gim-
neiziji nadaljeval študij na ljubljanski 
ekonomski fakulteti in se zaposlil v Go-
renju. Trenutno dela v podjetju Gospo-
dinjski aparati v sektorju trženja, kot 
vodja enega izmed tržnih področij. Če-
prav je ekonomist, po njegovi oceni štu-
dij MBA še zdaleč ni namenjen samo 
ekonomistom. »Prevladujejo ljudje iz 
tehničnih fakultet, ki si želijo pridobiti 
in poglobiti znanja, vmes so tudi ekono-
misti, zgodovinarji, družboslovci, celo fi-
ziki. Pogoj, da človek Icihko pride zraven, 
je visokošolska izobrazba. Ni odveč, če 
imaš kakšna tri leta delovnih izkušenj, 
ne da pa se študirati brez dobrega pozna-
vanja angleškega jezika, saj ves študij 
poteka v tujem jeziku. Študij MBA je 
madnaroden, kar pomeni, da sodelujejo 
tudi slušatelji iz tujine. Zaradi lanske 
vojne je bil letos med udeleženci en sam 
slušatelj iz tujine.« Mednaroden pa je 
študij MBA tudi zaradi predavateljev. 
Večina jih namreč prihaja v Slovenijo iz 
tujih uveljavljenih poslovnih šol, tudi le-

tos so se na Brdu pri Kranju pojavljala 
imena, ki nekaj veljajo v svetovnem me-
rilu. 

V času študija so udeleženci pridobili 
znanja, ki bi jim na kratko lahko rekli, 
da so potrebna za sodobno vodenje po-
djetij. »S tem študijem,« pravi sogovor-
nik, »se predvsem poglobi znanje iz fi-
nanc, marketinga, kadrovanja ter strate-
škega planiranja.« Ker prihajajo preda-
vatelji iz tujine, se seveda zastavlja vpra-
šanje, koliko so takšna znanja in recepti 
primerni za slovenski gospodarski pro-
stor. Vsega, kar diši po Ameriki ali za-
hodni Evropi, v slovenskem prostoru pač 
ne gre jemati za suho zlato. Igor Domjan 
o tem razmišlja takole: »V Sloveniji se ne 
moremo več pogovarjati, kaj bomo pre-
našali v slovenski prostor. Smo samo 
malce večje evropsko mesto in če hočemo 
dohiteti konkurenco, moramo v svet. 
Premajhni smo, da bi razmišljali, ka j bo-
mo prenašaU k nam iz tujine in kaj bomo 
sami razvijali. Kar lahko prevzamemo od 
drugod, je treba prevzeti in po najboljših. 
močeh prilagoditi našim razmeram. Ilu-
zija je pričakovati, da se bo svet prilaga-
jal nam. Mi se moramo prUagajati 
svetu.« 

Študij MBA velja za enega tistih, ki 
diplomantom na stežaj odpira vrata 
v vseh podjetjih, željnih dobrih kadrov. 
Igor razmišlja drugače: »Diploma sama 
po sebi še nič ne pomeni. Pomembno je 
samo to, da se ljudje, ki so končali študij 
MBA, uveljavijo v slovenskem gospodar-
stvu. Ne na preprost način, da bodo zara-
di diplome postavljeni na določena me-
sta, temveč tako, da bodo firme pod nji-
hovim vodstvom uspešno poslovale. Šele 
s tem bo dana pika na i in to so potem 
reference, ki ti lahko odpirajo vrata.« 

Imamo In smo Imeli dobre 
menedžerje 

Igor Domjan je človek, za katerega bi 
lahko rekli, da sodi v generacijo mladih 
slovenskih menedžerjev. Urejen mlad 
gospod v obleki in kravati, podobo do-
polnjuje obvezni poslovni kovček. Ljudje 
si pod pojmom menedžer pač predstav-

ljamo urejenega človeka, ki poleg tega 
veliko ve in je uspešen pri svojem delu. 
Domjanu beseda menedžer ne gre najbo-
lje v račun. »Izraz mi ne leži, preprosto 
povedano mi ni simpatičen,« pove. In do-
daja: »Res pa je, da slovenski jezik ne 
pozna sinonima, s katerim bi lahko za-
menjali ta izraz. Sodobni menedžer mora 
po moji oceni biti človek, ki lahko zasto-
pa večjo ah manjšo skupino navzven, 
navznoter pa vodi delo, b o ^ i v manjšem 
ali večjem podjetju. Vsak, ki želi biti 
vodja, mora imeti nekaj osnovnih lastno-
sti. To so predvsem širina, razumevanje, 
sposobnost komuniciranja z ljudmi, veli-
ko teoretičnih znanj, ki jih je treba znati 
uporabljati v praksi. Predvsem pa mora 
vodja organizirati delo tako, da vsak, ki 
mu je podrejen, dobro opravi svoje delo. 
Ne more pa biti dober vodja človek, ki 
sam opravlja delo namesto drugih ali do-
voljuje, da se v njegovo delo vmešavajo 
tisti, ki za takšno delo niso postavljeni. 
Delo in odnosi morajo biti organizirani 
tako, da ne prihaja do konfUktov, da 
posel teče in da se ustvarja profit. Skrat-
ka boljše življenje za vse.« 

Imamo Slovenci sploh prave in dobre 
menedžerje? Domjan se ne strinja z raz-
mišljanji, da se dobri menedžerji pojav-
ljajo šele v zadnjem času. »Bili so časi, ko 
smo imeli dobre menedžerje. Že v šestde-
setih in sedemdesetih letih so v sloven-
skih podjetjih delali ljudje, ki so imeli 
vse lastnosti dobrih in sposobnih mened-
žerjev. Tudi danes imamo dobro mened-
žersko strukturo. To ni moja ugotovitev, 
tako so ocenjevali tuji predavatelji. Sem 
pa med študijem MBA ugotavljal, da sem 
bil edini udeleženec s te strani Trojan. 
Med slušatelji so bili l judje iz Ljubljane, 
Gorenjske, Kopra in novomeškega indu-
strijskega bazena, iz bolj razvitih podro-
čij torej. Zastavljala so se mi vprašanja, 
zakaj nas ni več iz Štajerske ali Pomurja? 
Morda je treba iskati odgovor v dejstvu, 
da ima tudi mariborska fakulteta svoj 
program izobraževanja menedžerjev. 
Vendar se v tem najbrž ne skriva vsa 
resnica. Moralo bi priti do prelivanja ka-
drov, ne bi smeli postavljati vrtičkov in 
se zapirati v svoja okolja. Če ne greš 
v svet, če ne pogledaš drugam, postajaš 
omejen in zaprt vase. To pa ničemur ne 
koristi.« 

Domjan se tega načela drži tudi 
v praksi. Pred leti je bil dobra dva tedna 
v nemški tovarni BMW in si nabiral 
praktičnih izkušenj, tudi med študijem 
MBA ga je pot vodila v nemška podjetja 
in avstrijske banke. Še vedno ostaja va-
bilo vsem udeležencem MBA, da nada-
ljujejo študij preko slovenskih meja. Igor 
vsaj zaenkrat o tem ne razmišlja. Doka-
zati se je treba v firmi, ki mu je omogoči-
la študij in pridobljena znanja uporabiti 
v praksi. Celje mu je ljubše tudi zaradi 
družine in dveh maUh sinov, pa prijate-
ljev, s katerimi si kdaj pa kdaj vzame čas 
za dvoboj na teniškem igrišču. Morda bo 
to zimo kakšen dan tudi za smučarijo. 
Vsaj ob koncu tedna, kajti med delovni-
kom prihaja iz Velenja takrat, ko se me-
sto ob Savinji zavije v temo. Igorju se to 
ne zdi nič posebnega, takšna so dejstva 
in tako se dela povsod tam, kjer želijo 
uspeti. 

IRENA BAŠA 

SENCE 
NA SONČNI STRANI ALP 

SLOVO - Le še teden nas 
loči od konca olimpijskega 
leta 1992. Čas mineva tako 
hitro - ali pa se to zdi le 
starejšim resnim gospodom? 
- da se vse vrti s filmsko na-
glico. Zato si poglejmo nekaj 
najznačilnejših dogodkov 
v minulih dvanajstih me-
secih. 

L: SLOVENIJA - Evrop-
ska skupnost je Slovenijo 
priznala kot samostojno dr-
žavo 15. januarja in laže smo 
zadihali, saj je bilo negoto-
vosti konec. Samostojna Slo-
venija je poslala na zimske 
ohmpijske igre v Albertville 
svoje prvo zastopstvo. Itali-
janskemu predsedniku Fran-
cescu Cossigi so prvič izvedli 
uradni protokol nove države. 
Žalostna novica je prišla 
z avstrijskih Mokrin, kjer so 
štirje slovenski izletniški 

' smučarji izgubili življenje 
zaradi okvare na žičnici. 

U.: PETERLETOVA ZMA-
GA - Prva v vrsti »konstruk-
tivnih nezaupnic« Peterleto-
vi vladi seje končala z zmago 
krščanskodemokra tskega 
predsednika. Njegov tekmec 
Marko Voljč je dobil 116 gla-
sov delegatov od 121 potreb-
nih za zmago. V Skupščini je 
nastopil Viktor Gros z bana-
nami. Z zavestjo o zmagi je 
Peterle napovedal zamenja-
vo ministrov Bavčarja, Rupla 
in Kacina, kar se je izkazalo 
kot veliko hrupa za nič. Pla-
če so nam padle na raven leta 
1963, proizvodnja na raven 
leta 1976. Izbruhnila je fi-
nančna afera Slovin, pokva-. 
rila se je JE Krško, energeti-
ki so imeli opozorilno stavko. 

m.: DRNOVŠKOV START 
- Liberalno-demokratska 
stranka se je iz nekdanje 
mladinske organizacije spre-
menila v pravo stranko, Jo-
žefa Školča je na čelu zame-
njal Janez Drnovšek. Janez 
Janša je nehal oklevati in se 
je priključil Jožetu Pučniku 
pri socialdemokratih. Kot 
»zaroto starih sil« je Demo-
sova vlada označila splošno 
opozorilno stavko svobodnih 
sindikatov 18. marca. Jaša 
L. Zlobec je v skupščini oz-
merjal Ervina A. Schwarz-
bartla s »fašistom«, ker je 
krščanski demokrat rekel, da 
vse ženske niso enakovredne 
(manj vredne naj bi bile žen-
ske brez otrok). Slovenija je 
bila sprejeta 26. marca 
vKySE. 

rv.: NOVA VLADA - Kar 
se Igorju Bavčarju ni posre-
čilo 8. aprila (kot novi pred-
sednik vlade je dobil le 98 
glasov od 121 potrebnih), se 
je Janezu Drnovšku 11. apri-
la. Od 208 delegatov je dobil 
126 glasov in spodnesel Pe-
terleta. Ta je zagnal vik in 
krik, da gre za »rdeči udar«. 
Za 1 DEM je bilo treba od-
šteti 70 tolarjev, nezaposle-
nih je bilo 95.500. Umrl je 
(12. aprila) veliki Slovenec 
Josip Vidmar. 

V.: SLOVENUA V OZN 
- Postali smo 176. članica 
OZN (22. maja). ŠtevUo be-
guncev v Sloveniji seje pove-
čalo na 55.000. Odstopil je 
predsednik Slovenske ljud-
ske stranke Ivan Oman in 
prestopil k Peterletu. Obli-
kovalci vsega sveta so se 
zbrali na kongresu v Cankar-
jevem domu. 

VI.: IVANOVA SMRT 
- V Jurovškem Dolu je 7. ju-
nija ob 18.40 strel iz puške 
Petra Rotarja nasilno ugasnil 
življenje Ivana Kramberger-
ja, dobrotnika iz Negove, 
nekdanjega predsedniškega 
kandidata, ki je tudi za letos 
napovedal svojo kandidaturo 
in ji namenil milijon DEM. 
Osem dni kasneje so Srbi 
v Sarajevu zahrbtno ubili 
novinarja Mladine Ivana 

Štandekerja. Povprečna pla-
ča je bila 30.364 SIT. Drnov-
škova vlada je predstavila 
ekonomski program. Pojavili 
so se trije »predsedniški kan-
didati« Buser, Slanova in 
Gros. 

vn.: ODLOG - Delegati 
v republiški skupščini so od-
šh na počitnice, ne da bi 
sprejeli volilne zakone. Vsi 
so zatrjevali, da so volitve 
vsemu navkljub še možne de-
cembra. V Ljubljani so se vr-
stili tuji obiski: Alois Mock, 
H. D. Genscher, Van den 
Broek, Catherine Lalumiere 
(Svet Evrope), Sadako Ogata 
(begunci). 

Wir.: SUŠA - Dolgoletne 
najvišje povprečne tempera-
ture (37 stopinj C) so povzro-
čile katastrofalno sušo, ško-
da je šla v stotine milijonov 
SIT. Na srečo so bile preura-
njene napovedi o škodi na 
vinski trti, saj smo dobili od-
hčen vinsld letnik. Iztok Čop 
in Denis Žvegelj sta osvojila 
prvo olimpijsko kolajno za 
Slovenijo (1. avgusta), nato 
pa še blejski četverec brez 
krmarja. Zadovoljni so bili 
tudi hmeljarji, ki so imeli 
svetovni kongres v Žalcu. 

IX.: VOUTVE - Ustavna 
komisija je naposled pripra-
vila temeljne volilne zakone. 
Krščanski demokrati so za-
čeli predsedniške konvencije 
s tremi kandidati, Ivan Biz-
jak je premagal Andreja Ca-
pudra in Ivana Omana. Poja-
vila se je tudi druga kandi-
datka: Darja Lavtižar-Be-
bler. Na tisoče ljudi se je 
zbralo v Ljubljani na 50. 
obletnici ustanovitve prvih 
partizanskih brigad. Milan 
Kučan je povedal, da smo 
morali Slovenci v enem sto-
letju trikrat prijeti za orožje, 
da smo ubranili svojo svobo-
do, identiteto in da smo pre-
živeli. Kučan je 24. septem-
bra kot prvi Slovenec govoril 
v Generalni skupščini OZN. 

X.: KAMPANJA - Sloven-
sko predsedstvo je razpisalo 
volitve v državni zbor, Fran-
ce Bučar pa za predsednika 
republike in v državni svet. 
Pojavila sta se še dva pred-
sedniška kandidata: Jelko 
Kacin in najstarejši, 73-letni 
Ljubo Sire, emigrant, leta 
1947 obsojen na smrt v Slo-
veniji, potem pomiloščen. 
Mindlo je leto od denarne 
osamosvojitve Slovenije. Za-
čelo se je reševanje sloven-
skih železarn, vredno 520 
milijonov DEM. 

XI.: AFERA - Z vso silovi-
tostjo je izbruhnila »prislu-
škovalna afera«, v katero so 
vpleteni Ciril Zlobec, Igor 
Bavčar, Miha Brejc, Peter 
Bekeš, vanjo so v okviru ne-
gativne volilne kampanje 
vrinili še Milana Kučana. 
Naposled je bil sprejet zakon 
o privatizaciji, vsak držav-
ljan bo dobil certifikat od 
250.000 do 400.000 SIT. Slo-
venski škofje so bili pri pa-
pežu Janezu Pavlu II. 

xn.: NAJBOLJŠI - Dobili 
smo zmagovalce na volitvah: 
Milana Kučana in Liberal-
no-demokratsko stranko in 
prve poslance v slovenskem 
parlamentu v naši zgoodvini. 

Naj končam s svojim tradi-
cionalnim voščilom: vsem 
bralcem Novega tednika že-
lim, da bi se jim v letu 1993 
izpolnilo vse tisto, kar si sa-
mi najbolj želijo! 
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Večer z . . . 
Arsenom in Gabi 

Plesni Forum iz Celja bo v so-
boto, ob 21. uri, v dvorani Plesne-
ga Foruma pripravil večer s hrva-
škim imietniškim parom Arsenom 
Dedičem in Gabi Novak. Med nju-
nim nastopom bodo plesale tudi 
plesalke Plesnega Foruma na ko-
reografijo Gordane Stefanovič 
Erjavec. Predprodaja vstopnic je 
v poslovalnici Kompasa v Celju. 

Nepai v Cafe gaieriji 
v ponedeljek bosta v Cafe galeriji 

v Celju pripravila razstavo z naslovom 
Nepal včeraj in danes Dani Bedrač in 
Tomo Kadilnik. Otvoritev bo ob 19. uri, 
na njej bosta avtorja razstave prikazala 
diase s potovanja po Nepalu in vrtela za 
tiste kraje značilno glasbo. Na razstavi 
bodo na ogled dela z religioznimi motivi, 
s prizori iz vsakdanjega življenja, napro-
daj pa bo tudi nepalski nakit. 

Kuge ni več 
Promet s prašiči znova HovoUen - Gospodarska škoda 

Oktobrska svinjska kuga je povzro-
čila šmarski občini veliko gospodarsko 
škodo. To so ugotavljali tudi v torek na 
seji šmarske vlade, ko so po zakonitih 
45 dneh (kolikor je minilo od zadnjega 
primera) odpravili odredbo o ukrepih 
za preprečevanje te nalezljive bolezni. 
S to odločitvijo je promet s prašiči spet 
dovoljen, vzpostavljajo pa evidenco, ki 
bo nekontroliran promet bistveno ote-
žila. 

Tako bo za živali iz tu j ine t r i teden-
ske karan tena . Po dosedanj ih, nei i rad-
nih ugotovitvah, n a j bi kugo prinesli 
p rav iz sosednje države in to z nedovo-
l jenim prometom. Kot je znano, do t a -
k ra t ni bi lko kuge v nobeni drugi slo-
venski občini, pojavila pa se je v okoli-
ci Zaprešiča in Dubravice, onk ra j d r -
žavne meje. V obmejni šmarski oibčini 

so moral i zaradi epidemije uniči t i ka r * 
256 prašičev, med polmesečnim cep-
l jen jem pa so j ih moral i cepiti blizu 23 
tisoč. Podatki , ki j ih je posredoval ob-
činski veter inarski inšpektor, magj. 
j e m e j Peterl in, je stalo cepl jenje (za 
imetnike živali je bilo brezplačno) do-
br ih 5 mili jonov SIT, upravičencem, 
pa so, za pokončane živali, plačali že 
za en milijon SIT odškodnin. To pa še 
ni vsa neposredna škoda, sa j so se, po 
cepljenju, pr i svinjah pojavili abo r tu -
si. Vse posredne škode, ki je nas ta la 
zaradi pot rebne dal jše omeji tve pro-
meta, nit i ne bo mogoče izračunati . 

Vse kaže, da bo nepri je tna in draga 
izkušnja zares privedla k ostrejšim 
ukrepom, ki bodo takšne pr imere 
v pr ihodnje preprečili . 

BRANE JERANKO 



6 

Leto, ko smo imeli čas za 
svoje male In velike zdrahe 
SlovenUa v 1992 - Država, ki H očitno nI posebej mar za včeraj 

Lansko novo leto smo praz-
novali mnogo bolj sproščeno: 
zmagali smo v vojni, J A ni bilo 
več na naših tleh... Leto pa 
smo začeli kot nepriznana dr-
žava, če seveda odmislimo bo-
žično darilo Nemčije. Leto 92 
bi moralo biti za Slovenijo 
pravi začetek »novega za-
četka«. 

Najpomembnejše za Slove-
nijo se je zgodilo že na začetku 
leta. Po maastrichtskem dogo-
voru »o priznavanju novih dr-
žav« je 16. decembra Evropska 
skupnost v Bruslju napoveda-
la priznanje tistih nekdanjih 
jugoslovanskih republik, ki 
bodo izpolnjevale pogoje Ba-
dinterjeve komisije. 

Ali se bo Evropa izneverila? 
Tudi v najvišjem vodstvu naše 
države niso bUi povsem pre-
pričani o tem, še posebej zara-
di tega, ker so ZDA na vsak 
način hotele odložiti prizna-
nje. 13. januarja nas prizna 
Vatikan, kar je bil dober znak, 
naslednji dan San Marino, kar 
je bil velik pritisk na Italijo, ki 
je priznanje pogojevala s pod-
pisom memoranduma o dvo-
stranskih odnosih med drža-
vama in zaščiti manjšin, ki pa 
za Slovenijo ni bil ugoden. 
Skupščinska komisija za med-
narodne odnose ni dovolila 
podpisa. 

Zjutraj 15. januarja so na 
slovenskem zvmanjem ministr-
stvu obkolili teleprinterje. Ali 
bo prišla prva nota o prizna-
nju, ali nas bodo priznali sku-
paj ali vsaka država posebej? 
Napoved priznanja je pomeni-
lo sporočilo predsednika arbi-
tražne komisije o nekdanji Ju-
goslaviji Roberta Badinterja, 
da pogoje za priznanje izpol-
njujeta samo Slovenija in Ma-
kedonija, Hrvaška pa le po-
gojno. 

Pravo olajšanje pa je prišlo 
ob 12.10, ko je po faxu prišel 
sklep o priznanju iz Pariza. 
Francija se je odločila priznati 
Slovenijo in Hrvaško, vendar 
pa z našimi sosedi še ne name-
rava navezati diplomatskih 
odnosov, dokler ne bodo potr-
jena zagotovila o spoštovanju 
pravic srbske manjšine. 

Potem so sledila priznanja 
Velike Britanije, Danske, Bel-
gije, ob 14.25 pa so iz Bruslja 
sporočili, da Evropska skup-
nost skupaj priznava Sloveni-
jo in Hrvaško. Do 20. januarja 
se je nabralo že 38 prizanj, 
manjkala so le priznanja veli-
kih sil: ZDA, Kitajske in Ru-
sije. 

Med velikimi nas je prvi 
priznal Jelcin, potem so to 
vendarle storile tudi ZDA in še 
Kitajska. 22. maja pa se je ta 
proces zaključil še s piko na i: 
Milan Kučan, dr. Dimitrij Ru-
pel in naš veleposlanik v ZDA 
dr. Emest Petrič so zavzeli slo-
venske sedeže v »General as-
sembly« palače na East river-
ju. Slovenija je bila skupaj 
s Hrvaško in Bosno in Herce-
govino sprejeta v Organizacijo 
zd ružen i narodov. Slovenska 
zastava, čeprav kar preveč 
zmečkana, je zaplapolala ob 
Vzhodni reki. 

Armada beguncev 
v začetku aprila se je začela 

vojna v Bosni in Hercegovini. 
Vojna, ki ji še ni videti konca, 
je mnogo strašnejša od tiste na 
Hrvaškem. Grozljivo rušenje 
mest (Sarajevo, Mostar, Bihač, 
Jajce, Goražde itn), etnično 
čiščenje in genocid predvsem 
muslimanskega prebivalstva, 
koncentracijska taborišča po-
dobna nacističnim (Manjača, 
Omarska), množična posilstva 
(skoraj 40 tisoč posiljenih 

žensk), tisoče pohabljenih 
otrok, okrog 2 milijona be-
gvmcev... 

Del iz poplave beguncev se 
je zgrnil tudi v Slovenijo, kjer 
jih je sedaj okrog 70 tisoč, to 
pa je maksimalno število, ki jo 
Slovenija zmore. Zato je Slo-
venska vlada sprejela sklep, 
da novih beguncev ne bo spre-
jemala (podobno kot Hrvaška, 
ki naj bi imela skupaj še s svo-
jimi okrog 650 tisoč begun-
cev). Naša vlada je pozvala 
druge evropske države, naj bo-
do bolj solidarne pri sprejema-
nju beguncev in da Sloveniji 
dodelijo večjo finančno pomoč 
za njihovo oskrbo, ob tem pa 
poudarila, da to ni rešitev pro-
blema. Slovenija je bila med 
prvimi državami, ki se je zav-
zela za oblikovanje tako ime-
novanih »varnostnih območij« 
v Bosni in Hercegovini na 
ozemlju, ki ga kontrolirajo 
muslimanske in hrvaške sile. 
Vse kaže, da je v mednarodni 

skupnosti poleg večje odločno-
sti za zaustavitev vojne (upo-
raba sile zaradi kršenja reso-
lucije o prepovedi poletov nad 
BiH, ustanovitev mednarod-
nega tribunala po vzoru na 
niimberški za sojenje vojnim 
zločincem, izdelava načrtov za 
omejeno vojaško intervencijo), 
vse večja pripravljenost za 
uresničitev slovenskega pred-
loga. 

Peterletova vlada 
pade 

s tako imenovano Zvezno 
republiko Jugoslavijo po spre-
jetju resolucije o gospodar-
skem embargu Slovenija nima 
več nobenih stikov. Edini pra-. 
vi, pa še to bolj tihi diplomat-
sld stiki so bili samo ob no-
vembrskem reševanju Sloven-
cev iz Sarajeva. Legalna 
oblast BiH je praktično pov-
sod obkoljena, zato tudi go-
spodarski stiki niso mogoči, 

Makedonija je zaradi naspro-
tovemja Grčije k njenemu priz-
nanju praktično izolirana, in 
je z njo mogoče komvmicirati 
samo z letali. Slovenija tako 
ohranja resne gospodarske sti-
ke samo s Hrvaško, ki pa so 
obremenjeni z mnogimi nere-
šenimi problemi (morska in 
kopenska meja, carine, Phy-
rinska avtocesta itn). 

Slovenija se je tako po priz-
nanju posvečala gospodarske-
mu preboju na zahodnoevrop-
ske trge in k evropskim inte-
gracijam. In bolj ali manj sa-
ma sebi. V parlamentu je že 
nekaj časa vrelo: minilo je že 
več kot leto od začetka spreje-
manja privatizacijskega zako-
na, pri katerem nismo mogli 
več šteti števila verzij. Parla-
ment je bil učinkovit samo še 
pri manj pomembnih zakonih. 

V vladajoči Demosovi koali-
ciji se je vse bolj krhalo. Konč-
no izstopijo socialdemokrati 
in zeleni. Prvič skuša nova ko-
alicija maja rušiti Peterleta 
z Bavčarjem. Neuspešno. Pe-
terle se izvleče in še naprej de-
luje samozavestno. Jasno pa je 
bilo, da Bavčar niti ni bil pose-
ben favorit za novega manda-
tarja, šlo je bolj za psihološko 

destabilizacijo Peterletu lojal-
nega dela vlade in parlamenta. 
Za drugi poskus je namreč že 
bil pripravljen mnogo močnej-
ši adut: dr. Janez Drnovšek. 

Ponovljeni poskus uspe. Pe-
terletova vlada pade po tes-
nem izidu. Vendar pa se Dr-
novškova ne konstituira brez 
zapletov, nova opozicija s pro-
ceduralnimi manevri zavlaču-
je izvolitev vlade. Ogorčenje 
javnosti narašča, saj se po-
slanci preveč ukvarjajo z med-
sebojnimi zdrahami, kot pa 
z ekonomskimi problemi, ki 
vse bolj pritiskajo. Nezaposle-
nost še naprej narašča, stan-
dard pada, podjetij, ki bijejo 
bitko s preživetjem, je vse več. 

Drnovšek končno le sestavi 
vlado. Do pomembnih spre-
memb pride le v gospodar-
skem resorju, kamor Drnovšek 
pritegne svoje istomišljenike 
in »čiste ekonomokrate« Her-
mana Rigelnika, ki postane 
gospodarski podpredsednik 
vlade, dr. Davorina Kračiona, 
ki zamenja Igorja Umeka (tvo-
rec »Peterletovega« privatiza-
cijskega zakona) v ministrstvu 
za planiranje in finančnika 
Mitjo Gasparija, zaradi kate-
rega se Dušan Sešok prestavi 
na ministrstvo za gradbeni-
štvo in industrijo. Državotvor-
na ministrstva (zunanje, no-
tranje, obramba) ostanejo 
z isto posadko. 

Nova vlada ohrani težave 
z neučinkovito strukturo par-
lamenta, saj vladne stranke 
nimajo potrebne dvotretjinske 
večine za sprejemanje najpo-
membnejših zakonov. Vse pa 
so dosegle konsenz, da si čim-
prej želijo volitev. Da jih juni-
ja še ne bo, je bilo takoj jasno. 
Stranke so si bile vse preveč 
različne pri sprejemanju volil-
nih zakonov. Vsem je jasno, da 
se z oblikovanjem volilnega si-
stema že začenja boj za oblast. 
Do kompromisa pa le pride. 
Ko poslanci le sprejmejo za-
kon o volitvah v državni zbor, 
državni svet in za predsednika 
republike, se napetost v javno-
sti nekoliko poleže. Nekatere 
je že zagrabila panika, da voli-
tev ne bo do konca leta, kar 
predvideva zakon za izvedbo 
ustavne listine. 

Uboj Ivana 
Krambergerla 

Prvi je z agitiranjem med 
volUci pričel Ivan ^ a m b e r -

ger. Vnovično kandidiranje 
»dobrotnika iz Negove« je za-
gotavljalo, da slovenske voli-
tve ne bodo dolgočasne. 
»Krambi« je na veliko obisko-
val slovenske kraje in ni priza-
našal nikomur. Imel je boljši 
obisk kot na prejšnjih volitvah 
in mnogi so mu napovedovali, 
da utegne dobiti še celo več 
kot že takratnih presenetljivih 
20 odstotkov. Tokrat tudi ni 
nastopal sam, ampak je bila za 
njim Narodno-domovinska 
stranka, s katero pa je kasneje 
prišel v spor. 

Ivan Kramberger je prvi za-
čel in prvi končal predsedni-
ške volitve. Ko smo v nedeljo 
7. junija sedeli pred televizorji 
in čakali na tretji dnevnik, so 
se ob njegovi prvi novici začeli 
trenutki nacionalnega šoka. 
Dobrotnika iz Negove je na 
predvolilnem zborovanju v Ju-
rovsk^m dolu nekdo ubil 
s strelom iz lovske puške. Ali 
je bU Krambi ubit iz političnih 
motivov? 

Atentator Peter Rotar na za-
slišanju pove, da ga je »pihnil« 
preprosto zato, ker se je preveč 
drl in mu je šel na živce. Kot 
vselej v taldh primerih je na-
stala poplava špekulacij, ki pa 
jih tudi storilčevo priznanje ne 
bo zajezilo. Čeprav naj bi bilo 
vse jasno, se je ta umor zapisal 
v slovensko politično zgodovi-
no kot podalpska verzija 
J. F. K. Šok se je polegel, tes-
noba pa ostane: nas mar sedaj 
kot kontraindikacija kompati-
bilnosti z zahodnoevropsko 
demokracijo čakajo tudi aten-
tati? 

Doicončno slovo iz 
»starega sistema« 

Drnovškovi vladi vendarle 
uspe spraviti pod streho tudi 
privatizacijski zakon. Največ 
zaslug za njegovo sprejetje pa 
ima čas, saj bi vsako odlašanje 
in novo usklajevanje samo še 
povečevalo škodo, ki je že do-
sedaj bila velika. Bolj ali manj 
je vsem jasno, da zakon pač ni 
»idealen«, da morda celo »do-
ber in pravičen ni«, da pa je 
bolje, da imamo takšnega, kot 
pa nikakršnega. Treba je spre-
jeti samo še nekaj izvedbenih 
zakonov in začelo se bo veliko 
»talanje« certifikatov in kupo-
vanje delnic. Kam jih vložiti, 
da ne bodo propadle, to bo 
osrednje vprašanje za Sloven-
ce v letu 1993. 

Govor Milana Kučana v Generalni skupščini Združenih narodov ob sprejemu Slovenije v sve-
tovno organizacijo. 

V državnem zboru bodo vsi poslanci profesionalci. Bo tudi 
raven dela parlamenta na profesionalni ravni? Brez banan, 
goljufanja z glasovalnimi gumbi... 

Kljub temu, da je »vse jasno«, bo uboj »dobrotnika iz Negove« za vselej v ljudstvu ostal 
»skrivnostni primer«. Tako je pač, ko gre za »visoke politike«. 



7 

Vojna zaradi knjig 
Na dan prve obletnice raz-

glasitve samostojnosti izide 
dolgo pričakovana »knjiga le-
ta«: Janševi Premiki. Še isti 
dan, ko je Janša na tiskovni 
konferenci predstavljal še od 
rotacije tople izvode, so preno-
vitelji in liberalni demokrati 
sklicali svoje »briefinge«, na' 
katerih so zavrnili Janševe ob-
tožbe, da niso bili preveč za-
greti za osamosvojitev oziro-
ma, da so jo hoteli preprečiti. 
Prava afera pa se je začela šele 
potem, ko je knjigo do konca 
prebral Ciril Zlobec, ki se je 
v Premikih našel kot tisti ne-
imenovani, ki je prehitro itali-
janskemu diplomatu Cristi-
aniju izblebetal točni datum 
sprejema in razglasitve osa-
mosvojitvenih zakonov in 
s tem bojda izdal državno 
skrivnost. Zlobec je na to ostro 
reagiral in obtožil Janšo in 
Bavčarja nezakonitega prislu-
škovanja. Na Janševo knjigo je 
reagiralo tudi Predsedstvo re-
publike in označilo nekatere 
navedbe kot netočne. Prva iz-
daja je bila medtem že razpro-
dana, polemike pa so dolivale 
olja na ogenj. 

Iz Premikov se je poleg 
Zlobčeve kontraknjige Lepo je 
biti Slovenec ni pa lahko, ro-
dila tudi t.i. »prisluškovalna 
afera«. Predse<hiik skupščin-
ske komisije za nadzorstvo 
nad delom Vamostno-infor-
mativne službe Peter Bekeš je. 
službi očital nezakonito delo-
vanje. Dobili smo slovenski 
Watergate, ki mu še ni videti 
razpleta. Stari parlament raz-
prave o tem ni uvrstil na dnev-
ni red. Ali bo afera dobila epi-
log z novim razmerjem moči 
v parlamentu ali bodo glavni 
akterji, zdaj ko so volitve mi-
mo, nanjo pozabili? 

Senzacija, imenovana Je-
linčič 

Tik pred volitvami je svojo 
knjigo napisal tudi zunanji 
minister dr. Dimitrij Rupel. 
Skrivnost države pa ni dvigni-
la toliko prahu kot prej Slivni-
kova in Janšina knjiga: nič 
čudnega, saj Ditnsi s svojo 
knjigo, kot je dejal, ni hotel 
polemizirati s svojimi pred-
hodniki in je bil raje »ljubez-
nivi medvedek«, ki je mnoge 
stvari prihranil za post 
scriptum. 

Javnomnenjske ankete so 
pred volitvami največ možno-
sti dajale Drnovškovim libe-
ralnim demokratom. Predvo-
lilna kampanja je bila »na ni-
voju«: nizkih udarcev ni manj-
kalo, čeprav so bih mnogo bolj 
dovršeni od tistih neartikuli-
ranih pred dvema letoma in 
pol (na primer plakat social-
demokratov, ki so Kučana, Ri-
bičiča in Smoleta namestili 
v dnižbo Stalina, Mao Ze 
Donga, Miloševiča, Živkova, 

Honeckerja). Čeprav kratka, 
samo dober mesec in pol, pa je 
bila predvolilna kampanje ze-
lo naporna tudi za volivce, še 
posebej za tiste, ki radi gledajo 
TV in ljubijo prijetno okolico. 
Pri plakatni kulturi Slovenci 
še vedno nismo napredovali. 

6. decembra zvečer smo že 
imeli predsednika. Milan Ku-
čan je zmagal v prvem krogu. 
Za njegovo zmagovalno ti-
skovno konferenco med novi-

narji ni bilo prevelikega zani-
manja. Vsi so bolj ali manj ve-
deli o njemu vse in tudi to, da 
bo zmagal. 

Voditelj SNS, Zmago Jelin-
čič, ki so ga pred meseci zaradi 
sxuna, da je pripravljal atenta-
te na pomembne državne 
osebnosti celo strpali v zapor 
in ki so se ga prej vsi mediji 
kolikor se je dalo otepali, je 
postal največja politična zvez-
da v Sloveniji. SNS je osvojila 
približno 10 odstotkov glasov 

oziroma 12 poslanskih sedežev 
v državnem zboru in pri obli-
kovanju koalicije se jim bo za-
radi ostalih nezdružljivosti 
težko izogniti, čeprav bi se jim 
še vedno najraje. Hud poraz so 
doživeli Demokrati (6 sede-
žev), ki so očitno preveč stavili 
na zasluge svojih najvidnejših 
osebnosti pri osamosvojitvi, 
zanemarili pa populus, za ka-
terega je včeraj takoj zgodovi-
na. Se večje razočaranje so do-
živeli socialdemokrati, ki so 
dobili komaj štiri sedeže v dr-

žavnem zboru. Podobno velja 
za zelene, ki pa so se malen-
kost bolje odrezali (5 sedežev). 
Najbolj pa so biU razočarani 
socialisti in narodni demokra-

ti, ki sploh niso prišli v parla-
ment. Zato pa so bili z rezulta-
ti volitev toliko bolj pozitivno 
presenečeni v Združeni listi 

sedežev), ki pa so presene-
čenje porazdelili med sedmo 
silo, saj je uro pred zaprtjem 
volišč dr. Ciril Ribičič objavil, 
da odstopa z mesta predsedni-
ka Socialdemokratske preno-
ve in voditelja Združene liste. 
Krščanski demokrati so po 
pričakovanju postali druga 
najmočnejša stranka (15 se-
dežev). 

Po volitvah se je politični 
prostor ravno toliko zapletel, 
da letos najbrž še ne bomo do-
bili nove vlade. Vse opcije so 
odprte. Večje možnosti so gle-
de na zadnji razvoj dogodkov 
za levosredinsko koalicijo, 
vendar tudi desnosredinska ni 
brez izgledov. Koalicija torej 
drugo leto, zato pa se je na 
prvem zasedanju včeraj že se-
stal državni zbor. 

Upati je, da novi državni 
parlament ne bo zbujal toliko 
pozornosti, kot stari in da nas 
poslanci ne bodo preveč prite-
govali k televiziji. Vseeno si 
seveda zaslužijo, da jim zaželi-
mo Srečno 1993, z opombo, da 
bi bolj hodili na seje (sicer pa 
jih zdaj čakajo odbitki od pla-
če). Seveda pa jim predsvem 
zaželimo to, da nam ne bi v za-
četku novega leta pripravili 
»škandala«; da bi zaradi ne-
možnosti dogovora o koaUciji 
morah sprejeti zakon o pred-
časnih vohtvah. Komu bi se še 
ljubilo voliti? 

ROBERT GORJANC 

V iztekajočem se letu pa se je 
za Slovenijo zgodilo še veliko 
pomembnega. Slovenski 
športniki so prvič nastopali 
pod svojo zastavo na zimskih 
olimpijskih igrah v Albertvillu 
in letnih v Barceloni, kjer so 
naši veslači osvojili tudi srebr-
no in bronasto medaljo. Slo-
venski nogometni klubi so pr-
vič nastopili v evropskih nogo-
metnih pokalih s slavnimi na-
sprotniki (Milan, Atletico Ma-
drid, Benfika). Franci Petek se 
je naučil odhčno skakati 
s škarjastim slogom, kot mete-
or pa je našega svetovnega pr-
vaka z 2. mestom na začetku 
svetovnega pokala v Falunu 
zasenčil Urban Franc. Nataša 
Bokal si je na smuku v ZDA 
poškodovala koleno in že zak-
ljučila komaj začeto smučar-
sko sezono. Po dolgem času 
smo doživeli spet megamedij-
ski kulturni dogodek v lastni 
produkciji: uprizoritev Shake-
spearovega Kralja Leara 
v Cankarjevem domu v Ljub-
ljani. Tam je gostoval legenda 
ročk glasbe Bob Dylan. Ob 
koncu leta je začel izhajati že 
šesti slovenski dnevnik — Repu-
blika. V Revozu v Novem me-
stu so sestavili zadnjo katrco, 
ki jo Renault opušča. DobiU 
smo nove vrste vina: posebno 
vino Portos, obedno vino Vin-
cent, šampanjec Baron Mos-
con, zvrsno vino Vrtovčan. 
Ljubljanski balonarji so po-
stavili nov rekored v preletu 
Slovenije, za to so porabili 
2 uri in 45 minut... in dobili 
smo čisto ta prave tolarje. Naj-
lepši denar na svetu. 

Ali bo mnenjska in besedna »vojna* zaradi knjig o osamosvojitvi dobila epilog na sodišča? 

Preveč žog v mreži predsednika Demokratov Igorja Bavčarja. Poraz. 

Novi slovenski dnevmk, ki je 
»ukradel* precej dobrih novi-
narjev, da bi ukradel tudi ne-
kaj publike. 

Kako izvedeti, kaj dihamo? 
Zakai na pragu zime man! IntormacU o onesnaženosti zraka? - ¥ CeUu bomo Hoblll ekološko IntormaaUskI sistem 

Letošnjo kurilno sezono je Celje pričakalo 
z nekoliko okrnjenimi meritvami onesnaženo-
sti zraka z žveplovim dvokisom. Zavod za soci-
alno medicino in higieno Celje trenutno ne 
izvaja meritev, ker je moral instrument za 
merjenje onesnaženosti zraka poslati na ljub-
ljanski Institut Jožef Štefan, kjer opremljajo 
prvo a\'tomatsko merilno postajo za merjenje 
onesnaženosti zraka. To je prva iz skupine 
avtomatskih merilnih postaj, ki bodo v prihod-
nje, v okviru Ekološkega informacijskega si-
stema občine Celje, merile onesnaženost zraka. 

Doslej so v Celju onesnaženost zraka z žve-
plovim dvokisom merili na štirih lokacijah. 
V Miklošičevi ulici je meritve izvajal Zavod za 
socialno medicino in higieno Celje, v bolnišnici 
je obratovala ix)staja AN AS, ki sodi v okvir 
republiške merilne mreže, v Cinkarni Celje pa 
sta onesnaženost zraka merila inštrumenta 
v Tovarniški in Kidričevi uUci. 

Ekoiošifo informacijski sistem 
občine 

v Celju je že od časov, ko je proti koncu 
sedemdesetih let pričela z delom Samouprav-
na interesna skupnost za varstvo zraka, prisot-
na želja po izgradnji avtomatske merilne mre-
že za spremljanje onesnaženosti zraka. Ta naj 
bi kot regionalni center služila za natančno 
spremljanje onesnaženosti zraka v Celju, na-
vezovala pa naj bi se tudi na republiško meril-
no mrežo ANAS (Analitsko Nadzorni Alarmni 
Sistem). 

Več let je tovrstni informacijski sistem za 
varstvo zraka obstajal le kot ideja. Prvi premi-
ki k dejanski izvedbi sistema so se pričeli leta 
1988, ko je takratni SIS za varstvo zraka naba-
vil nov sodoben instrument za merjenje ones-
naženosti zraka. Naslednji korak je bil lansko 

jesen, ko je Zavod za socialno medicino in 
higieno dobil napravo za elektronsko obdelavo 
podatkov o meritvah onesnaženosti zraka. Ob 
koncu minulega leta pa je bil na predstavitvi 
Ekološkega informacijskega sistema Cinkarne 
Celje sprejet sklep, da Institut Jožef Štefan 
pripravi ponudbo za izgradnjo Ekološkega In-
formacijskega Sistema občine Celje (EIS). 

EIS Celje bo namenjen stalnemu nadzoru 
nad onesnaženostjo zraka v Celju in rednemu 
obveščanju prebivalcev o stopnji onesnaženo-
sti zraka. V Sloveniji trenutno delujeta že dva 
tovrstna sistema, v Trbovljah in Šoštanju. 
V Celju ga bodo izgrajevali postopoma, po 
fazah, skladno s finančnimi možnostmi. 

V EIS Celje bo vključen tudi EIS Cinkarne, 
možne bodo tudi povezave z repubUško meril-
no mrežo in drugimi regionalnimi centri. Oba 
bosta povezana tako, da bo sistem Cinkarne 
dopolnjeval meritve v Celju. V kombinaciji 
s Cinkamiškim bo EIS Celje sestavljen iz štirih 
avtomatskih merilnih postaj za merjenje kon-
centracije škodljivih snovi v zraku in nekate-
rih meteoroloških meritev, dveh dodatnih po-
staj za izvajanje meteoroloških meritev in po-
staj za merjenje koncentracij škodljivih snovi 
v dimnikih v Cinkarni Celje. V projektu EIS 
Cinkarne je predvidena še hidrološka postaja 
za spremljanje onesnaženosti vode in mobilni 
laboratorij, ki se bosta po potrebi prav tako 
vključevala v EIS Celje. Na sistem bo mogoče 
priključiti tudi morebitne druge ekološke in-
formacijske sisteme pri ostalih onesnaževalcih 
zraka v Celju. 

Vse avtomatske merilne postaje bodo pove-
zane s centralnim računalnikom za obdelavo 
podatkov o meritvah. Na ekranu centralnega 
račimalnika in na dodatnih podatkovnih ter-
minalih v Celju bo vsak trenutek možen pre-
gled nad onesnaževanjem in onesnaženostjo 

zraka v Celju. V primerih prekoračitve^dovo-
1 jenih koncentracij, bo sistem avtomatično 
sprožil alarmno opozorilo. Na sistem bo prik-
ljučen tudi elektronski display, ki bo redno 
izpisoval osnovne meteorološke podatke in po-
datke o onesnaženosti zraka. Nameščen bo na 
vidnem mestu v središču Celja. 

Zakaj ietos manj podatkov? 
v pričetku oktobra je moral Zavod za social-

no medicino in higieno Celje izprazniti poslov-
ne prostore v Miklošičevi ulici, kjer so minula 
leta merili onesnaženost zraka z žveplovim 
dvokisom. Zavod za socialno medicino in higi-
eno se je sedaj preselil v Ipavčevo ulico, kjer pa 
izvajanje meritev iz več strokovnih razlogov ni 
smiselno. Selitev na začetku leta ni bila pred-
videna, zato tudi sprememb v sistemu izvaja-
nja meritev niso predvideU. 

Ko je sredi poletja postalo jasno, da v kurilni 
sezoni meritve onesnaženosti zraka ne bodo 
mogle več potekati na stari lokaciji, je bilo 
treba pričeti z realizacijo EIS Celje v minimal-
nem obsegu, kljub temu, da za to ni bilo niti 
denarja niti vse potrebne dokumentacije. 

Zato so se dogovorili, da naj se letos izvede 
EIS Celje v minimalnem obsegu, ki bo zajemal: 
eno avtomatsko merilno postajo, opremljeno 
z merilnikom za merjenje onesnaženosti zraka 
z žveplovim dvokisom in najnujnejšimi meril-
niki za meteorološke meritve, računalnik v Za-
vodu za socialno medicino in higieno Celje, ki 
bo opravljal vlogo centralne enote za obdelavo 
podatkov. 

Za realizacijo EIS Celje v minimalnem obse-
gu je potrebno zagotoviti precejšnja finančna 
sredstva, ki v začetku leta niso bila predvide-
na. Občina Celje se je obvezala, da bo poskrbe-
la za nabavo kioska za avtomatsko merilno 
postajo, za izvedbo upravnega postopka za po-

stavitev le-te, za izvedbo zemeljskih, gradbe-
nih in inštalaterskih del ter za komimalno in-
frastrukturo, ki jo zahteva avtomatska meril-
na postaja. Zavoid za socialno medicino in hi-
gieno je zagotovil sredstva za potrebno raču-
nalniško opremo, za preureditev obstoječe me-
rilne opreme za delo v avtomatski merilni po-
staji in komimalno infrastrukturo, potrebno za 
delovanje centralne enote za obdelavo po-
datkov. 

Kljub vsem naštetim prispevkom je pred 
mesecem dni v finančni konstrukciji za vzpo-
stavitev EIS Celje v minimalnem obsegu še 
vedno manjkalo približno 25 tisoč mark v to-
larski protivrednosti. Zavod za socialno medi-
cino in higieno Celje je v imenu mesta Celja 
zaprosil za finančno pomoč več kot 20 delov-
nih organizacij in samostojnih podjetnikov 
v Celju. Odziv je bil slab, odzvala sta se le LB 
Splošna banka Celje in TVT Termex Maribor. 
V prihodnjem letu je pomoč obljubila tudi ena 
od celjskih zavarovalnic. 

Po prvotnem načrtu bi moral biti EIS Celje 
v minimalnem obsegu končan do konca no-
vembra, tako da ne bi prišlo do izpada meritev 
v za onesnaženost zraka najbolj kritičnem ob-
dobju leta. Izgradnja sistema se je zataknila 
praktično povsod, kjer se lahko, zato je predvi-
deni rok za dokončanje avtomatske merilne 
postaje premaknjen v prve dni januarja 1993. 
Do takrat bo treba rešiti še kup težav, ki so se 
nepričakovano pojavile pri določitvi lokacije 
za postavitev avtomatske merilne postaje. Pr-
votno predvidena lokacija na križišču Levsti-
kove in Vrunčeve ulice ni dobila vseh potreb-
nih soglasij, v zvezi z novo lokacijo pri avto-
busni postaji pa je še kup nejasnosti, ki bi 
morale biti rešene preden bo mogoče pričeti 
z gradbenimi deli. ^^^^ ^^^^ ANDREJ URŠIČ 

asist. mag. IVAN ERŽEN, dr. med. 
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Brez poplave In vojne, 
a s precej neuspehi 
Celje ¥ letu 92 dokazuje, tJa Je žMJenJe otJer - Žal, s precej slabimi komedijanti ¥ gla¥nlh ¥logab 

Za prave obračune, žal takš-
ne, v katerih ne bo manjkalo 
rdečih številk, bo dovolj časa 
v prvih tednih novega leta - za-
to si zdaj privoščimo le kratek 
sprehod med posameznimi do-
godki in dogajanji, ki so mestu 
ob Savinji dajali pečat zadnjih 
365 dni. 

Seveda bomo včasih malce 
pokukali še čez občinske meje 
- saj bi bUo kaj drugega v silni 
ihti, ki je sicer zgrabila Celja-
ne ob predlagani reformi lo-
kalne samouprave dosti manj 
kot druge Slovence, pravi 
greh. Pri brskanju po starih 
zapiskih in listanju koledarja, 
pa nam vodilo ostaja večno 
vprašanje, kakšno sploh je na-
še Celje. »Premajhno, da bi bi-
lo veliko - a preveliko, da bi 
bilo lahko majhno in prijaz-
no,« pravijo nekateri, mi pa se 
sprašujemo, kaj je glavni 
vzrok njegovi neuspešnosti. 
Pri tem pa ostaja še nekaj časa 
odprto vprašanje, na kaj bi 
morali biti Celjani letos še po-
sebej ponosni. Kar spomnimo 
se županovih besed s konca le-
ta 90: »Premagali smo popla-
vo!« in s konca leta 91: »V voj-
ni smo se dobro držali!« Pa 
letos.. . 

Da Celje v republiškem me-
rilu že dolgo ni več tisto, kar je 
njega dni bilo, smo ugotavljali 
v dveh zaporednih januarskih 
številkah Novega tednika. De-
lovni naslov je bil »Celje - mr-
tvo mesto« z velikim vpraša-
jem na koncu. A ko smo po 
vrsti zbranih argumentov in 
podatkov v u re^ i š tvu ugo-
tavljali, da je mesto ob Savinji 
živelo že neprimerno lepše in 
boljše čase, smo med drugim 
tudi slišali, da imamo provin-
co kar v lastni glavi. »Lepo,« 
smo si rekli, in se v strahu, ker 
je provinca običajno vsaj tako 
zaspana kot naše mesto odlo-
čili, da se nekoliko razbudimo 
s Pustno prireditvijo v začetku 
marca, le nekaj dni po uspelih 
Dne\'ih komedije v SLG, pa 
kakšen mesec pred začetkom 
Dnevov slovenskega filma. 

Nekoliko živahnejše je Celje 
postalo še konec maja z Mla-
dinskim pevskim festivalom, 
le slab mesec kasneje, ob dne-
vu osamosvojitve, pa smo se na 
Tomšičevem trgu pokazali tu-
di v živo. Dan odprtega radia 
je popestrila vrsta nastopajo-
čih, prav nekaj dobro izbranih 
gostov na celjskih poletnih 
prireditvah pa je zaslužnih za 
na trenutke odlično razpolože-
nje v starem delu mesta, vsaj 
pri Vodnem stolpu. 

Zato pa je bilo precej manj 
veselo sredi septembra, ko je 
Celje večerne zabavne priredi-
tve ob 25. Mednarodnem obrt-
nem sejmu namesto na razsta-
višču pripravljalo v mestu. 
Tomšičev trg ni družil števil-
nih razstavljalcev in obisko-
valcev sejemske prireditve, 
morda le nekoliko več domači-
nov. Je pa ranega jutra v za-
četku septembra Celje, kljub 
dežju in hladnemu vremenu, 
vseeno za hip zaživelo - ravno 
toliko, da je približno 500 ma-
ratoncev iz središča mesta 
krenilo na pot do Logarske do-
line. In poznavalci pravijo, da 
so tisti z najboljšo kondicijo 
prišli v Logarsko prej, kot če 
bi čakali na Izletnikov avto-
bus. Le-ti namreč v enega naj-
lepših turističnih koncev naše-
ga območja le poredko odpe-
Ijeip. 

Živahno pa poskuša biti me-
sto tudi zdaj, ob koncu leta. In 
verjemite, da se marsikomu 
vsaj malce zviša pritisk, ko se 
sprehodi po mestnih ulicah. Če 
ima srečo, da ga na pločniku 
ne povozi kakšen »nevzgojen« 
voznik, si nekaterih zelo lepo 

urejenih izložb zaradi stojnic 
na mestnem križu vsekakor ne 
more ogledati. Pa zakaj tudi, 
saj je dovolj blaga na sejmu 
samem... 

Stranke so shodile 
Po prvih obotavljivih in ne-

rodnih korakih, so politične 
stranke tudi v Celju leta 92 
odločno zakorakale v življe-
nje. Že res, včasih so imele 
s tem toliko opravkov, da 
sploh niso opazile, kako še 
vedno ostaja v njihovih vrstah 
le peščica istomislečih - a glede 
na predvolilne izkušnje di-ži 
tudi to, da dva Slovenca nista 
več pevski zbor, ampak poli-
tična stranka. 

Začelo se je pravzaprav že 
koncem lanskega leta, ko je 
v Dolskem pri Litiji razpadel 
Demos. Nekaj prej trdno pove-
zanih strank, ki je še vedno 
odločno vztrajalo pri deklari-
ranih prijateljskih odnosih in 
sodelovanju, je imelo kar na-
enkrat preveč časa samo zase. 
In kaj bi drugega - poskušale 
so ga, kar najbolj produktivno, 
izkoristiti. Zeleni so po pone-
srečeni letni konferenci kon-
cem leta 91 vendarle poskušali 
narediti red v svojih vrstah. 
Kot stranka, za katero se ni 
čisto natančno vedelo ali so 
politična organizacija ali po-
djetje, so poskušali prevzeti , 
pokroviteljstvo nad celjskim' 
KRS, nato pa je na začetku 
poletja, v jvmiju, sledil udar 
zelenih »novinarjev« z Zele-
nim informatorjem. Dolgo-
trajni časopisni polemiki, a žal 
le kot uvod v zeleni krah sredi 
julija, ko četverica iz izvršil-
nega odbora razreši Jožefa 
Jarha, je sledila selitev na so-
dišče. Ob pranju umazanega 
perila, ki so ga stopnjevali še 
z domnevnim menjavanjem 
ključavnic in vlomi, pa se je 
strankarska kriminalka za-
pletla še s glasnimi grožnjami 
in vložitvijo ovadbe na javno 
tožilstvo zoper Jarha konec 
septembra. »Zeleno, ki te lju-
bim zeleno« - povsem jasno mi 
je, zakaj eden prvih političnih 
grafitov s simpatičnim sporo-
čilom ni nastal v Celju.. . 

Stranko odločnih oziroma 
Celjske demokrate smo v na-
šem mestu uradno dobili ko-
nec januarja, a že slabih pet 
mesecev kasneje smo novinarji 
- čeprav nam ni bilo čisto jasno 
o čem sploh poročamo - pisali 
o tem, da želijo v lastnih vr-
stah bolj desnosredinsko 
usmeritev. Da ne gre za novo 
stranko, zgolj frakcija naj bi se 
oblikovala v strankarskih vr-
stah, smo izvedeli in nam je le 
postalo jcisno, da je v Celju či-
sto pravih demokratov prema-
lo za dve stranki in preveč za 
eno. 

Liberalni demokrati so se 
v svojih »ZSMS-jevskih« časih 
zaklinjali, da imajo vsega dost 
— zadinja dva meseca so nas 
prepričevali, naj se pred voli-
tvami nikar ne damo motiti pri 
prepričevanju v zgodbo 
o uspehu. Vmes so sredi polet-
ja, ko Celja nikakor niso mogli 
odrešiti brezvladja, namesto 
na obstrukcijo, prisegali na 
kooperativnost, kapljica čez 
rob njihove potrpežljivosti pa 
se je vendarle prelila jesni, ko 
so se odločno umaknili iz celj-
skih kadrovskih igric. Za nove 
boje si je treba nabrati novih 
moči.. . 

Na to verjetno ne mislijo 
v SDP, ki je skozi leto 92 v Ce-
lju še najbolj spominjala na 
Calimera in njegov vzdih: »To 
je krivica, zares!« Prenovitelji 
so se po neuspelih poskusih 
združevanja celjskih parla-
mentarnih strank in nedogo-

voru o enotnem delu strank 
v prid rsizvoja občine, ogorče-
no pritoževali nad vladajočo 
koalicijo, ki ne upošteva dru-
gih. Tako je bilo marca - jeseni 
pa smo poslušali kritike 
strank, združenih okoli LDS, 
ki so prenovitelje obtožile, da 
so se o rešitvi celjske vladne in 
parlamentarne krize pogovar-
jali s figo v žepu. Pa naj razu-
me, kdor hoče ali more. . . 

l^av tako kot socialdemo-
krate, ki so se - glede na število 
in pogostnost kritik ter odkri-
tega nezadovoljstva in neza-
upanja v delo občinskega IS 
na začetku leta - v zadnjih me-
secih prelevili v Krajnčevega 
najbolj vztrajnega zagovorni-
ka. Ko so s svojim mandatar-
skim kandidatom Andrejem 
Komelom že v prvem krogu hi-
tro, odločno in dokončno po-
goreli, sta se podpora in stalno 
razmišljanje o ponovni kandi-
daturi Mirka Krajnca počasi 
že zlajnali. 

Kot dobro znan, že precej 
obrabljen refren, pa je zvenelo 
tudi poletno mukotrpno pre-
pričevanje peščice krščanskih 
demokratov, ki je skušala svo-
jemu predsedniku Janezu 
Lampretu razložiti, da LDS 
vendarle ni stranka izdajalcev, 
dr. Drnovšek pa - vsaj dokler 
mu tega kdo ne dokaže - noben 
političen zločinec in krimina-
lec. Prepričevanje je uspelo. 
Rezultatov na občinski ravni 
sicer ni žela nobena stran, 
a gotovo v tem ne gre iskati 
vzrokov za zdajšnje težave 
s sestavo velike vladne koali-
cije na državni ravni. . . 

Celje za Ljubljano 
Celje ima drug največji ob-

činski proračim, takoj za 
Ljubljano - a slovenske pre-
stolnice mu le ni uspelo doseči. 
Čeprav je konec marca, ko je 
potekel rok za začasno finan-
ciranje in so porabniki iz ob-
činske malhe od 1. aprila dobi-
vali le denar za kritje najnuj-
nejših stroškov, že kazalo ta-
ko. Občinska vlada je prora-
čun pogojevala z nakupom ra-
čunalniške opreme za potrebe 
občine, poslanci pa se niso dali 
prepričati. »Občinski računal-
niki« so sploh v prvih letošnjih 
mesecih močno jezili - premi-
era Mirka Krajnca in še ko-
ga . . . No, dober teden kasneje, 
v začetku aprila, je le šlo 
- z natančno 38 glasovi za (ko-
likor je tudi potrebno) so ob-
činski proračun v Celju spreje-
li, v Ljubljani pa jim tega še 
doslej ni uspelo... 

Zato pa Celjani še vedno na-
tančno vedo, po katerih ulicah 
hodijo.. . Ne more se jim zgo-
diti takšna »sramota« kot ti-
stim Ljubljančanom na Titovi 
ulici, ki so jih spraševali, kje je 
Dimajska, nekaj deset metrov 
naprd pa, kje je Slovenska ce-
sta. Ze res, da so prve ideje 
o uličnem preimenovanju 
v Celju stare že skoraj 2 leti 
- a Idjub neštetim razpravam 
v okviru IS, med poslanci in 
nenazadnje tudi v javni raz-
pravi med občani, so vsa ime-
na še na svojih starih mestih. 

Zaenkrat so na svojih starih 
mestih še tudi vsi srednješol-
ski učni programi, čeprav je 
v Celju v začetku leta zelo sla-
bo kazalo kar nekaterim. Še 
največ vika in krika so zagnale 
bodoče frizerke, številnim po-
svetom in protestom - med 
drugim je na nekatere v Celje 
vendarle prišlo tudi nekaj 
Ljubljančanov - pa je za piko 
na i služila grožnja o protest-
nem prihodu Celjanov s svojim 
županom na čelu v državno 
prestolnico. Bo takšen pohod 
potreben leta 93, saj je letošnja 
generacija osmošolcev še za 
nekaj deset učencev števil-
nejša? 

V Ljubljani se kreše ob in na 
mestni tržnici - v Celju pa je 
dežurni krivec za nejevoljo ob-
čanov najpogosteje Komunala. 
Že res, da so zametki preobli-
kovanja javnih gospodarskih 
služb v občini stari že skoraj 
dve leti, a večina poslancev je 
še zdaj prepričanih, da se pre-
hiteva in dela mimo zakonov, 
ki, mimogrede, sploh še niso 
sprejeti. Preoblikovanje Ko-
munale smo v časopisu napo-
vedovali trikrat, za januar, 
april in julij 92, a čisto do-
končno nova oblačila ima za-
enkrat le bivša Stanovanjska 
skupnost. Lepo, le da so modni 
kreatorji pri merjenju in kro-
jenju čisto pozabili na sam 
program oziroma občinsko po-
litiko stanovanjskega gospo-
darstva v Celju.. . Nekoliko 
bolj lepo pa je to, da so v Ko-
munali oktobra vračali denar 
vsem tistim, ki so za lanski no-
vember in december preplača-
li že sicer tako predrago ogre-
vanje. 

Kadar mačke ni 
doma... 

Korenine celjske vladne in 
parlamentarne krize segajc 
krepko čez začetek letošnjega 
leta, njenega konca pa - kljub 
številnim »poskusom« - ni vi-

deti. Če smo v uredništvu fe-
bruarja bolj kot ne iz radoved-
nosti oblikovaU vprašanje za 
javnomnenjsko raziskavo ma-
riborskega Spema o tem, kdo 
naj bi bil celjski župan - bi bili 
odgovori konec leta morda še 
bolj osupljivi. Zaključek veči-
ne parlamentarnih strank, ki 
so se na razširjeni seji pred-
sedstva zbrale v začetku no-
vembra, je bila namreč odloč-
na pobuda za odstop Antona 
Rojca, ki naj svojega župan-
skega dela ne bi dobro oprav-
ljal. Anketirani občani so zve-
čine mislili tako že v februar-
ju, saj jih več kot 85 odstotkov 
na vprašanje, koga bi volili za 
župana^ni znalo odgovoriti. 

Kar precejšnja večina pa 
nas ne razume, zakaj in kako 
Celje ne more dobiti novega 

• IS. Če so števUne kritike, pro-
testi, nezadovoljstvo in neza-
upanje poslancev premiera 
Mirka l6-ajnca konec maja 
prepričali v to, da (nepreklic-
no) odstopi - potem resnično ni 
jasno, zakaj poslanci v več kot 
pol leta niso uspeli najti pri-
mernega kandidata za manda-
tarsko mesto. Nekaj kandida-
tov je resda bUo, zoper.»naj-
resnejšega« Zdeneta Podlesni-
ka (LDS) tudi nobenih poseb-
nih protiargumentov - a v Ce-
lju še vedno ostaja brezvladje. 
Mar resnično zgolj zato, da 
lahko miši bolj brezskrbno 
plešejo? 

Promet, črne gradnje 
In red 

če kje v Celju ni mogoče 
prikriti slabega vodenja in 
brezglavega načrtovanja, po-
tem je to gotovo promet. O ne-
redu, ki vlada na tem področ-
ju, smo že mnogokrat pisali, za 
zadnji zahtevnejši letošnji za-
logaj pa si je ob kabelsko-raz-
deliinem sistemu v Celju pro-
metni nered včeraj privoščil 
tudi IS. Pa k dejstvu, da je bil 
osnutek novega odloka o pro-
metni ureditvi sprejet že jimi-
ja, kot predlog pa potem v pol 
leta ni prišel do poslancev, 
pravzaprav ni veliko dodati. 
Morda le to, da zadnja dva me-
seca parkiranje v mestu nad-
zoruje zasebno podjetje Ko-
stra, ki naj bi šele po treh uva-
jalnih mesecih - tudi zaradi 
zahtevnosti vpeljave modre 
cone - začelo plačevati meseč-
no odškodnino v višini dveh 
milijonov SIT v občinsko bla-
gajno. 

Odgovora sta samo dva — ali 
je občinska blagajna prepolna 
in mesto dodatnega denarja za 
urejanje novih parkirišč in ga-
ražnih hiš sploh ne potrebuje, 
ali pa bo vseh tisoč 200 obsto-
ječih parkirišč v mestu ostalo 
še dolgo, dolgo namenjenih 
parkiržmju. Kljub temu, da so 
na lokacijah, ki so z obstoječi-
mi zazidždnimi načrti name-
njene za zazidavo... 

Da s postavitvijo prometnih 
znakov ni vse tako kot bi mo-
ralo biti, da po Zidanškovi, ki 
naj bi bila z obnovo namenje-
na predvsem pešcem zdaj voz-
niki vozijo že po razširjenem 
pločniku in da pajek za odvoz 
avtomobilov plete svojo mrežo 
tam, kjer naredi najmanj kori-
sti, pa tako ali tako že vrabci 
čivkajo. In policisti, ki se 
s preimenovanjem Stalne služ-
be v Operativno komunikacij-
ski center poskušajo s 1. juli-
jem čimbolj približati obča-
nom, imajo tako ali tako pre-
več dela že z odkrivanjem du-
hovitežev, ki so konec septem-
bra množično »podtikali« laž-
ne bombe v šolske prostore ši-
rom Celja.. . 

V začetku marca se je sredi 

Zidanškove ulice zasvetilo 
prenovljeno pročelje nekdaj 
razpadajoče mestne ruševine, 
gonja zoper črnograditelje na 
čelu z lastnikom lokala Vegas 
pa se je razmahnila v neslute-
ne širine*. Je že prav - red mora 
biti: v Zidanškovi, na Golov-
cu, v Pečovniku in še kje! In 
konec koncev bi bil že čas, da 
se nekaj tega reda naseli tudi 
v obginske upravne organe ter 
v poslanske klopi - saj zdajšnja 
blokada v celjski skupščini, ko 
vsebinskih razprav ni bilo sli-
šati že skoraj pol leta (vse po-
slansko delo se jejvrtelo okoli 
»kadrovskih« zadev, ali pa so 
bila skupščinska zasedanja 
nesklepčna), naravnost sili 
k črnim gradnjam! Da potem 
beremo mastne časopisne na-
slove o »Mafiji v organih SO 
Celje« ni nič čudnega, kaj? 

Enim vse boljše, 
večina pa komaj živi 

Ko smo marca pisali o zani-
manju japonskega kapitala za 
mesto ob Savinji, je marsikdo 
pričakoval, da bo podpisano 
pismo o namerah med celjskim 
županom in Mitsubishi com-
pany odprlo v Mestnem gradu 
tudi kakšno novo delovno me-
sto. Pa ni — ne japonskega kapi-
tala, ne novih delovnih 
mest . . . 

Da so časi, ki jih živimo, 
najhujši prav za delavce - se iz 
dneva v dan prepričujejo sin-
dikati, ki doslej niso našli 
učinkovitega načina, da bi 
vlado prisilili vsaj k sklenitvi 
osnovnega socialnega pakta. 

Bremena hudih časov pa se 
tudi v Celju lomijo zgolj na 
plečih delavcev - če našetjemo 
le nekaj primerov: reševanje 
potopljenega Topra v januar-
ju, ko so bile razmere na ostri-
ni noža tudi v štorski Železar-
ni. Agonija železarjev se je vle-
kla vse do konca leta, ko je 
v Sloveniji vendarle sprejet si-
stemski zakon za sanacno že-
lezarstva - in čeprav v Storah 
sploh še niso na konju, je polo-
žaj vendarle manj negotov kot 
v Ingradu ali Libeli. Ingrad, 
kjer je zavrelo maja in čigar 
takratni direktor Janko Golob 
kljub trditvam ob odstopu, da 
si ni predhodno »postlal«, 
v SKB prevzame mesto dire-
korja celjske bančne podruž-
nice, še ni splaval — rešitelju 
firme Karlu Ferjaniču pa de-
lavci, ki jim velikokrat zmanj-
ka zgolj za kruh in mleko, za-
merijo, da zase mesečno odme-
ri 4 tisoč DEM.. . 

Libela se je skušala reševati 
z ustanavljanjem hčerinskih 
firm, mati pa zdaj toži, da 
mlade hčerke ne poskrbijo za-
njo. In obup, pomešan z upra-
vičenim ogorčenjem ter jezo, je 
delavce na čakanju pripeljal 
pred tovarniška vrata. Bloka-
da in zahteve, na drugi strani 
pa razlage in izgovori... Po-
dobno tistemu, kar smo med 
letom spremljali tudi v Emu, 
kjer zdaj direktor Maks Bastl 
obljublja, da bo firma do kon-
ca leta s sicer 700 delavci manj 
poslovala pozitivno... 

Delavec ostaja brez temelj-
ne zaščite, menedžerske struk-
ture s pretežkimi bremeni pre-
teklosti, celotno gospodarstvo 
pa zaenkrat še brez temeljne 
razvojne strategije. In tako se 
v Celju na železniški postaji 
srečujemo s tehnologijo iz ča-
sov Franca Jožefa, ko sredi le-
ta stavkajo železničarji, pa jih 
v mesto ob Savinji pride miriti 
skoraj polovica slovenske 
vlade.. . 

Gasilske akcije? Kaj dosti 
več gotovo ne, a življenja 
v oblakih oziroma nebes na 
zemlji si v tako kratkem času 
tudi nihče ni obetal. Nekaj os-
nov - del temeljne zakonodaje 
- na državni ravni že imamo, in 
če bomo iz katastrofalnih neu-
spehov želeli hitreje vsaj do 
manjših uspehov, bomo morali 
kaj storiti tudi na lokalni rav-
ni. Za prestiž in kar je še po-
dobnih v celofan zavitih mer-
jenj politične moči, je še malce 
prezgodaj. Kar spomnimo se 
poletne suše in jesenskih gro-
ženj s poplavami - katastrofe 
pridejo same! 

IVANA STAMEJČIČ 

Dogodek, na katerega so lahko Celjani ponosni - Od maja do 
sredine oktobra je bil Muzej novejše zgodovine v znamenju 
lutkarske razstave. 



9 1 

Cerkev je v nekem 
smislu nadnaravna 
z mariborskim pomožnim škofom. Ur. Jožetom Smejem o njegovi knjigi, delu In življenju In drugih 
aktualnih stvareh, ki zadevajo cerkev In družbo 

v redni zbirki Mohorjeve družbe iz Celja je izšla knjiga 
mariborskega pomožnega škofa, dr. Jožeta Smeja z naslovom 
Psalmi vaškega župnika. V njej avtor razprostre pred nas pre-
progo boptega tkanja, prepletenega z življenjepisno faktogra-
fijo bogojanskega župnika Baše. Mehka prekmurska duša med 
Madžari in rodnimi Slovenci zaživi tudi v lirično fantazijski 
podobi. Sicer pa intervjuju s škofom Smejem ni botroval zgolj 
izid te knjige. Je preprosto človek, katerega življenje je izredno 
bogato in zanimivo. 

Kako je prišlo do nastanka te knjige? 

Pripravlj al sem j o več kot šti-
rideset let. Gre za župnika iz 
moje rojstne vasi v Bogojini in 
mojega krstitelja. Bil je pro-
svetitelj, prekmurski pisatelj 
in človek, ki se je v času naj-
hujše madžarizacije, konec 
prejšnjega stoletja in v začet-
ku tega, boril za slovenstvo. 
Bil je tudi urednik Marijinega 
lista in napisal je katekizem, 
ki je bil takrat skoraj edina 
slovenska knjiga v šolah. On je 
tudi povabil Jožefa Plečnika, 
mojstra arhitekta, da je v Bo-
gojini postavil novo cerkev. Ni 
porušil stare, srednjeveške 
cerkve, ampak jo je združil 
z novo. Baševo življenje sem 
romaneskno opisal v Psalmih 
vaškega župnika, kakor da on 
govori v prvi osebi. Če kdo 
knjige ne bi mogel prebrati, 
naj si prebere vsaj uvod, kjer 
med dingim piše: Kdor nima 
smisla za sončno stran življe-
nja, naj te knjige ne vzame 
v roke. A kdor ga ima, bo Psal-
me vaškega župnika znova 
bral in zmeraj bo posijal žarek 
poezije v naše dostikrat tako 
prozaične dni. 

Psalmi so izšli prav v času, 
ko ste dopolnili 70 let . . . 

Sveto pismo pravi, da je do-
ba človeškega življenja 70 let, 
če smo krepki pa 80. Ko je 
človek star 70 let, se mu zdi 
škoda zavreči vsakega koščka 
papirja, na katerega je kdaj 
kaj napisal. Tako sem med 
svojimi zapisi našel p>esmi iz-
pred kakšnih 50 let. Izdal sem 
jih pod skromnim naslovom 
Kaplja na vedru. Naslov sem si 
izposodil iz Svetega pisma, ki 
pravi, da je človeško življenje 
kakor kaplja na vedru. Z vsa-
kim dobrim delom, z vsako do-
bro besedo in s potrpljenjem 
ter prenašanjem svojih težav, 
si služimo večno življenje. Člo-
veško življenje na zemlji je 
dragoceno, zato bog ne dopu-
sti uničevati človeških živ-
ljenj, četudi je življenje trpeče, 
skromno in boleče. Strašno je, 
da nekateri menijo, da takšni 
ljudje ne bi smeli živeti. Po-
glejte, kako je Hitler imičeval 
slabotne in dajal prostor samo 
mogočnim in močnim! 

Nekateri pa zaradi trpljenja 
in ker ne vidijo nobenega ra-
zloga več, da bi živeli, storijo 
tisto najbolj usodno in tragič-
no dejanje. Kaj menite o tem? 

Če bo en sam človek ob moji 
knjigi le cerul življenje in tudi 
svoje trpljenje, je knjiga dose-
gla cilj. Ko bo prišel čas, ko 
bom moral iti s tega sveta in če 
bo na moj grob prišel le en 
človek ter rekel, da je na pod-
lagi te knjige ostal dober in da 
sem ga rešil napačne poti, po-
tem bom mimo spal, ker vem, 
zakaj sem se rodil, zakaj sem 
se posvetno zapustil in se od-
ločil za duhovniški poklic. 

Nov katekizem 
- prispevek za novo 
evangeiizacijo 

Izšel je nov katekizem. Pa-
pež ga je razglasil 8. decembra. 
Kakšen je? 

Je bibličen, dogmatičen in 
pastoralen. Tako bo v vsakem 
primeru prispeval za novo 
evangeiizacijo. V katekizmu je 
zelo poudarjeno tudi vpraša-
nje življenja, to, da je človeško 
življenje vrednota. Vsak člo-
vek se rodi za neki smisel, za 
nek cilj in ta cilj je večno živ-
ljenje - Bog. Novi katekizem 
poudarja dejstvo, da ustvari 
dušo vsakega človeka posebej 
bog. To pomeni, da starši so-
delujejo z bogom stvarnikom 
pri rojstvu. 

Nekateri menijo, da je kate-
kizem prinesel manj novega 
kot bi pričakovali. Morda še 
nekaj misli o celibatu... 

Glede celibata nima kateki-
zem nič. Tudi o ženskem du-
hovništvu ne, pač pa je ta ka-
tekizem poglobljena vera. To 
pomeni, da temelji na bibliji. 
Zelo poudarja cerkvene očete 
in njihove spise. Pri študiju 
cerkvenih očetov je eden iz-
med največjih limienov angli-
kanske vere prestopil v katoli-
ško. Cerkveni očetje so živeli 
iz Svetega pisma in izročila 
cerkve. Božje razodetje ni sa-
mo v Svetem pismu. V Janeze-
vem evangeliju beremo, da je 
Jezus storil še mnogo stvari, 
pa niso zapisane v tej knjigi. 
Ce bi vse to zapisali, ne bi mo-
gel izdati vseh knjig cel svet. 
Razodetje oziroma to, kar nam 
je hotel povedati Bog, ni opi-
sano samo v Svetem pismu 
ampak tudi v ustnem aU sve-
tem izročilu. 

Zgiedno sodelovanje 
z evangeiičani 

Izvirate iz Prekmurja, kjer 
živi tudi precej evangeličanov. 
Kolikor vem, med njimi nik-
dar ni bilo nestrpnosti in ne-
sporazumov. Lahko kdaj pride 
tudi do tega? 

Prekmurje je zanimivo zara-
di tega, ker je obdano s Hrvati, 
Madžari in Nemci oziroma 
Avstrijci. Prekmurci so se ob-
držali, ker so držah skupaj. 
Kamor koli pridejo Prekmurci 
in se srečajo med sabo, začnejo 
govoriti v svojem narečju. 
V gornjem delu Prekmurja 
protireformacija ni uspela. 
Gornje Prekmurje se začne 
ravno v moji sosednji župniji. 
Bogojina je povsem katoliška, 
v Tešanovcih pa so že evange-
iičani. Sicer pa je včasih odlo-
čal o tem, kakšna bo kje vera, 
zemljiški gospod in podložniki 
so ga ubogali. Kakšnega obra-
čunavanja med evangeiičani 
in katoličani v preteklosti ni 
bilo. To pa zato, ker v Prek-
murju živijo ljudje iste krvi 
- Slovenci. To je čisto nekaj 
drugega kot pa, denimo, odnos 
med Srbi in Hrvati. 

Kakšno je sodelovanje med 
katoličani in evangeiičani? 

V času pred koncilom je bilo 
sodelovanje z njimi v verskem 
smislu skorajda prepovedano. 
Sedaj, ko je ekumenizem, nam 
je dovoljeno, da se srečujemo 
pri skupnih verskih obredih. 

Pred kratkim sva z evangeli-
čanskim seniorjem oba blago-
slovila dom ostarelih v Raki-
čanu. Res pa je, da imajo evan-
geiičani nekakšen strah pred 
nami, ker so v manjšini in mi-
shjo, da jih hočemo nekako po 
sili pokatoličaniti. Tega seve-
da ne smemo storiti, ker mora 
človek živeti po svoji vesti. Če 
so oni prepričam, da je tako 
prav, moramo mi upoštevati 
njihovo prepričanje. V na-
sprotnem primeru bi storili 

g-eh. Naj jih torej ne bo strah, 
e bi prišlo do edinosti, zedi-

njenja, sem prepričan, da bi 
papež pustil njihovo versko 
skupnost takšno, kot pač je. 
Pustil bi duhovnikom, da bi 
bili oženjeni, kakor to pusti 
tudi grkokatohčanom. Sicer 
pa se morajo pravoslavni in 
grkokatoliški duhovniki poro-
čiti pred duhovniškim posve-
čenjem. Kasneje se ne morejo. 

V katerih stvareh se ločite 
katoličani in evangeiičani? 

V glavni resnici z zakramen-
ti. Mi jih imamo sedem, oni 
pravijo, da sta samo dva. Za-
nje je zakrament krst, kar je 
tudi za nas in zanje je zakra-
ment tudi zadnja večerja. Mi 
pravimo, da zadnja večerja pri 
njih ni zakrament, ker njihovi 
duhovniki nimajo apostolske-
ga naslednika, ki bi bil posve-
čen. Mi njim za zakrament 
priznavamo zakon. Če sta po-
ročena dva evangeličana samo 
civilno ali pa v njihovi cerkvi, 
potem je ta zakon nerazvez-
Ijiv. 

Duini pastir 
ciganov 

Ostaniva še nekaj časa 
v Prekmurju. Veliko ste delali 
s cigani... 

Sedaj sem že 22 let oddaljen 
od njih, ker sem v Mariboru. 
Bil pa sem njihov dušni pastir, 
ko sem bil kaplan in župnik 
v Soboti. Takrat sem imel za-
nje poseben verouk, ko sem ju-
nija končal verouk z drugimi 
otroki. Moram reči, da takrat 
besede cigan niso radi slišali, 
zato smo jim rekli, da so Romi. 
Beseda cigan je takrat pome-
nila nekaj bolj slabega..., saj 
me razumete..., tako v prene-
senem smislu in v povezavi 
z nekom, ki krade. V krstne 
knjige jih nismo smeli vpiso-

vati kot cigane, ampak kot de-
lavce. Ker Romi ljubijo nara-
vo, sem jih poučeval na travni-
ku za cerkvijo. Od njih sem se 
naučil tudi nekaj ciganskih 
besed in v njihovem jeziku sem 
sestavil skrajšani katekizem 
ter molitev Oče naš. Zanje je 
slovenski jezik tako svet, ka-
kor je bil latinski nekoč za nas. 
Oni so molih v slovenskem je-
ziku. Ko sem potoval v Sveto 
deželo in obiskal Oljsko goro, 
kjer je v kapeli mohtev Oče 
naš zapisana v vseh svetovnih 
jezikih, tudi v slovenskem, 
sem jaz tam na listek napisal 
to mohtev tudi v ciganskem 
jeziku. 

Se Vam ne zdi, da so se 
prekmurski Bomi že močno 
stopili s civilizacijo in da 
v njih ni več toliko njihove pr-
vinskosti kot nekoč? 

Sedaj ne prosjačijo več toh-
ko kot so nekoč. Moram pa pK)-
vedati nekaj zelo lepega o njih. 
Po vojni, ko je bila stiska z ži-
vežem, obleko in obutvijo in je 
svetovna luterantska zveza 
pošiljala pakete svojim bra-
tom evangeličanom v Prek-
murje, so jim nekateri ponujah 
te pakete, samo če pristopijo 
k evangeličanom. Niti eden ni 
storil tega. Rekh so, da ne dajo 
Marije. Izredno jo častijo. Tudi 
evangeiičani imajo veliko spo-
štovanje do matere božje in 
priznavajo apostolsko veroiz-
poved, da je Jezvis bil rojen iz 
device Marije in spočet od sve-
tega Duha. Tudi oni priznava-
jo prve štiri cerkvene zbore, 
kjer je rečeno, da je Marija 
božja mati. Ne častijo je pa 
tako, kakor recimo katoličani 
in pravoslavni. 

Ste imeli pri poučevanju ci-
ganov kdaj kakšne težave 
z oblastjo? 

Nikdar. Poučeval sem jih na 
cerkvenem ozemlju. Imel pa 
jih je nekaj moj naslednik 
Martin Por^oš . Družina je 
objavila fotografijo verouka 
ciganov zunaj, na dvorišču. 
Oblasti so rekle, da to ni dovo-
ljeno in da mora pouk popte-
kati v učilnici. Nihče pa ni bU 
kaznovan. Sedaj obstoja mož-
nost, da bi bil zanje pouk v šo-
lah. V mojih časih pa Romi ni-
so hoteli sedeti v učilnicah 
skupaj z drugimi otroci in tudi 
ti otroci ne z Romi. 

Popolnega ateista ni 
Se za\^emate za uvedbo ve-

rouka kot obveznega predme-
ta v naše šole? 

Kjer ni veroučnih učilnic, bi 
lahko verouk p)otekal v šolah 
in vrtcih. Bog se nikomur ne 
vsiljuje. Starši, ki žehjo, da 
otroci hodijo k verouku, pa 
imajo vse pravice, da zanje 
zahtevajo pouk v šolskem pro-
storu. Tam, kjer so verski pro-
stori, pa mislim, da ni treba 
nehati z veroučnim j>oukom, 
ker je tako bolje. Zavzemam se 
za pouk o verah v šolah. Brez 
osnovnega pouka o verah ne bi 
smel biti noben Slovenec. 

Morda nekaj misli o odnosu 
med politiko in vero... 

Pred volitvami so očitah 
Cerkvi, da je strankarska, kar 
pa ni res. Škofje smo dali na-
vodilo, da so naši verniki dolž-
ni iti na volitve, da so dolžni 
izvohti tistega, ki bo po njiho-
vem mnenju dal Cerkvi zares 
pravo svobodo. Nikdar pa ni-
smo rekh, katero strcmko naj 
voUjo in katerega človeka. 
Cerkev je v nekem smislu nad-
naravna. Je na zemlji, a ni od 
tega sveta. Mi moramo evan-
gelizirati vse ljudi. Tudi tiste, 
ki pravijo, da so nevemiki, če-
prav trdim, da pravega ateista 
ni. Ni ga človeka, ki si ne bi 
nikdar postavil vprašžmja 
o smislu življenja in najvišjega 
bitja. To sem povedal na E>e-
lavski univerzi že v prejšnjem 
režimu. 

Teoretičnega ateista ni, so 
pa praktični ateisti. Živijo, ka-
kor da boga ni, da pa bi bil kdo 
teoretično o tem stoodstotno 
prepričan, enostavno ne more 
biti res. Zato, ker je vsak člo-
vek, vsaka duša, rojena iz bo-
ga. Bog je položil v človeško 
naravo bivanjska vprašanja: 
od kod sem, kaj je cilj mojega 
življenja in čemu trpljenje. Na 
to si mora odgovoriti vsak člo-
vek. V tem smislu se Cerkev 
torej ne sme mešati v politiko. 
Cerkev pa mora delovati, ko 
gre za obči blagor. 

Ce se vrneva k volitvam... 
Nekaj primerov je vendarle bi-
lo, ko so duhovniki agitirali 
med ljudmi, koga naj volijo. 
Res da zunaj cerkvenih pro-
storov, pa vendarle... 

Poudarjam, da mi tega na-

vodila nismo dali. Ce se je kdo 
pregrešil in ni upošteval navo-
dil Cerkve, je to njegova stvar. 
Nas te volitve niso čisto nič 
presenetile. Cerkev zaradi te-
ga ne bo propadla, ker ima ob-
ljubo, da je peklenska vrata ne 
bodo premagala. Ne gre tu za 
politično oblast, pač pa za ti-
sto, ki odpušča grehe. Gre za 
evangelij. 

Kaj menite o vračanju goz-
dov in drugih posesti Cerkvi? 
Pri nas je zanimiv primer Gor-
njega Grada. 

Ko bi kdo vedel, kako veli-
kanska je ta ograja in koliko 
stane že sama streha, bi rekel, 
naj dobi gozd, kolikor še ni 
iztrebljen, cerkev nazaj. Velik 
je očitek Cerkvi, da bi se s tem 
obogatila. S tem bi Cerkev sa-
mo lažje opravljala svoje po-
slanstvo. 

Po koncilu Je 
Razkrižje slovensko 

Kaj menite o zapletih v Raz-
križju? 

Z župnikom Štefanom Sla-
vičkom sva že dolgo prijatelja. 
Že ko sem bil kaplan in župnik 
v Soboti, je rad prihajal k me-
ni. Zelo lepo je igral na orgle. 
Takrat tega problema še ni bi-
lo. Povedal je, da v cerkvi po-
jejo samo slovenske pesmi, 
maša pa je potekala v latinšči-
ni. Ko pa je božja služba po-
stala v slovenščini, so se stvari 
vedno bolj zaostrovale. Po 
koncilu naj bi se državne meje 
skladale s cerkvenimi. Raz-
križje je v Sloveniji. Pokojni 
škof Maksimilijan Držečnik je 
na jugoslovanski škofovski 
konferenci v Zagrebu večkrat 
sprožil vprašanje Razkrižja, 
vendar ga niso hoteli posluša-
ti. Uspel pa je tohko, da smo 
ustanovili posebno komisijo, 
ki jo v Zagrebu vodi škof Kok-
ša, v Mariboru pa jaz. Ta ko-
misija se je sestala le enkrat. 
Menim, da bi moralo Razkrižje 
spadati k mariborski škofiji. 
Mi pa nimamo pravice tega 
zahtevati, pač pa ljudje tam, 
če ne dobijo slovenskega du-
hovnika. Se pravi, da bi bila 
božja služba v slovenskem je-
ziku, pa seveda tudi drugi 
obredi, vključno z vero-
ukom . . . Če bodo imeli tudi to, 
lahko Razkrižje konec koncev 
ostane tudi pK>d zagrebško 
škofijo. 

Je čas pokore 
Adventni čas je. Kaj razmi-

šljate v teh dneh? 

Advent je v cerkvenem letu 
najbolj idiUčni čas. Čas priča-
kovanja. Pričakovanje je nekaj 
lepega. Tudi zato je marksi-
zem toliko časa uspeval, ker je 
bU ves v znamenju pričakova-
nja nekakšnega raja. Advent je 
čas pričakovanja gospodovega 
prihoda. Za vsakega človeka 
bo gospodov prihod ob odhodu 
s tega sveta nekaj veličastne-
ga. Vsak kristjan bi se moral 
veseliti tega pričakovanja. 
Hkrati pa je čas adventa tudi 
čas pokore, ki i>omeni spre-
obmenje. TVeba je spremeniti 
smer, svoje mišljenje. Grešnik 
gre v napačno smer, stran od 
svoje sreče. Treba je najti pra-
vo smer, nazaj k Bogu, k večni 
sreči. To je smisel adventa. 

V ta čas, zlasti nocoj ob pol-
noč nicah prav gotovo ne sodi 
pokanje petard pred cerk-
vami . . . 

Nikakor ne! Jaz bi to prepo-
vedal. V Bosni in Hercegovini 
divja vojna, to pokanje petard 
pri nas pa deluje na psiho mla-
dih ljudi. Ves denar, ki ga za-
pravijo za petarde, bi naj raje 
namenili za nesrečne ljudi 
v Bosni. Storili bi lepo in ple-
menito delo. Tudi vse razpro-
daje v teh dneh po trgovinah 
in pretirani nakupi niso dobri 
za ta čas. Bodimo skromni in 
še enkrat pKjmislimo na uboge 
ljudi, ki tako trpijo. V tem 
smislu naj izveni tudi moja ad-
ventna in božična poslanica 
vašim bralcem. 

JANEZ VEDENIK 
Foto: LJUBO KORBER 
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Izšel je Celjski zbornik 

Celje se lahko že vrsto lep 
upra\ičeno ponaša s publika-
cijo, ki na Slovenskem nima 
primere, namreč s Celjskim 
zbornikom, ki je pred kratkim 
izšel tudi z letnico 1992. Celj-
ski zbornik redno izhaja od le-
ta 1951, zadnja tri leta pa si je 
revija izoblikovala svoj jasen 
kultumo-zgodovinski profil. 
Založnik revije je občina Ce-
lje, izdajateljske posle pa 
opravlja Osrednja knjižnica 
Celje. Odgovorni urednik Celj-
skega zbornika je dr. Janez 
Cvim, glavni urednik pa Jan-
ko Germadnik. 

Celjski zbornik je tudi letos 
izšel v nakladi 500 izvodov, 
s povzetki prispevkov v nemš-
čini in angleščini, naslovnico 
je oblikovala Jana Špendl. Kar 
je še posebej razveseljivo, me-
ni tudi odgovorni urednik 
Celjskega zbornika dr. Janez 
Cvim, je dejstvo, da je uredni-
ški odbor uspel pritegniti 
k delu nove, nilajše strokov-
njake, ki so ob nekaterih že 
uveljavljenih avtorjih in njih 
strokovnih prispevkih izdatno 
obogatili vsebino letošnjega 
zbornika, ki je pregledno ure-
jen in na koncu opremljen tudi 
z osnovnimi podatki o avtorjih 
in njih vsebinskih prispevkih. 

Veliko zanimivega branja 
prinaša Celjski zbornik 1992, 
ki ga je mogoče dobiti v Osred-
nji knjižnici v Celju, ne bi pa 
smel manjkati ne na domači 
police, ne v šolskih knjižnicah 
in povsod tam ne, kjer jim je 
mar za našo bližnjo in daljno 
preteklost. 

Članke in razprave v Celj-
skem zborniku uvaja prispe-
vek Toneta Ravnikarja, Go-
spodje Tumski v 13. stoletju. 
Aleksanser Žižek je svoj čla-
nek naslovil Podoba Celjskih 
grofov v literaturi in dramati-

ki (nekaj primerov iz obdobja 
1689 in 1974). Sledi mu Oris 
razvoja osnovnega šolstva 
v Celju (1777-1918), delo Ivan-
ke Zajc-Cizelj. Anton Šepeta-
vec je svoj prispevek naslovil 
Honorarji-nujno zlo bterature 
(Oris nekaterih gospodarsko 
socialnih vidikov slovenske 
književnosti). Igor Grdina pa 
je svoje delo posvetil Fanny 
Hausmamm in problemu slo-
venske ženske literature. Med 
avtorji se je našel tudi Bojan 
Himmelreich, ki po strokovni 
plati obravnava I¥va desetlet-
ja avtomobilizma na Celjskem. 
Branko Goropevšek je članek 
naslovil Nadomestne držav-
nozborske volitve v splošni 
kuriji na Štajerskem 1906. 
O tem, kakšne so bile Občin-
ske volitve v okoliški občini 

Celje 1910-1911 piše v pri-
spevku z istim naslovom dr-
. Janez Cvim. Hedvika Zdovc 
pa je svoje delo ubrala na temo 
Sejemski prostor za živinske 
sejme v Zavodni do leta 1941. 
Avtorica prispevka Slovanski 
jeziki v Celju med obema voj-
nama je Božena Orožen, Mat-
jaž Zorko je prispeval članek 
ZdraviUšče Rogaška Slatina 
med obema vojnama, Emil 
Lajh piše v Celjskem zborniku 
o namenih in posledicah naci-
stične prisilne mobilizacije 
Slovencev v Celju in okolici 
med drugo svetovno vojno. Za 
konec sledi bogati vsebini 
člankov in razprav še zapis 
Huberta Wolfganga Galleta Iz 
zgodovine dnižine Janesch, 
Ignacij Voje dodaja Fragment 
spominov dr. Gregorja Čre-

mošnika na sarajevsko živ-
Ijensko obdobje, Bojan Him-
merleich pa piše na temo Štiri 
žalske družbe za trgovino 
s hmeljem iz časa med vojna-
ma. Celjski zbornik zaključu-
jejo Ljudski recepti za zdrav-
ljenje živali in ljudi, prispevek 
^adimir ja Šlibarja iz gradiva 
Osrednje knjižnice Celje. 

Celjski zbornik za leto 1992 
vsekakor velja vzeti v roke ob 
različnih priložnostih, si 
z njim bogatiti duha in širiti 
obzorje, kar gre brez dvoma 
zaslugi avtorjem in izdajate-
lju. Morda ne bo odveč omeni-
ti, da imajo v Osrednji knjižni-
ci na voljo domala vse izvode 
Celjskega zbornika od leta 
1951 dalje. 

MATEJA POD JED 

Prijeten giaslieni večer 
Pred kakšnimi dvajsetimi 

poslušalci se je prejšnji torek 
z\'ečer v dvorani Narodnega 
doma v Celju odvijal prijeten 
koncertni spored, ki sta ga 
v izvenabonmajski ponudbi 
Zavoda za kulturne prireditve 
izvedla violinist Franci Rizmal 
in pianist Bruno Petrischek. 

Na sporedu sta imela zgolj 
skladbe sonatnih oblik, kar 
lahko izzveni nekoliko nezani-
mivo, vendar je bil celoten 
spored sestavljen tako, da je 
redke poslušalce vseeno pri-
tegnil. Najprej sta imietnika 
zaigrala sonato italijanskega 
baročnega umetnika Archan-
gela Corellija. Vzvišeno glas-
bo, ki ni pretirano tehnično 
zabavna, sta umetnika izvedla 
s prefinjenim tonskim dopol-

njevanjem in interpretacijsko 
jakostjo. Nekoliko manj je 
prevzela zvokovno prazna in-
terpretacija elegičnih kantilen 
v počasnih stavkih. Podobna 
ugotovitev velja tudi za izved-
bo Sonatine Antonina Dvofa-
ka. V tem primem morda še 
bolj, saj je znano, da je bil ta 
češki romantik v prvi vrsti 
skladatelj velike melodične in-
vencije. S pravo mero muzi-
kalnosti, zlasti pa prefinjene-
ga občutka za ritmično obliko-
vanje sta izvajalca navdušila 
v zaključnih hitrih stavkih te 
sonatine. Če je bil v prvem de-
lu koncerta predvsem zaradi 
izvajanja literature opaznejši 
delež violinista Rizmala, pa je 
v dmgem delu, ko sta umetni-
ka zaigrala Brahmsovo sonato, 
pianist Petrischek pokazal, da 

obvlada vse skrivnosti piani-
stične spremljevalne igre. 
Znano je, da se Brahms v svo-
jih delih v mnogih primerih 
zgleduje pri Bachu, Beethovnu 
ter ljudski umetnosti Madža-
rov in Nemcev. Tudi pri izve-
deni sonati iz leta 1886 je bilo 
čutiti tak vpliv, izvajalca pa 
sta korektno izvedbo dostojno 
predstavila delček Brahmsove 
romantične glasbe. Učinkovit 
Kreislerjev dodatek kot hva-
ležnost redkim poslušalcem je 
zaključil simpatičen glasbeni 
večer. 

EG 

REKLI SO 
G^razd Šetina, Pivovarna 

Laško: »Program za 5. poletne 
grajske prireditve na gradu 
^Tabor prihodnje leto imamo že 
pripravljen. Če hočemo imeti 
kvaliteten izbor nastopajočih, 
je treba progremiirati za nekaj 
let naprej, kajti šele potem 
uspeš dobiti zares dobro kvali-
teto. Na gradu Tabor bomo 
pripravili pet prireditev, med 
katerimi gre omeniti proslavi-
tev visokega jubileja Pavla Ši-
vica, produkcijo Cankarjevega 
doma s Polono Vetrih in Ivom 
Banom ter koncert naročenih 

del pri skladateljih v Angliji, 
Nemčiji, Švici in Madžarski 
ter doma pri Janiju Golobu. To 
bo za nas opravil Branimir 
Slokar. >Visoki< kulturi na gra-
du Tabor pa bomo prihodnje 
leto dodali na graščinskem 
dvorišču še kulturo za najširše 
množice z gostovanjem Godbe 
policije iz Ljubljane, zabavno-
glasbenim večerom, večno ze-
lenimi melodijami in večerom 
opernih arij. Ko bo maja ali 
junija končno obnovljen še 
kulturni dom, pa bomo lahko 
poletne prireditve na gradu in 
v mestu razširili še na zimski 
čas, saj bomo imeli primeren 
prostor.« 

T. VRABL 

ZAPISOVANJA 

Smiseinost 
nasmešicov 

Prejšnja sobota je minila 
v znaku najrazličnejših tek-
movanj, podelitev nagrad in 
nazivov, v južnoafriškem Sun 
Cityju so izbrali najlepšo zem-
ljanko za že skorajda preteklo 
leto, v ateljejih bivših zname-
nitih Defa študijev v Potsda-
mu pri Berlinu so podelili 
evropskega Oskarja oziroma 
Felikse, v zgornji dvorani Slo-
venskega mladinskega gleda-
lišča v Ljubljani pa so skozi 
avdicijo izbrali glavno igralko 
za bližajočo se predstavo Psi-
ha ah kar Miss Psiha 1992. In 
kot da bi se organizatorji vseh 
treh prireditev dogovorili. Ko 
se je okrog osme zvečer končal 
uradni del srečanja v afriškem 
Las Vegasu, se je v Potsdamu 
na baročno okrašen oder za-
vihtel Wim Wenders in dal 
znak, da se prireditev lahko 
začne. Precej po koncu mani-
festacije v Nemčiji, pa je 
v enem najbolj depresivnih de-
lov slovenskega glavnega me-
sta, ogabni japonski multimi-
lijarder Ogabe začel zapelje-
vati brhko kranjskogorsko le-
potico Psiho. Kar vse je vse 
popoldne in še pozno v noč 
prenašala na dru^ TV mreži 
slovenska televizija. 

In kdo so bili zmagovalci 
oziroma zakaj se slovenski 
predstavniki razen v Mladin-
skem niso bogve kako odreza-
li? Nataša Abram se je v južno 
Afriko podala optimistično 
razpoložena, vrnila pa se je 
s povešenim nosom. Že res, da 
se ji je zameglilo pred očmi, ko 
je na odru videla recimo Jerry 
Hali, oh njej pa Billyja Dee 
WiUiama, da so se ji kolena ne 
le zatresla, ampak kar ukrivi-
la, ko je v prvi vrsti zagledala 
Joan CoUins, Ivano Trump, 
Garryja Playerja, Sidneya 
Sheldona, da o Anthonyju De-
lonu niti ne govorimo, toda 
zvezdni blišč je vsekakor se-
stavni del tovrstnih prireditev. 

Mimogrede, Miss Psihe 1992 se 
je udeležila tudi Miša Molk. 
Vzroki za njen polom torej ni-
so v slovenski organizaciji po-
tovanja, saj tudi zmagovalka 
Julija Kuročinko iz Moskve ne 
oblada angleščine, pač pa 
v njej sami. Ali bolj točno, 
v blejski predprireditvi ali pri 
slovenskem izboru, ki ga je od-
lično pokomentirala Nina Ga-
zibara, ko je dejala, da bi sama 
izbrala katero drugo. Še bolj 
pronicljiv pa je bil Srečko 
Kramberger, spiker ene izmed 

' slovenskih radijskih postaj, ko 
je dejal, da se tako sestavljene 
žirije pač ne da pretentati 
z nasmeškom Billyja Idola. 

Ravno nasmeški pa so odlo-
čili dobitnika letošnjega Fe-
liksa. Enajstletna deklica, ki 
io iemati prisilila v prostituci-
jo, uspeva le še s svojim opti-
mističnim in prisrčnim nasme-
škom kljubovati krutemu 
vsakdanu, se zazirati v nego-
tovo prihodnost in pretentati 
marsikaterega odjemalca nje-
nih storitev. Ah drugače: Gi-
aimi Amalio je po Glasgowu 
1990 dobil v mestu, ki je nekoč 
pripadalo Vzhodni Nemčiji, že 
svojega drugega Feliksa. Tat 
otrok, kakor se film naslavlja 
s svojim vsebinsko-tematskim 
arzenalom posega tja, kamor 
izpraznjena in ostarela gospa 
Evropa ne more; bi pa blazno 
rada; na področje, kjer se 
kljub vsemu doživetemu v ta-
ko opevani Evropi 1992 še 
vedno rojeva optimizem, kjer 
na vso srečo še ni treba po-
stavljati tabel z nostalgičnim 
napisom Love, Peace and 
Happiness (slogan letošnjega 
filmskega festivala v Miinche-
nu; ko Evropejci začno govori-
ti o omenjenih kategorijah, 
potem je jasno, da jih več ni ali 
so vsaj pred popolnim raz-
sulom). 

Evropo pa kolikor tolikor 
štekajo vsaj tisti v Mladin-
skem gledališču. Razglasitev 
vseh desetih za kolektivno 
zmagovalko pač ni naključje, 
saj so vse s posebnim žarom, 
vehamentno, pa obenem zelo 
subtilno, z liričnim zanosom, 
izgovarjale besedico »fuk«. 

Ena boljša in lepša kot druga; 
in dala s tem jasno vedeti, kaj 
trenutno potrebuje ostarela 
Evropa in s čim se obremenju-
je ponoreli svet. Ali kakor kli-
čejo heroji beograjske ročk 
scene: »Manje pucaj, više 
tucaj.« 

Piše Tadej Čater 

Na gredicali moje dežele 
Drobni razgledi Iz življenja slovenskih krajev 

Pri založbi Mihelač v Ljub-
ljani je pred dnevi izšla knjiga 
z vabljivim naslovom Na gre-
dicah moje dežele, avtorja Jo-
žeta Zadravca. V njej je 80 
sporočilnih enot o življenju 
slovenskih župnij, kakor jih je 
na svojih poteh zaznavalo in 
opisovalo pero našega znanega 
časnikarja Jožeta Zadravca, 
piše v uvodnem razmišljanju 
mariborski škof Franc Kram-
berger. 

Sporočila, ki jih vsebuje ta 
izjemno lepa knjiga, so drobni 
razgledi iz življenja slovenskih 
župnij. Avtor je stopil v notra-
njost naših slovenskih župnij, 
v sredino osebnega, občestve-
nega, verskega, duhovnega. 

kultumega in narodnostnega 
dogajanja. Župnije so bile na-
ša prva vez z Evropo in po njih 
smo od zdavnaj trdno zakore-
ninjeni v njej. Gredice so 
skromni zapisi iz tega po-
membnega narodovega življe-
nja. V pismenkah in slikah je 
želel avtor Jože Zadravec zali-
stati v verovanjski utrip žup-
nijskega občestva včeraj in da-
nes. Opisal je, kako so v župni-
jah živeli naši predniki, kakš-
no je sedanje življenje. Čmo 
bele fotografije in kar 83 barv-
nih fotografij dokimientamo 
ponazarjajo posamezne po-
udarke v življenju krajevne 
cerkve, v odpredju pa je pisni 
del. ki lahko nagovori slednje-

ga bralca - kristjana in tudi 
tistega, ki to noče biti, a je 
pripadnik tega naroda, njego-
vega duha, omike in kulture. 

Za bralce z našega območja 
bo prav gotovo zanimiva tudi 
prestavitev nekaterih župnij 
mariborske škofije. Predstav-
ljene so župnije sv. Petra in 
Pavla iz Vitanja, sv. Danijela 
in sv. Duha iz Celja, sv. Jurija 
iz Mozirja, župnija Marije Na-
zaret iz Nazarij, sv. Mohorja in 
Fortunata iz Gomjega Grada 
ter Marijinega vnebovzetja iz 
Olimja. 

Avtorja fotografij sta Janez 
Klemenčič in avtor knjige Jože 
Zadravec. 

JANEZ VEDENIK 

KINO 
METROPOL 
od 24. 12. naprej 

NAJBOLJ 
GLEDANA 
KOMEDIJA 

y VSEH ČASOV! 

SAM DOMA 

SALON PROMUSICA 
Zidanškova 25, Celje 

KAMEJA CEUE, CVETLIČARNA IME ROŽE 
ZAVAROVALNICA TRIGLAV, NT&RC 

EKSPOT - COFFEE CLUB 
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Trije možje 
na razstavi 

v množici bogatih kultur-
nih prireditev, ki so se zvr-
stile v iztekajočem se mesecu 
leta, ne gre prezreti skrbno 
pripravljene razstave 
v Osrednji knjižnici v Celju, 
ki jo je pripravila profesori-
ca Božena Orožen in z njo 
obogatila cikel razstav Imeli 
smo ljudi. . . 

Z razstavo, ki bo na ogled 
še prve dni januarja, se je 
avtorica na zanimiv način 
spomnila treh velikih celj-
skih mož: Fedorja Gradišni-
ka, Tineta Orla in Gustava 
Grobelnika. 

Z izborom njihovih raz-
stavljenih člankov in raz-
prav skuša razstava izrisati 
publicistični portret treh 
kulturnih delavcev Celja. 
Kaj razen nekaj desetletij ži-
ve prisotnosti v celjski kiil-
ttiri veže te po študijski 
usmerjenosti tako različne 
osebnosti: magistra farmaci-
je, slavista in ekonomista? 
Povezuje jih gledališče in 
poseganje v gledališka vpra-
šanja tudi s peresom. Tine 
Orel in Gustav Grobelnik pa 
nastopata še v eni skupni na-
vezi, posvečni hribom, pla-
ninam. 

V življenju Fedorja Gra-
dišnika (1890-1972) sta jas-
no razmejena pojma »služ-
ba« in »poklic«. Od deških 
let dalje je bil poklican za 

spremljevalca boginje Talije, 
ki se ji je ves predal šele še-
stedest let star. Njegovo pu-
blicistično delo pa je zraslo 
iz polstoletnega aktivnega 
sooblikovanja celjskega gle-
dališkega življenja. Podobo 
celjske gledališke in kultur-
ne preteklosti dopolnjujejo 
spominski članki in nekrolo-
gi. V njih kot pričevalec slika 
celjske igralce in kulturne 
delavce. . . 

Tine Orel (1913-1985) je 
precejšen del svoje življenj-
ske ture opravil v Celju. Leta 
1938 je kot suplent začel po-
učevati na celjski gimnaziji, 
leta 1949 je postal njen drugi 
povojni ravnatelj in je to 
ostal do odhoda v Ljubljano 
1963. leta. Neposredno iz 
njegove slavistične stroke 
izhajata Ritem pri Prešernu 
in razprava o Jurčič-Kersni-
kovih Rokovnjačih, objavlje-
na kot spremna beseda k ro-
manu. Posredno pa je njego-
va literamozgodovinska izo-
brazba prisotna v vrsti gle-
daliških prispevkov. Ob vsej 
živosti in miselni ostrini, pa 
je bil Tine Orel zlasti pravi 
ambasador slovenskega pla-
ninstva . . . 

Publicistična dejavnost 
Gustava Grobebiika (1917-
1990) je zrasla iz racionalne-
ga pola njegove osebnosti, 
izrednega čuta za red, toč-

nost in preciznost. Ta poteza 
je idealna za uredniško delo, 
kakršno je opravljal Grobel-
nik prva povoj ana leta pri 
celjskem gledališkem listu, 
kasneje pa pri Celjskem 
zborniku in drugih publika-
cijah. Njegovi članki in raz-
prave so po tematiki sicer 
raznovrstni, z redkimi izje-
mami pa bi jim nadeli ozna-
ko »domoznanaski«, saj 
osvetljujejo razne veje celj-
skega kultumega življenja. 
Amaterski igralec že pred 
vojno v dijaških in študent-
skih letih, se je še posebno 
razživel takoj po osvobodi-
tvi, do leta 1953, ko je Celje 
dobilo poklicno gledališče. 
V letih od 1945 do 1953 je 
nastopal kar tristokrat. In še 
ena stvar je napolnjevala 
njegovo življenje in včasih 
izzvala tudi pero: hribi in 
izleti v celjsko okolico. 

Drobcev iz življenja treh 
znamenitih celjskih mož pa 
razstava prinaša še veliko 
več, treba se je le skloniti 
nad stekla virtrin. 

MATEJA PODJED 

Koiedar za promocijo 
December je čas koledarjev. 

Za zanimiv projekt so se sku-
paj z Zavodom za kulturne 
prireditve Celje, oziroma Li-
kovnim salonom, zavzeli 
v celjskem Cetisu, kjer so zalo-
žili naklado stotih izvodov ko-
ledarjev z originalnimi podpisi 
avtorjev, katerih dela so zasto-
pana v koledarju. 

Promocijski koledar grafič-
nega podjetja Cetis je vsebin-
sko zasnovan na izhodišču, 
kako prenesti klasično grafič-
no tehniko v industrijsko, ne 
da bi pri tem bilo razvrednote-
no umetniško sporočilo in nje-
gova estetska vrednost. Kon-

cept koledarja je zastavljen 
z izborom pomembne sloven-
ske grafike s predstavniki sta-
rejše do najmlajše generacije, 
pravita Jože in Alenka Dom-
jan, ki sta pripravila idejno 
zasnovo. Oblikovalca sta bila 
Metka Vehovar in Jože Dom-
jan, tekst je prispevala Alenka 
Domjan. V promocijskem ko-
ledarju, ki ni prodajnega zna-
čaja, so zastopani avtorji: Pe-
tra Simončič in Klavdij Tuta 
(na fotografiji v Cetisu pri 
podpisovanju koledarja), Bo-
gdan Borčič, Bojan Kovačič, 
Lojze Logar in Jožef Muhovič, 
katerih umetniške grafike kot 

original so prenešene v kombi-
nacije industr i jski tehnik. 

»Slovenski pros'tor zaenkrat 
še ni zajel močnejši val marke-
tinške strategije, kjer bi si 
krepkeje stisnila roko umet-
nost in trg,« pravi Alenka 
Domjan, »zato se zdi toliko 
pomembneje opozoriti na po-
samezne primere oziroma fir-
me, kjer so to storili. Cetisov 
promocijski koledar združuje 
funkcijo umetniške grafike in 
sporočilo specifične dejavnosti 
podjetja.« 

MATEJA PODJED 
Foto: EDO EINSPIELER 

DRAGI 
OTROCI! 
Od 26. do 30. 12. 1992 
VAS BO V KINU 
UNION 
VSAK DAN OBISKAL 

DEDEK 
MRAZ! 

Olfruščici iz Binine Popravijainice sanj 
Celjanka Bina Štampe-

Žmavc je že uveljavljena avto-
rica otroške in mladinske pro-
ze, poezije in dramatike. In iz 
njene delavnice na koncu me-
sta je v redni zbirki Mohorjeve 
družbe izšla prečudovita knji-
ga z naslovom Popravljalnica 
sanj. Pisateljica v njej pripo-
veduje otrokom metaforično 
realistično, pa tudi zasanjano 
in skrivnostno občuteno, kar 
je znal v veliko veselje tudi 
avtorici sami popestriti ilu-
strator Danijel Demšar. 

V Levstikovi sobi Osrednje 
knjižnice je Bina Štampe-
Žmavc številnim ljubiteljem 
lepe besede in pravljic ter 
s pomočjo za takšne priložno-
sti sestavljene otroške kultur-
ne skupinice Čarotorij, minuli 
petek to svoje delo tudi pred-
stavila. 

Popravljalnica sanj je ljub-
ko branje za otroke, njihove 

mame in očke, pa tudi za ded-
ke in babice. Prva pravljica, 
v kateri dedek popravlja vse 
vrste igrač, ki se najraje pok-
varijo ob nedeljah, nosi kajpak 
naslov Popravljalnica igrač. 
Po številnih peripetijah, se je 
popravljalnica igrač za zmeraj 
naselila v Velikem mestu. To je 
edino mesto na svetu, kjer 
imajo starši veliko časa za svo-
je otroke in celo čas, da se 
z njimi igrajo. »In če delaš 
z ljubeznijo, je ob tebi tudi do-
bra čarovnija!« jih podučuje 
dedek iz pravljice v Velikem 
mestu, kjer se godijo čudne 
stvari. Pravljica za male velike 
ljudi, smemo reči za prvo in za 
vse naslednje. 

Takšna je namreč tudi zgod-
bica Krava v cirkusu, ki pripo-
veduje o tem, kako je krava 
Elizabeta postala najslavnejša 
zvezda cirkusa Cigumigusa. 
Po njeni zaslugi poznajo cir-
kus po vsem svetu - od eskim-

skih ledenih gora do vroče 
Afrike. Prijazna krava Eliza-
beta Rogovila, ki postane čast-
na občanka mesta Vsakdana, 
ko ji zlasti trak časti čez hrbet 
pripne sam župan, potem ko je 
ozdravel za ošpicami, se bo 
prav gotovo priljubila otro-
kom že ob prvem branju. 

Prav tako tudi pravljica 
Prodajalna Lectovo srce, Id jo 
je pisateljica postavila v neko 
navadno deželo, v še bolj na-
vadno mesto, v najbolj navad-
no ulico, kjer stanujejo Kaj, 
Vina in Toni.. . Ker je Lectovo 
srce zelo nenavadna trgovina, 
ima, kot se za take trgovine 
spodobi, tudi nenavadno mu-
hast delovni čas. Čez vse leto 
visi na njenih zaprtih vratih 
majhno srčkasto obvestilo: 
Zaprto od januarja do decem-
bra. Prodajalna je odprta od 
začetka do konca novoletne 
noči. Pravljica iz Popravijaini-

ce sanj je torej kot nalašč za te, 
prednovoletne dni. 

Tisti otroci pa, ki imajo vsaj 
tako radi muce kot pisateljica, 
bodo še posebej radi prebirali 
Smarag(hio muco, ki živi 
v Smaragdnem gradu na 
okruščku bleščeče zelene zvez-
de Smaragdnega osončja. 
Smaragdna muca je najprijaz-
nejša, najmehkejša in najlepša 
muca na svetu in zaradi nje, 
tako pravijo, je Smaragdno 
osončje najsrečnejše osončje 
vesolja. Tudi tam, kjer gre vse 
najbolj narobe. 

Tam pa, kjer se Majhno me-
sto z zadnjimi ulicami dotika 
podeželja, stoji zapuščeni 
mlin. Vse je videti kot nekoč, 
a mlinsko kolo že leta miruje, 
hiša prazno strmi z zaprtimi 
okni in vrbe ob potoku so na 
gosto porasle bregove... Tako 
se pričenja Mesečna pravljica, 
v kateri, pripoveduje zgodba, 
naj bi nekoč v hiši ob mlinu 

živel pisatelj. Rad je imel po-
tok in vrbe in mlinska kolesa. 
Spominjal se je še časov, ko so 
v mlinu dan in noč mleli zrnje, 
da se je moka mehko presipa-
vala v vreče in so bili ljudje 
srečni, ko so jo zajemali z ro-
kami. A nekega dne je prišel iz 
prestolnice ukaz, da je treba 
mline takoj ustaviti... 

Tako melje pripoved za 
otroke Bina Štampe-Žmavc 
tudi v zgodbi O velikem strahu 
Buholinu, s katerim se je de-
ček Jan srečal na zelo temnem 
stopnišču v babičini hiši. Se-
veda se nista pobliže poznala, 
zato stajse oba neznansko pre-
strašila .. .kajti: Vsak ima svoj 
majhen strah / strahec strašen 
in lasat,/ strahec glasen in 
oglat,/ strahec kroglast in ko-
smat. Tako pravi pesmica 
v pravljici, ki se bo mlademu 
bralcu brž priljubila. Prav go-
tovo tudi vse že prej omenjene 

zgodbe iz Popravijainice sanj, 
zavite v knjigi, ki je našla pot 
do mladega bralca v predno-
voletnem času, v naldadi 25 
tisoč izvodov, 5 tisoč izvodov 
pa je šlo tudi med zdomce po 
svetu, od New Yorka do Pale-
stine. »Vsem otrokom sveta že-
lim, da bi imeli lepe sanje in da 
bi se jim uresničile,« je za po-
potnico zaželela Bina Štampe-
Zmavc in napovedala skorajš-
nji izid svoje nove knjige za 
otroke, ki bo izšla pri Državni 
založbi. Kam je izginil sneg, 
bo naslov nove knjige, ki bo 
razveselila otroke. In ker ima 
sneg in bele snežinke izpod ne-
ba, pisateljica neizmemo rada, 
si smemo nadejati spet nov 
pravljični svet, v katerega ta-
ko radi zaidejo otroci in 
odrasli. 

MATEJA PODJED 
Foto: EDO EINSPIELER 

Biblijsice zgodbe 
V prostorih Grafičnega mu-

zeja zdravilišča Rogaška Sla-
tina so pred dnevi odprli novo 
razstavo. Tudi tokrat gre za 
grafično zbirko iz domačije 
Kurta Miillerja iz Švice. 

Razstavljenih je sto grafič-
nih listov na temo Biblijske 
zgodbe. Vsebovani so prizori 
iz stare in nove zaveze, začno 
se z zgodbo o Abelu in Kajnu, 
sledijo pa še druge z nič manj 
znamenitimi osebami, kot so 
Jožef in njegovi bratje, Mojzes, 
Janez Krstnik, največ pa je se-
veda tistih, ki prikazujejo Je-
zusa Kristusa in njegovo to-
zemsko življenje. 

Večji del grafičnih odtisov, 
ki so prikazani, je bilo izdela-
nih v 17. stoletju. Precej je ba-
krorezov Matthausa Meriana 
s podobami iz nove zaveze, po-
membne pa so tudi grafike 

družine Wierix-Antona, Jo-
hannesa in Hieronima, ki so 
delali nekoliko prej, v času 
prehoda iz 16. v 17. stoletje. 
Dogajanje je pri njih običajno 
postavljeno v eksterier, ki je 
dopolnjen z arhitekturo. Zna-
čilnost njihovih grafik je tudi 
v tem, da se na eni kompoziciji 
zvrsti več različnih dogodkov, 
ki so razporejeni bližje, ali bolj 
v ozadje, pač glede na njihovo 
pomembnost. 

Dosti je tudi novejših izdel-
kov iz prejšnjega stoletja, ki 
vsebujejo motive iz stare zave-
ze. Gre za več različnih avtor-
jev pretežno iz nemških šol, 
njihovi grafični listi pa prika-
zujejo značilno romantizirano 
historicistično estetiko svoje-
ga časa ob razvidnem tehnolo-
škem napredku, ki je omogo-
čal bolj precizno izdelavo os-

nutkov in odtisov. 
Sicer so posamezni motivi in 

zgodbe zavezani modelom, ki 
so precej strogi in ne dopušča-
jo večjih odmikov od postav-
ljenih standardov. Te pa so po-
stavljali naročniki in umetniki 
in so bili predvsem izvrševalci 
njihovih zahtev. Vendar pa so 
mnogi veliki umetniki le pose-
gli tudi v ta sorazmemo dog-
matična pravila in s tem utira-
li pot sodobnejšim zahtevam 
in tako stopali v korak z osta-
limi premild v kulturi in umet-
nosti ali pa jih celo napovedo-
vali. In ker prikaz grafik zaje-
ma obdobje več stoletij, pri-
merjave listov tudi te novosti 
jasno izpostavljajo. 

Biblijske zgodbe si bo 
v Grafičnem muzeju mogoče 
ogledati do 15. januarja. 

BORIS GORUPIČ 



Izobraževanje za kmetovalce 
Kmetijska kmetovaina služIta ¥ Žalcu Je pripravila tudi hmeljarsko šolo 

Tudi letos so svetovalci kmetijske 
svetovalne službe v Žalcu pripravili 
program predavanj za kmetovalce, ki 
se bodo zvrstila v prvih treh mesecih 
prihodnjega leta. K sodelovanju so 
pritegnili izkušene slovenske strokov-
njake za posamezna področja. 

Predavanja se bodo pričela 5. janu-
arja ob 9. uri v sejni sobi Kmetijske 
zadruge v Šempetru s temo izdelava 
suhomesnatih izdelkov na kmetiji. Na-
daljevala se bodo vsak naslednji torek 
ob istem času in sicer o kvaliteti mleka 
in zahtevi trga, o sodobni tehnologiji 
pridelovanja koruze, krmnih dosevkov 
in ostalih poljščin, o prehrani plemen-
skih svinj in pitancev ter urejanju hle-

vov, o reševanju problemov v prehrani 
govedi, o sušenju sadja, ki je zopet 
aktualno, o gospodarjenju in sprem-
ljanju proizvodnje na kmetiji, o pride-
lovanju vrtnin s poudarkom na pride-
lavi v pokritem prostoru, o varstvu 
vrtnin pred boleznimi in škodljivci 
- naravi prijaznem pridelovanju, pri-
kazali bodo uporabo račimalnika na 
kmetiji, predavanja pa bodo zaključili 
s predavanjem o rasti in vzgoji druži-
ne, ki bo v istih prostorih kot vsa na-
šteta, le da bo ob 15. uri. 

Posebej za sadjarje pa bo 14. januar-
ja ob 9. uri v Hmezadu Žalec predava-
nje o oskrbi intenzivnih nasadov ja-
blan s poudarkom na napakah, febru-

arja bo piedavanje o vzgoji vitkega 
vretena in demonstracija zimske rezi 
ter v marcu predavanje o varstvu in-
tenzivnih sadovnjakov. Februarja bo 
v Andražu predavanje s praktičnim 
prikazom pomlajevanja kmečkih na-
sadov, za hmeljarje pa v januarju in 
februar ju predavanje o namakanju. Za 
vsa ta predavanja bodo datumi objav-
ljeni na kmetijskih zadrugah. Inštitut 
za hmeljarstvo in pivovamištvo bo ko-
nec februarja organiziral hmeljarsko 
šolo. Program je zelo pester in gotovo 
bo vsak od več kot tisoč kmetovalcev 
in kmetovalk v Savinjski dolini našel 
zase ustrezno temo. 

TONE TAVČAR 

Obiskali Maistrova borca 
v žalski občini živita še 

dva borca za severno mejo, 
borca generala Maistra. To 
sta Albert Repnik s Polzele 
ter Ivan Antloga iz Ložnice 
pri Žalcu 

Predstavniki občinske or-
ganizacije Zveze borcev Ža-
lec in obeh krajevnih organi-
zacij so ju pred bližnjimi 
prazniki obiskali. Seveda sta 
oba častitljivih let. Ivan Ant-
loga je dopolnil 89 let, Albert 
Repnik pa bo kmalu dopolnil 
94 let. Oba sta še čila in njun 
spomin na velike dogodke je 
še neverjetno svež. 

Alberta Repnika so obi-
skali p r e d s e ^ i k občinske 
borčevske organizacije Jan-
ko Cvikl in predsednik kra-
jevne borčevske organizacije 

Polzela, Polde Ribič. Ob obi-
sku je obujal spomine na 
slavne čase, kot zanimivost 
pa je povedal, da so bili nje-
govi trije brat je Franc, Kon-
rad, Ivan in on sam kar dvaj-
set let vojaki. Pri Ivanu Ant-
logi pa sta bila z Jankom 
Cviklom še predsednik kra-
jevne organizacije Drage 
Antloga in žalski župan 
prof. Milan Dobnik. 

Na sliki: Tako sta nazdra-
vila Albert Repnik in Janko 
Cvikl. 

TONE TAVČAR 

Božični sejem na Dobrni 
v nedeljo je bil na Dobrni tradicionalni božični sejem, ki so 

ga pripravili učenci in učitelji osnovne šole Dobrna. Učenci so 
predstavili ljudske običaje in izročilo, pred tem pa so sami 
raziskovali, kako so ljudje nekoč živeli. Glavni namen sejma in 
dela učencev pa je načrtno ohranjanje stare obrti. Na sejmu je 
imel vsak razred svojo stojnico, na kateri so predstavili razne 
domače jedi, dekorativne predmete iz naravnih materialov, 
okraske in podobno. Božični sejem je bil dobro obiskan, otroke, 
starše in goste pa je obiskal tudi dedek Mraz. 

N.-M.S., Foto: E.E. 

Novoletni pohod na Kum 
Planinsko društvo Zlatarne Celje vas 2. januarja 1993 vabi na 

novoletni pohod na Kum. 
Odhod pohodnikov bo v soboto, 2. januarja ob 6. uri iz želez-

niške postaje v Celju. Prijave pa bodo do 31. decembra zbirah na 
telefonsko številko 35-359. 

40 let cerkvenega petja 
Na Polzeli je bil v nedeljo 

popoldan v farni cerkvi jubi-
lejni koncert moškega pev-
skega zbora župnije sv. Mar-
jete ob njihovi 40-letnici. 

v letu 1952, ko so v mno-
gih cerkvah zaradi takratnih 
razmer utihnile orgle in zbo-
rovsko petje, je organist in 
zborovodja, sedaj že pokojni 
Jože Kač, zbral mlade fante 

in jih začel učiti zborovskih 
pesmi. Brez tega bi petje pri 
bogoslužju utihnilo, saj so 
dotedanji pevci ostareli in so 
zaradi bolezni in drugih 
vzrokov prenehali s petjem. 
Zbor se tudi sedaj pomlajuje, 
zadnjih nekaj let ima mlado 
in nadarjeno zborovodkinjo 
Mijo Novak. Ob jubileju je 
petnajst pevcev, ki v zboru 
prepevajo 20, 30 ali 40 let, 
prejelo priznanje maribor-
ske škofije. -p -J, Za čisto 

bolnišnico 
v celjski bolnišnici so 

se odločili za nekoliko 
dražje, a zelo kakovostno 
čiščenje prostorov in v to-
rek podpisali pogodbo 
s podružnico mednarod-
ne firme ISS v Mariboru. 

S čiščenjem z najso-
dobnejšimi pripomočki 
so že pričeli na ginekolo-
škem in infekcijskem od-
delku. Očitno je to čišče-
nje vredno svojega denar-
ja - 120 tolarjev za kva-
dratni meter mesečno (po 
starem načinu 58 tolar-
jev). Razlika v ceni gre 
predvsem na račim opre-
me, za katero pa v bolniš-
nici v preteklosti ni bilo 
denarja. 

Zaradi odločitve za so-
doben postopek bo delo 
zaenkrat izgubilo 8 redno 
zaposlenih čistilk, nego-
tova pa je tudi usoda ve-
čih delavk, ki so bile 
sprejete za določen čas. 

MBP 

Že enajstič pripeljali pomoč za begunce 
Pomoč za begunce še vedno prihaja. V soboto so v Celje in Žalec pripeljali pomoč iz Salzburga. 

Po besedah Franca Pesjaka, podjetnika v tem avstrijskem mestu, ki je poleg Slavke Fraueder 
organizator zbiranja pomoči, je v tej, enajsti pošiljki za okrog 70 tisoč šihngov hrane in za 
dvakrat toliko sanitetnega materiala in oblačil. Zbiranje pomoči za begunce, ki so v žalski in 
celjski občini, organizirajo v okviru slovenskega društva Oton Župančič. To društvo je zbralo že 
tudi osem pošiljk pomoči za Hrvaško in dve za Bosno. V zbiralno akcijo vključujejo trgovska 
podjetja, kupce in učence po šolah, ki so se prav v tej zadnji akciji še posebej izkazali. Na sliki: 
Predstavniki Rdečega križa Žalec in Celje s predstavniki kluba Oton Župančič in žalski župan 
prof. Milan Dobnik. 

TONE TAVČAR 

V spomin 

Alojz Vodušek 
Alojz Vodušek je doživel 

častitljivo starost. Bilo mu 
je več kot dvainosemdeset 
let, ko so ga pred dnevi po-
kopali v Drami j ah. Zdrav 
in čil je bil tako rekoč do 

zadnjega. 
Vodušek je bil najbrže 

zadnji drameljski kmet, ki 
so ga pestile oblasti treh 
obdobij: kapitalistična 
v kraljevini Jugoslaviji, na-
cistična med okupacijo in 
oefovska po osvoboditvi. 

Mož je bil zaveden Slo-
venec, pokončno slovensko 
držo je verjetno prevzel od 
svojega prednika, »Slom-
škovega sodelavca« in celj-
skega opata. Bil je tudi 
zmeraj zraven, kadar je šlo 
za boljše življenjske pogoje 
in veljavo kmečkega člo-
veka. 

Kadar je beseda nanesla, 
je rad brskal po spominu. 
Ko je bil otrok, so stari ro-
bantili čez cesarsko politi-
ko, češ da omalovažuje slo-
venskega kmeta in sloven-
stvo nasploh. Toda v Jugo-
slaviji, ki je nastala na raz-
valinah cesarstva, pa tudi 
v zadnji, do šestdesetih let, 
ni bilo nič boljše. 

Pred dvema letoma, ko 
so po 52 letih v Sloveniji 
spet bile strankarske voli-
tve, seje Vodušekposmihal 
nevednežem: »Tudi v stari 
Jugoslaviji smo se šli poli-
tiko,« je poučil kakšnega 
prenapeteža. Na občinskih 
volitvah 1936. leta - takrat 
so v Dramljah še imeli ob-
čino - je agitiral »za na-
predne«... »Pa tudi zma-
gali smo,« je ponosno pri-
stavil. Iskrivo je razpredal 
o predvolilnih bojih ob 
zadnjih parlamentarnih, 
bolj navidez demokratič-
nih volitvah v kraljevini 
Jugoslaviji. Klerikalci, ka-
kor so nasprotniki zmerjali 
desničarje, so se spajdašili 
s srbskim predsednikom 

vlade Stojadinovičem; na-
predni so agitirali za opo-
zicijo. 

Pred tistimi volitvami 
»smo se drugače usekali 
kot se zdaj, ko trgajo samo 
plakate, tu in tam še kdo 
koga ožre«. Tedaj se je 
»ravsalo vse, mlado in sta-
ro«: šolarji so se praskali in 
lasali, fantje so se pretepali 
in pahali po oštarijah, ter-
cialke so zmerjale z brez-
božnicami dekleta iz dru-
štva kmečkih fantov in de-
klet... 

Vodušek je bil med (red-
kimi) pogumnimi tudi ta-
krat, ko je življenje viselo 
na nitki. Že poleti 1941 so 
v Dramljah »delali OF«. Ko 
je gestapo proti koncu leta 
ustrelil Kopinškega Ludvi-
ka s Podjeza, ki »nas je or-
ganiziral«, je pozimi vse 
noči preždel v luknji v hle-
vu iz bojazni, če bi oni med 
mučenjem povedal, kdo je 
prihajal na sestanke. 

Vodušek je bil tudi zra-
ven, ko seje spomladi 1944 
»spet začelo v Dramljah«. 
Rad je pripovedoval, kako 
je bilo tistega dne pred nje-
govim godom, ko je prišla 
v vas menda kar vsa briga-
da, v njegovi hiši je bil 
štab. Ves dan so patrulje 
vodile mobilizirance, veči-
noma kmete, pa tudi kake-
ga 16-letnega fanta pod 
njegov marof. Ko so nabra-
li večjo skupino, jim je kak 
»štabovec pel levite«, češ 
da mora sedaj, ko slavna 
rdeča armada uničuje faši-
stično zver, vsakdo prispe-
vati h končni zmagi. 

Mož je nasprotoval mo-
bilizaciji kmetov, češ, kdo 
bo pa pridelal hrano za to-
likšno vojsko. Med vožnja-
mi, ki jih je opravil za bri-
gado, je sklenil, da se bo 
zvečer umaknil. Tisti jezi-
kavi štabovec, ves v jerme-

nih, bi ga za nameček še 
»vključil v brigado«. Šepe-
taje je mož zabavljal čez 
njega na sosednjem hramu, 
medtem ko se je brigada ob 
poznem mraku hitro od-
pravljala k odhodu, ker so 
iz Trnovca vermani vrgli 
nekaj granat na uršulski 
hrib. »Ej, tovariš komisar, 
Vodušek je prispeval 
k zmagi že takrat, ko so 
tebi silile iz kože šele prve 
ruše.« Seveda bo prispeval 
tudi posihmal, ni pa več hi-
trih nog, da bi se podil za 
sovražnikom. 

Bolj, ko je prihajal čas 
osvoboditve, bolj je plah-
nelo Voduškovo navduše-
nje nad novo, ljudsko 
oblastjo. Kdaj pa kdaj se je 
kak kmet obregnil vanj, češ 
»saj si bil zraven, ko so jo 
delali«. Pa se je na pomlad 
1947 od nekod vzel tisti va-
gabund. Palček so mu pra-
vili, ki je bil jeseni 1944 na 
»zgornji kurirski postaji«. 
Ker ga je poznal, mu ni 
odrekel pijače. Prišlek je 
stopil kmetu na žulj. »Vo-
dušek, tisto o kolhozih niso 
bile prazne marnje, ob, 
zemljo boš,« se mu je rogal. 
»Najprej bodo spravili na 
kolena vas, oefarje,« je 
podžigal kmetov gnev in 
sprožil plaz kletvic na ro-
vaš komunistične oblasti, 
ki da še bolj ugonablja 
kmeta kot kapitalistična 
v stari Jugoslaviji. 

Ni doglo čakal na posle-
dice svoje neprevi^osti. 
Neke noči so prišli oznovci 
ponj in njegovo ženo. Sta-
remu pristašu OF je »ljud-
ska oblast« naložila 4 leta 
»družbeno koristnega de-
la«, ženi pa eno leto, dva 
otroka sta morala v rejo, 
najmlajši deklici je bilo ko-
maj nekaj mesecev. Ko se je 
vrnil - eno leto so mu 
»skrajšali« - je bilo pose-
stvo zapuščeno, večino ži-
vine, vozove in drugo oro-
dje mu je oblast zasegla za 
davek. Šele veliko let po 
tem je začela popravljati 
krivice, ki jih je po vojni 
storila kmetom. Tedaj je 
Vodušek dobil od nje 
skromno odmero v obliki 
pokojnine, ker ji je zavzeto 
pomagal na pot. 

MIRO MASTNAK 
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Happening po slovensko 
Prireditev v ceUskem Dijaškem domu Je lepo uspela 

Nedavno je bila v Dija-
škem domu v Celju priredi-
tev, imenovana »Happening 
po slovensko« ali »Slovenski 
večer«. Prireditev je svoj na-
men — mladim na čim manj 
vsiljiv način prikazati slo-
venske ljudske običaje in 
tradicijo — v celoti dosegla. 

»Happening« se je pričel 
s predstavitvijo slovenskih 
tradicionalnih jedi, nato pa 
je skupina celjskih folklori-
stov predstavila še štajerske 
in prekmurske pustne plese. 

Kaj sta povedali nosilki 
Happeninga po slovensko, 
vzgojiteljici iz Dijaškega 
doma? 

Marija Kričej: »Vsaka 
vzgojna skupina ima nalogo, 
da enkrat letno organizira 
večjo akcijo, s katero bo ani-
mirala sto dijakov. Septem-
bra smo se v naši skupini od-
ločili, da bomo organizirali 
>Slovenski večer<. Več kot 
mesec dni je trajalo, da smo 
dodelali scenarij. Nekaj 
stvari smo pripravili v domu. 
V dogovoru z ravnateljico in 
vodjo kuhinje smo nabavili 
material in ko dekleta niso 
imela prakse, smo pekli 
v domski kuhinji , tako da 
smo sedem ali več vrst r a -
zličnih peciv že pripravili 
tukaj . Ostalo pa so dekleta 
prinesla od doma.« 

Elrika Gaberšek: »Naloga 
naše skupine je bila, da pr i-
pravimo večer s plesom in 
slovensko ljudsko glasbo. 
Potem sva se s kolegico odlo-
čili, da bova akciji združili 

m naredili res pravi >happe-
ning<. 

Mislim, da so bili učenci 
s prireditvijo zadovoljni, da 
so doživeli nekaj, kar so mo-
goče že prej v ide l i . . . Upam, 
da bo seda] marsikdo, vsa] 

potihem, ponosen na to, da je 
doma IZ teh krajev. Ker smo 
tokrat predstavili samo šta-
jerske m prekmurske plese, 
upam, da bomo lahko prire-
ditev še kdaj ponovih m bo-
do tako počasi p n š h na vrsto 

plesi iz vseh slovenskih po-
krajin. 

Sicer pa s to prireditvijo 
delujemo predvsem vzgo]no. 
Mislim, da se mora]o mladi 
zavedati oziroma, da jim 
mora počasi >pricurl]ati<, da 
imamo Slovenci ogromno 
bogastvo ravno v teh doma-
čih navadah, plesih, 
glasbi . . .« 

In kaj so o prireditvi pove-
dali dijaki, ki so si jo ogledali? 

Katka Onderkova iz Kopra: 
»Bilo je super, všeč mi je bilo 
m mislim, da je polepšalo 
vzdušje v mtematu.« 

Denis Jovanovič iz Ljublja-
ne: »Ta prireditev se mi je zde-
la v redu. Lahko bi jo še kdaj 
ponovili. Najbolj všeč pa mi je 
bila predstavitev plesov.« 

Suzana Zagoršek iz Maribo-
ra: »Sodelovala sem pri raz-
stavi slovenskega peciva. Raz-
stava je uspela - predstavili pa 
smo vse najbolj znane vrste 
peciva IZ vseh krajev Sloveni-
je. Zadovoljna pa sem bila tudi 
z obiskom.« 

Mitja Ocvirk, plesalec celj-
ske Folklorne skupine: »Ideja 
sama je dobrodošla. V tem ča-
su še vedno bolj pojavlja ideja 
o ohranjanju tradicij. To, kar 

so naredili dijaki tega dijaške-
ga doma, pa je čudovito.« 

Organizatorjem »Happenin-
ga po slovensko« — vodstvu, 
vzgojiteljicam in dijakinjam 
celjskega Dijaškega doma gre 
za to vsa pohvala — in pa seveda 
pobuda, da bi podoben večer 
organizirali še kdaj. Sicer pa 
to m edina prireditev, ki so jo 
v dijaškem domu letos že pri-
pravili. Med drugim so namreč 
tudi že krstili novince, pripra-
vili kostanjev piknik, priredi-
tev Pokaži kaj znaš, pa razne 
kvize, plese, zabave.. . 

Sploh pa je življenje v dija-
škem domu v Celju - kjer so 
zbram srednješolci iz vse Slo-
vemje — zelo živahno. In prav 
gotovo je pohvale vredno tudi 
to, da dijaki svojo energijo 
usmerjajo v dejavnosti, ki jih 
zanimajo, s katenmi se ukvar-
jajo z veseljem. 

NINA M. SEDLAR 
Foto: EDO EINSPIELER 

Dijakinje so na Happeningu po slovensko predstavile (in 
s pomočjo mam in vzgojiteljic tudi pripravile) vse slovenske 
tradicionalne domače jedi. 

Na Happeningu po slovensko je gostovala tudi celjska folklorna skupina. 

Jaslice kot umetnost 
Izvirne Izdeluje Viktor Konjedic - kipar keramik z Gorenjskega 

Viktor Konjedic se je rodil 11. oktobra 
1942 na Golniku. Že v mladih letih je 
opazoval očeta Franca Jožefa Konjedica, 
ki je opravljal keramičarsko obrt in je bil 
po svojih ljudskih izdelkih znan daleč 
naokrog. Navdušil se je za to dejavnost 
in smisel za kiparstvo nadgrajeval naj-
prej v vajenški šoli v Kranju, kje je bila 
tudi smer lončarstvo — keramika. 

Strokovni pomočniški izpit je naredil 
v podjetju Dekor v Šiški pri Ljubljani, 
potem je dve leti obiskoval srednjo šolo 
za oblikovanje v ljubljanskih ICrižankah 
in nato z diferencialnim izpitom presko-
čil dve leti. Študij je nadaljeval na aka-
demiji za likovno umetnost v Ljubljani, 
kjer je leta 1968 diplomiral pri profesor-
ju Zdenku Kalinu z delom ženski akt 
v nadnaravni velikosti in postal akadem-
ski kipar. 

Leta 1971 je Viktor Konjedic za oče-
tom prevzel hišno obrt v Stražišču pri 
Kranju in nadaljeval s keramičarstvom, 
ki je že šest desetletij tradicija Konjedi-
cevega rodu. Kljub izobrazbi dolga leta 
ni mogel dobiti statusa, ampak so ga 
obravnavali kot obrtnika. Tudi za raz-
stave ni bilo posluha. Če so bile že kakš-
nim pripravljalcem razstav všeč kakšne 
stvaritve ali izdelki, so misel na to takoj 
opustili, ko so videli kakšen nabožen ki-
pec, jaslične figure. . . 

Leta 1973 se je poročil in zaradi preži-
vetja je vzporedno izdeloval stare očeto-
ve oblike, postopno pa jih je začel spre-
minjati, razvijati s svojim pristopom, 
idejami in dopolnjevati po številu, med-
tem ko je pri tipičnih figurah obdržal 
ustaljena pravila in zakoreninjene osno-
ve. Tako je ustvaril tipične originale, ki 
jih je dal zaščititi. Ohranil je očetovo 
številčenje velikosti jaslic v petih vrstah, 
povprečnih višin 8, 10, 12, 20 in 30 centi-
metrov, za cerkve pa izdeluje tudi 50 
centimetrske tirolske jaslice, po očetovih 
mavčnih figurah, le da jih izdeluje v ke-
ramiki. Vsako leto razvije figure v svo-
jem slogu in v novem elementu. Izdeluje 
tudi nabožne kipe, izoblikoval pa je iz-

virnega sv. Petra, sv. Frančiška Asiškega, 
sv. Štefana, patra Leopolda Mandiča, Ja-
neza Evangelista, sv. Terezijo, sv. Niko-
laja, sv. Antona, zaščitnika o ^ j a 
sv. Rorjana, Marije z Jezusom, majniške 
Kraljice miru, Magdalene, srca Jezuso-
vega in unikatne Svete družine. V lesu je 
izrezljal Snežno Marijo in Jezusa na raz-
pelu. Lotil se je tudi drugih tem, pred-
vsem iz ljudskega izročila. Zanimivi so, 
naprimer, čebelar iz 19. stoletja s panj-
skimi končnicami na hrbtu, Kekec, Krja-
velj. Godci, Perica, petelin na vrhu stre-
he, portret žene Izvorke... Po desetlet-
nem snovanju je svoj pogled na Kristuso-
vo trpljenje letos izrazil v reliefnem sve-
tem križevem potu. Končna podoba je 
nastala kot izziv sedanjemu času. . . Mo-
tive je iz številnih risb prenesel v reliefe, 
plastično stanje. Zamislil si je svoje pozi-
cije in na svoj izviren način pristopil 
k oblikovanju, izven klasičnih oblik. Ko-
njedicev stil je v bistvu razpoznavni 

ljudski stil realizma z malo svobodnejši-
mi oblikami. 

Kipar ori^nalne figure najprej zmo-
deUra v ilovico, ki jo sam predeluje, to pa 
prelije v mavec. Formo prenese v kalup, 
na roko z noži izdeluje vse potankosti. 
V kalupu vtisne določeno število figur in 
jih nadalje oblikuje z modelirko (lesenim 
strgalom), kiparsko zanko, nožem in na 
roko. Figure se nekaj dni sušijo na zraku, 
potem pa žgejo še v elektronski peči pri 
visokih temperaturah. V keramičnem ki-
parstvu je zelo zahteven postopek žga-
nja, ki se stopnjuje z občutljivostjo glede 
na velikost figure. Posebna umetnost in 
najzahtevnejša faza postopka je ročno 
barvanje, ki daje izdelku končno podobo. 

• Konjedicu kiparstvo pomeni vse živ-
ljenje, od tega živi in o tem venomer 
premišljuje ter vse cilje podreja in vlaga 
v kiparsko tehnologijo, razvoj. Pravi, da 
mora biti material za ustvarjanje nara-
ven, saj je to osnova, iz katere črpa tudi 
gibanje, izraze, zadovoljstvo. V vsak iz-
delek vloži maksimalno, trudi se, vendar 
pravi, da še ni dosegel vrhunca ustvarja-
nja. Kljub dolgoletni praksi in rutini še 
ni zadovoljen... 

Oblikovanje v lesu mu zelo leži, vendar 
ga keramika obvezuje, saj ostaja zvest 
hišni tradiciji. 

Razstavljal je priložnostno in sicer ja-
slice v kranjski Roženvenski cerkvi, leta 
1989 pa t u i na sejmu »domače obrti« 
v Miinchnu. Predlani je razstavljal jasli-
ce v prostorih Kmečkega glasa v Ljublja-
ni, lani je razstavil unikatno skupino 
Svete družine v nadškofijskem ordinari-
atu v Ljubljani pod pokroviteljstvom ča-
sopisa Družina ter sodeloval s štirimi 
kompleti jaslic različnih velikosti, zani-
mivo zamišljenimi kotnimi jaslicami 
s hlevčkom in reliefi na božično temo na 
skupinski razstavi v galeriji Avsenik 
v Begunjah na Gorenjskem. V franco-
skem mestu Bages je bilo razstavljenih 
več velikosti posameznih jaslic in dve 
miniaturni sliki na lesu iz leta 1969 - De-
moni vojne. DRAGO PAPLER 

V šoli si želim veliko 
Jedilnico, da bi... 

»v šoli si želim veliko jedil-
nico, da bi imel vsaj enkrat na 
dan kaj jesti«, je že pred mese-
ci pisalo na enem od anketnih 
lističev. Na teh lističih je pisa-
lo še marsikaj zanimivega. Del 
teh sporočil mladih v srednjih 
šolah vam želim danes posre-
dovati. 

Tudi mladi imajo želje. Eno 
od njih sehi zapisala v naslovu, 
resnična je in bojim se, da ni 
edina. Boh me to sporočilo in 
sram me je, zato bom vztraja-
la. Vabim tudi bralce tega za-
pisa, da se mi pridružite. Va-
bim Vas, da storimo vse, da bo 
kmalu v vsaki šoli vsaj en 
obrok BREZPLAČEN. 

V sestavku iz prejšnjega 
tedna sem Vas vabila k zajtrku 
doma. Zakaj? Doma nikoli ne 
zajtrkuje več kot tretjina dija-
kov, v prvih letnikih je ta od-
stotek višji. V šoli redno mali-
ca manj kot polovica dijakov, 
kar pomeni, da veliko dijakov 
preživi 8 do 10 ur dnevno ob 
enem samem obroku. Vsak 
dan ima denar za malico 38 
odstotkov dijakov, 10 odstot-
kov pa ga nima nikoli. 

Še več kot gornji podatki 
povedo želje mladih po brez-
plačnem obroku. Kruh in mle-
ko, za katerega ponovno tr-
dim, da ga imamo dovolj, bi 35 
odstotkov dijakov jedlo vsak 
dan, 60 odstotkov pa včasih. 
Brazplačni obrok si želi 96 od-
stotkov dijakov. Lahko bi de-
jali, da mladi zelo pozdravlja-
jo že idejo o brezplačnem 
obroku. Pozdravljajo jo tudi 
profesorji. Prepričana sem, da 
bi se zmanjšalo število tistih, 
ki v času odmora tečejo za vo-
gal, da bi pokadili par dimov. 

To je pokazal tudi poskus 
uvedbe zajtrka za en dan. Pred 
leti smo na Srednji tehniški 

šoli in Srednji šoli za gostin-
stvo in turizem v Celju pod 
naslovi »Dan zdravja« in »Dan 
dobrega razpoloženja« imeli 
na šoli med drugim tudi zajtrk 
za vse dijake. Kot da tega dne 
cigareta ni bila potrebna. 

Podatki o številu rednih ka-
dilcev na celjskih srednjih šo-
lah so sorazmemo ugodni. 
Redno kadi v prvem in dmgem 
letniku 4 odstotke dijakov. Na 
organizirano spodbujanje 
k nekajenju je opustilo kajenje 
8 odstotkov dijakov. V tretjem 
in četrtem letniku je število 
kadilcev večje, je pa vedno več 
oddelkov, ki s ponosom pove-
do, da so NEKADILSKI RA-
ZRED. O uživanju alkohola bi 
lahko v številkah govorili šele 
takrat, ko bi lahko naredili 
primerjavo s številkami o po-
javu uživanja alkohola pri 
starših. Res pa je, da tudi mla-
dim včasih prija pitje alkohol-
nih pijač. Številke o kajenju 
v družini pa niso majhne. Vsaj 
eden od staršev kadi v več kot 
50 odstotkov družin, pri tem 
mame skoraj ne zaostajajo za 
očeti. 

Verjetno pričakujete tudi 
številke o drogah (mamilih). 
Katero koli številko bi zapisa-
la, ne bi bila točna in bi vzbu-
dila različne reakcije. Za ene 
bi bilo preveč, drugi bi dejali, 
da prikrivam. Kriza je tu, ne-
dovoljena droga tudi in za za-
četek zastonj. 

Prepričana sem, če bomo 
ZASTONJ ponudili mladim 
tudi obrok hrane, bodo posegli 
po njem in ne po drogi. Zato 
ponovno pozivam, ponudimo 
otrokom in mladini BREZ-
PLAČNI OBROK in bo manj 
droge na šoli in v dmžbi. 

ANTONIJA MARINČEK 
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Smrt posameznika 
za zdravje vseli 
Devalvacija morale - kdo bo razsojal, katero življenje Je vredno več? 

v kriznih časih ljudje vse bolj mislijo samo 
nase, na svoje koristi. Morala devalvira, življe-
nje drugih postaja nepomembno, če pa jih na 
kakršen koli način ogroža, tudi moteče. V Slo-
veniji nismo priča le glasnim zahtevam po iz-
gonu Neslovencev, po za\Tačanju beguncev in 
podobno, ampak tudi po ločevanju Slovencev 
in celo po ločevanju pomoči glede na pomemb-
nost in nepomembnost ljudi — tudi medicinske. 
Kako si lahko drugače razlagamo, da mora, na 
primer, zdravnik utemeljevati, zakaj se je od-
ločil za nudenje dialize starejši ali duševno 
nerazviti osebi? 

Pa vendar so .. .krepitev zdravja, prepreče-
vanje bolezni, obnavljanje zdravja in lajšanje 
trpljenja.. . splošno veljavna etična načela 
v medicini, za katera pa kaže, da prihajajo 
v nasprotje z moralo današnjega časa. Do pra-
vih razlogov se je težko dokopati, pri roki pa 
sta dva: denarja ni dovolj, da bi vsi lahko 
dobili vse, ob tem pa narašča egoizem večine in 
njen strah, da bi bila oškodovana zaradi večjih 
potreb manjšine. 

Z etičnimi vprašanji se tako ah drugače sre-
čujejo vsi zdravstveni delavci, na najtežja pa 
morajo praviloma odgovarjati zdravniki. Med 
področji v medicini, kjer je zaradi specifike 
zdravljenja ta odgovornost še posebej velika, 
je dializa. Prim. dr. Marijan Močivnik je zdrav-
nik na diahznem oddelku v Celju. 

Dializa sodi med dražje postopke v medici-
ni. Pogosto je slišati, da družbo stane preveč. 
So to pritiski na zmanjšanje uporabe dialize, 
na, na primer, »odklapljanje« pacientov? 

Problem se začne že prej - pri sprejemu bol-
nika. Tu so zadnja leta problemi, ki so izključ-
no etične, ne strokovne narave. V svetu, zlasti 
v Združenih državah Amerike, kjer so pred 32 
leti z dializo pričeli in je bilo takrat še malo 
tehničnih možnosti, so za sprejeme na dializni 
program uveljavili selekcijo. 

»Doma imam obešeno svojo zaprisego. V njej 
lepo piše, da bom kot zdravnik dal vsakomur 
enako strokovno pomoč, ne glede na raso, spol, 
narodnost, versko ali politično prepričanje ter 
družbeni in ekonomski položaj.« 

Kdo je odločal o sprejemu bolnika na di-
alizo? 

Zdravniki so ugotovili, komu dializa lahko 
pomaga in komu ne. Med tistimi, ki bi jim 
dializa pomagala, pa je izbirala komisija la-
ikov (bančnik, mestni uradnik, gospodinja, 
župnik in medicinec katere izmed strok, ki 
imajo malo zveze z dializo). Merila so bUa 
grozna. Najpomembnejša je bila starost, ki je 
morala biti med 18 in 45 leti, odločujoče je 
bilo, če je človek poročen ali ne, če ima otroke, 
če je družbeno pomembna oseba ali ne, če je 
dnižbeno aktiven ali ne. Tudi to ali hodi k ma-
ši ali ne. Na te čase neradi obujamo spomine. 

Zakaj pa jih? Je nevarnost, da bi se ponovili? 
Res se bojim, da se bo zgodovina ponovila. 

V preteklosti so bila opravičila v omejenih 

tehničnih možnostih. Danes tega opravičila ni, 
zato ne morem sprejeti niti razimieti filozofije 
bioetike, ki se, spet v ZDA, čedalje bolj uve-
ljavlja. Vse bolj prevladuje mnenje, da bi se 
ameriško zdravstvo dobro imelo, če ne bi bilo 
stroškov za dializo. Takšno mnenje sem zasle-
dil tudi pri nas - če ne bi bUo 800 dializnih 
bolnikov v Sloveniji... To mi je rekel zelo 
odgovoren človek. Veste, to niso obrobni pro-
blemi. 

Z denarjem za zdravstvo so težave v vseh 
družbah. So pri nas razmere res že tako kritič-
ne, da bi bili zaradi denarja pripravljeni žrtvo-
vati življenja? 

Obnašamo se samopomilovalno, češ, kakšna 
kriza! Če pa malo pogledamo študije, ki jih 
delajo o pričakovani življenjski dobi, o pisme-
nosti in še čem, sodimo med države, za katere 
ne bi mogli reči, da so revne. Kar imamo, še ni 
revščina in se nanjo ne moremo zgovarjati. 
V svetu pa so družbe, ki imajo, pa ne bi dale, 
da se jim ne bi standard pokvaril. Takšna je na 
primer Anglija, ki je sicer razvila enega naj-
boljših zdravstvenih sistemov. Tam je mogoče 
slišati, da je dializa narcisoidnost, da z njo 
posamezniki oškodujejo svoje sonarodnjake. 
Tam so tudi postavili zgornjo starostno mejo 
- 65 let. Ko dopolniš to starost, te ne pošljejo 
več na dializo. 

Pri nas ni omejitev? 
Ne. Trenutno imamo bolnike v razponu od 

10 do 77 let. Starost ni pomembna, pa tudi 
socialni položaj ne. Zame sta direktor v naj-
lepših letih in 80 letna ženica enaka. Kdo pa 
sem, da bom razsojal, katero življenje je več 
vredno? Za to ni merU. Po mojem najbolj trd-
nem občutku bi pomagal obema. Ni merilo. 

koliko let preživiš, ampak kako jih. Hudo me 
je prizadelo, in za to sem zahteval pojasnilo, ko 
je kolega starejši ženici, naši pacientki, rekel, 
da diahza nima več smisla. Ves dan jo je čakala 
postelja na oddelku, pa je ni bilo. Skoraj enako 
me je prizadela izjava ministra dr. Voljča v po-
govoru o beguncih, da gre pri dializi za grozo-
vito drago storitev, ki tudi za naše ni v celoti 
zagotovljena. Vem, da za te bolnike ne bomo 
izterjali denarja, ampak tudi to so ljudje, po-
trebni pomoči. Zame podatek, da je nekje 
v Bosni 200 ljudi brez dialize, ni samo radijska 
ali televizijska vest. Poznam nekatere zdravni-
ke, nekatere bolnike. 

Vaš oddelek vendarle no\ih bolnikov skoraj 
ne more več sprejemati. Kaj se bo zgodilo, kdo 
bo odklonil zdravljenje? 

Nihče drug — jciz bom tisti, ki bom moral reči: 
»Ne vzamemo vas na zdravljenje.« Doslej nam 
sprejema ni bilo treba odreči, tudi odklopiti 
nam ni bilo potrebno nikogar. Se pa bliža ta 
trenutek. Toda vedeti moramo, da ni povsod 
takšna prostorska stiska kot v Celju. V Slove-
niji je še prostor. Če mi res ne bomo mogh 
sprejeti bolnika, bomo skušali zanj najti pro-
stor drugje. Ne bomo naredih, kot delajo 
v Ameriki, ko si morajo bolniki prostor iskati 
sami. Za tiste, ki lahko plačajo, tam tudi ni 
problemov. 

Jaša L. Zlobec: ».. .morala je sklop vrednost-
nih zapovedi in prepovedi, s katerimi posvetna 
ali duhovna oblast obvladuje in nadzoruje ob-
čestvo. Zato se s civilizacijskimi spremembami 
in menjavami oblasti menjuje tudi morala. 
Morala je zmerom vsiljena od zunaj. Etiko pa 
je najbolj preprosto in učinkovito definiral že 
Kant s svojo izjavo o kategoričnem imperativu 
v srcu in zvezdnatem nebu nad nami. Etični 
imperativ tiči v človeku v vsej zgodovini in na 
vseh celinah.« 

Denarja za zdravstvo pa je dejansko za vse 
potrebe malo. Pomisleke o razširjenosti dialize 
je slišati tudi iz zdravniških vrst. 

S tem problemom sem se že srečal, češ, vi 
toliko porabite, ko bom jaz zbolel, pa še za 
antibiotike ne bo. Tu smo spet pri bioetiki, pri 
zdravstvenem blagru skupnosti in ne posa-

meznika. Po njej se je dragim stvarem v dobro 
vseh treba odpovedati. Čemu se bomo odpove-
dali? Intenzivnim enotam, novorojenčkom pod 
500 gramov, dializi, transplantaciji... Čemu? 

Kaj vi pravite? 
Dokler je le mogoče, ničemur. Še zlasti, ker 

še vedno nikogar ne boli glava zaradi denarja, 
ki se troši brez potrebe. Sploh pa je še premalo 
narejenega za uveljavitev cenejših obhk pomo-
či. Organizacijsko smo hudo zaostali in žal še 
vedno ne moremo enako upoštevati možnosti, 
ki so : dializa na domu, limited care, peritone-
alna dializa. Nihče tudi ne preračunava, ko-
likšni so prihranki, če bolniku lahko pravočas-
no pomagaš, tako da ni vezan na bolnišnico. 
Pri nas smo imeh že tretji primer, ko je po 
enem letu zdravljenja prenehala potreba po 
dializi. Mogoče bo še kdaj potrebna, mogoče 
ne. Takšnih uspehov seveda ne moremo zgolj 
finančno vrednotiti. 

Kje vidite rešitev? 
Ko bodo zaživele zdravstvene blagajne, se 

bo po mojem premaknilo. Ena od možnih poti 
je tudi prihranek pri kadrih. To se grdo sliši, 
stvar je pa preprosta. Za bolnike pri nas v ce-
loti poskrbijo zdravstveni delavci, čeprav bi 
lahko diahzo, če bi jih tega naučili, večinoma 
opravili sami. Ampak za to je v začetku potre-

ben čas in seveda dovolj usposobljenih zdrav-
stvenih delavcev. Vsega tega še nimamo. Zave-
dam se, da gre za dolgoročen proces, za leta, in 
ne delam si iluzij. Verjamem pa, da je vredno 
vse narediti, da se izognemo radikalnim pose-
gom bioetike. 

Ste že doživeli neposredne zahteve po opu-
stitivi dialize? 

Neposrednih, vezanih na določenega bolni-
ka, ne. Je pa opustitev dialize zelo širok pojem. 
V ZDA je v nekaterih centrih že 8 odstotkov 
bolnikov, ki so opustili dializiranje, ker so se 
tako odločih sami ah njihovi svojci. »Opustitev 
diahze« je prav lep izraz za, na primer, samo-
mor ... IM nas se to ne dogaja. 

Pri nekaterih bolnikih pa vendarle prekine-
te z dializo. 

Že, ampak pri tem ne bi mogel reči, da gre za 
kakršne koh etične dileme. Stroka je jasna, 
nedvounma. Človeku, ki ima dodatno ali os-
novno bolezen - na primer sladkorno - močno 
razvito, često samo diahza ne more pomagati 
pri zapletih. So celo primeri, ko lahko dializa 
pospeši smrt (koma, možganska kap). Ko si 
postaviš vprašanje, koliko lahko z dializo člo-
veku pomagaš in je odgovor »nič«, potem člo-
veka seveda ne boš obremenjeval. Kadar pa 
odgovor ni nedvoumen, se v e ^ o odločimo za 
dializo. Takšnih mejnih primerov ni malo. Si-
cer pa - človek mora znati priznati tudi poraz. 

MILENA B.POKLIČ 

Na splošno se etične vrednote in pra\ila nana-
šajo na odnos do drugih ljudi, do ostalih živih 
bitij in do samega sebe. Vsebujejo vzore o tem, 
kako naj bi človek živel, katere pravice in 
dolžnosti ima ter kako mora in sme delati.(Ve-
ra Grbec, Etika v zdravstveni negi. Zdravstve-
ni obzornik 1992; 26: 3-6) 

obvešča cenjene potnike, da bodo od 28. do 31. decembra 
medkrajevne avtobusne linije obratovale po sobotnem 
voznem redu. 

V mestnem prometu bodo avtobusi vozili od 28. do 30. 
decembra po delavniškem voznem redu, 31. decembra pa 
po sobotnem voznem redu. 
Poleg tega bodo nekatere linije v času božičnih in novolet-
nih praznikov v celoti ukinjene. 

Vse informacije dobite na telefon 063/24-811. 

V NOVEM LETU ŽELIMO VSEM POTNI-
KOM VARNO, PRIJETNO IN UDOBNO 
POTOVANJE Z AVTOBUSI IZLETNIKA CEUE. 

63000 Celje, Skaletova 2 a, tel. 063/33-905, fax 063/37057 
Že 35 let servisiramo proizvode LTH Škofja Loka. 
Odslej pa lahko njihove proizvode kupujete tudi pri nas. 
To so: skrinje, hladilne vitrine, omare, hladilni pulti, hladilne komore, ledomati in 
ostala oprema za gostinske in trgovske lokale. 

Odprto vsak dan od 7.00 do 18.00, 
ob sobotah od 7.00 do 13.00. 

Vsem strankam in poslovnim partner-
jem želimo vesele praznike in Srečno 93, 

Posebno ugodna ponudba: 
ZS 220 38.000 SIT 
ZS 300 48.000 SIT 
ZS 380 52.000 SIT 

VESELE BOŽIČNE PRAZNIKE 
IN SREČNO NOVO LETO 1993 

VAM ŽELI VAŠA 
ZA V ARO VALNICA 
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Šmarskopredvojno nebesno čudo. Jelšingrajski naslednik, Slavo Cais, je z mth nikom ^k tdicem 
izdelal zračno bolho. Pred davnimi leti je posnel mojster Ciglenečki tudi terice iz Dola pri Šmarju. 

Med fotografilo 
In radiestezijo 
Mojsier Slavko CIglenIčkI, pričevalec šmarske preieklosil 

»Največ sem se pečal s fotografijo. V po-
koju sem že dvajset let, do 62. leta starosti 
pa sem fotografiral poklicno, že od mladih 
nog. Pozneje sem imel še dolgo popoldansko 
obrt.« Tako se je predstavil 82 letni, nekda-
nji šmarski fotograf, mojster Slavko Cigle-
nečki, bistrega duha in razmeroma dobrega 
zdravja. V desetletjih svojega dela je ohranil 
zanimivo fotografsko dediščino. 

V prikupni kmečki hiši, tik nad Šmarjem, 
je veliko dragocenih zgodovinskih priče-
vanj, ki mikajo bližnje muzeje. Mojster Ci-
glenečki in njegova soproga Marica, živita 
v prijetni dolini, pod cerkvijo sv. Barbare, 
v zares idiličnem okolju. Njuna sinova sta 
odšla v svet: Slavko živi v Ljubljani, Marjan 
pa je t renutno na Dunaju. K hiši spada 
nekaj zemlje, zato ni nikoli dolgčas. Čilega 
mojstra pa l judje radi pokličejo tudi zaradi 
njegovega znanja o radiesteziji. 

Dragocena pričevanja 
Prve, čudovite fotografije 

šmarske pokrajine in ljudi, je 
posnel že nadučitelj Jurkovič 
in to v drugi polovici pretekle-
ga stoletja. Mojstru Cigleneč-
kemu je uspelo zbrati in pre-
slikati tudi Jurkovičeve nega-
tive. Prvi šmarski poklicni fo-
tograf pa je bil njegov oče, La-
dislav Ciglenečki, ki je imel 
hkrati f ^ e r s k o obrt. Tudi 
Slavko Ciglenečki se je najprej 
učil frizerstva, nato pa ga je 
bolj pritegnila fotografija. 
Njenih skivnosti se je učil pri 
svojem očetu, nato pa še pri 
celjskem fo to^afu Perssichu 
(zanj je zanimivo, da je upo-
rabljal ponemčen priimek, saj 
je bil njegov prednik Črnogo-
rec Perišič). 

Med številnimi fotografija-
mi Slavka Ciglenečkega imajo 
posebno vrednost njegove 
upodobitve starih običajev, 
političnih in kulturnih dogod-
kov, leta 1936 pa je lahko foto-
grafiral tudi izjemno notrsmjš-
čino šmarskega Jelšingrada. 
Tam, kjer se dandanašnji po-
dijo podgane, so bUe pred dni-
go svetovno vojno čudovito 
opremeljene sobane in hodni-
ki, z bogatim pohištvom, tež-
kimi preprogami, portreti 
grajskih prednikov, lestenci, 
freskami, intarzijami... Jel-
šingrad je obkrožal bogat, ne-
govan park. O vsem tem ni da-
nes ne duha, ne sluha. Nekaj 
omenjene šmarske dediščine 
so si prisvojili nacisti, preosta-
lo pa je bilo všeč povojnim 
oblastnikom. Grajska družina 
ni bila po meri nacistov, toda 
Caisovi so si pravočasno rešili 
glave. Pred leti se je nesojeni 
naslednik iz Pariza pozanimal 
za jelšingrajske fotografije 
mojstra Ciglenečkega, vse kar 
je ostalo od nekdanjega šmar-
skega grajskega blišča. Poseb-
nost Jelšingrada je bil orien-
talski slog, saj naj bi bil pred-

nik visok avstroogrski pred-
stavnik na turškem dvoru. 
Med lepimi, jasnimi fotografi-
jami, je tudi jelšingrajski pro-
stor, okrašen z arabsko pisavo, 
na tleh pa velika posoda, ver-
jetno za kadilo. Mojster Cigle-
nečki je fotografiral tudi 
šmarsko predvojno nebesno 
čudo, letalo, ki sta ga ustvarila 
graščakov sin Slavo in meha-
nik Škodič iz Sv. Petra, seda-
njega Kristan vrha. 

Največ fotografij je nastalo 
med preprostimi kmečkimi 

ljudmi. Ti so si foto^afov 
obisk spočetka privoščili le, 
kadar so se poročali. Takrat se 
je napotil tudi po dvajset kilo-
metrov daleč, peš in v vsakem 
vremenu. Kakšen konec tedna 
je fotografiral celo na dveh ali 
treh ohcetih. Veliko je doživel. 
Na Žusem so ga poklicali sed-
mi dan ohceti, ko je za svate 
ostalo le še slanine in kruha, 
narazen pa niso hoteli. Na 
Rudnici pa je bila takšna revš-
čina, da so za birmo pili iz 
enega lonca in to z botri iz 

Zagreba. Na svojih poteh je 
fotografiral tudi za svojo dušo, 
na primer terice. V službi, po 
drugi svetovni vojni, pa je za-
čel slikati tudi za legitimacije. 

V času pred drugo svetovno 
vojno in po njej je bilo šmar-
sko družabno življenje poseb-
no bogato. Takrat se je veliko 
ukvarjal tudi z glasbo, igro in 
telovadbo. Vodil je sokolsko 
pihalno godbo, v krajevnih 
gledaliških predstavah pa 
iOTal, največ komične vloge. 
»Če igra Slavko, pa bomo šli!« 
so rekli krajani. Dobil je celo 
povabilo v celjski gledališki 
ansambel. Po vojni sta igrala 
skupaj z ženo Marico, ki je na-
stopala že v rojstnem Kozjem. 
Pri sokolih pa je telovadil in 
delal celo veletoč. O vsem pri-
čajo številne fotografije, pa tu-
di republiška in občinska priz-
nanja. 

V njegovem arhivu je prav 
tako veliko političnih fotogra-
fij. Že nadučitelj Jurkovič je 
fotografiral šmarske množične 
shode, kjer so se, pod avstro-
ogrsko zastavo, postavljali 
v bran slovenstva. V zbirki so 
tudi fotografije šmarskih med-
vojnih shodov, z nacističnimi 
obeležji, po vojni pa je mojster 
fotografiral mitinge pod Stali-
novimi slikami in gesli. Iz 
poljčanskega kamnoloma so 
zanimive fotografije »prosto-

voljne« delovne akcije za po-
vojno obnovo domovine: ob-
činski uradniki in učitelj stvo 
drobi kamenje. Veliko slik je 
posnel na vsakoletnih Titovih 
štafetah, še s kolesarji, v Roga-
ški Slatini pa je slikal tudi Ti-
ta in Jovanko. 

Posebne dokimientame 
vrednosti so stari čmobeli 
posnetki s kino kamero, ko je 
posnel nuno med odganjanjem 
toče, stare ohceti po Zibiki, 

Vodenovem in Slivnici ter 
kozjansko pokrajino. Pri tem 
je ton snemal še ločeno, z mag-
netofonom. Prijazni mojster 
mi je posnetke prikazal na vi-
deorekorderju. 

Sicrivnosti 
radiestezije 

Posebno pozornost namenja 
Slavko Ciglenečki radiesteziji 
in to že več desetletij. »Nekoč 
sem opazil nekoga, ki je s šibo 
iskal vodo. Poiskusil sem še 
sam in pričelo me je zanimati«. 
Začudilo ga je, kako lahko člo-
vek zasluti vodo dvajset ali še 
več metrov pod zemljo. Zato se 
je že pred leti oskrbel s tujo 
strokovno literaturo in se za-
kopal v knjige. Ljudem, ki so 
ga poiskaU, je začel iskati vo-
do in tudi svetovati, kje naj 
spijo, da se izognejo škodlji-
vim linijam. »Za tistimi, ki so 
lunrU zaradi raka, sem opažal, 
da so večinoma ležali na škod-
ljivih točkah.« 

Pri starih cerkvah sem opa-
zil križišče teh linij prav tam, 
kjer stoji duhovnik ter pri kr-
stilnici. Kaže, da so nameno-
ma poiskali tak prostor. Po ti-
stem sem bral, da je neki Av-
strijec na to temo opravil dok-
torat in sem čital tudi to delo. 
Zakaj so ljudje iskali takšne 
točke, pa prav tako ni mogel 
ugotoviti. 

Če se ne bi prepričal, da je 
res, potem se z radiestezijo ne 
bi želel ukvarjati,« odgovarja 
na dvome, ki so še v znanosti 
in javnosti. Mojster daje zad-
nja leta radiesteziji prednost 
pred fotografijami. S fotogra-
fijo se je izpovedal, skrivnosti 
radiestezije pa mamijo. Ljudje 
ga poznajo ter ga zato radi po-
iščejo. On pa še vedno potuje 
s svojim avtomobilom. 

BRANE JERANKO 

Slavko Ciglenički. 

Povojna delovna akcija v poljčanskem kamnolomu: šmarski občmski uslužbenci in učitelji med drobljenjem kamenja. 

Tam, kjer se danes podijo podgane: kam so izginile dragocenosti 
iz Jelšingrada? 
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Ljubezen je kruh 
Ivanka Utiuč na Planini pri Sevnici peče kruh, piše paezUo In skrbi za živino, mož VIII pa 
seka drva, plete koše In cajne, kosi in daje Itleie za maske ob pustnem času 

Ivanko Uduč, kmetico in gospodinjo s Plani-
ne, sem spoznal poleti na srečanju pri Brileje-
vih. Predstavili so jo kot odlično mojstrico 
peke domačega kruha in drugih iz moke nare-
jenih dobrot ter ljudsko pesnico, ki je že objav-
ljala v Slovenskih brazdah. Kmečkem glasu in 
pred leti v Celjskem tedniku, sicer pa svoje 
preproste, vendar klene misli piše v zvezke. 

Obljubili smo ji, da jo bomo obiskali in o njej 
nekaj napisali. Pravo priložnost za izpolnitev 
te obljube ponuja božično-novoletni čas, pri-
ložnost, da ljudem ponudimo lepo, domačo 
zgodbo. 

V soboto ko sva z Edijem peljala proti Plani-
ni, je bilo ob poti vse več snega. Kar naenkrat 
sva se znašla v objemu prave zimske idile: 
skoraj pol metra zmznjenega snega, ki se je 
šopiril tudi na drevju. Z glavne ceste sva zape-
ljala proti novi hiši, ob kateri stojita še stara in 
gopodarsko poslopje. Povsod je veliko drv. Že 
nacepljeruh in pripravljenih za peč, v kateri se 
peče kruh. 

Dobrodošlico najprej izlajata dva psa, čez 
sneg skozi okna leze vonj po svežem kruhu. . . 

Na potrk odpre vrata gospodar Vili in nas 
povabi v hišo. Po stopnicah v drugo nadstropje 
se izgubijo besede »Ivanka, obisk imaš, iz Celja 
sta prišla dva gospoda«. 

Kot odmev slišimo ženski glas »Pripelji jih 
gor«. 

Kuhinja dobrot in dobrih ljudi 
Ivanka, drobna in uiria ženska srednjih let, 

nama pokaže kot, kamor naj bi sedla. S krpo še 
potegne čez mizo in veliko klop. 

»Veste, ta klop in miza sta iz češnje, ki je 
stala prav tu, kjer je zdaj kuhinja. Po^ l i smo 
jo in klop in miza sta spomin nanjo. 

Stanovala sem nižje, tam čez. K Udučevim 
smo otroci hodili na dobre češnje. Najprej sem 
imela rada češnje, potem pa sem spoznala Vili-
ja in - ostala.« 

VUi se preobleče in obrije (tako hitro se je 
bril, da se je porezal!) ter prisede. Ivanka se 
med tem suče okoh š t e ^ n i k a in peči, kjer peče 
svoj kruh. 

Vili je nabrit mož. Veseljak, dobričina. Vse-
ga se loti, vse zna. 

»Naša kmetija leži na zalomljenem področ-
ju, kjer je treba veliko postoriti ročno. Vendar 
kaj, ko ljudje ne marajo prijeti za orodje, ki 
ima lesen štil in se izogibajo koša. Pri nas pa je 
potrebna ročna košnja, ki da čisto drugačno 
krmo, kot strojna. Več ostane na bilkah, pri 
stroju pa vse pade na tla,« pove. 

Kmetija je velika sedem hektarov, v hlevu je 
trinajst glav živine. Hoste ni niti za omembo, 
imajo pa precej zemlje v najemu. 

»Vsaki dve leti pletem koše in čajne ali pa 
nastavljam vile, lopate in podobno orodje. 
Grablje naredim sam. Za prodajo ne delam, 
ker se ne splača, kupiti pa tudi ni treba.« 

Drva ne smejo jolcati 
Medtem, ko smo klepetah z Vilijem in je 

vstala Helena, ki je pred dnevi dobila zaposli-
tev v Tolo v Šentjurju, je Ivanka znosila na 
mizo dobrote: domač kruh (pekla ga je ponoči, 
do 3. ure), sirovo potico, kekse, ročno izdelane 
žemlje in pršnjačo, posebnost Planine. 

»Pršnjačo naredimo iz istega testa kot kruh, 
vendar je testo tanj še in vehko kot oval. To 
smo dali hitreje speči, da otrokom ni bilo treba 
predolgo čakati na svež kruh. Pršnjačo so do-
bili tudi ljudje, ki so hodih od hiše do hiše.« 

K tem dobrotam doda še veliko latvico do-
mačega kislega zelja in skledo kot sonce rume-
nih žgancev, na obeh pa se šopirijo po dve pesti 
domačih, vročih ocvirkov. Na krožniku je Vili-
jeva letošnja klobasa. Jabolčnik je kot najbolj-
ši rizling. 

Med vsem tem leži zvezek Ivankinih pesmi 
in drugače izraženih misli. 

Zimaj sneg, na mizi dobrote, okoh njih pa 
dobri ljudje. 

Ivanka se je peke kruha naučila na Udučevi 
domačiji, pri tašči. Tako nadaljuje tradicijo 
peke dobrega kruha pri hiši. Kruh peče teden-
sko iz 13 kilogramov moke, petih htrov vode in 
15 dag kvasa. Tako dobi 15 kg kruha, ki ga 
pokupijo domačini, vehko pa ga razdaje tudi 
sorodnikom in prijateljem. 

Priprava na peko kruha je zahtevna, prvo 
nalogo pa opravi mož Vili, ki naseka dobro 
posušena (najboljša so bukova) drva. 

»Za najmanj pol leta imam pripravljenih 
drv, ki v peči ne smejo jokati. Tri ure traja, da 
se tla dobro segrejejo,« pripoveduje Vih, Ivan-
ka pa ga dopolni: 

»Sama medtem pripravim kvas in kruh za-
mesim v posebni, leseni posodi - kudiji. Ta je 
primerna tudi za pripravo mase za vse vrste 
klobas. Ko je peč dovolj vroča, dam štruce ali 
hlebce na lopar in jih lepo zložim v peč. Pro-
stora je za petnajst štruc. Pečem samo bel 
kruh, koruznega ne.« 

Predno začne zlagati kruh v peč, še prekriža 
vhod, kot da bi zaželela dobro peko. Potem se 
Vih in Ivanka razhudita na kmete, da zidajo 
nove hiše brez krušnih peči, ki niso primerne 
in prijetne samo za peko, ampak tudi za pole-
žavanje v dolgih, zimskih večerih. 

In Ivanka ne bi bila Ivanka, če svojemu 
ljubljenemu kruhu ne bi v slavo in ponos napi-
sala pesmice, ki nam jo tudi prebere: 

Kruh 
Pri mizi sedim. 
V kos kruha strmim 
pa se sprašujem: zakaj 
te kruh že veliko ljudi ne pozna? 
Mnogi so lačni in te ne poznajo, 
a radi bi glad potešili si s tabo. 
To jim je le vroča, vsakdanja želja, 
to je iskanje pomoči, to je izraz hrepenenja. 
Saj ne prosijo mlečnega, belega kruha, 
sladic, čokolade, bonbonov, 
prosijo le mali košček kruha črnega. 
Gospodje in gospe, 
lastniki in lastnice 
imejte, prosim vas, srce za vse: 
žuljave dlani, 
otroški jok, 
brezup mladine, 
saj smo kruha in življenja vredni vsi. 

Poleti Ivanka peče kruh v stari hiši, kjer 
pripravljajo tudi koline. Želijo si avto, da bi 
lahko kruh razvozili do vseh, ki ga radi kupijo. 
Zdaj prihajajo k njim, kjer ga Ivanka prodaja 
vsako soboto dopoldne od 9. ure dalje, le ob 
našem obisku je naredila izjemo in je kruh 
prodajala popoldne. Ivanka je prava mojstrica 
za vse, saj doma izdeluje t u ^ skuto. 

Jasiice so pripravljene 
Pri Udučevih so pravzaprav pravi mojstri za 

vse. Jožek, ki je trenutno pri vojakih, je izučen 
za avtomehanika, oče Vili dela v Tajfunu, tako 
da lahko kmetijske stroje doma sama spravita 
v »dobro voljo«. Helena se uči pri mami peke 
kruha in d rug^ dobrot, za Miklavža pa je 
napekla več Miklavžev, ki so jih razdelili go-
stom v novem gostišču Montparis. Za njih pe-
čejo tudi potice, verjetno bodo tudi kruh. Udu-
čevim se s tem gostiščem odpirajo nove mož-
nosti . . . 

Helena s podstrešja privleče jaslice, saj jih 
bo treba kmalu pripraviti. So Vilijevo delo. 
Čez dva meseca bo Pust in Udučevi se radi 
maskirajo. Vih pove, da njegove ideje zmeraj 
dobijo nagrado. Na podstrešju je polno mask iz 
prejšnjih let. Delajo tudi lesene maske pa iz 
lepenke in drugega materiala. 

Medtem, ko Vih na življenje gleda bolj real-
no, je Ivankin svet poezija: 

»Rada pišem. Delam v hlevu, na njivi in 
v kuhinji, tako da se mi misli kar same od sebe 
porajajo. Zakaj bi tako lepe stvari šle mimo 
nas.« 

Hotela je biti novinarka, pa ni bilo možnosti. 
Hčerka Helena ji pesmice pretipka, vstavi 
kakšno vejico... Ivankina želja pa je, da bi 
svoje pesniške lepotce izdala v zbirki. 

Prvi mora priti moški 
Pri Udučevih na Planini bodo preživeli sveti 

večer tako, kot drugje. Pospravih bodo hišo, 
napekli dobrot, povečerjali in počakali na pol-
nočnice. In čestitat bodo šh tako Božič kot 
novo leto. 

Dopoldne smo preživeh pri Udučevih. Nekaj 
dni pred Božičem in Novim letom. Z Edijem 
sva v dolino odnesla štruci Ivankinega kruha, 
narejenega z rokami in ljubeznijo, pa spečene-
ga na nejokajočih bukvah. 

V avtu je dišalo, kot da imava peč za kruh 
s seboj, samo snega je bilo vedno manj. Za 
nama je bil lep, pravi zimski, čarobni dan. 

TONE VRABL 
Foto: EDI MASNEC 

Spoznanje Ees je hudo, 
če si nič tistemu, 
ki je tebi vse. 

Zakaj pišem? 
Je večkrat soba razmetana 
in postelja je nepostlana, 
me kup dela čaka in skrbi, 
ker roka moja za svinčnik le drži. 

Ljubezenska 
Svojo najlepšo pesem srca, 
svojo melodijo ljubezni, 
svoja čustva sebe 
poklanjam tebi dragi. 

Tičvanje do poinočnice 
Mladeniče In mladenke so skupaj spravili starši - Za svet večer Je vso noč gorela luč 

Julka Manček je gospa, ki se 
lahko pohvali z lepim številom 
let, živahnostjo in bistroum-
nostjo, poštenostjo in izjem-
nim darom za pripovedovanje 
o nekoč tako lepih stvareh, ki 
jih v zadnjih letih ponovno po-
skušamo oživiti. 

Živi v hiši pod glavno cesto, 
ki pelje proti Sevnici. Kraj se 
imenuje Planina in se v teh 
predprazničnih dneh lahko 
pohvali z lepo snežno odejo. 
Sveče visijo s streh, drevje je 
odeto v ivje. Megla ovira po-
gled po dolini, kjer so med 
drevjem razmetane hiše. 

Mančkove mame ni treba 
dolgo nagovarjati, da se odpre 
in pove vehko zanimivosti. 

»Sveti večer je vedno za vse 
nas pomenil najlepši družinski 
praznik,« pripoveduje tiho 
v hiši, od koder je na eno stran 
pogled na dvorišče in hlev, na 
drugo v sadovnjak. »Ko so bili 
otroci majhni, sem vse postori-
la sama. Pospravila hišo, na-
pekla, postavila drevesce in ga 
olepšala. Včasih smo nanj na-
vesili doma pečene piškote, 

ovili bonbone, prižgah prave 
svečke. Potem so otroci odrasli 
in pomagah. Po slovesni ve-
čerji so mnogi odšli spat, ne-
kateri so dremali, drugi igrah 
karte ali tičvali.« 

Tičvanje? Kaj je to? 
»Jeseni smo nabrah lešnikov 

in jih posuših, da smo jih imeli 
za božično potico in pecivo. 
Nekaj lešnikov smo uporabili 
pri igri. V pest si skril lešnike 
in vprašal, koliko jih je. Če je 
vprašani točno ugotovil, jih je 
dobil. Druga, tudi zelo pri-
ljubljena igrica je bUa, kaj je 
goska ali frček. Vprašani je re-
kel, da je v pesti recimo deset 
lešnikov in potem si jih preštel 
goska-frček-goska-frček, do 
konca. Če je rekel frček in je 
zadnji lešnik bil na frček, jih je 
dobil, drugače ne. To smo 
igrali do odhoda k polnočnici. 
Prišli so sosedje in ker je bilo 
zunaj temno, smo prižgali ba-
kle in temico ter krenili proti 
cerkvi. Med pogovorom smo 
gledali v dohno, kjer je vse mi-
getalo od lučk, saj so tudi dru-
gi šh peš k polnočnici. Najprej 

je slovesno zazvonilo in zapeh 
smo Sveto noč. Ko je bilo poi-
nočnice konec, so otroci pred 
cerkvijo spuščali svetlikajoče 
rakete, ko pa smo prišli do-
mov, smo skuhali čaja in nare-
zali potice ter posedli na kruš-
no peč. Ko smo se ogreli, smo 
šli spat.« 

Čakali so župnika 
Lepo okrašena božična 

smreka je bila zaradi mnogih 
dobrot prava vaba za otroke in 
marsikateri bonbon ali keks je 
v temi izginil, vendar.. . 
Mančkova mama pojasnuje: 

»Pri nas je veljalo pravilo, 
da dokler ne pride dreveščka 
župnik blagoslovit, se z njega 
ne sme nič vzeti. Zato so otroci 
komaj čakali prihod gospoda, 
ki je včasih prišel tudi teden 
dni po Božiču. Ko je drevo bla-
goslovil in še ni odnesel pet za 
kozolcem, so se otroci že zaka-
dili v drevo in z njega pobrali 
vse, kar je bilo užitnega.« 

Na Planini in okolici je bil 
običaj, da so že pred Štefanom 

starši začeh pogovore, s kom 
se bosta sin ah hčerka oženila. 
Kupčije so začeli sklepati na 
Štefanovo, ko je najprej vsak 
dal za liter, potem je beseda 
lažje stekla. 

»Otroci pri tem niso imeli 
nobene pravice kaj povedati,« 
se spominja Julka Manček. 
»Vse je šlo izredno hitro in pr-
ve poroke so bile že pred Pu-
stom. Največkrat so se jemali 
skupaj iz bogatih ah revnih 
družin, malokrat tudi meša-
nih, bogatih in revnih. Važno 
je bilo, da je tisti, ki je prišel 
v hišo, čimveč prinesel 
s seboj.« 

Julka Manček, ki tudi rada 
poje, se igra z lešniki in ob-
ljublja, da bodo to lepo i ^ c o 
letos obnovili. »Prej so ljudje 
hodih na delo in se poinočnice 
niso tako udeleževali. Spat je 
bilo treba, da si zjutraj vstal 
spočit. Zdaj je na Božič prosto, 
polnočnica je spet ob polnoči. 
Ce bodo hoteli bomo tičvah, 
jaz bom zato.« 

Želja McUičkove mame ob 
koncu leta je preprosta: 

»Včasih človeka kaj priza-
dene in zadnji čas je, da se 
konča ta nesmiselna, grda voj-
na v BiH. Želim si mir in da bi 
Bog dal vsem zdravo pamet. 
Izvoljeni in vlada naj poskrbi-
jo, da bodo delavci dobUi služ-
bo in plačo.« TONE VRABL 

Foto: EDI MASNEC 



Božično drevo Je 
bilo nJega dni golo 
PreUpraznlčnl hlepel z Juretom Krašovcem 

Vsako nedeljo je pričakovani gost mnogih naših dnižin. Na 
valovih Radia Celje se oglasi točno ob pol enih popoldne in 
potem s svojimi poslušalci pol urice kramlja. Temu, kar počne, 
namreč ne bi mogli reči poučevanje, razlaganje ali informiranje. 
Njegova neposrednost je tolikšna, da še najbolj spominja na 
pripovedi naših babic. Sicer pa v resnici govori tisto, o čemer bi 
nam pripovedovali naši davni predniki, če bi jih lahko priklicali 
v naš čas. Oddaja Iz naših logov nam skozi glas in besedo Jureta 
Krašovca iz Marijagradca pri Celju, upokojenega novinarja 
naše radijske in časopisne hiše, razkriva naše korenine, ki nas 
vse bolj zanimajo in ki se jih vse bolj zavedamo. 

Z vprašanjem, kdaj se je za-
čel zanimati za naše narodo-
pisje, se je začel pogovor z av-
torjem oddaje Iz naših logov, 
ki vam ga v teh prazničnih 
dneh ponujamo v branje. 

»Te stvari so me zanimale že 
v času študija, imam pa tudi to 
srečo, da sem odraščal na po-
deželju in del starih šeg in na-
vad tudi še sam ujel. Pozneje, 
v tako imenovanih zrelih letih, 
sem vse manj verjel v >svetlo 
bodočnosti, ki so nam jo ob-
ljubljali. Vedno se je našel 
kdo, ki mi je znal k a ^ e n moj 
ideail sklestiti na tla in ga po-
mendrati. Takrat sem začel 
razmišljati, da je preteklost 
pravzaprav veliko bolj zane-
sljiva in čista kot prihodnost 
in s politiko sem se ukvarjal le 
še toliko, kolikor je bilo to po-
trebno za dobrobit kulture 
v laški občini. V tistem času je 
v Marij agradcu zraslo tudi 
kulturno društvo, ki je iskalo 
svojo identiteto in se potem 
osredotočilo na oživljanje sta-
rih kmečkih običajev, šeg ter 
pesmi in plesov, zraslih na tem 
koščku slovenske zemlje. Ker 
pa so bili to večinoma mladi 
ljudje, ki o teh rečeh niso imeli 
veliko pojma, je bilo treba za-
četi iskati, brskati po knjigah 
in raziskovati. Samo to, kar se 
je dalo dobiti iz knjig, ni bilo 
dovolj za avtentičnost tega ob-
močja. Spominjam se, da smo 
v d i ^ t v u pričeli s prikazom 
kožuhanja in ubrati je bilo tre-
ba kar precej poti, da smo pri-
šli do tipične podobe tega sko-
rajda že izumrlega kmečkega 
opravila. To je bilo leta 1980, 
če se ne motim.« 

In takrat so se začele tudi 
tvoje oddaje na Radiu Celje... 

Ne, začele so se že kakšno 
leto prej, bUe pa so na sporedu 
vsak drugi četrtek in so trajale 
po eno uro. Mislim, da je ne-
deljski termin boljši, pol ure 
pa je čisto dovolj, da se te lju-
dje prehitro ne naveličajo. 

Ko v oddajah predstavljaš 
stare ljudske pesmi, jih je veči-
na iz laške občine oziroma 
s Kozjanskega, kar so nekateri 
poslušalci že opazili. Zakaj so 
te pesmi vezane na tako ozko 
območje? 

Ko sem začel delati z našim 
društvom, sem imel na razpo-
lago le nekaj knjig, zato je bilo 
treba začeti iskati po terenu in 
primerjati. Zdaj moja zbirka 
šteje že okoli trideset izrazito 
narodopisnih knjig. Moram pa 
ob tem povedati, da so sloven-
ski etnologi raziskovali pred-
vsem mejna območja kot so 
Bela Krajina, Monošter, Rezi-
ja, Koroška. Edino Niko Kiiret 
je nekaj malega pobral tudi na 
Kozjanskem. Treba je bilo to-
rej delati primerjave in iskati 
zanesljive žive vire, to pa so 
ljudje. Zakaj so ti ljudski pevci 
večinoma iz laške občine? Pre-
prosto zato, ker poznam naj-
več teh ljudi, ti pa so do mene 
bolj zaupljivi. Pa saj smo po 
radiu že večkrat objavili, naj 
se nam oglasijo skupine, ki 
znajo in želijo kaj zapeti, pa ni 
bilo pravega odziva. Pa bi bile 
potem oddaje res veliko bolj 
zanimive, saj bi dobili več ra-
zličic na isto temo. Zavedati se 
svojih korenin ima namreč 
dvojno smer: ena je ugotavlja-

nje slovenske tipike, druga pa 
iskanje podrobnosti znotraj 
nje. Konkretno: pohorska oh-
cet, ves njen ceremonial, se bi-
stveno razlikuje od kozjanske, 
čeprav gre pri vsej tej stvari za 
isti vzrok in namen. Tipičen 
primer podrobnosti oziroma 
posebnosti je tudi neka zelo 
stara pesem, ki govori o materi 
morilki, nanaša pa se na staro 
evropsko zgodbo o Luksuriji, 
materi, ki ima nezakonske 
otroke. Ker se zaradi tega ne 
more poročiti, svoje otroke po-
mori. Gre za izrazito morali-
stično ljudsko pesem. V okolici 
Laškega imamo pevce iz treh 
različnih vasi: Vrha nad La-
škim, Reke pri Laškem in Smi-
klavža nad Rimskimi Toplica-
mi. Med temi kraji ni niti tri 
kilometre zračne linije, pa ima 
vsaka pesem svojo variacijo na 
besedilo iste pesmi oziroma 
zgodbe in tudi melodično so si 
pesmi med sabo različne. 

Koliko smo Slovenci danes 
osveščeni, kar ohranjanja in 
varovanja naše kulturne de-
diščine tiče? 

Ta osveščenost je zdaj že na 
precej visoki ravni. Če za pri-
merjavo pomislim samo na po-
tres na Kozjanskem leta 1974: 
takrat je šlo ogromno naše ma-
terialne kulture v nič. Ljudje 
so po potresu stare hiše podi-
rali in gradili nove, vse kar so 
starega hranili na podstrešjih 
pa so zakurili v pečeh ali zme-
tali na smetišča. Takrat ni nih-
če posegel vmes in rekel: ljudje 
božji, tole pa ohranite! Kaj pa 
boste obesili na stene, če se bo 
v vašem kraju začel razvijati 
kmečki turizem. Danes so lju-
dje veliko bolj osveščeni, ta 
proces pa se odvija od tala-at, 
ko smo Slovenci začeU svojo 
identiteto iskati vse bolj odpr-
to in odkrito, ko ni bilo več 
nevarnosti, da bi nam kdo oči-
tal nacionalizem. 

Slovenci smo kar dolgo časa 
praznovali v ilegali, ko smo se 
pri božičnih polnočnicah bali, 
da nas zalotijo partijski špiclji 
in ko smo velikonočne pirhe 
barvali na skrivaj in se bali, da 
bi nas ne slišal sosed, kako tol-
čemo po orehih. No, izdali so 
nas potem otroci, ko so se s po-
tico hvalili pred sošolci in uči-
telji. Ti časi so zdaj mimo in 
prišla je tudi te vrste svoboda, 
ki jo najbrž občuti tudi Jure 
Krašovec... 

Kar tega tiče, moram pove-
dati, da se je na Radiu Celje, 
v oddaji Iz domačih logov, bo-
žična pesem oglasila že pred 
osmimi leti, leto prej pa smo to 
praznično oddajo oznanili 
s posnetkom zvonjenja cerkve-
nih zvonov. To je bilo za tisti 
čas pravo krivoverstvo, ki je 
imelo zame precej neprijetne 
posledice, ko sem moral v svoji 
občini na zagovor. Danes je či-
sto drugače, a se spet oglašajo 
nekateri, ki pravijo, da ^ e 
zdaj za renesanso klerikaliz-
ma. Tu moram še povedati, da 
tudi cerkev ni na vse ljudske 
šege in običaje, o katerih sem 
v oddajah govoril, gledala 
z dopadenjem. Zlasti ne na ti-
ste, ki so posegali v življenje 
svetnikov. Nedavno sem imel 
celo majhen spor z neko vemo 
poslušalko, ki mi je rekla ne-
kako takole: Kaj pa ti je bilo 

treba govoriti tako grdo o sve-
tem Andreju! Takrat sem pri-
povedoval zgodbo o tem svet-
niku, ki se je sam zažgal, nje-
govo srce, ki so ga našli, pa je 
pojedla gostUničarjeva hčerka 
in potem spet rodila Andreja. 
Treba je vedeti, da jaz v teh 
oddajah ne predavam vero-
uka, za to so poklicani drugi. 
Jaz le pripovedujem o ljudskih 
šegah in navadah v ftaznič-
nem letu Slovencev, ki ga je 
Niko Kuret v tej svoji zbirki 
tako lepo opisal. V eni svojih 
oddaj pa sem enkrat uporabil 
tudi besedo fajmošter. In se je 
oglasila neka poslušalka ter 
me poučila, da se ne reče tako, 
ampak gospod župnik. Jaz pa 
se še danes živo spominjam 
svoje stare mame, ki je šla vsaj 
trikrat na teden k maši, pa ni 
nikoli rekla dmgače, kot: naš 
gospod fajmošter so rekli. Re-
akcija naše poslušalke pa je 
meni povsem razumljiva glede 
na to, da je beseda fajmošter 
v določenem obdobju postala 
žaljivka. 

Veliko gradiva za svoje od-
daje si našel pri ljudeh, doma-
činih, ki si jih obiskal, marsi-
kaj pa se je najbrž dalo odkriti 
tudi v starih cerkvenih kroni-
kah. Koliko so ti bile te 
v pomoč? 

Župniki so zelo različni. Ne-
kateri te knjige rade volje od-
prejo in pokažejo, dmgi pa jih 
skrivajo in ne vidijo radi, da 
kdo brska po njih. Spominjam 
se, da sem pred leti kot novi-
nar pisal o neki Celjanki, ki je 
bila takrat stara sto let in ki 
naj bi bila rojena v Šentruper-
tu nad Laškim. Zadevo sem šel 
preverit k župniku. Poiskala 
sva pravo letnico in žensko res 
našla med tistega leta tam ro-
jenimi kristjani. Ko pa sem za-
čel sam malo listati in brskati 
po kroniki, pa gospodu župni-
ku to sploh ni bilo več všeč. 
Pozneje sem ugotovil, zakaj. 
Skoraj vsak tretji novorojeni 
otrok je bil v tistih krajih v ti-
stem času nezakonski. Župni-
ku se, kajpak, ni zdelo primer-
no, da bi nek človek, ki dela 
pri javnih občilih, to nečed-
nost na dan prinesel. V bistvu 
pa to sploh ni bila nobena ne-
čednost, ampak tragika prene-
katerih dekel, s katerimi so se 
pozabavali gospodarjevi sino-

vi, ki potem o poroki z nesreč-
nim dekletom niti slišati niso 
smeli in hoteli. 

Tudi mnogo naših starih šeg 
in navad je krutih... 

Ne, niso vse vesele in lepe. 
V starih časih je bil sen vsake 
ženske poročiti se in si s tem 
zagotoviti eksistenco. Mnoge 
navade izvirajo prav iz teh že-
lja, naprimer prošnja in zaob-
ljuba svetemu Antonu. Pa na-
vada, ko je šla za možitev god-
na mladenka na božično jutro 
bosa po snegu k studencu, da 
bi v njem zagledala obraz bo-
dočega moža. Ostati pri hiši za 
staro teto ali deklo, s katero je 
lahko vsakdo pometal in grdo 
ravnal, ni bilo lahko. To so bile 
hude stiske in skrbi neporoče-
nih žensk. 

Pestrost starih praznovanj 
ter navad je na Slovenskem 

'izredno velika. Kateri prazni-
ki v letu so bili in so še najlep-
ši, najbogatejši? 

V poletnem času so v glav-
nem cerkveno zapovedani 
prazniki. To so meseci, ko 
kmetje nimajo časa za prazno-
vanja. Največ prazničnega bo-
gastva je jeseni in na začetku 
zime. To je čas obilja, ko se 
narava kmetu oddolži za tmd 
in ga poplača s pridelki, letino. 
Vesele praznike je prinesel tu-
di pomladanski čas, ko je člo-
vek srečen, ker ga je nehalo 
zebsti, in zadovoljen, da bo po 
dolgem zimskem obdobju spet 
lahko prezračil in očedil svojo 
bajto. Včasih so ljudje živeli 
v dimnicah, skupaj z živalmi, 
in pričakovanje Velike noči je 
bil pravi čas za čiščenje, belje-
nje, zračenje. Ta večni ciklus: 
smrt-življenje, prihajanje-od-
hajanje, je gotovo najstarejši 
vir za običaje. Odvisnost člo-
veka od narave je bila pri tem 
najbolj dramatična. 

Božič je praznik na začetku 
zime. Zaradi svoje idiličnosti, 
ki je povezana z mnogimi obi-
čaji in navadami, je to gotovo 
še danes najlepši praznik v le-
tu. Kako drugačno je danes to 
praznovanje od tistega v dav-
nini? 

Še jaz se spominjam tistih 
polnočnic, ko so ljudje gazili 
kilometre po snegu in držali 
bakle v rokah. Zeblo jih je, 
lačni so bili in škripalo jim je 
pod nogami. Danes se ljudje 

pripeljejo z avti vse do cerkve-
nih vrat, do polnoči pa se že 
vsega dobrega do sitega naje-
jo. Na božični večer so se naši 
pradedje in dedje postili, ko so 
se vračali od polnočnic, pa so 
se veselili domačega toplega 
čaja, šilčka žganja in kosa sad-
nega kmha. Koliko jim je to 
pomenilo! Včasih je hišo in 
božično drevo lepšala ter kra-
sila vsa družina, in vse tisto 
pripravljanje, pričakovanje, to 
je bilo marsikje več vredno kot 
pa sam praznik. Danes me pri 
vsej tej zadevi najbolj moti za-
služkarstvo, trženje na račim 
božiča in podobnih praznikov. 
Kar nekaj je bilo zadnje čase 
šefov kuhinj, ki so me klicali 
in me spraševali, kakšen menu 
naj gostom ponudijo na božič-
ni večer, da bo vse skupaj iz-
gledalo po starem. Jaz pa sem 
jim odgovoril, da mora biti ta 
menu karseda reven, ker je bil 
včasih dan pred božičem po-
sten. To jim, seveda, ni šlo 
v glavo. Od Miklavža in Božiča 
ima danes največ trgovina, ker 
se da vse kupiti. Včasih so lju-
dje sami izdelovali jaslice, 
okraske za drevesce in skupaj 
so krasili dom ter se med sabo 
veliko pogovarjali in veliko so 
peli. Ta občutja, te navade se 
niso in se očitno ne bodo vr-
nile. 

Od kod pa izvira božično 
drevesce, običaj, da ga na bo-
žični večer okrasimo z obeski 
in različnimi svetlobnimi te-
lesi? 

Smreka ali kakšno dmgo 
zimzeleno rastje je nekdaj 
simboliziralo hrepenenje po 
novi rasti. Kmetje so imeli 
v božičnem času nad mizo 
obešeno drevesce, najpogoste-
je smreko, ki je visela z vrhom 
navzdol proti mizi. Na veje pa 
so obesili kvečjemu kakšen 
oreh ali suh sadni krhelj. Dre-
vo je moralo ostati zeleno. Mi 
pa se danes prav tmdimo, da 
bi vse to povsem spremenili. 
Kaj smo naredili iz božičnega 
drevesa! Nanj obešamo vse 
mogoče barvne okraske, pa 
svilene laske prepredamo po 
vejah, za nameček pa na vse 
skupaj nanesemo še debele ko-
sme vate. Da se ja ne vidi zele-
nja. To je tipičen primer popa-
čenja nekega starega običaja. 

Vrniva se k radijskim odda-
jam Iz domačih logov. Kako 
nastajajo iz tedna v teden in 

kako ti uspeva, da se po toliko 
letih ne ponavljaš? 

Najprej vzamem v roke pra-
tiko Mohorjeve družbe, da vi-
dim, kateri godovniki so na vr-
sti, ki so vezani na ljudske obi-
čaje in verovanja. Potem zač-
nem brskati po svojih knjigah 
in iskati še kakšne druge vire. 
Med letom pa vedno kaj nove-
ga izvem, tako da se potem 
v naslednjem letu preveč ne 
ponavljam. Resda vse skupaj 
izpade, kot da se s poslušalci 
kar tako pomenkujem in spro-
ti improviziram, ampak pred 
sabo imam vedno okoli šest 
tipkanih strani osnovnega be-
s ^ l a , nekakšnega ogrodja za 
oddajo. Ponavadi se priprav-
ljam ob sobotah zvečer ali pa 
v nedeljo zjutraj, tako da pri-
dem čisto svež in zbrem pred 
mikrofon. S sabo prinesem tu-
di na kasetah posneto glasbo, 
pesmi, ki ponazarjajo vsebino, 
temo posamezne oddaje. 

Imaš po vseh teh letih obču-
tek, da se tudi s pomočjo tvojih 
oddaj kaj spreminja in pripo-
more k ohranjanju, oživljanju 
in spoštovanju korenin Slo-
venstva? 

Lahko rečem, da je ta setev 
le dala nek sad. V zadnjem ča-
su me kar precej vabijo na šole 
in vesel sem, ko tudi od otrok 
slišim, da moje oddaje sprem-
ljajo, da moji poslušalci niso le 
stare mame, ki se z nostalgijo 
spominjajo mladih let. Veseli 
me tudi, da so na nekaterih 
šolah začeli sami raziskovati. 
Šola lahko v tej smeri res veli-
ko naredi. Spominjam se, da je 
ravnatelj osnovne šole v La-
škem v letih pred vojno svoje 
učitelje pripravil do tega, da 
so vsi otroci višjih razredov pi-
sali spise na temo Stara mama 
pripoveduje. In koliko drago-
cenega gradiva se je potem na 
tak način zbralo! Da ljudje ra-
di prisluhnejo mojim oddajam 
pa mi dajo slutiti pisma, ki jih 
dobivam in v katerih me po-
slušalci tudi bodrijo. Ta pisma 
mi zares dajejo korajžo, ko si 
včasih mislim, da so se me lju-
dje že davno naveličali. Dolga 
leta sem bil novinar, pa še zda-
leč nisem bil toliko poznan, 
kot sem danes, ko sem že pen-
zionist in ko me ljudje, kamor 
koU pridem, takoj prepoznajo 
po glasu. To so prijetni ob-
čutki. 

MARJELA AGREŽ 
Foto: EDI MASNEC 

ŠEMPETER V SAVINJSKI DOLINI 

LEPE BOŽIČNE PRAZNIKE 
ter 
SREČNO IN ZDRA VO NOVO 
'93, 

Vam ŽELI KOLEKTIV 
GOSTIŠČA ŠTORMAN. 

HVALA ZA ZAUPANJE! 
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Doda zdravi, preroiiule 
in prodaja 
Na obisku pri EržbetI ŠarkezI, Romklnjl, ki gleHa v prlbodnosi 
In obeta. Ha bo svetla 

»Ime mi je Eržebet Šarkezi. Že 39 let živim 
v Celju. Pred šestimi meseci sem vložila proš-
njo za pridobitev slovenskega državljanstva, 
pa ga še danes nimam. Vsak dan pričakujem, 
da ga bom dobila, ampak hčerka moja, do 
danes tega še nisem dočakala.« Tako je pričela 
pogovor Romka Eržebet. Sosedje in prijatelji 
jo kličejo Doda. Živi v hiši, v neposredni bliži-
ni celjske vojašnice. Ljudje jo poznajo kot šlo-
garico, kot žensko, ki nabira trave in z njimi 
zdravi. 

V majhni sobi, v kateri prebiva Eržebet Šar-
kezi, je na kupu vse: kuhinjska miza in dva 
stola, štedilnik, postelja, omare, televizija, ra-
dio, video, po stenah pa kup Marijinih podob 
in nek^ fo to^af i j iz družinskega albuma. Er-
žebet Sarkezi, pri sedemdesetih še naravno 
vranje črnih las, je iz mrakotne sobe pogledala 
v tujko, raztegnila usta v precej škrbast, topel 
nasmeh in povabila, naj sedem. Prižgala je 
cigareto in pogovor je stekel. Res je, da bi 
Eržebet raje videla svojo sliko in zapis v Areni, 
toda tudi Novi tednik je za začetek v redu, je 
sklenila. 

Eržebet se je rodila v romski družini, leta 
1922, v Subotici. Potem, ko je spoznala moža 
Zdravka, ki se je preživljal z nabiranjem stare-
ga železa, se mu je pridružila in pot ju je 
zanesla v Celje, kjer sta se pred 39 leti ustalila. 
Eržebet pravi, da tega nista nikoli obžalovala. 
Zgovorna ženska je, ta Eržebet. In sočno je 
njeno izrazoslovje. Misli ji urno bežijo s teme 
na temo.. . 

»Prerokovanja me je naučila mama. Prav 
tako me je naučila zdraviti ljudi. Pozdravim 
lahko astmo, revmo, imam trave za vse bolez-
ni. Nabiram jih v gozdu in lahko z njimi ozdra-
vim tudi neplodnost. Pripravim poseben čaj, ki 
ga mora ženska popiti in potem nima težav 
z zanositvijo. To zdravnik ne zna. S travami 
sem ozdravila že veliko ljudi, gospa. In radi me 
imajo vsi iz okolice. Ženske pridejo z vseh 
strani tudi zato, da jim gledam v karte. 

Te dni sem žalostna, ker je moj mož hudo 
bolan. Leži v bolnici v Zemvmu, pa ga ne mo-
rem obiskati, ker nimam potnega lista. To me 
najbolj sekira. Najprej je bil šest mesecev v To-
polšici, pa mu niso mogli pomagati, ker ima 
v grlu nekaj kot raka. Jaz pa sem se sedaj 
naučila ozdraviti raka. Imam trave, našla sem 
jih po neki knjigi. Ne znam brati in pisati, 
vendar sem jo kljub temu kupila, pa so mi 
drugi prebrali, kaj v njej piše. To travo namo-
čiš v čaj ali kavo. Ko popiješ, te prične ščipati, 
po uri ah dveh pa človeku odleže. In to tako 
prečisti kri, da je mogoče ozdraviti raka. Evo 
mi glave, če lažem. Tako je, kot vam pravim. 

Zdravim tudi čir. Sama ga imam in se zdra-
vim s travami. Zdravnik mi sicer predpiše ta-
blete, vendar jih ne vzamem. Zdravila so dro-
ge, to ni dobro! Samo zastrupijo te. 

Ja, k meni prihaja toliko ljudi, da včasih 
bežim iz hiše. Ne morem jih nagnati, če pride-
jo. Tako kot ne morem nagnati vas. Prišli ste, 
vi ste novinarka in morate oditi tja kamor vas 
pošljejo. Eto. 

Po frizerskih salonih tudi hodim in preroku- • 
jem. Prodajam tudi serviete, zavese, kavbojke, 
kar koli dobim, to prodajam in od tega živim. 
Od šloganja ne, če pa že pridejo k meni zato, 
jim pač ustrežem. Moja profesija je prodajati. 
Če en sam dan ostanem doma, zbolim. Stara 
sem, ampak kljub temu hodim naokoli, ker 
vem, da je težko za denar, da je treba jesti. 

Ne znam brati in pisati, vendar vem več kot 
tisti, ki to zna. Sicer ne bi znala denarja tako 
obračati in vlagati v hišo, kot ga. Jaz sem 
pametna. Čeprav sem stara, znam več kot tiste 
mlade ženske, ki znajo brati in pisati in imajo 
velike šole. Sama nimam niti ene. 

Mene vsi poznajo. Tudi sodišče in pohcija. 
Moja draga gospa, mala pokojnina, ki jo do-
bim, zadostuje za to, da plačam stanovanje, 
elektriko in vodo. Dajte tole v Areno, dajte!« 

»Ja, veste ko pa ne morem, ker delam za 
Novi tednik.« 

»A tako pravite? Dobro.« In potem je Erže-

bet potegnila na plan tarok karte in pogledala 
v mojo preteklost in prihodnost. Sodeč po pre-
teklosti, je kar uganila. »Karta ne laže. Jaz 
prerokujem vse. Vedela sem, da bo v tej državi 

prišlo do sprememb. Dobro je, da je Slovenija 
ušla vojni. Stanujem poleg vojašnice in zelo 
sem se bala, ko je bila vojna. Vendar sem 
ostala v stanovanju, ves čas. Drugi so pobegni-
li, Eržebet Šarkezi pa je tu čakala. In sem 
poslušala, ko so teritorialci vzklikali: >Predajte 
se!< Oni iz kasarne pa, oprostite izrazu: Jedi 
govno! Ne bomo se predali !< Kasneje so se. Še 
pred tem jim je kolokopteker (helikopter) pri-
našal hrano. Vode in elektrike niso imeh. Mo-
rali so se predati. Mi smo se dobro držah. 
Drugače pa, moja draga gospa, smo čakali 
nesrečo, rakete, bombe. Bog je dal, da nas to ni 
doletelo. In tako smo dobili svojo državo. 

Tudi v prihodnosti bo vse dobro, ne bo več 
vojne. Že takrat sem rekla, da je tu, v Celju, ne 
bo. Bolje bo, ne bojte se. Vse se bo pomirilo. 
Mislim, da bo kmalu končana tudi v bivši 
Jugoslaviji. Vem, da bo mir zavladal po vsem 
svetu. Svetovne vojne ne bo. Boste videli, da 
mi boste čez nekaj let rekh: >Šarkezi, dobro ste 
to povedali, prav ste imeli !< 

Če veliko slabega vidim v kartah, tega ne 
povem. Tudi moški pridejo sem. Kdor ima te-
žave, pride. Če mi kdo kaj prinese, mu rečem 
hvala. Če ne prinese nič, tudi v redu. Kje si 
kupila ta lepi prstan? Je pravi? Zlat? Vidite, 
tale moj je tudi pravi. 15 tisoč sem dala zanj. 
Tiger je. In tale medaljon z mojim imenom je 
lep. To mi je podaril mož. Vidite, piše Zdravko 
in Doda. Tole pa je Marija iz Lurda (in poljubi 
obesek). To so pa uhani, dukati. Mama mi jih je 
poklonila. 

Tudi sebi prerokujem. Vsak petek in četrtek, 
ker sta to dneva za karte. Vidite, meni se obeta 
sreča, evo, v družbi bom, zelo srečna sem in 
zelo zvesta ženska sem. Še dolgo bom živela in 
bom imela vehko uspeha in sreče. Čaka pa me 
neka velika žalost, nekdo mi bo umrl. Verjetno 
mož. Bojim se tega. Tako sem žalostna (zajoče). 

Prerokujem iz kart, dlani in kave. In vedno 
povem resnico. Vsakdo ne more prerokovati iz 
kart. Lahko jih vzameš ti in gledaš vanje, pa ne 
boš nič videla. To ni tvoja profesija! Jaz lahko 
od tebe odženem vso nesrečo in naredim, da 
boš srečna. Zdravim tudi uročene otroke. Da 
so uročeni, se jim pozna na očeh. Ne morejo 
spati, boli jih glava. Dva, tri kose oglja vržem 
na krožnik, dam to otrokom na glavo in jih 
ozdravim. 

Kako lepe uhane imaš. . . Tudi obleka je do-
bra. Jaz imam eno, ki je zelo lepa, modema, 
boš videla, ti jo pokažem. Modema ženska 
sem, rada imam zlato in rada se nosim čisto in 
elegantno. Nikoh nisem bila umazana! Tudi 
moj mož ne! 

V cerkev hodim. Vidite mati božjo, ki jo 
imam. Romi smo katohki. Molimo boga za vse 
narode in da bi nas ljudje spoštovali ter mi 
njih. Ne, v politiko se pa ne mešam. Od tega 
bežim. Tega nočem ne slišati ne videti, ker je 
politika samo propaganda. Politiki lažejo. To 
ni zanimivo, moja hčerka.« 

Takole je drobila Eržebet Šarkezi, si vmes 
prižgala kakšen cigaret, se tu in tam raskavo 
zasmejala in z živimi očmi poblisnila naokoh 
in potem, ko sem se pripravljala k odhodu, 
vprašala: »To bo sedaj bral ves svet?« »Ne, ne, 
samo tukaj v Celju in okohci.« »Aha, dobro, po 
Sloveniji. No, škoda, ker ne bo v Areni. Dobro, 
no.. .« 

NATAŠA GERKEŠ 
Foto: EDI MASNEC 

Hm, poglejmo kaj je mogoče razbrati iz kavne 
usedline? 

Karte ne lažejo, hčerka moja! 

CEUSKI SEJMI-ZAVOD SRC G a O V E C 
1. Zavod ŠRC »Golovec« - Celjski sejmi organizira veliko SILVE-

STROVANJE na prostem, na Tomšičevem trgu, dne. 31.12. 
92 v dveh delih, in sicer: 

- za otroke od 16.00-19.00 ure in 
- za odrasle od 21.00-02 ure 

z bogatim programom. 

2. GALA NOVOLETNI PLES v soboto, dne 2 .1 . 9 3 
od 2 0 . 0 0 do 0 3 ure. 

Zabaval vas bo ansambel Alfi Nipič s svojimi muzikanti, 
VINKO ŠIMEK, bogate nagrade, dvoranski ognjemet in 
druga presenečenja. 

Predprodaja vstopnic pri blagajni bazena Golovec in Slovenija-
turist Celje pri železniški postaji. 

Vse ostale informacije in rezervacije po telefonu 33-233, int. 
214. VABLJENI! 

in vam vosa 

VESELE BOŽIČNE PRAZNIKE 
IN 
SREČNO NOVO LETO 1993 

TER SE ZAHVALJUJE 
ZA ZAUPANJE 
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Športne anekdote leta 
PrUetne In stresene Hogodlvščlne novinarjev športnega uretiništva Novega tednika In Radia Celje ob spremljanju velikih 
tekmovanj 

Fotoreporter Edi Masnec je 
bil osebni šofer Lojzeta Peter-
leta. Bronasta olimpijca Iztok 
Čop in Denis Žvegelj sta po 
Bledu vozila Bernardo Stojan. 
Robert Gorjanc je bil glavni 
»menadžer« košarkaric Koz-
metike Afrodite pred tekmo 
z Uralmashom... Ob sprem-
ljanju velikih športnih tekmo-
vanj smo v letu 1992 doživeli 
vrsto nevsakdanjih pripetlja-
jev in nekaj jih ponujamo 
v branje. 

Yeali, Slovenia! 
»šest olimpijskih iger je za 

mano, toda nobene tekme si še 
nisem ogledal v živo,« me je na 
Plaza Catalunya v Barceloni 
nagovoril starejši Američan 
v invalidskem vozičku. »Znač-
ke, zanimajo me še samo znač-
ke,« je pristavil možakar, ki je 
imel telovnik in kapo za base-
ball polno značk. 

Okoli naju se je v hipu zbra-
la večja skupina ljudi, toda 
Američan, ki sem ga pozabil 
vprašati za ime, s ponudbo za 
zamenjavo značk ni bil zado-
voljen. Iz radovednosti sem 
zbranim pokazal značko 
Olimpijskega komiteja Slove-
nije in po krajši, že skoraj ob-
vezni lekciji zemljepisa so se 
vsem razjasnili obrazi. »Yeah, 
Slovenia!,« sem slišal z vseh 
strani in že so me začeli cukati 
za roki. Ne eno, dve, celo tri 
značke so ponujali, nekdo je 
molil desetdolarski bankovec, 
toda značka je ostala pri meni. 
A le do naslednjega dne, ko 
sem pod vznožjem Montjuica 
znova srečal Američana na in-
validskem vozičku in mu brez 
besed izročil kovinsko plošči-
co, na kateri sta bila naslikani 
plamenica in napis Slovenija 
- Barcelona 92. 

ŽELJKO ZULE 

Je naaprilil tudi 
vas? 

»OdločU sem se, da prene-
ham s tekmovanjem v smučar-
skih skokih, saj nikakor ne 
zmorem prehoda iz klasičnega 
v škarjasti slog skakanja!« Ta-
ko je 1. aprila govoril po valo-
vih Radia Celje svetovni prvak 
Franci Petek. Izjava je seveda 
takoj odjeknila. 

Megleno marčevsko sobotno 

jutro je v dolini pod Poncami 
napovedovalo dolgočasno tek-
mo finala svetovnega pokala. 
V hudem mrazu so občasno 
naletavale snežinke, megla pa 
se je preganjala gor in dol po 
Tamarju ter nagajala žiriji 
tekmovanja. Le-ta razveljav-
lja serije, ko nekdo ob ugod-
nem vetru in trenutni razjas-
nitvi skoči predaleč. 

Čez nekaj časa žirija zviša 
nalet, ko gledalci ob vznožju, 
dobro podprti z »osvežiLnimi« 
pijačami, glasno negodujejo 
ob povprečnih dolžinah. Na 
koncu nihče ne ve rezultatov. 
S tehnikom Bojanom Piškom 
nisva imela pravega dela, saj 
spremljanje poteka tekme ni 
bUa najina zadolžitev. Bolj na-
ju je zanimalo ozadje. 

Na tribuni za goste je med 
serijama klepetal tudi svetov-
ni prvak z velike skakalnice 
Franci Petek. Nihče od novi-
narjev ga ni motil, ob pozdra-
vu pa se mi je nasmejal in tre-
nutek se mi je zdel kar prime-
ren. Ko sem mu pojasnil, kakš-
no prvoaprilsko šalo smo si za-
mislili v naši športni redakciji, 
je le vprašal: »Torej naj rečem, 
da sem nehal zaradi tega in 
tega? Okay!« Sledil je njegov 
znani, široki nasmeh, ki se zdi 
v živo še bolj simpatičen. 

Takoj zatem, ko sva na mali 
kasetofon posnela smrtno res-
no izrečeno izjavo, se je ob mo-
ji zahvali še enkrat zasmejal in 
morda le za hip pokazal na 
obrazu majceno skrb za »pre-
varane« poslušalce. Zato sem 
se od njega brž poslovil. Prvo-
aprilska šala je bila preveč 
dragocen »podvig«. 

DEAN ŠUSTER 

Vdor v Islamsico 
sicupnost 

Po povratni rokometni po-
kala prvakov med Zagrebom 
in Pivovarno Laško so organi-
zatorji za vse igralce, sprem-
ljevalce in novinarje pripravili 
banket v elitni restavraciji 
Maximo, ki je v stolpnici Cibo-
ne. V Domu športov smo se po 
neposrednem prenosu zadržali 
nekoliko dlje in se zadnji od-
pravili v »Cibono«. Prijetno 
povabilo se je spremenilo v ta-
vanje. 

Okoli Cibonine stolpnice 
smo pravi vhod iskali že skoraj 

pol ure, naleteli na množico 
barov in trgovinic s takšno in 
drugačno zalogo blaga, a kot 
zakleto o restavraciji ni bilo ne 
duha ne sluha. Naposled se je 
Dean ojimačil in nas stlačil 
v dvigalo. V želodcih nam je 
pošteno krulilo, zato se nismo 
upirali in se nevede podali 
v novo pustolovščino. 

Dvigalo se ustavi v drugem 
nadstropju. Izstopimo. Name-
sto v restavraciji se, obkroženi 
z orientalskimi vonjavami, 
znajdemo v pisarni mednarod-
ne islamske skupnosti. Skupaj 
s tonskima tehidkoma Sašom 
Mateličem in Matjažem Ma-
rinčkom jo jadmo ucvrem 
v dvigalo in šele v pritličju 
opazimo, da manjka Dean. 
Novinarska žilica mu ni dala 
miru. V pisarni je enostavno 
nadaljeval z iskanjem resta-
vracije, dobil prave napotke in 
ko se je končno prikazal, nas je 
najprej začuden vprašal, kam 
smo izginili, nato pa le poka-
zal pot v Maximo. 

BERNARDA STOJAN 

Slovinsico, Ceije, 
Emo! 

Vzhodna meja je vselej pri-
klicala nelagodne občutke in 
tudi ob potovanju na svetovno 
prvenstvo v kegljanju se nas je 

pred vstopom v ČSFR lotevala 
nervoza. Tone Tavčar je vzel 
na pot samo »rdeči« jugoslo-
vanski potni list, Jože Kuzma 
pa je tik pred mejo začel benti-
ti, ker je v prtljažniku pozabil 
formular za akreditacijo. 

»Kako naj cariniku dopo-
vem, da nismo namenjeni 
v >shopping<. Zanima nas samo 
kegljanje. Kdo zna nemško?« 
se je pridušal in mrmral v bra-
do. »Pepi, jeseni je bil v Brati-
slavi svetovni pokal in Slovaki 
so obe kegljaški tekmovanji 
dobili na račun odpovedi na-
šega Celja. Če kaj vpraša, zač-
ni naštevati: kegljanje, Slove-
nija, Emo, Celje, Gobec,« po-
skušam pomiriti nestrpnost, 
čeprav je bila verjetnost ena 
proti stotisoč, da carinik ob 
vhodu v polmilijonsko Brati-
slavo pozna žensko kegljanje 
povsem do obisti. 

Meja. Na vrhu slovenski 
potni list, na dnu Tavčarjev 
»rdečkar.« Togi carinikov 
obraz se ob pogledu na temno 
moder dokument z napisom 
Republika Slovenija razleze 
v droben nasmeh. »Ah, Slovin-
sko!« Pogleda iz katerega kra-
ja prihajamo. «...Celje! Emo, 
kolkoch.« Od začudenja smo 
onemeli. Verjetnost je bila ena 
proti stotisoč... 

ŽELJKO ZULE 

izdajalsice ilnije 
Prvi uradni mednarodni na-

stop so celjski rokometaši za-
racU zasedenosti Golovca 
opravili v velenjski Rdeči dvo-
rani. Velenjčani so se za tekmo 
pokala prvakov Pivovarna La-
ško — Zamet glede mesta radij-
skega reporterja znova zelo 
potrudili. 

Tik pred začetkom tekme, 
malo pred 19. uro, sem se javil 
v program in na kratko opisal 
vzdušje. Ko pa se je srečanje 
začelo in je bilo na vrsti 
spremljanje dogodkov na 
igrišču, se je telefonska zveza 
nenadoma prekinila... Tehnik 
Bojan Pišek je razočaran ugo-
tovil, da je stvar resnejša, kot 
je kazalo na prvi pogled. 
Z Željkom naju je zvabila pa-
nika. Poslušalcem je obljubo 
treba izpolniti. 

Direktor dvorane Klepec 
nama je pomagal iz pisarne za 
golom na nasprotni strani se-
maforja izvleči telefon z naj-
daljšo žico in dva fotelja, ene-
ga zame ter drugega za telefon 
in zapiske. Želj ko je čepel po-
leg mene in me opozarjal na 
zanimive podrobnosti, sam pa 
sem preko telefonske slušalke 
spremljal tekmo. Še najbolj so 
nama pogled zastirali policaji. 

Cel jam pa so Rečane gladko 
premagali. Minuto po koncu 
tekme je z našega nesojenega 
reporterskega mesta dopisnik 
Sportskih novosti Peter Milo-
vac že poročal o izidu, kajti 
linije so se čudežno odprle... 

DEAN ŠUSTER 

Dvodelni icljuč 
Eno uro smo se iskali po 

Ljubljani, kasetofoni so na 
slalomski tekmi za svetovni 
pokal v alpskem smučanju 
posneli le del izjav, a to ni nič 
v primerjavi z »mojstrovino« 
tonskega tehnika Mitje Tata-
reviča, ki je sredi Kranjske go-
re po nesreči zlomil (edini) 
ključ za vžig avtomobila. 

Spodnji del ključa je ostal 
v ključavnici volana, zgornji 
pa skupaj z obeskom v »Miče-
vi« roki. Presenečenje je bilo 
popolno, toda iznajdljivi Mitja 
se ni zmedel. Tisto, kar je osta-
lo od ključa, je vtaknil v klju-
čavnico, obrnil in - motor je 
zarohnel. Mitja je nato ves za-
dovoljen s polomljenim klju-
čem za nekaj ur ugasnil motor, 
potrpežljivo pomagal pri sne-
manju reportaže in na koncu 
znova prižgal službeno teren-
sko vozilo. Kot da se ni nič 
zgodilo. 

GRETA SENIČ 

Sašo Matelič in Dean Šuster (z leve) sta po prenosu rokometne tekme Zagreb - Pivovarna Laško zašla v pisarno mednarodne 
islamske skupnosti, Dean (slika desno) pa je po enem izmed številnih prenosov zaspal kar na stolu. 

Športni vrhunec leta 1992 so bile olimpijske igre v Barceloni, kjer so bili zbrani tudi navijači z vseh koncev sveta (slika levo). 
Američan na invalidskem vozičku sije na svojo kapo za basebali pripel tudi značko Olimpijskega komiteja Slovenije (slika desno). 

Nov DISKONT in 
VELEPRODAJA 

»SONY CENTER« Z Bevkove 6 

v Žalcu 

(bivša SADNIKOVA hiša), 

tel. & fax: 711-427, 

vam želi 

vesele božične praznike 
in srečno novo leto 1993. 

Hkrati vas v predprazničnih dneh 
vabijo na izreden nakup živil in 
ostalih artiklov Iz njihove bogate 
predpraznične ponudbe. 
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Najuspešnejše leto 
Trener Josip Šolat ocenjuje delež Igralcev y Jesenskem delu sezone 

Po naslovu državnih in po-
kalnih prvakov so rokometa-
ši Celja Pivovarne Laško 
v novi sezoni osvojili še je-
senski naslov z le eno izgub-
ljeno točko. V zadnjem kolu 
so v dvorani Golovec prema-
gali ljubljanskega Slovana 
z 22:19, med tekmo pa je na 
igrišče priletel stol, saj so bi-
li nekateri gledalci ogorčeni 
nad sojenjem ljubljanske 
dvojice Ceak-Jovanovič. 

Delo Toneta Tislja je na-
daljeval Josip Šojat in v po-
kalu prvakov najprej izločil 
Zamet, potem pa v Celju 
z golom razlike premagal 
najboljšo klubsko ekipo sve-
ta Zagreb. V oceni učinka 
posameznikov je poudaril, 

da je prav po štirih odigra-

nih tekmah v evropskem 
tekmovanju igralcem padel 
motiv. 

Jeršiča, Šerbca in Pun-
gartnika je postavil v prvo 
kakovostno skupino, čeprav 
je slednji v igri preveč nihal. 
Ostali naj bi bih v glavnem 
izenačeni. Vratar Strašek je 
sezono začel odlično, a ni na-
daljeval v enakem slogu. 
Krožni napadalec Tomšič bo 
moral vložiti več truda; oce-
na o izjemnem talentu naj bi 
ga celo polenila. Desno krilo 
Ocvirk je bil prijetna osveži-
tev, predvsem v začetnih ko-
lih in v zadnjem. 

Najslabša točka moštva je 
mesto levega zunanjega na-
padalca. Leve je počasi le 
okreval p o poškodbi in nekaj 
več pokazal v obrambi, med-
tem ko je Čater na igrišču 
prebil veliko časa, a igral 

premalo prodorno, pa tudi 
pogunmo. Šojatu se zdita ze-
lo zanimiva in nadarjena 
Bilbija in Podpečan iz dru-
goligaša Celja. Predvsem pr-
vega si želi čimprej vključiti 
v prvo moštvo, a to zaradi 
uldnitve dvojnih licenc po 
lanskih zadregah z Euroda-
som trenutno ni možno. 

Za konec januarja je Šojat 
napovedal možnost prvih 
uradnih informacij o okrepi-
tvah za naslednjo sezono. 
Pred letošnjim štartom no-
vih imen ni bilo, zato na j bi 
tem bolj zveneča bila menda 
na vrsti v letu 1993. 

DEAN ŠUSTER 

ZLATARSTVO 
KRAGL 

Aškerčeva 3, 
CEUE 

Med ostalimi izdelki iz plemenite 
kovine še posebno priporočamo: 
-kravatne priponke - od 5900 

SIT naprej 
- uhane -od 1330 SIT naprej 
- verižk^e - od 1990 SIT naprej 
- ženske obr^ - od_9900 SIT 

naprej 
od 1. do 31. decembra 

^ 10-20% POPUSTA ^ 

Športnik Slovenije 1992 
V soboto zvečer bo v Cankarjevem domu v Ljubljani tradici-

onalna razglasitev najboljših slovenskih športnikov leta, ki jo že 
od vsega začetka organizira Društvo športnih novinarjev Slove-
nije. 

Med posameznicami je v najožjem krogu kandidtinj za naslov 
športnice Slovenije 1992 dvakratna svetovna prvakinja v keg-
ljanju Marika Kardinar (na sliki), med športniki pa kar nekaj 
uspešnih olimpijcev. Med individualnimi ekipnimi športi bo 
odločitev najbrž padla med blejskima veslaši dvojca in četverca 
brez krmarja, med ekipami pa med košarkarsko reprezentanco 
in košarkarji Smelta Olimpije, ki so bih polfinalisti evropskega 
pokala. 

NA KRATKO 

Cuk na mastersu 
Na evropskem mastersu 

v j udu je Štefan Cuk v lahki 
kategoriji s precejšnjo mero 
smole osvojil predzadnje, 
6. mesto. Cuk je v predtek-
movanju premagal bronaste-
ga z evropskega prvenstva 
Natuja (Bol) z 1:0 in Henrya 
(Fra) s 3:0 ter z iponom izgu-
bil s kasnejšim zmagovalcem 
Laczom (Bel). Z izjemo 
Francoza so vsi trije judosti 
imeli po dve zmagi in poraz, 
zaradi najslabšega razmerja 
tehničnih točk pa je Cuk mo-
ral v dvoboj za 5. mesto, ki 
ga je s Haquistom (Šve) od 
neodločenem izidu izgubil 
s sodniško odločitvijo. 

Prazna hokejska 
klop 

Na zadnji tekme rednega 
hgaškega dela prvenstva 
v hokeju na ledu je ekipo Ce-
lja namesto prvega trenerja 
Jožefa Kureka vodil Vojko 

Bratec. Poljak naj bi bil od-
soten zaradi bolezni, ob kon-
cu tedna pa je nepričakova-
no odpotoval domovino, 
o razlogih njegove nenadne 
odločitve pa ne vedo nič do-
ločenega niti v klubu. Stro-
kovno skrb za prvo moštvo je 
zdaj prevzel Vojko Bratec. 

Oravinja brez 
predsednika 

Nogometni drugoligaš 
Dravinja je minuli teden 
ostal brez predsednika Vilija 
Bezenška, ki je na občnem 
zboru nepreklicno odstopil 
zaradi slabega finančnega 
položaja kluba in številnih 
neizpolnjenih obljub občin-
skega izvršnega sveta o de-
narni pomoči. Konjičani so 
imeh že ob koncu minulega 
leta 220.000 tolarjev dolga, 
minus pa se je zdaj povzpel 
preko številke 700.000, kar 
je že več kot polovica letnega 
prihodka iz naslova sistem-
skih sredstev. Na zasedanje 

so povabih tudi občinsko 
vodstvo, vendar se je odzval 
le župan Jože Baraga, zato so 
svoj odhod iz kluba in obe-
nem tudi iz športa napove-
dah še nekateri funkcionarji. 

Celju atletsko EP 
v konkurenci Budimpešte 

in Madrida je AD Kladivar 
Cetis dobil organizacijo 
12. pokala prvakinj v atletiki 
za. mladinke, ki bo v Celju 
25.septembra 1993. Na fina-
lu skupine A bo nastopilo 16 
državnih prvakov, celjske 
atletinje pa so letos v Torinu 
z najmlajšo ekipo zasedle 
7. mesto. 

Novoletni nogomet 
Drugi konec tedna v janu-

arju bo v Golovcu tradici-
onalni, 15.novoletni turnir" 
v malem nogometu z denar-
nim skladom 95 tisoč tolar-
jev in praktičnimi nagrada-
mi. Prijave do 30. decembra, 
prijavnina 4000 tolarjev. In-
formacije: Peter Hribemik 
(tel. 25-864). 

Š I R I N I 

KOLEDAR 

Torek, 29.12. 
Hokej 

Celje: Celje-Olimpija (2. ko-
lo končnice, 18). 

Torek, 5.1. 
Hokej 

Jesenice: Jesenice-Celje 
(3. kolo končnice, 18). 

Sreda, 6,1. 
Košarka 

Rogaška Slatina: Rogaška-
Comet (19), Kranj: Kokra-
Elektra, Ljubljana: Olimpija 
ml-Polzela, Idrija: Idrija-In-
pos (4. kolo moške SKL). 

Brez zadetka 
Remi hokejistov Celja na Bledu (3:3) je bil 

veliko presenečenje za večino sodelujočih 
v 13. kolu stavnice Golding loto, saj med 
120 kuponi prav zaradi uspeha hokejistov 
na štartu ligaške končnice ni bilo nobene 

s pravilne napovedji vse petih tipov. Celotni 
nagradni sklad se bo tako prenesel v van-
slednjo kolo, ki bo na sporedu šele po praz-
nikih. Prihodnjič torej nagradni usklad 30 
tisoč tolarjev! 

Pravilni tipi 13. kola: Comet-Tinex 
(77:100) 2, Zagorje-Pivovama Laško (65:61) 
2, Metka-Slovan (90:93) 2, Bled-Celje (3:3) 
0. 

VSEM, ki nam lepša 
in olajšuje življenje, želimo vesele božične 
praznike in srečno novo leto, hkrati pa vas 
tudi v letu 1993 vabimo v veliko 
RENAULTOVO DRUŽINO. 

Vsem ljudem^ še posebej pa sedanjim in 
bodočim voznikom vozil RENAULTy 
voščimo veliko osebne sreče in poslovnih 
uspehov. 

Renault servis Leveč, d.o.o, 
Leveč 54, 63301 Petrovče 
tel. 063/28-515, 28-011, 24-016 
fax 063/24-057 
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Kolajne samo kegljavkam 
Športniki s Celjskega ¥ mednaroani areni v letu 1992 - Dve zlati za Mariko 
Karainar, srebro za ekipo, bron BIserkI Petak 

Letos so slovenski športniki 
na vseh tekmovanjih prvič na-
stopili s svojimi nacionalnimi 
obeležji. V članskih reprezen-
tancah je na uradnih ekipnih 
prireditvah nastopilo skoraj 
40 športnikov, ki so člani klu-
bov s celjskega območja, posa-
mičnih nastopov na največjih 
tekmovanjih pa je bilo še več. 

Na ekipnih tekmah so na-
stopili: atletika; Miro Kocu-
van, Milan Kranj c, Kristina 
Jazbinšek, Renata Strašek, Ti-
na Lenko (vsi Kladivar Cetis); 
boks: Darko Gajanič, Ivan 
Klepej, Dušan Obreza, Ivan 
Pantovič (vsi Celje); hokej: 
Rok Rojšek, Tomaž Vnuk, Ro-
bert Žolek (vsi Celje); keglja-
nje: Tanja Gobec, Mira Gro-
belnik, Marika Kardinar, Bi-
serka Petak, Jožica Šeško, 
Ljuba Tkalčič (vse Emo); kole-

sarstvo: Uroš Majde, Iztok 
Melanšek, Sašo Sviben, Sandi 
Šmerc (vsi Celje); košarka: 
Zoran Gole (Comet); plavanje: 
Gregor Jurak, Jure Vračun, 
Dejan Tešovič (vsi Neptim); 
rokomet: Tomaž Čater, Tomaž 
Jeršič, Aleš Leve, Roman Pun-
gartnik, Boštjan Strašek, Uroš 
Serbec, Tomaž Tomšič (vsi Pi-
vovarna Laško), Borut Pla-
skan, Bojan Voglar (oba Ve-
lenje). 

Atletika 
Svetovno prvenstvo: Seul; 

mladinci - daljava: 21. Cankar 
(KI) 723; Valle di Susa - gorski 
tek: 85. Mulej (Kovinotehna); 
pokal prvakinj: Torino — mla-
dinke: 1. Berlin 230, 7. Kladi-
var Cetis 182. 
Judo 

Olimpijske igre: Barcelona 
- lahka: 12 .Štefan Cuk (Ivo Re-

ya); svetovno prvenstvo: Bu-
enos Aires - mladinci: Eisen-
bacher (Ivo Reya) v srednji ka-
tegoriji do 78 kg izpadel 
v 2.kolu; evropsko prvenstvo: 
Pariz - lahka: 5.Cuk; srednja: 
Fabjan (Ostrožno) izpadel 
v l.kolu; inter liga: Impol 19, 
Ivo Reya 17, Leibnitz 16, 
Olimpija 14, Graz 12, Wolfs-
berg 8, Drava, Maribor, Le-
oben 6, Gorišnica 4, Villach 0. 

Karate 
Svetovno prvenstvo: Grana-

da: Cimperman v superlahki 
kategoriji izpadel v l.kolu; ka-
deti (Miskolc): 5.Vrbanič, 
9.Popovič, v l.kolu izpadel 
Šuster (vsi Žalec); pionirji 
(Miskolc): 33.Brin; pionirke: 
17.Pešec, 20.Deržek (vsi Pe-
trovče); evropsko prvenstvo: 
Haag; Cimperman v superlah-

ki kategoriji izpadel v l.kolu; 
kadeti (Lizbona): Popovič 
v polsrednji kategoriji izpadel 
v l.kolu. 

Kegljanje 
Svetovno prvenstvo: Brati-

slava - ženske: l.Kardinar 481, 
8.Šeško 442, 20.Petak 416; 
kombinacija: l .Kardinar 1395 
- svetovni rekord, 10.Šeško 
1329, 20.Petak 1288, 31.Gro-
belnik 859, 34.Urbanc 858, 
82.Tkalčič 420, 86.Gobec 407; 
dvojice: 6.Petak-Kardinar 876 
(436+440), 14.Urbanc-Tkalčič 
854 (434+420), 23.Šeško-Gro-
bebiik 835 (438+397); ekipno: 
2.Slovenija (Šeško 449, Gro-
behiik 462, Urbane 424, Gobec 
497, Kardinar 474, Petak 436, 
rezerva: Tkalčič); svetovni po-
kal: Szeged — ženske: l.Vointa 
Galati (Rom) 2556, 4.Emo 

2537 (Šeško 438, Grobebiik 
404, Lesjak 405, Kardinar 445, 
Tkalčič 403, Petak 442); posa-
mezno (Tomaszow Mazowiec-
ki): 4.Petak; kombinacija: 
3.Petak. 

Konjeništvo 
Evropsko prvenstvo: Bruselj 

- mladinke: 40.Maja Novak 
(Gotovlje, Feret) 12. 

Košarka 
Pokal Ronchetti: ženske 

- predkolo: Kozmetika Afrodi-
ta-Slavi ja Sofija 83:77, 73:67; 
l.kolo: Kozmetika Afrodita-
—Uralmash Ekaterinburg 
68:91, 79:83; LBS liga - skupi-
na A: Ježica 19, Tungsram 17, 
Pecs 16, Mercur Wels 15, Afro-
dita 13, Rijeka 10. 

Odbojka 
Pokal CEV: ženske - predko-

lo: Abes Trade-Flaros Bukare-
š ta0:3(-10, -14, -4) ,0 :3(-4 , -6 
-5 ) . 

Plavanje 
Paraolimpijske igre: Barce-

lona - 50 m kravi: 6.Pavlinec; 
100 m kravi: 7.Pavlinec; 400 
m kravi: 7.Pavlinec; 200 
m mešano: 23.Pavlinec. 

Rokomet 
Pokal prvakov: moški 

- predkolo: P. Laško-Zamet 
25:17, 11:18 (6:10); l.kolo: P. 
Laško-Zagreb 18:17 (6:9), 
17:26 (7:13). 

Streljanje 
Evropsko prvenstvo: Sofija; 

mladinke - MK športna pišto-
la: 29.Maček (Dušan Poženel) 
553. 

Tenis 
Roland Garros: mladinci; 

kvalif ikacije- l.kolo:Doberše-
k - N a k h a i (Iran) 6:1, 6:4; 2.ko-
lo: Doberšek-Ris (Čile) 2:6,0:6; 
Slovenia Open: Domžale; kva-
lifikacije - l.kolo: Doberšek 
(Ce)-Kos 6:4, 6:1; 2.kolo: Do-
beršek-Schaff l (Av) 1:6, 5:7. 

RAN^RAMA1992 
Atletika 

Državno prvenstvo 
Celje: "moški 100 m: 5. Štor 

(Vel) 11,50, 200 m: 4. Praprotnik 
22,95; 400 m: 1. Kocuvan 47,83, 
7. Hartman (vsi KI) 51,13; 1500 
m: 1. Hrapič (Vel) 3:53,72, 5. Ku-
kovič (KI) 3:57,63; 5000 m: 1. 
Hrapič (Vel) 14:36,82; 100 m ovi-
re: 2. Božiček 15,20; 400 m ovire: 
1. Kocuvan 50,92, 2. Kopitar 
52,43, 4. Božiček 53,91, 6. Hart-
man 56,64; 3000 m zapreke: 4. 
Kukovič 9:57,11; daljava: 2. 
Cankar 735, 8. Topolovčan 630; 
troskok: 6. Topolovčan 13,29; 
paUca: 1. Kranjc 480, 3. Dimitri-
jevič 459; krogla: 5. M. Stepišnik 
13,18, 6. A. Stepišnik (vsi KI) 
12,82; kopje: 1. Teršek (Radeče) 
68,90, 2. Uplaznik 66,82; kladi-
vo: 3. Dajčman 51,90; hoja 20 
km: 1. Vaši 2:34,21, 2. Gračner 
2:34,50, 3. Brečko (vsi KI) 
2:37,40; 4 x 100 m: 2. Kladivar 
Cetis (Ceinkar, Kocuvan, Kopi-
tar, Švegl) 43,46; 4 x 400 m: 1. 
Kladivar Cetis (Božiček, Pra-
protnik, Kopitar, Kocuvan) 
3:18,90, 6.Velenje 3:35,21. 

Ženske - 100 m: 4. Knez 14,46, 
5. Matul 12,61; 200 m: 2. Knez 
25,48, 4. Lenko 25,63, 5. Matul 
26,14; 400 m: 4. Lenko 57,07, 7. 
Kranjc (vse KI) 58,51; 800 m: 2. 
Steblovnik (Vel) 2:10,41, 8. Jaz-
binšek (KI) 2:25,54; 1500 m: 2. 
Steblovnik (Vel) 4:38,26, 6. Šolar 
(KI) 4:49,00; 3000 m: 4. Poznič 
10:23,12, 8. Djedovič 11:10,30; 
5000 m: 3. Poznič 18:48,42, 5.D 
jedovič 19:59,74; 100 m ovire: 8. 
Steinbacher (vse Vel) 17,13; 400 
m ovire: 4. Kranjc 62,29; višina: 
3. Bezjak 168, 4. Valant 165; da-
ljava: 3. Bezjak 595; krogla: 2. 
Strašek 12,81, 3. Jazbinšek (vse 
KI) 12,38; 5. Koča 11,27, 9. Taba-
kovič 9,25; disk: 3. Koča 35,32, 7. 
Tabakovič (obe Vel) 30,00; kop-
je: 1. Strašek 58,08, 2. Jazbinšek 
51,98, 4. Randjelovič (vse KI) 
42,90, 8. Tabakovič (Vel) 30,00; 
4 X 100 m: 2. Kladivar Cetis 
(Bezjak, Knez, Matul, Lenko) 
48,94, 6. Velenje 53,93; 4 x 400 
m: 2. Kladivar Cetis (Matul, 
Kranjc, Vorštnik, Lenko) 
3:57,05, 3. Velenje 4:09,16. 

Ekipno - moški: 2. Kladivar 
Cetis; ženske: 2. Kladivar Cetis 
(Renata Strašek je v metu kopja 
z rezultatom 63,30 cm izboljšala 
državni rekord). ^ 

Badminton 

Državno prvenstvo 
Ljubljana - predkolo: R.Hanj-

šek (Brasl)-Fule (Lend) 15:6, 
15:7, S.Hajnšek (Brasl)-Babnik 
(Ol) 9:15, 13:15; 1. kolo: K.Hajn-
šek (Brasl)-Hawlina (Ol) 15:4, 
15:5, R.Hajnšek-Mattias (Bit Lj) 
0:15, 5:15; četrtfinale: K.Hajn-
šek-Mattias 8:15, l:l5; lestvica 
BZS: lO.K.Hajnšek, 19.S.Hajn-
šek, 47.R.Hajnšek; dvojice: 
19.K.Hajnšek, 31.S.Hajnšek, 
32 R.Hainšek. 

Boks 
Državno prvenstvo 

Ptuj - polsrednja: 2. Klepej, 
težka: 2. Omerza, supertežka: 2. 
Gajanič (vsi Ce). 

Hokej 
Slovenska liga 

L liga: Jesenice, Olimpija 25, 
Bled 18, Jesenice ml, Cinkarna 
14, Triglav 12, Olimpija ml. 4, 
Slpvija 0; končnica za uvrstitev 
od 5. do S.mesta: Cinkama-Sla-
vija 2:0 (23:5, 14:3); za S.mesto: 
jCinkama-Olimpija 5:8. 

Judo 

Državno prvenstvo 
Ptuj - do 65 kg: l.Cuk (IR), do 

78 kg: l.Fabjan, 3.Bevc, do 86 
kg: 3.Knafelc (vsi Ostr), nad 95 
khg: 3.Anderle (IR). 

Slovenska liga 
L liga: Ivo Reya 26, I i ^ o l 24, 
Olimpija 22, Drava 16, Železni-
čar 8, SI. Gradec, Gorišnica 6, 
Golovec 4; II. liga: Bežigrad, 
Ostrožno 14, Branik 12, Impol II 
10, Koper 8, Ivo Reya II 6, Gori-
ca, Triglav 4, Šiška 0. 

Karate 
Državno prvenstvo 

Ljubljana: borbe - moški, su-
perlahka: 1. Cimperman (Žal), 
lahka: S.Stisovič (Petr), srednja: 
1.Pejkunovič (Vel), 2.Zupanc (R. 
SI), poltežka: 5. Kranjc (Konj), 
težka 5. Šorli (Žal), absolutna: 
2.Pejkunovič(Vel); ženske - sred-
nja: 3.Leskovar, težka: 2.Potnik 
(obe Konj), absolutna: 1.Potnik, 
2.Leskovar. 

Kegljanje 

Slovenska liga 
A liga - ženske: Emo 40, Ljub-

ljana 24, Triglav 19, Adria 18, 
Gorica 10, Konstruktor 9; I. liga 
- moški: Fužinar 30, Rudar, Tri-
glav, Žalec 22 itd; ženske: Emo 
11, Fužinar 28, SI. Gradec 24, Ru-
dar, Ljubljana II, Tekstina, Izola 
18, Korotan 16, Slovan 8, Impol 
2; n. liga - moški: Emo 24, Ra-
denska 20, Branik 16, Ingrad 14 
itd. 
Državno prvenstvo 

Celje, Ravne - ženske: 1. Petak 
1821, 2. Kardinar 1810, 4. Gobec 
1726, 5. Grobelnik 1726, 6. Tkal-
čič 1725, 8. Šeško 1721, 16. Les-
jak 1655, 17. Zimšek 1642, 22. 
Filipčič 1619, 27. Ledinek 1601, 
36. Kmeta 789, 44. Razlag 761, 
45. Špoljar 761, 46. Verdnik 760, 
47. Grivič 740, 48. Kosec 729; 
dvojice (Ljubljana): l.Kardinar-

Petak 1826, 2. Seško-Grobelnik 
1695, 5. Ledinek-Zimšek 1670, 6. 
Tkalčič-Lesjak 1667, 16. Razlag-
Kmeta 1580, 24. Filipčič-Grivič 
1496; moški - dvojice (Celje): 9. 
Salobir-Vodeb 3549, 10. Milec-
Brglez (vsi Emo) 3529. 

Kolesarstvo 
Državno prvenstvo 

Cestna vožnja ^ u j , 190 km): 
2. Ugrenovič, 12. Smerc, 18. Me-
lanšek, 22. Sviben; gorska vož-
nja (Zreče-Rogla, 16,2 km, 1200 
m višinske razlike): 3. Melanšek, 
6. Sviben, 7. Šmerc, 11. Ugreno-
vič; dirkališče (Kranj - zasledo-
valna vožnja na 4000 m): 2. Svi-
ben (vsi Ce); ekipno: 3. Celje; 
mošt veni kronometer (Kranj, 
100 km): 6. Celje. 

Konjeništvo 
Državno prvenstvo 

Gotovlje: 1. Pevec (Gotovlje, 
Lucas) 4, 2. Kučer (Celje, Leoka-
dia) 8, 3. Bizjan (R. Slatina, 
Drim) 12, 5. T. Laufer (Gotovlje, 
Rodriguez) 24; ekipno: 1. Gotov-
lje 12. 

Košarka 

Slovenska liga 
Zelena skupina - H. krog: 

Olimpija 28, Postojna 25, Helios 
22, Triglav 20, Rogaška 19, M. 
Marc\is, Medvode, Unicom 18; 
rdeča skupina — I. krog: Medvode 
27, Ilirija, Rogaška 25, Podbočje, 
Elektra 21, Comet 19, Olimpija 
ml, Celje 15; D. krog: Slovan 25, 

•Comet, Ježica 24, Elektra 22, 
Podbočje 21, Olimpija ml. 19, 
Maribor 18, Celje 15. 

Končnica za Koračev pokal 
- 1. kolo: Rogaška-Elektra 2:0 
(89:77, 92:81), Medvode-Comet 
0:2 (71:72, 98:87); polfinale: M. 
Marcus-Comet 2:0 (98:72, 
84:93), Rogaška-Slovan 0:2 
(78:94, 94:104); končnica za ob-
stanek: . Polzela-Maribor 2:0 
(104:97, 92:87), Kokra-Celje 2:0 
(84:79, 76:63). 

Ženske: Ježica 36, Afrodita 
33, Apis 32, Odeja 31, Kranj 27, 
Ilirija 26, Ježica ml. 24, Indupla-
ti 23, Slovan, Cimos 19; končni-
ca - zelena skupina: Ježica 56, 
Afrodita, Odeja 49, Apis 45, 
Kranj 39, Ilirija 37; rdeča skupi-
na: Ježica ml, Jesenice 18, Slo-
van 17, Induplati 15, Cimos, Co-
met 11. 

II. slovenska liga 
Moški: Polzela 43, Miklavž 42, 

P. Laško 39, Bistrica 36, Radgo-
na 33, Slivnica, SI. Gardec 31, 
Ruše 30, Rudar 26, Maribor ml., 
Ptuj 25, Alpos izključen; končni-
ca: Kokra, Polzela 10, Idrija, Mi-
klavž 8; ženske: Comet 11, Met-
ka 10, Pomurje 9, Maribor 6. 

Območna liga 
Moški - vzhod: Starše 26, Jel-

ša, Koroška 24, Petelin 22, Hap-
py day 21, Lovrenc 18, Radgona 
J 7, Kungota 16; center: Prebold 
25, Janče 24, Brežice 23, Grosup-

lje 22, Zalog 21, Vič 18, Hrastnik 
17, Belinka 16; končnica: Pre-
bold 18, Črnuče, Janče 17, Ko-
čevje 15, Jelša 12, Starše 11. 

Pokal Slovenije 
Moški: Comet in Rogaška iz-

padla v drugem krogu četrtfina-
la. Polzela, in P.Laško v prvem 
krogu četrtfinala, Elektra in Ce-
lje v 2.kolu, Šmarje v l.kolu 
predtekmovanja. 

Letaistvo 

Državno prvenstvo 
Jadralno letenje (Lesce): 4. 

Mimik, 11. Kočevar (oba Ce), 15. 
Kaš, 18. Verdev (oba Vel), 24. 
Galeša (Ce); motorno letenje 
(Velenje): 1. Bauer-GrU (Ce), 3. 
Glinšek-Jandrop (Vel), 4. Lako-
vič-Poglajen (Ce), 7. Lukanc-
Kotnik (Vel), 8. Krašek-Požun 
(Ce), 9. Ravnjak-Andrejaš 
(Konj); natančno letenje: 4. Bau-
er, 5. Lakovič, 6. Krašek, 7. Ku-
har (vsi Ce), 8. B. Glinšek (Vel), 
11. Poglajen (Ce), 14. Ravnjak 
(Konj), 23. Kotnik (Vel). 

' Namizni tenis 
Slovenska liga 

Moški - I. liga: Kovina 28, 
Strojna, Potrošnik 22, Merkur 
10, Radgona, Novotehna 8, Eliri-

J j a , Ingrad 6; n . liga: Vrtojba 34, 
Preserje 30, Sava 28, Škofije 24, 
Arrigoni, Križe 14, Š. Loka 12, 
Logatec 10, Sevnica 8, Tempo 
Era (Velenje) 6. 

^ Nogomet 

Slovenska liga 
I. liga: Olimpija 66, Maribor 

59, Izola 56, Gorica, Ljubljana, 
Naklo 46, Mura, Koper 43, Pu-

• blikum 41, Slovan, Svoboda 40, 
Rudar (V), Potrošnik 38, Zagor-
je, Nafta, Steklar 36, Primorje 
35, Rudar (T) 33, Domžale 24, 
Medvode 23, Jadran 15. 

11. slovenska liga 
Vzhod: Železničar 36, Dravo-

grad 32, Tumišče 31, Korotan, 
Dravinja, Veržej 29, Kovinar 28, 
Sl.Gradec, Pohorje 26, Hmezad 
25, Impol 23, Pekre, Rače 21, 
Središče 8. 
MNZ Celje 

I. liga: E. Šmartno 35, Papir-
ničar 24, CR Krško 20, Hrastnik, 
Kovinar 15, Svoboda 10; kvalifi-
kacije za n. SNL - l.kolo:: 
E.Šmartno-Pobrežje 3:1, 0:1; 
2.kolo: Era Šmartno-Ižakovci 
3:2, 7:8(2:3) po 11-m. 

Pokal Slovenije 
1. kolo: Papimičar-Publikum 

1:4, Hmezad-Rudar 0:1, Šmart-
no-Dravinja 1:2, Svoboda-Ste-
klar 7:6 (2:2) po 11-m; 2. kolo: 
Dravinja-Publikum 4:5 (1:1) po 
11-m, Rudar-Svoboda 4:0; osmi-
na-finala (finale MNZ Celje): 
Publikum-Rudar 0:2; četrt-flna-
le: Maribor-Rudar 3:0. 

Odbojka 

Super liga 
Ženske: Paloma 24, YU STIP 

16, Bled, Koper 14, Kočevje 8, 
Tabor, Gorica 4; končnica: Palo-
ma 36, Koper, YU STIP 20, Bled 
16. 

Slovenska liga 
Moški: Brezovica 36, Pomurje 

32, Šempeter 30, Bled 28, Žirov-
nica, Topolšica 26, Ljutomer 22, 
Črnuče 20, Vileda ml. 17, Misli-
nja 10, Vizura, Izola 8; ženske: 
Krim 40, Ljubno, Paloma ml. 28. 
T.Kajuh 26, Pionir, Rogoza 18, 
Mežica, Mislinja 16, Prevalje 14, 
Šentvid 10, Tabor ml. 6; O. liga 
- ženske: Ptuj 40, Braslovče 32, 
Črna 26, Paloma ml. 23, Celje ml, 
Mladost, Ruše, Puconci, Ljuto-
mer 16, Cven 10, Kamnica 6. 

Plavanje 
Državno prvenstvo 

Moški — 400 m kravi: 4. Tešovič 
4:11,54; 1500 m kravi: 2. Tešovič 
16:21,96; 100 m prsno: 1. Vračun 
1:07,50; 100 m delfin: 3. Vračun 
59:62, 200 m mešano: 3. Jurak 
2:17,81; 400 m mešano: 4. Tešo-
vič 4:55,03; maraton (5 km): 1. 
Tešovič 55,39; ženske: 50 
m - hrbtno: 1. Tanko (vsi Neptim) 
33,18. 

Rokomet 

Super liga 
Moški: P. Laško 39, Slovan 32, 

Jadran 27, Rudar 26, Velenje 25, 
Pomurka 23, N. Oprema 21, Aj-
dovščina 19, Presad, Drava 16, 
Inles 11, Preddvor 9; ženske: 
Olimpija 34, Velenje 29, Mlino-
test 27, Krim, Kranj 21, Oprema 
19, Primož 12, Burja 7, Branik 6, 
N. mesto 4; končnica: Olimpija 
14, Mlinotest 12, Velenje, Kranj 
5. 
Slovenska liga 

Vzhod - moški: Eurodas 43, 
Dobova 42, Šešir 40, Krško 36 
itd; ženske: Žalec 20, Drava 13, 
Lisca 9, Krško-Senovo 7, Branik 
ml. 6, Velenje ml. 5. 

Pokal Slovenije 
Moški: četrtfinale - Ptuj: P. 

Laško-Rudar 19:18, P. Laško-
Drava 24:22; polfinaLni turnir 
(Trbovlje): P. Laško-Preddvor 
36:15, Velenje 19:15, Rudar 
15:20; Rudar, P.Laško, Velenje 
4, Preddvor 0; polfinale: P.La-
ško-Rudar 13:14, 27:21; finale: 
P.Laško-Pomurka 32:19 (13:9); 
ženske: Žalec in Velenjr izpadla 
v četrtfinalu. 

Streljanje 

Državno prvenstvo 
Puška: 5. Ravnikar (Ce) 579; 

nacionalni program: 1. Maribor 
112, 6. Celje 1104, 15. D. Pože-
nel, 19. Mrož, 24. S. Šlander, 39. 

Kovinar; posamezno: 9. Ošep 
(SŠ) 374, 11. Ravnikar (Ce) 374. 

Pištola - člani: 2. Mrož 1682,4. 
D. Poženel 1632, 5. Celje 1607, 6. 
Unior; posamično: 3. Tkalec 
660,0 (565), 7. Vetemik 561,9, 9. 
Detelbah 558, 11. Trinkaus (vsi 
M) 556, 12. Sajovic (DP) 554; 
članice: 1. D. Poženel 1061, 4. 
Mrož; posamično: 4. Maček 369, 
6.Taškar 350, 7.Kufner (vse DP) 
343. 

Slovenska liga 
Zračna puška: 1. Maribor, 2. 

Celje, 4. S. Šlander, 10. D. Pože-
nel, 11. Kovinar; končnica: 1. 
Kamnik, 7. Celje; D. liga - vzhod: 
H. Marok, Boštanj 17, Leskovec, 
Iskra, Impol, Unior 15, Mrož 11, 
B. Hrvatin 7; m. liga: Š. Kovač 
24, Kovinar 20, Ptuj, T. Meliva 
18, Ormož 16, Kajuh, Stavbar 
14, Elektro 12, Radgona 8; MK 
puška: Kamnik 51, Celje 43, Du-
šan Poženel, Postojna 41 itd. 

Zračna pištola - moški: 1. 
Olimpija 8486, 2. Mrož 8462, 5. 
Celje 8133, 6. D. Poženel 8084, 7. 
Unior 7996; ženske: 1. Olimpija 
5568, 2. D. Poženel 5276. 

Šah 
Slovenska liga 

I. liga: Iskra 13, Metalna 11, 
Murka 10, Ptuj 9, Vrhnika 6, 
Domžale 3, Kovinar, Žalec 2; H. 
liga: Celje 12, Radenska, Polska-
va 11, Lendava 7, Poljčane 6, SI. 
Gradec, Konjice 4, Moss Celje 1. 

Tenis 

Prvenstvo Slovenije 
Ljubljana: moški - l.kolo: Do-

beršek (Ce)-Starc (Trig) 6:2, 4:6, 
6:0, Topčič (ŠTK)-Rečnik (ŽTK) 
6:4, 7:5, Furlan (Ce)-Martinčevič 
(Br) 6:7, 0:6, Dovšak (ŠTK)-
J.Božič (Kp) 0:6, 0:6; 2.kolo: Do-
beršek-Martinčevič 7:5, 7:6, 
Topčič-Janškovec (Tr) 7:5, 1:6, 
1:6; četrtfinale: Doberšek-Por 
(Tr) 4:6, 2:6. 

Slovenska liga 
L liga: Triglav 14, Branik 12, 

Olimpija 10, Slovan 8, Medvode 
6, Klasje, Domžale, ŠTK Velenje 
2; n . liga - vzhod: ŽTK Maribor 
14, Bistrica 12, Ptuj 10, Rudar 
(T) 8, Radgona 6, Ravne 4, Konji-
ce 2, SI. Gradec 0; m. liga - jug: 
Žalec 12, Brežice 10, Mežica 6, 
Krško, Rečica, Sevnica 4, Radeče 
2; in. liga - vzhod: Hoče 14, M. 
Sobota 12, Ptuj II 10, Rače 8, 
Ljutomer 6, Rogaška 4, Kidriče-
vo 2, Cirkulane 0; končnica za 
uvrstitev v H. ligo: Žalec-Hoče 
3:2. 

Vaterpolo 

Slovenska liga 
L liga: Triglav 20, Koper 16, 

Worthersee 9, Kranj 8, Triglav II 
7, Neptun 0. 

Pokal Slovenije 
Celje: Triglav 8, Koper 6, 

Kranj 4, Neptun 2, Kamnik 0. 
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Kaj ie res že novo leto? 
RaaUcI smo tudi letos živeli napeto In razburljivo In predvsem: hitro 

Na prvi januarski delavnik sem se prebudila nenavadno 
zgodaj. (Zgodaj zame, ki sem jutranja zaspanka). Nič čud-
nega: veseli nemir mi je kratil spanec, kajti po skoraj letu 
dni sem se spet vračala na Radio. Ko sem ga enajst mesecev 
prej zapuščala, je bil po požaru stisnjen v zasilne studie 
v tretjem nadstropju. A tudi tako osiromašen je v notranjo-
sti utripal s tisto značilno ustvarjalno naglico, ki sem jo 
doma, v mirni družinski sreči, začela pogrešati. Zasvojenka! 
Kako drugačen me je pričakal ta radio zdaj! Z bleščečimi, 
novimi študiji in novo delovno mizo v pisarni, kamor je 
čimer Franček postavil razkošnega benjamina. 

Dobro jutro! 
Komaj sem dobro ujela de-

lovni ritem, že so se začele 
»izredne razmere.« Bolj pra-
vilno bi bilo pravzaprav reči, 
da te pri nas t ra ja jo skorajda 
ves čas, z občasnimi krajšimi 
prekinitvami, kaj t i vedno se 
zgodi kaj, kar poruši načrto-
vani red: posebne akcije, po-
sebni dogodki, nenadne od-
sotnosti . . . A prav to je tisto, 
kar daje temu delu čar in za-
svoji človeka do te mere, da 
ga mir prične delati nemir-
nega. 

Pred vrati so bile zimske 
počitnice. Nekaj časa nazaj 
je vzela slovo vsakodnevna 
otroška radijska oddaja. Iz-
misliti si je bilo treba nekaj 
novega. Iz serije otroških od-
daj mi je ostala v spominu 
osnovnošolka Tina, ki je ne-
kajkrat gostovala v studiu. 
Mogoče bi lahko poskusili 
sodelovati z njo. Bilo je še 
nekaj nadobudnežev in 
predvsem nadobudnic, ki bi 
želele sodelovati v oddaji za 
vrstnike. Na koncu smo obli-
kovali ekipo: Tina, Nena, Si-
mon. Sami so izbrah ime Te-
en-val. Potem smo nekajkrat 
sedeli skupaj, kresali domi-
shce, primerjali zamisli, iz-
birali identifikacije. 

Največkrat me sogovorni-
ki čudno gledajo, ko trdim, 
da je mogoče v nekaj minu-
tah ogromno povedati, in da 
je radijski čas nadvse drago-
cen. Tudi moji najstniki so 
vzdihnili: »Pa samo pol ture! 
In v ta čas moramo strpati 
gosta oddje, nagradno igro, 
kontaktno temo pa še ka j in 
še za glasbo mora ostati 
čas . . .« 

»Brez skrbi, povejte samo 

tisto, kar je pomembno in 
časa bo več kot dovolj,« sem 
jih vzpodbujala. 

Na prvi dan zimskih počit-
nic je potem eter preplavil 
prvi Teen-val. 

Čimer Franček, med dru-
gim tudi urednik jutranjega 
programa, me je nekega dne 
oponmil: »Morali bomo za-
četi tudi s sobotnim jutra-
njim!« 

»Kdaj?« 
»S februarjem!« 
»Saj to je takorekoč 

takoj!« 
Priznam, bila sem skeptič-

na. Ko smo nekaj mesecev 
prej začeli oddajati jutranji 
program, smo se zaradi šte-
vilčno majhne kadrovske za-
sedbe odločili, da zaenkrat 
ne bomo oddajali ob sobotah 
zjutraj . Res smo ta čas prido-
bili nekaj novih moderator-
jev, a še vedno me je bilo 
strah, da preprosto nekega 
dne ne bomo več zmogli no-
vih in novih zalogajev. Še 
vedno se včasih čudim, da 
nam uspe z razmeroma 
skromno ekipo uresničiti to-
liko zahtevnih projektov in 
narediti toliko ur programa. 
Gotovo ne bi šlo, če ne bi bili 
vsi ali vsaj velika, velika ve-
čina dobesedno živela s tem 
našim medijem. 

Glede jutranjega progra-
ma je, seveda, obveljala 
Frančkova. Na soboto, 8. fe-
bruarja , se je Radio Celje 
oglasil ob 5.40. Odločitev je 
bila pravilna. 

Tisti teden sredi maja smo 
bili na trnih, ker še nismo 
zatrdno vedeli, ali bo napo-
vedana nedeljska električna 
redukcija v Celju doletela 
tudi nas ali ne. Vsekakor 

smo še poskušali pripraviti 
tako, da bi lahko oddajali 
tudi ob odklopu električne 
energije. 

»Ni problema,« je zatrdil 
tehnični šef Bojan. (To je 
nasploh njegov najl jubši in 
največkrat izgovorjeni sta-
vek). »Če hočete, lahko gre-
mo oddjat tudi na Petriček.« 

»Ti, pa res,« se mi je utrni-
lo. »Kaj če bi enkrat naredili 
studio nekje ztmaj. Da bi po-
slušalci videli, kako de-
lamo.« 

Zamisel smo potem pre-
mlevah od ust do ust, in ko je 
v studio vstopil odgovorni 
Mitja, smo planili vanj: 

»Za praznik bomo studio 
postavili na Tomšičevem t r -
gu!« (Praznik je, seveda, po-
menil 25. junij.) 

Tako je - kot se največkrat 
zgodi - čisto po naključju na-
stala ideja o Dnevu odprtega 
radia na Tomšičevem trgu. 

Če me trije aU štirje l judje 
hkrat i nekaj sprašujejo in se 
sočasno pogovarjam še po 
telefonu, medtem ko dva 
druga zvonita, je to nekaj 
povsem vsakdanjega. Nena-
vadno pa je, če v pisarni za-
vlada popolna tišina. To po-
meni, da je utihnil tudi ra-

dio. In če utihne radio, je ne-
ka j narobe. 

»Golovec je šel ven!« vpije 
Sašo po hodniku. 

Super, pomeni, da molči-
mo. Kajt i če molči Golovec, 
molči tudi Malič. 

Mičo in Mateja se ravno 
odpravljata na teren. 

»počakajta malo, bomo vi-
deU, ka j bo.« 

Sašo in Matjaž khčeta Od-
dajnike in zveze. Medtem 
nekje izvemo, da je delovni 
stroj presekal električni 
kabel. 

To pomeni nekaj ur molka. 
Radijskega dopoldneva ni 
več mogoče rešiti. Kaj bomo 
naredili s popoldnevom? 
S popoldansko moderatorko 
Natašo usklajujeva pro-
gram: 

»Tale Tonetov pogovor ni 
časovno vezan, lahko ga ob-
javimo tudi jutri. Matejina 
izjava mora nujno danes no-
ter. Če bo tok že ob dveh, 
lahko objavimo tudi Ninino 
anketo, drugače bo šla ven. 
Če začnemo šele ob treh, daš 
takoj po obvestilih Matejin 
prispevek. Saj je samo tri 
minute. Če bomo začeli kas-
neje ...« 

Dobro, tokrat je bU prese-
kan kabel, ampak tudi si-
ce r . . . golovški oddajnik je 
star, upehan, pravi čudež, da 
sploh še dela. Kar strah me 
je, kdaj nas bo dokončno pu-
stil na cedilu. 

»Madona!« zavzdihnem. 
»Kdaj bom dočakala, da bo-
sta mesec dni neprekinjeno 
delala oba oddajnika kot se 
spodobi!« 

Nekaj smo vendarle doča-
kali: predzadnji dan jvmija 
so fant je na Golovec monti-
rali nov 500 watni oddajnik. 

Do drugega septembrske-
ga petka sem že pozabila, da 
sem sploh bila kdaj na počit-
nicah. Vsi smo že od začetka 
meseca imeli polne roke 
dela. 

Tistega dne spet ni bilo ča-
sa za kosilo. Dopoldne so na 
Golovcu odprli Mednarodni 
obrtni sejem in tričetrt radij-
skega življenja se je preselilo 
tja. Popoldne sem hotela uje-
ti še kakšno prosto urico, da 
sem otroka peljala na spre-
hod. Zvečer nas je večina 
spet bila na Radiu. Medtem 
ko je Journal na dvorišču 
preizkušal ozvočenje za fi-
nalni izbor Miss Celja, sva 
z Bojanom Krajncem prever-
jala pravilnik žirije. Dekleta 
so se v sejni sobi pripravljala 
na nastop, tehniki so nape-
ljevali kable z dvorišča do 
studia, Franček je dajal na-
vodila Idi in Theu, ki sta se 
pripravljala za večerni radij-

ski program. Ljubljena no-
rišnica! 

»Telefoni bodo pregoreli,« 
je uro kasneje poročal Fran-
ček iz studia. To je bila do-
bra novica. Večerni radijski 
programi so po vseh anali-
zah slabo poslušani. Razimi-
Ijivo: večina Slovencev ta-
krat sede pred televizijski 
dnevnik. Mi pa smo mislih že 
naprej: sejemski večerni 
program je bil le uvod v so-
botni športni večer. Želj ko je 
že imel pripravljen projekt 
s prenosi najbolj zanimivih 
tekem. Oktobra smo stode-
vetinštiridesetim uram te-
denskega programa dodali 
še tri. 

Kakšen teden! Nobenih 
pravih dogodkov. Pa ravno 
zdaj, ko bi jih krvavo potre-
bovali! Prvi oktobrski teden 
je namreč tekmovalni. Pri-
spevki tega tedna in tudi in-
formativne oddaje se bodo 
potegovali za nagrade na 
3. festivalu slovenskih radij-
skih postaj v Slovenj 
Gradcu. 

O. K. če ni dogodkov, mo-
ramo biti močnejši v komen-
tarjih, izjavah - Kronike mo-
ramo kljub temu narediti 
atraktivne. DIR (kratica za 
dnevno informativni pro-
gram) dela s polno paro. Ra-
dij ci se trudimo s čim boljši-
mi vsebinskimi oddajami, ki 
bodo prav tako tekmovale. 

Propaganda izbira naj -
boljše spote. 

Dan za informativno od-
dajo bodo izžrebah na sa-
mem festivalu. »Ko bi le iz-
brah petek ali soboto!« si že-
lim. Ti dve Kroniki sta bili 
najmočnejši. Figo! Izberejo 
za nas na jmanj ugoden dan: 
sredo. A Robijev trud, ko je 
zastavil novo shemo Kronik, 
se je poplačal: informativne 
oddaje Radia Celje so na j -
boljše v Sloveniji! 

In skupna uvrstitev: drugo 
mesto slmpaj s Koroškim ra-
diem! 

Ampak prej kot veselje, je 
bilo po slovesni razglasitvi 
v Slovenj Gradcu na vrsti 
delo. Če bi žirija ocenjevala 
tudi to, bi morebiti še zma-
gali! Bili smo pač prvi med 
vsemi tam zbranimi radijci, 
ki smo o rezultatu poročali 
neposredno v program. 

Sejna soba je največji pro-
stor v naši hiši. Tu se zbira-
mo na redakcijskih sejah pa 
tudi na družabnih srečanjih. 
Novembra smo imeli kaj sla-
viti: festivalskemu odličju iz 
Slovenj Gradca je Radio Ce-
lje dodal še Zlati boben in 
Zlato paličico, takorekoč 
slovenska propagandna 
Oskarja za radijski reklamni 
sporočili Salobir in SAT 
Ptuj. 

A niti tokrat - kot ponava-
di - nismo imeli časa pošteno 
praznovati. Radijski pro-
gram teče neprekinjeno, pri-
ganjajo nas delovne zadolži-
tve, dogodki . . . Tako navad-
no praznujemo izmenoma. 
Nekaj časa delajo eni in 
praznujejo drugi, potem ne-
kateri pridejo nazaj; nekate-
ri spet odha ja jo . . . 

»Ti, ka j misliš, če bi v Ru-
menem CE izbirali najbolj 
simpatično soprogo sloven-
skih političnih veljakov?« me 
je nekega dne vprašal Bojan 
Krajnc. 

»A misliš po načelu: mož 
kraljuje, žena vlada?« 

»Ja, no, mislil sem, da bi 
v tem predolilnem času na-
redili nekaj dmgačnega in 
zdaj je edinstvena prilož-
nost, da se nam te ženske od-
zovejo.« 

»Po mojem je ideja dobra. 
Paziti moramo le na to, da 
bomo onemogočili kakšne 
izlive primitivizma posa-
meznih poslušalcev, saj 
veš . . .« 

»Brez skrbi. Do ponedelj-
ka bom pripravil projekt!« 

Približno tako se je začela 
naša akcija Peti vogal. Ko se 
je končala, smo bili upravi-
čeno ponosni: na zaključnem 
večeru v galeriji Mozaik se je 
zbrala takorekoč vsa sloven-
ska strankarska smetana. Le 
Bojan je bil na zaključku ne-
koliko nervozen. Direktor 
Jože, Mitja, Franček, Bo-
ris... pa smo bih dobre vo-
lje: pa smo res od sile! 

Volitve so mimo. Zdi se mi, 
da se bom sesedla. Vem, da 
se moji sodelavci počutijo 
prav tako. Leto je bilo na-
porno. Pred nami pa je še 
najbolj nori mesec. Božič, 
silvestrovo, novo l e to . . . 

Tehniki morajo opremiti 
no\a reportažni avtomobil. 
Urednik Mitja napenja vse 
sile, da bi z novim letom sko-
čili na Boč. (Beri: začeli od-
dajat i z oddajnikom na tej 
lokaciji). 

Direktor je odločil: Z Boča 
moramo oddajati še boljši, še 
boh zanimivi! 

Ze delamo: »Franček 
s Stanetom bosta pripravila 
nove identije - identifikacij-
ske znake posteje — Pajo, (šef 
propagande), midva se mo-
rava dogovoriti za nekaj ak-
cij. Nataša, Tone, Mateja 
— razmislite o novih kontakt-
nih oddajah, terenu, repor-
tažca moramo spraviti v po-
gon. Manjka nam še zabav-
nih oddaj . . .« 

Za oddih bomo že ujeli 
kakšen praznični dan. 

Kaj je res že novo leto? 

NADA KUMER 

REVIZIJA RUMENEGA CE 

Lojze, odpusti j im.. . 
Ubogi Peterle, tudi ko nima 

izvršne moči, je dežurni krivec 
za vse križe in brade, ki tarejo 
postkomunistično brivnico. Za 
lanski Božič je kasiral očitke 
in želje kot premier, letos pa 
kar tako, za kazen. 

Proces izganjanja hudiča je 
torej na točki vprašljive legi-
timnosti. Tradicionalna pred-
božična tema Rumenega CE 
- kaj bi pod okrašeno jelko po-
stavili najbolj antipatičnemu 
politiku - je radijski avditorij 
razklala na levo in desno uho. 
Predsednik Kučan bi v tem 
primeru najprej dobil svojo 
nekdanjo partijsko knjižico, 
nato vizitko z navodili za reši-
tev države, pa zemljevid Slo-
venije, da bo čez pet let pogle-
dal, koliko avtonomnih pokra-
jin bo imela, ena od poslušalk 
bi mu podarila celo kurjo far-
mo možganov, dobil bi tudi ra-
keto za izlet v vesolje in štafe-
to, ki naj bi jo nosili mladi 
liberalni demokrati. 

Njegovemu glavnemu kon-
kurentu, Peterletu, bi poslu-
šalci z največjim veseljem po-
darili nagobčnik s ključavni-
co, brivski aparat, lisice, strel 

v rit, grozilno pismo, naj v tu-
jini dvigne devize, neka poslu-
šalka bi ga poslala v Rim, dru-
ga v Postojnsko jamo - v jasli-
ce, hudomušen občan bi ga 
v jaslice postavil namesto osla, 
dobil bi tudi bodice in po muč-
ni spovedi še strašno pokoro. 
Ostali heroji niso bili deležni 
takšne pozornosti. Jelinčič bi 
pod božičnim drevescem našel 
bombo. Drnovšek krepostno 
Slovenko (če poslušalec takšne 
ne bi našel, bi se premier mo-
ral zadovoljiti z ogledalom), 
Žagar Slana bi zagledala de-
kret o izgonu, Ribičiča pa bi 
poslali na Goli otok. 

Sledi še nekaj paketnih 
aranžmajev: torta in čokolada 
za vse, potem nič, ker naj bi že 
itak imeli vse in računalnik, 
da bi se bolje znašli (o večini, 
ki bi jim bil dobrodošel kakšen 
tečaj, mladi gospod ni razmi-
šljal). 

Vsa darila zlovoljnih poslu-
šalcev bodo kot običajno kon-
čala v fondu pobožnih želja. Je 
pa zanimiva primerjava z lan-
skoletnimi, ki so bila nepri-
merno bolj perverzna. No, na 
začetku petkove oddaje je si-

cer prišlo do sočnega čustve-
nega izliva, ko je razjarjeni 
možic poslal vse v p. m. Kaj-
pak, v Barometru Ru-CE je bi-
lo kar 85 odstotkov poslušal-
cev proti konstituiranju t.i. 
velike koalicije in mnogi so se 
vprašali, »ali smo se za to bori-
li na volitvah?« Ne, je pa trgo-
vina z odstotki drugače obi-
čajna in volivci bodo v bodoče 
s tem morali računati brez 
pretiranega zgražanja. Saj ve-
ste, načeloma je za vsakega 
vsakdo sprejemljiv. Povej mi, 
s kom si in povem ti, kdo si, je 
pravzaprav nepohtična mate-
matika. In najbolj uspeva tam, 
kjer so si jo izmislili. 
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Stranka šaliivcev 
Za debelo bukvo šal smo dobili v prvem letu 

obstoja stranke šaljivcev. Postali smo prijatelji 
in prav je, da tudi v prihodnje skušamo skozi 
šalo popestriti vaš in naš Novi tednik ter s tem 
monotone vsakdanje dni našega življenja. 
S šalami je tako, kot s skladbami, pesmicami, 
z običaji in šegami, ki jih moramo zapisati in 
ohraniti kot ljudsko blago. Vsak doda pri tem 
tudi kaj svojega in nič ni narobe, če se nam 
nekatere šale ponavljajo. Ni pa lepo, da jih 
prepisujete iz drugih revij in časopisov. Zato-
rej velja vabilo, da skušate ostati originalni in 
šalo zapisati tako, kot jo slišite, napake bomo 
popravili v našem uredništ\'u. 

Vabilo velja tudi ljudskim muzikantom, ki 
jih imajo prav veliko za rokavom, da se nam 
javijo oziroma, da nas na njih opozorijo bralci. 
Veseli bomo tudi namigov o ohranjanju šeg in 
navad ter plesov iz vašega okoliša, ki še niso 
bili zapisani. 

I^odnos t i za naše člane poznate. Šala tedna 
je nagrajena s praktično nagrado, pet pridnih 
meseca z dvodnevnim izletom, spomladi pri-
pravljamo obljubljeno srečanje vseh šaljivcev. 
Imate morda še vi kakšen p r i l o g ? 

Spodobi se, da ob zaključku leta in našem 
prvem rojstnem dnevu namenimo nekaj več 
prostora šaljivcem in izjemoma šali, ki vam bo 
najbolj všeč, podarimo vrednejšo nagrado. To-
krat bo to vetrovka NT&RC, enako nagrado pa 
bo prejel tudi eden izmed bralcev, ki ga bomo 
izžrebali med prispelimi kuponi. 

V prejšnjem tednu ste glasovali za šalo Na 
radiu, ki nam p je poslal Drago Keše iz Gorice 
pri Slivnici, Štefko Ojsteršek iz Kisovca pa 
smo izžrebali izmed prispelih kuponov. 

Veselo in nasmejano novo leto vam želim 
EDI MASNEC 

y kupe ju 
Na vlaku v kupeju se peljeta Janez in 

Miha. Janez nenehno kadi pipo, Miha pa 
boža svojo Pikico. Ko se Janez vme iz WC-
ja povpraša Miho po njegovi odloženi pipi? 

»Ah, skozi okno je odletela,« mu odgovori. 
Čez čas pa se tudi Miha odpravi na potre-

bo. Ob vrnitvi vpraša Janeza: 
»Ali veš, kje neki bi bila moja Pikica?« 
»Ah, pipo je šla iskat,« mu hladno odgo-

vori. 

Zdravilo za nespečnost 
»Ali vam je moje priporočilo proti nespeč-

nosti pomagalo?« 
»Ne vem.« 
»Torej, niste šteli?« 
»Seveda sem. Toda, ko sem prišel do 

31.200, sem moral v službo.« 

Padalska 
Jože in Janez prvič skočita s padalom. Ko 

prosto padata, vpraša Janez Jožeta pri 3.000 
metrih nadmorske višine: 

»A odpreva padalo?« 
»Ne še«, reče Jože. 
Pri 1.000 metrih nadmorske višine Janez 

spet vpraša: »A odpreva?« 
»Ne še,« mu reče Jože. Pri 100 metrih 

nadmorske višine ves živčen vpraša Janez: 
»Ej, a sedaj odpreva?« 

»Še ne, se še ne mudi,« mu mirno reče 
Jože. 

Janeza postane strah in pri dveh metrih 
nadmorske višine zavpije: »Hitro odpriva 
padalo!« 

Jožeta razjezi in mu odvrne: »A si ti nor, 
si že videl koga, da bi se z višine dveh 
metrov ubil?« 

Šala tedna 
Na radiu 

Predsednik stranke vpraša 
novinarja: 

»Ali lahko preberem volil-
ni program naše stranke?« 

»Kasneje, po 19. uri.« 
»Ampak naš program je 

pomemben in zato bi ga rad 
prebral zdaj.« 

»Saj sem rekel, da po 
19. uri.« 

»In zakaj šele takrat?« 
»Takrat je na sporedu 

pravljica za lahko noč.« 

Rudarska 
Rudar se zvečer iz službe vme domov. Ko 

se sleče, se njegova žena začudi: 
»Tone, tvoja leva noga je še čisto črna.« 
»O, hudiča! Potem sem pa v naglici neko-

mu drugemu umival nogo.« 

NIČ kriv 
»Poslušajte, to je pa res nezaslišano. Tisti 

papagaj, ki sem ga kupila tukaj pred enim 
mesecem in za katerega ste mi pobrali cel 
kup denarja, do danes ni spregovoril še no-
bene besede. Vi pa ste rekli, da je zelo pame-
ten in da lepo govori.« 

»Jaz pa res nisem kriv, če ga ne pustite do 
besede.« 

¥ bolnici 
Pacient: »Sestra, ne morem in ne morem 

zaspati.« 
Sestra: »Vam prinesem tabletko?« 
Pacient: »Ne, ne bi tabletke, ampak prosil 

bi vas za kakšno pacientko, ki ima enake 
težave.« 

Rešitev 
žena prihiti vsa razburjena domov in 

pravi možu: 
»Dragi, danes mi je neki moški dejal, da 

me bo ubil, če se mu ne vdam.« 
»In kaj si storila?« 
»Ja, rešila sem si življenje.« 

Šolska 
»Jem, jeva, jemo — no, Mihec kateri čas je 

to?« 
»To je čas kosila.« 

Boksar 
»Ali sem nasprotnika pogosto zadel?«, 

vpraša boksar trenerja v odmoru med run-
dama. 

»Sploh ne, ampak če boš še naprej tako 
udarjal mimo, se bo prehladil zaradi pre-
piha.« 

Talent 
Dva mlada očeta se pogovarjata o prihod-

nosti. 
»Kaj bo postal vaš sin, ko bo velik,« vpra-

ša prvi. 
»Mislim, da bo politik.« 
»Pa ima talent za to?« 
»Vsekakor! Cele di^eve vpije in vse, kar 

pove, je brez smisla.« 

Taborniška 
Med nevihto se tabornika stiskata pod 

šotorom. Ob vsakem blisku in gromu se 
streseta in eden zastoka: »Ta večni strah! 
Poleti nevihte, pozimi šola.« 

Predlog 
Mož ženi: »Veš, britje me zjutraj tako 

osveži, da se čutim za deset let mlajšega.« 
Žena možu: »Predlagam ti, da se odslej 

briješ zvečer. In to vsak večer!« 

f o t o l i k -
Muzejski trg 8 

NOVO LETO SE PRIBLIŽUJE 
RAZLOG VEČ ZA OBISK 
FOTOLIKA. 

— FOTO ALBUMI - 30 različnih barv ter velikosti 
- UGODNE CENE FOTOGRAFIRANJA ZA DOKUMENTE 
- JISKANJE KOLEDARJEV PO NAROČILU 
- vse vrste VARTA in DURACEL baterij 

Dobili smo zadnjo fotografijo 
tedna, prikupen life posnetek iz 
Piva in cvetja ir) s tem smo tudi 
uradno zaključili našo akcijo 
»Foto life«. Vsi nagrajenci bo-
do po pošti obveščeni o kraju 
in času foto happeninga, na 
katerem bomo proglasili foto-
grafijo leta 92 in avtorja seveda 
tudi nagradili. Dogodek se ima 
zgoditi nekje v začetku prihod-
njega leta. Vsem, ki niste bili 
nagrajeni in ste sodelovali 
v naši akciji, pa se zahvaljuje-
mo in vam želimo več sreče 
v naši prihodnji akciji. Vsem 
skupaj želimo vesele praznike. 

Avtor posnetka je Fanika 
Wiegele iz Laškega. 

POTORIZmOL 
kardelj«va 20 
63 310 ialM 

rel./fax: 063/713-970 
063/711-256 

Foto RIZMAL tudi v Celju 
v hali A na Golovcu - foto laboratorij 

- atelje 
- trgovina 

DO NOVEGA LETA 
RAZVIJANJE FILMOV ZASTONJ! 



Slep je, kdor 
noče videti 

Celjski slepi In slabovidni Imajo svoje podjetje Svetloba - yellko si 
prizadevajo s svojim predsednikom Dolčljem VIdenškom, ki je uspel postati 
magister pravnih znanosti 

»življenje slepih pri nas 
ni rožnato«, ugotavlja 
predsednik celjske Medob-
činske organizacije slepih 
in slabovidnih, mag.Adolf 
Videnšek. »Življenje vsa-
kega slepega invalida je 
dražje, pri tem pa so njiho-
ve možnosti za zaposlitev 
vse slabše.« V času surove-
ga kapitalizma, z malo dr-
žave socialne blaginje, so 
pahnjeni v boj za preživet-
je. Celjski slepi in slabo-
vidni dokazujejo, da so lju-
dje kot vsi drugi. Ustanovi-
li so svoje podjetje Svet-
loba. 

Komu bo sijala 
Svetloba? 

Podjetje Svetloba je 
v povojih. Doslej so uspeh 
pridobiti poslovne prostore 
v Gregorčičevi uhci 6 in 
opraviti najnujnejšo pre-
novo. Tam so uredih svoj 
masažni salon, v kratkem 
pa bodo ponudih še biro-
tehnične storitve. 

»V velikih težavah smo 
z zbiranjem zagonskih 
sredstev za prenovo in na-
kup opreme. Zbrati jih mo-
ramo neodplačno. Če bi jih 
s krediti takoj vezali na do-
hodek, postane vprašljivo, 
kdaj bi se uspeh izkopati iz 
dolgov«, pove predsednik, 
Videnšek. Ta ima v sosed-
njih prostorih podjetje Av-
tovid, o poslovnem vzdušju 
pa pričajo Braillov pisalni 
stroj za slepe, telefaks, te-
lefon in številni akti. T\idi 
v Braillovi pisavi. To je 
mož, ki je slep od sedmega 
leta starosti, ko je ostal tu-
di brez desne roke. Mož 
v pravem pomenu besede, 
ki se je uspel priboriti vse 
do magisterija iz pravnih 
znanosti. 

V Svetlobinem masaž-
nem salonu je v tem času 
ena od stalnih strank, ki, 
po kapi, prihaja na razgi-
bavanje. Tokrat je skupaj 
s prijazno Tilko Hafner, iz-
kušeno fizioterapevtko, 
mentorico nezaposlene 
Brigite Hribernik iz Loč. 
Pogodbeni mentorji iz zna-
nih zdravilišč, iz Laškega 
in Dobrne (slabovidni člani 
Medobčinske organizacije), 
so se odločih dodatno 
usposobiti nove strokov-
njake Svetlobe. »Račima-
mo, da bi v kratkem zapo-
slili dva slabovidna maser-
ja oziroma fizioterapevta, 
dva za fotokopiranje ter 
enega za komercialne, 
marketinške, administra-
tivne in sodelovalne p>osle 
nasploh. Vodenje bo volon-
tersko.« pojasnjuje Viden-
šek. Vsi že dolgo, zaman, 
trkajo na zavodih za zapo-
slovanje. 

V svojem masažnem sa-
lonu ponujajo običajno me-
dicinsko masažo. Izključno 
ročno, najbolj iskano. Tako 
je na razpolago refleksna 
conska masaža stopal, ki 
pride v poštev pri glavobo-
lih: s pritiskom na določe-
no točko na stopalih se ga 
je mogoče znebiti. Z limfno 
drenažo pa odpravljajo ra-
zlične otekline, na primer 
tiste po operaciji dojke, pa 
celulit, seveda. Svetlobini 
fizioterapevti opravljajo 
razgibavanje rok in nog, na 
primer po poškodbah, ka-

kor tudi vaje za hrbtenico. 
Konkurenčne cene (naj-
dražja je 40 minutna celo-
vita masaža, po 650 tolar-
jev) in lokacija v centru 
mesta, privabljata vse več 
strank. V ožjem centru me-
sta bodo, v kratkem, 
opravljah tudi obiske na 
domu. 

V prostor, kjer bodo po-
nudili birotehnične stori-
tve, so pretekli dan posta-
vili nov fotokopirni stroj. 
Razmišljajo tudi o barv-
nem fotokopiranju, zato pa 
je potrebnih kakšnih 35 ti-
soč mark. Tehnika napre-
duje komaj verjetno in 
dandanašnji lahko kupite 
celo račimahiike, prilago-
jeni za slepe. O tem pa celj-
ski slepi lahko le sanjajo. 
V Sloveniji ju posedujeta le 
škofjeloški zavod za slepo 
mladino in republiška zve-
za slepih in slabovidnih (pa 
še tem ga je poklonilo slo-
vensko društvo iz Hes-
sena). 

Iz slovenskih logov so za 
Celjane posebej zanimive 
izkušnje slepih iz Novega 
mesta, ki so si prav tako 
pomagali sami. V podjetju 
Iris, kjer so za začetek za-
poslili tri slepe oziroma 
slabovidne, opravljajo 
predvsem birotehnične sto-
ritve. Celjani, ki so imeli 
lani kar tri brezposelne 
maserje, so v Svetlobi zače-
li z ročno masažo. 

Kako živilo slepi 
na Ceilskem? 

Na celjskem območju ži-
vi približno tristo slepih in 
slabovidnih (slabovidni so 
ljudje, ki so izgubili od 60 
do 90 odstotkov vida), med 
temi pa je redno zaposlenih 
tretjina. Največ je telefoni-
stov, drugi delajo kot ma-
serji in fizioterapevti ali 
v proizvodnji. Nekaj je 
kmetov, pa tudi upokojen-

cev. Več deset je socialno 
ogroženih in brez vsakega 
statvisa, zato prejemajo 
družbene denarne pomoči. 
Pokojnine članov so nizke. 
»Socialni status slepih je 
pri dnu,« ocenjuje Viden-
šek. Izjemi sta le dva člana. 

Posebno prizadeti so ti-
sti, ki so invahdi že od roj-
stva ter niso bih nikoh za-
posleni. Ti so brez statusa 
invalida in s tem združenih 
pravic. Invalidske organi-
zacije si zaradi tega reizli-
kovanja prizadevajo za 
enakopravni status vseh 
invalidov, ne glede na 
vzrok nastanka invalidno-
sti. Danes so vojni, civilni 
invahdi vojne ter delovni 
invahdi precej na boljšem 
oziroma živijo manj slabo. 
V razvitih državah je veh-
ko invalidov zaposlenih, ti-
stim, ki tega ne zmorejo, pa 
zagotavlja socialno varnost 
država. Veliko se poslužu-

jejo možnosti izobraževa-
nja ter tehničnih pripo-
močkov, zato ni slišati po-
sebnih pritožb. Pri nas pra-
vice celo krčijo. 

Celjani so do srede 
osemdesetih let uspeh za-
posliti večino primemo 
usposobljenih, od takrat pa 
je vse težje, prav tako kot 
za zdrave občane. »Zadnje 
leto in pol nismo uspeli za-
posliti nikogar več«. V do-
bro organizirani celjski 
Medobčinski organizaciji 
imajo za področje zaposlo-
vanja ustrezno komisijo in 
v preteklih letih so večino 
uspeh zaposliti z njenim 
posredovanjem. »Ko smo 
zvedeh za delovno mesto, 
smo šh na pogovor, prepri-
čevah. Prišlo je do poskus-
nega dela in zaposlitev se 
je, v veliki večini, posreči-
la«. Večinoma v Celju, Žal-
cu in Velenju. 

Podjetje Svetloba seveda 
ne bo rešilo vsega. Slepe in 
slabovidne vodi k spozna-
nju, da je boj za preživetje 
danes dnigačen kot v času 
večje socialne tolerance. 
Zdaj je veliko več odvisno 
od vsakega posameznika. 
Trenutno je približno deset 
članov, ki bi se zaposlih 
kot telefonisti, administra-
torji, zdravstveni delavci 
ah v proizvodnji. Trije 
končujejo izboraževanje 
v Škofji Loki, nekaj članov 
se šola na srednji ali visoki 
stopnji. V Ljubljani obstaja 
za slepe tudi redni osnov-
nošolski program, v Škofji 
Loki posebej prilagojen. 
V zadnjem času uvajajo vse 
več računalništva. V Škofji 
Loki usposabljajo v inva-
hdskih delavnicah tudi za 
enostavni interni transport 
ter za embahranje. 

Nlihov prosti čas 
Kako sprejemajo slepi in 

slabovidni svojo drugač-
nost? Razhčno, predvsem 
pa odvisno od tega ah je 
nekdo slep že od rojstva 
oziroma je prišlo do slepote 
pozneje. Tisti, ki so izgubili 
vid v času mladosti, uspejo 
to preseči in znajo s tem 
živeti. »Tisti, ki izgubijo 
vid v poznejših letih pa te-

• ga ne sprejmejo ter so hen-
dikepirani v pravem pome-

nu besede. Stalno imajo 
pred sabo: če bi videl, bi pa 
lahko. Starejša generacija 
se potegne vase, zapre. 
V Škofji Loki sicer obstaja 
nekajmesečni program za 
rehabilitacijo pozneje osle-
pelih, vendar se starejši no-
čejo vključevati.« , 

Celjski slepi in slabovid-
ni se večinoma radi druži-
jo. Veliko jim pomeni nji-
hova pisarna v Celjskem 
domu, na Titovem trgu 3, 
ki jo vodi tajnik Ivan Bre-
zovec. Tam so letos prido-
bili prostore, kjer so poleg 
pisarne uredili klubski 
prostor in sejno sobo. 

Posebno dejavni so 
športniki in šahisti, pri-
bližno 40 članov. Eldpa 
slepih celjskih šahistov je 
pred kratkim sodelovala 
v šahovski prvi ligi - vzhod. 
Celjani se navdušujejo tudi 
za igro z zvenečo žogo, av-
tomatsko in vrtno keglja-
nje. V Ulici 29. novembra 
imajo celo svoj kotiček, ki 
jim ga je zapisala pokojna 
donatorka Ana Pleterski. 
Slepim je darovala svojo 
hišo v dvojčku, z vrtom. 
Tam si urejajo svoj družab-
ni prostor. Tudi atletika 
jim ni tuja, od hoje, teka in 
meta krogle, do skoka v da-
ljino in višino. Z izkušeni-
mi spremljevalci tudi pla-
ninarijo ah kolesarijo 
v tandemu. Precej se jih za-
nima tudi za kulturo, skup-
ne obiske opernih in drugih 
predstav, še več pa za pred-
novoletne plese, martino-
vanje in izlete po Sloveniji. 
Z ustrezno razlago, seveda. 

Ženske rade pletejo, na 
Titovem trgu pa so njihovi 
četrtki. Morda bodo njiho-
ve izdelke, s pomočjo Svet-
lobe, tudi tržih. Večina živi 
v slabih gmotnih razmerah, 
zato jih predsednik bodri, 
da bi se pogovorih s kakšno 
trgovsko hišo. Ženske rade 
obiskujejo nepokretne čla-
nice in člane. Celjska slepa 
in slabovidna mladina pa 
ob ponedeljkih popoldan 
telovadi pri gabrskem Par-
tizanu. Ko smo že pri mla-
dih, smo blizu ljubezni: 
slabovidni telefonist Cveto 
je po telefonu spoznal slepo 
Dubrovčanko in iz ljubezni 
je nastala zakonska zveza. 
Seveda nista edina. To pa 
ni težnja, saj nihče ne želi, 
da bi se zapirah izključno 
v svoje kroge. 

Siepi, ki je postai 
magister znanosti 

življenjska zgodba ma-
g. Adolfa Videnška, slepega 
predsednika Meobčinske 
organizacije slepih in sla-
bovidnih, je vredna film-
skega traku. S sedmimi leti 
je izgubil vid, po končani 
osnovni šoh v zavodu za 
slepo in slabovidno mladi-
no pa se je zaposlil v Kovi-
notehni kot telefonist. 

Za človeka z voljo Dolči-
ja Videnška je to seveda za-
četek. Zato je, ob delu, naj-

prej končal gimnazijo, nato 
pa nadaljeval s študijem na 
ljubljanski pravni fakulte-
ti. Tam je leta 1977 diplo-
miral. Kjer je volja, tam je 
tudi pot in tako je, pozneje, 
opravil še magisterij iz 
pravnih znanosti. 

Med študijem si je največ 
pomagal z magnetofonom 
in Braillovo pisavo. Pri tem 
so mu ustregli žena, sošolci 
in prijatelji. Sedem študen-
tov je takrat odhajalo 
v Ljubljano iz Celja, med 
temi pa je diplomiral le sle-
pi Dolči Videnšek. Potem je 
vrsto let delal kot pravnik 
v Kovinotehni. 

V svojem podjetju dela 
podobno kot vsak drug 
pravnik. Le včasih mu vi-
deča sodelavka pripomore 
pri pregledovanju doku-
mentacije. Občasno, pri 
načrtih, si pomaga tudi 
z nagrajenim izumom celj-
skega inovatorja Branka 
Buhinjaka, s posebnim re-
liefnim svinčnikom. »Po-
trebno je, da te ljudje spre-
jemejo. To je težko, vsaj 
dokler nimaš priložnosti, 
da se izkažeš. Ljudje so po-
gosto nezaupljivi, tudi sam 
doživljam vse sorte. Pre-
vladujejo tisti, ki me spre-
jemajo.« V razvitejšem sve-
tu je drugače. V Franciji 
niso slepi intelektualci nič 
posebnega (spomnimo se 
našega kulturnega amba-
sadorja Evgena Bavčarja), 
zato je tam vehko profesor-
jev. V Nemčiji je, na pri-
mer, vehko slepih pravni-
kov. Tudi predsedniki so-
dišč so vmes. Države po-
magajo tako, da za polovi-
co delovnega časa plačajo 
administratorja. Mag. Vi-
denšek opravlja v svojem 
Avtovidu promet z nepre-
mičninami ter pomoč pri 
zavarovalništvu. 

Po službi ga doma, 
v Globočah pri Vojniku, 
pričakujejo soproga Mari-
ja, zaposlena v Kovinoteh-
ni, sin Tomo ter tri vnučke. 
Maša, Nuša in Anja. Sin 
Tomo ima v Vojniku trgo-
vino z avtomobilskimi deli, 
hči Rosanda pa je ekono-
mistka v šentjurskem Emu. 

Začeli so tako rekoč iz 
nič. Z ženo in dvema otro-
koma so se prvih nekaj let 
stiskah v 13 kvadratnih 
metrov majhni sobici, nato 
pa presehli v svojo hišo. Pri 
gradnji je Dolči Videnšek 
vehko postoril kar sam. Ko 
je nekoč zaman pričakoval 
vodovodnega instalaterja, 
je, z malo tuje p>omoči, vo-
dovod napeljal kar sam. 
Tudi pri elektriki je veliko 
opravil sam. Od brata se je 
navadil tudi »šraufanja« po 
avtomobilih. Trenutno se, 
za konjiček, loteva oldti-
merja. 

Dan je vselej prekratek. 
Ukvarja se z vnučkami, ko 
je pravi čas, obreže v sa-
dovnjaku, veže v vinogradu 
in sodeluje tudi pri reza-
nju, pri hiši pa tako nikdar 
ne zmanjka dela. Tudi stro-
kovno pravno hteraturo, 
novosti, je treba preštudi-, 
rati in to najraje v miru do-
ma. Dela seveda tudi v Me-
dobčinski organizaciji sle-
pih in slabovidnih, v kra-
jevni skupnosti... 

»Izguba vida ni nič dru-
gega kot pomanjkanje ko-
mimikacijskega sredstva. 
To prepreko, prenos infor-
macij, je treba premostiti 
in nato je stvar, pogojno re-
čeno, normalna«. Za slepe 
in slabovidne pa želi, da bi 
jih obravnavali kot običaj-
ne ljudi, le do neke mere 
drugačne. Razne druge 
drugačnosti so ljudje bolj 
pripravljeni sprejemati, 
medtem ko je slepota tohko 
drugačna, da je večkrat po-
trebno posebno seznanja-
nje, vzgoja. 

Potem sem v neki knjigi, 
z modrimi mislimi, prebral 
tole: slep je tisti, kdor noče 
videti. In mnogi, videči, no-
čejo prav tega. 

BRANE JERANKO 
Foto: EDO EINSPIELER 

Slepi, uspešni poslovnež mag. Adolf Videnšek. 

V podjetju Svetloba pomaga izkušena fizioterapevtka, prijazna Tilka Hafner. 

Za 
Trendovski 

Kultura pitja 
kapljici še zdali 
vinski okus in [ 
užitka pri vinu { 
treba gledati bj 
nje« po kazarcu 
quetom. Da zari 
bujemo dobre k 
v kakovosti vin, 
vanju privlačni 
prosna,« pravi ; 
klarske šole v R| 
sosede Steklarni 
vajalec kakovos 
z dobrim sloves 

K zahodnin 
piUa 

Kozarec za vi: 
biti na peclju, i 
primemo, s prs 
strani se kelih ; 
buquet (cvetica; 
tudi barva in či 
lih mora biti ta 
biti slikan, dek( 
kakovostnega k 
Ijen, vendar ne 
zroča zelo nepri 
cami. 

Različnim vr 
ne oblike in v 
kelih je primeri 
vitko obliko vii 
svežino. Rdeča 
z bogato aromc 
kupo, ki omogo 
penečih vinih v 
nega užitka čini 
kem peclju z v 
vino potrebuje: 
kelih ima zato 
rahlo navzven. 
To je seveda sar 
posebna vina 
itn) pa vinska k 
kozarcev. 

Kultura pitja 
ta, v zadnjem č 
narekuje po obl; 
tevne kelihe. Pi 
vina so v Stel 
razvih skupaj s 
ci iz Jeruzalemj 
natečaj za slov 
predlaganimi k 
združenj za t r j 
pri Gospodarsk 
hov izdelek za 
podelila ime S 
primeren za vst 
osnovi tega je 
kozarcev »Slovi 
ka v oblikovanj 
z današnjimi z£ 

»Letos smo s 
stva. Gospodar 
področju, in tu 
novo serijo >Vii 
ki je zadnji mo 
za vino, ki jih 
pojasnjuje Brar 
višini zelo veli 
črna vina je voli 
htra, višina pa 
vina in predika 
ši, pa vseeno še 
kelihi za pitje 

Zadnji modni bi 
vino, za rose vil 
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žltek kulture pitja 
kozarci Iz Steklarske šole ¥ Rogaški Slatini 
ivanja ob žlahtni 
0 od občutka za 
•a Nana. Skrivnost 
»žirku. Še prej je 
jazovati »valova-
oad njegovim bu-
1 pitju vina, potre-
ho kot se tekmuje 
huje tudi v izdelo-
[»Tekma je naiz-
Wj, direktor Šte-
ti, W je poleg svoje 
Kč, vodilni proiz-
h izdelkov pri nas 
jini. 

im kulture 

točneje kelih mora 
ko višji, da ko ga 

vina. Po d r u ^ 
ise bolje ugotavlja 
arcu s pecljem je 
)lj pregledna. Ke-
nebrušen, ne sme 
no pa je narejen iz 
ekla. Rob je zata-
zaobljen rob pov-
i v dotiku z ustni-

namenjene različ-
lov. Visok pecljat 
iske sorte, s svojo 
j časa hladnost in 
okusu bolj polna, 
itevajo trebušasto 
dnu izraznost. Pri 
biti pot do popol-
h je zato na viso-
)vano kupo. Rose 
fojega okusa kisik, 
kupo, oblikovano 
»ilagaja ustnicam, 
^delitev, za razna 
fmerlot barrique, 
i še vrsto posebnih 

odu izredno razvi-
iguje tudi pri nas, 
iti vedno bolj zah-
^ j o kulturo pitja 
V Rogaški Slatini 
društvom Podgor-
femi leti razpisalo 
P kozarec. Med 73 
tnisija Strokovnih 
Lstvo in vinarstvo 
ivenije izbrala nji-
jši kozarec in mu 
bki kozarec, ki je 
^ vseh okoljih. Na 
ala celotna serija 
bila prva stopnič-
pitje vina v sWadu 

ovnjaki iz gostin-
ki delajo na tem 
svetovalci razvili 
!c< ali >Somellier<, 
»likovanju kelihov 
^ o d n a Evropa,« 
so po voliminu in 

p n^ada ali stara 
I celo med 8 del do 
llimetrov. Za bela 
hi nekoliko manj-
rend torej je, da so 
n vi.soki. na viso-

kem peclju, nežno, tekoče oblikovani, tako da 
je pitje iz takih kelihov pravi užitek. 

»Nature design« 
v Steklarski šoli sodelujejo tudi z vodilnim 

slovenskih sodobnim oblikovalcem Oskarjem 
Kogojem, ki je idejni tvorec t.i. »Nature desig-
na«. V tem okviru je razvil 3 serije vinskih 
kelihov: Valovnica 1, 2 in 3. »Po moji oceni je 
iskal idejo za oblikovanje v naši preteklosti: 
v vitici oziroma valovnici, ki spremlja sloven-
ski narod od začetka do danes. Serija je obli-
kovno izredno lepa, nežna in občutljiva in 
z njo je treba pri pitju zelo previdno ravnati, 
da ne pride do loma,« poudarja Pucelj. . . in 
seveda je samo po sebi umevno, kakšen užitek 
je piti iz takih kozarcev. 

»Sodelovanje z Oskarjem Kogojem je pome-
nilo za Steklarsko šolo velik skok naprej" 
v oblikovanju in z njim sodelujemo še danes, 
menim, da v obojestransko zadovoljstvo in tu-
di v zadovoljstvo potrošnikov, ki tako pridejo 
do novih, zelo kakovostnih izdelkov,« pravi 
Branko Pucelj. 

Vse se začne in konča pri 
oblikovanju 

Po direktorjevih besedah so v Steklarski šoU 
že na samem začetku izredno pozornost posve-
tili oblikovanju. Na šoli so se z oblikovanjem 
in kasneje še s proizvodnjo, ki se je razvila iz 
praktičnega pouka učencev v delavnicah, za-
čeli ukvarjati zaradi preživetja. Šola je od leta 
1954 do 1968 živela izključno z dohodki, ki jih 
je ustvarila s prodajo lastnih izdelkov. Danes 
je v Steklarski šoli zaposlenih 360 ljudi, od 
tega dela z 250 učenci 20 učiteljev, ostalih 340 
pa v neposredni proizvodnji. 

Na oblikovalskem oddelku imajo tri zapo-
slene, ki morajo z obiski domačih in tujih sej-
mov in spremljanjem literature redno slediti 
svetovnim trendom v steklarskem dizajnu. 

In koliko novih idej je treba 
»prodati« na leto, da si konku-
renčen in da slediš trendom? 

»Uspešnost posameznih 
kreacij, ki jih pripravijo obli-
kovalci, je zelo razUčna, od-
stotek je relativno majhen. 
Svetovno povprečje je, da 
3 odstotke od oblikovanih 
stvari najde mesto na tržišču, 
se pravi da od 100 ponujenih 
modelov uspejo dva ali trije. 
Ne gre za to, da bi naši obliko-
valci tako >falili<, ampak gre za 
zahtevno tržišče, ki je zelo iz-
birčno in da je ponudba različ-
nih steklenih izdelkov izredno 
obsežna. Težko je biti povsem 
originalen. Steklo je namreč 
staro več kot 5500 let in v tem 
času se je, kar tiče oblikova-
nja, vse ali skoraj vse pogrun-
talo.« 

Vsekakor pa se je treba ne-
kaj spomniti, da pred konku-
renco pridobiš določeno pred-
nost. V Steklarski šoli so se 
»koncentrirali« na proizvod-
njo stekla za gostinstvo: danes 
en hotel potrebuje od 30 do 35 
različnih vrst kozarcev, skode-
lic, vaz, svečnikov, žardinjer, 
pepelnikov, itn. S to strategijo 
za gostinstvo so pokrili sivo 
liso ob izgubi jugoslovanskega 
trga in se tako izognili nepo-
sredni konkurenci steklarn, za 
katere so izobraževali kader. 

Z razpadom Jugoslavije so 
izgubili več kot 70 odstotkov 
trga. V preteklosti so delali 

med milijon in pol in miUjon 
800 tisoč kosi stekla za gostin-
stvo letno, ki so ga pretežno 
prodajali turističnemu gospo-
darstvu na Jadranu. Danes de-
lajo še približno 200 do 250 
tisoč kosov stekla letno za go-
stinstvo, v glavnem za sloven-
ski trg, ki pa je seveda zelo 
majhen in še nekaj malega za 
Hrvaško, predvsem za Zagreb 
in okolico. 

Izgubljeni jugoslovanski trg 
je bilo treba nadomestiti z iz-
vozom na zahodnoevropsko 
tržišče, jasno pa je, kako teža-
ven je preboj na ta trg. Prido-
biti si mesto, pomeni izriniti 
nekoga drugega, ob tem, da 
kupci ne poznajo kakovosti iz-
delkov, poslovne discipline 
v spoštovanju dobavnih rokov 
in seveda tudi ne cene novega 
tekmeca na trgu. Danes izva-
žajo preko 65 odstotkov proiz-
vodnje. Največ izvažajo 
v Nemčijo, Italijo, Švico, 
Francijo in Anglijo in tudi 
v ZDA. Po napovedih Branka 
Puclja bi moral delež izvoza 
na ameriško tržišče v prihod-
njem letu občutno narasti. 
Trenutno je ta delež od celot-
nega izvoza 15 odstotkov, 
v prihodnjem letu pa bi moral 
biti najmanj 35 do 40 odstot-
kov. Na zahodnem trgu pa je 
trenutno izredno velika po-
nudba stekla, konkurenca je 
strahotna in to v fazi, ko je 
zahodno gospodarstvo v rece-
siji. Skoraj istočasno, ko so 

v Steklarski šoli izgubili jugo-
slovansko tržišče, so na zahod-
ni trg z razpadom Sovjetske 
zveze »navalili« tudi njihovi 
največji srednje in vzhodnoe-
vropski konkurenti: Čehi, ki 
imajo 220 steklarn, Poljaki, ki 
so izredno močni v proizvodnji 
stekla in tudi Madžari ter Ro-

muni. Zato so zelo veliki priti-
ski na znižanje cen, poostritev 
kakovosti in spoštovanje do-
bavnih rokov. »To je prava 
bitka za preživetje,« poudarja 
Pucelj. 

Spet. In vedno. 
ROBERT GORJANC 
Foto: EDI MASNEC 

Direktor Steklarske šole iz Rogaške Slatine 
Branko Pucelj. 

Dolga pot od žareče mase do izoblikovanega keliha. 

i svetovalec* (Somellier). Od leve proti desni: kelih za mlado rdeče 
ffče vino, za predikatno vino, za belo vino in za peneče vino. 

Metulj je molUvenik 
Z¥one Motire! le Izdal že ilrugl ponatis knjižnega pnfonca Sreča Je metulj 

Zvone Modrej je mož, ki živi petinšti-
- rideseto leto življenja. Polovico življenja -

je na invalidskem vozičku. Vsakdanje 
življenje, podobno mnogim drugim, je 
bilo v trenutku pretrgano. Noge so po-
stale prešibke za samostojno hojo, Zvone 
je sedel v stol na štirih kolesih. 

Začelo se je drugo življenje. 
Zgodbo je mojstrsko opisal v knjižnem 

prvencu Sreča je metulj, ki je pravkar 
doživel že drugi ponatis, v razkošnejši 
opremi in z dodatki iz pisem, ki jih je 
Zvone Modrej dobil kot odziv na knjigo. 

Sreča je metulj je knjiga, ki leži na 
mnogih nočnih omaricah in ne na knjiž-
nih policah, kjer se na njej nabira prah. 
Sreča je metulj, ki ga vzameš v roke, ko 
potrebuješ pomoč. To je knjiga za reše-
vanje iz najrazličnejših stisk. Zvone je 
obdelal svoje stiske in jih tudi v hiunomi 
vsebini ponudil ljudem. Kot zdravilo. 

Modrejeva knjiga je nekakšen molitve-
nik na drugačen način. Prav zato tudi 
takšen odziv med ljudmi, ki smo v stiski. 
Kdo pa pravzaprav ni? 

Bil je lep večer v Zdravilišču Laško, 
kjer je Zvone Modrej na željo in v organi-
zaciji Občinske matične knjižnice Laško 
predstavil svoj uspešni knjižni prvenec, 
ob prefinjeni spremljavi citer Petra Na-
preta iz Sedraža. 

Napisati knjigo, ki postane uspešnica 
v majhnem in togem slovenskem prosto-
ru, je herojstvo. Kako je to uspelo Zvone-
tu Modreju? 

»Ne samo ideje, tudi posamema po-
glavja koncipiram ter spravljam v p>oseb-
no ovojnico. Tam jih nekaj časa pustim, 
da dozorijo. Ko pride čas, jih vzamem iz 
velike ovojnice, inkubatorja aU valilnice, 
in jih dam v manjše ovojnice, kjer že 
imajo svoje naslove. Iz tega nastanejo 
poglavja in iz poglavij knjiga. Tudi Sreča 
je metulj.« 

Koliko časa je nastajala prva knjiga? 
»Več let, saj nisem imel izdelanega po-

stopka. Sem pisal, spravljal, pregledoval 
in ugotovil, da je mnogo uporabnega. 
Nekaj zgodbic sem ponudil reviji Naša 
žena, ta jih je sprejela, objavila in odzivi 
so bili izjemno ugodni. To je bila spodbu-
da, da sem na pravi poti in da se splača 
delo dokončati.« 

Kdaj najlažje pišete? 
»Zjutraj, ko vstanem, grem pisat. Zdi 

še mi, da se z novim dnevom porodijo 
tudi nove ideje. Potem vse zori, zato vse-

skozi govorim o svoji valilnici. Potreben 
je daljši čas, da stvari dozorijo in jih 
lahko napišem.« 

Ko se ljudje pogovarjajo z vami, kmalu 
pozabijo, da ste na vozičku. Neka čudna 
bariera, ki je tolikokrat prisotna tudi 
med zdravimi, je v hipu odstranjena. 
Zakaj? 

»To je verjetno zato, ker je sama knjiga 
tista, ki podira vnaprej vse predstave ob 
pogledu na nekoga, ki je drugačen. Jaz 
sem morda drugačen po svoji notranjo-
sti, dočim to zunanjost, voziček ali kakš-
no drugo gibalno oviranost, nikoli ne iz-
postavljam, se ne čutim ogroženega. Po-
čutim se enak z ostalimi.« 

Ste velik ljubitelj narave. Kako jo opa-
zujete in to opazovanje prenašate 
v tekste? 

»Na poseben način človeka, ki je v po-
sebnih okoliščinah. Jaz lahko uživam 
v lepem sončnem dnevu že samo zato, ker 
je lep sončen dan. Tisto, kar je bilo zara-
di lepega sončnega vremena in moje te-
lesne oviranosti velika ovira, sem ugoto-
vil, da je zdaj prednost. Namreč, če ne 
moreš narediti nič več, kot je, potem tisto 
vzameš za vse. In se mi zdi, da potem 
vidiš več in globje kot drugi. Drugi gle-
dajo v naravi samo sredstvo za nekaj več, 
jaz pa jo jemljem kot dokončno in popol-

no. Jaz ji ne morem nič več vzeti, dodati, 
kaj več imeti, kot samo opazovati. In 
prav skozi to opazovanje jo doživljam 
v neki posebni popolnosti, kar drugim ni 
dano.« 

Torej ste zaradi tega v neki prednosti 
pred ostalimi ljudmi? 

»V nekem smislu prav gotovo. Človek, 
ki ima nekaj manj, ima v bistvu lahko 
nekaj več. Sicer pa je to težko povedati, 
to je nekako tako, kot bi nekomu dopo-
vedoval, kakšen okus imajo jagode, ki jih 
nikoli ni jedel.« 

Verjetno bi vse težko zmogli, če ne bi 
'imeli ustrezne opore.. . 

»Res je mnogo lažje, če ti nekdo stoji 
ob strani. So trenutki, ko je človek na 
dnu in bi se pogreznil še pod njega, če bi 
bilo kaj prostora. Takrat se pokaže po-
treba, da ti nekdo pomaga, da lahko iz 
drobnih zm zgradiš veliko upanje. Jaz 
sem v knjigi zgradil veliko upanje, zmca 
pa sem pobiral pri svojih najdražjih, pri 
družini, otrocih in ženi.« 

Ste pričakovali takšen uspeh knjige? 
»Pričakoval sem, da mi bodo ljudje 

hvaležni, ker je to knjiga, ki sem si jo sam 
zaželel takrat, ko mi je bilo najtežje. 
Knjigo sem napisal zase, če bi se še kdaj 
znašel v podobnih težavah in za vse ljudi, 
ki se znajdejo v težavah, iz katerih ne 
vidijo izhoda, ki se je meni pokazal. Pri 
sebi sem opazil dar optimizma, ki sem ga 
skozi knjigo razdal med ljudi, ki ga ni-
majo.« 

Opravl ja te že drugo knjigo.. . 
»Nisem suženj rokov. Kadar kob sem 

poskušal hiteti, se mi je zalomilo, ustavi-
lo. Tu gre za tenkočutne odtenke naj-
globjih plasti človekove duše, do katerih 
ne moreš na silo. Zapisati jih je mogoče 
takrat, ko se pojavijo. Da bi človek gre-
bel za njimi, jih poskušal priklicati s silo 
ali samo zase, to ne gre. Čudež ljubezni je 
naslov druge knjige, ki naj bi izšla leta 
1993.« 

Čudež ljubezni. Kaj je to? 
»Čudež! Zato tudi tak naslov. To ču-

dežnost želim ljubezni odvzeti v tem smi-
slu, da bi pokazal tiste ovire, ki ljudem 
preprečujejo, da ljubezen ne zavlada nad 
ljudmi. Ljubezen je čudež, vendar spet 
ne tako velik, da se ne bi mogel dogajati 
vsak dan, vsak trenutek. Opisal bom ti-
sto ljubezen, ki bi morala vladati med 
ljudmi, da bi bilo vsem lepše. Pokazal 
bom nekatere poti, kako bi do tega 
prišlo.« 

TONE VRABL 
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Mazzoni je 
dobra avto šola 

Prebrala sem vaš članek 
o avto šoli Mazzoni in ker sem 
bila pred nekaj meseci tudi sa-
ma kandidatka te avto šole, 
sem se odločila, da vam napi-
šem vsaj nekaj stavkov o tej 
avto šoli. Mislim, da je v celj-
ski regiji ena najboljših zaseb-
nih avto šol. 

Že ko vstopiš skozi vrata, te 
sprejme prijazna tajnica gospa 
Hilda, ki si vzame dovolj časa 
za vsakega kandidata in mu 
razloži vse, kar si bodoči kan-
didat želi vedeti. Že od tu na-
prej pa spoznaš, da so v tej 
avto šoli zaposleni res ljudje, 
ki popolno spoštujejo kandi-
data pa naj si bo star osem-
najst ali štirideset let. Sama 
imam dve hčeri, ki bodo slej ko 
prej tudi potrebovale vozniški 
izpit. Že danes vem, da jih 
bom vpisala v avto šolo Maz-
zoni, ker vem, da bodo v var-
nih in poštenih rokah inštruk-
torjev, kar je pa za starše zelo 
pomembno. 

Avto šoli Mazzoni bi pa se 
ob tej priložnosti rada še en-
krat zahvalila za hiter, varen 
in uspešno opravljen vozniški 
izpit in ji vnaprej zaželela ve-
liko poslovnih uspehov. 

RENATA AGREŽ, 
Žalec 

Odprto pismo 
gospodu 
dr. Ljubu Sircu i. 

Gospa Nevenka Tumšek me 
obtožuje, da sem na Radiu Ce-
lje 30. novembra kot predsed-
niški kandidat blatil in žalil 
predsednika Kučana. Ali bi 
lahko zvedel, s kakšnimi bese-
dami? Gospa očitno zamenjuje 

kritiko z blatenjem. Žal mo-
ram biti v pismu kratek, toda 
o vohlni kampanji in izzidu 
bom napisal podrobnejšo ana-
lizo. 

Kar sem zares dejal je, da je 
komunistična partija pod ra-
zhčnimi imeni v 45 letih dose-
gla le to, da v Sloveniji danes 
plače niso nič višje kot pred 
drugo svetovno vojno. Priznali 
boste, da je to katastrofa. Go-
spod Kučan je bil član partije 
kakih 35 let, od tega precej let 
na vodilnih mestih, na koncu 
predsednik Zveze komunistov 
Slovenije. Po vseh normalnih 
pojmih je sokriv za rezultate 
partijskega sistema in politi-
ke. Čeprav je gospod Kučan 
»sestopil«, je vendar nekoč 
moral verjeti v komunistična 
načela in mogoče verjame še 
zdaj, ker nisem slišal, da bi 
komunizem obsodil. Čudno je 
vsekakor, da Slovenci priča-
kujejo, da jih bo groznih po-
sledic komimizma rešil (bivši?) 
komimistični voditelj. 

GJospa Tumšek tudi pravi, 
da me doslej ni opazila. Kako 
naj bi me, ko so me komunisti 
tako skrbno zamolčevali? Še 
leta 1987 je koordinacija pri 
RK SZDL, transmisija partije, 
ki ji je tedaj bil predsednik 
gospod Kučan, prepovedala 
objavo mojega spisa, v kate-
rem sem razlagal, zakaj se ko-
munistična vladavina končuje, 
kakor se je končala. Presene-
čate me, ko pravite, da sem 45 
let koval načrte, kako se bom 
maščeval, medtem ko sem po-
trpežljivo razlagal, zakaj ko-
mimizem tudi v samoupravni 
obliki vodi v katastrofo. 

To je tudi moj prispevek 
»naši mladi državi«, ker se slo-
vensko gospodarstvo ne bo iz-
kopalo iz sedanje krize, če ne 
bomo najprej ugotovili, kako 
so nas komimisti spravili va-
nje. Rad bi, da bi slovenski de-
lavci slišali manj o tem, kako 
komunisti in drugi skrbijo za-
nje, a bi imeh boljše plače, ta-
ko kot v nekomunističnem 
svetu. Sicer pa sem se najmanj 

od leta 1963 naprej sestajal 
z različnimi demokrati vseh 
jugoslovanskih narodov in 
z njimi govoril o tem, kako 
uveljaviti načelo samoodločbe 
za vse narode v miru in sodelo-
vanju. Mimega razpleta niso 
preprečili tisti, ki so vsa ta leta 
komunistične diktature 
vzstrajali na demokraciji in 
svobod, marveč jugoslovan-
ska ljudska armada, ki se je 
s ponosom imela za vojsko 
partije, ki ji je v Sloveniji na-
čeloval gospod Kučan. Zakaj 
se je gospod Kučan spomnil na 
samoodločbo šele leta 1990, 
namesto da bi že vsa leta pre-
pričeval svoje partijske tovari-
še, tudi oficirje med njimi, da 
morajo Slovencem priznati 
pravico do samoodločbe? 

LJUBO SIRC, 
Kranj 

Komunisti so vse 
uničili I. 

Spoštovani gospod Rabuza, 
verjamem, da ste zelo prizade-
ti, kdo pa ne bi bil v današ-
njem času, če bi ga postavih na 
cesto. V času vladanja »rde-
čih«, ki so vam tako pri »srcu«, 
pa se ni dogajalo nič takšnega. 

Vaš oče — kot trdite - se je 
boril v partizanih. Prav verjet-
no j e bil zaveden Slovenec, ki 
je - kot smo bili vsi ostali ude-
leženci NOV ne glede na bar-
vo, veroizpoved in barvo kože 
- želel izgnati iz naše prelepe 
domovine Slovenije fašistične 
osvajalce in njihove pomaga-
če, konkretno belo gardo. Hit-
ler je ddal: »Naredite mi 
Spodnjo Štajersko moj vrt.« 
Torej Slovenci nimajo kaj 
iskati v Spodnji Štajerski. Be-
la garda pa je hudičevo poma-
gala pri čiščenju. 

Ne vem, če je gospod Rabu-
za tako mlad ah se spreneve-
da, kdo nam je naredil toliko 
gorja. Koliko poštenih Sloven-
cev (niso bih komunisti) je 
končalo svoja mlada življenja 
v taboriščih, koliko je bilo 

ustreljenih, koliko je bilo pri-
silno izgnanih, izseljenih; 
kmetje, delavci, intelegenca. 
Vse to pa so pomagah delati 
»pošteni« Slovenci, ki so sode-
lovali z okupatorjem. 

V demokraciji je — baje — vse 
dovoljeno, vendar mora nekje 
biti nekaj konkretnega. Bob-
nati nekaj tja v tri dni, pa res-
nično ne gre. 

Mishm, da smo Slovenci, ta-
ko se vsaj obnašamo, kulturni, 
razgledani, šolani in dmžabni 
ljudje. Vprašam gospoda Ra-
buzo: Ali ste imeli v času 
prejšnjega sistema gospodar-
jenja in upravljanja službo in 
kakšne možnosti ste imeh za 
pridobitev pokhca ah drugih 
ugodnosti? Kaj pa sedaj? 

Ne vem, kaj pisec članka 
mish z besedo, da so ljubljan-
ski komunisti spodrinili go-
spoda Peterleta. Moje mnenje 
je, da strelja gospod Rabuza 
v napačno tarčo! 

Pisec je strašno ogorčen, 
kritizira vse diktatorje pov-
prek, mish bolj na rdeče, češ 
da so si napolnili žepe in pro-
dali podjetja. Lepo bi bilo, da 
vsaj omeni enega rdečega di-
rektorja, ki je prodal podjetje. 
V kolikor pišemo in obrekuje-
mo, moramo biti bolj kon-
kretni. 

Osebno imam 42 let delovne 
dobe in sem bil pred par leti 
upokojen. V času moje delovne 
dobe ni bilo prodano nobeno 
podjetje, pač pa so se le-ta mo-
dernizirala in širila, vsi smo 
imeli kruh. V času vladavine 
gospoda Petrleta pa so sprejeli 
zakone o prodaji podjetij in 
stanovanj, za katere smo mi 
vsi delavci prispevali svoj de-, 
lež, verjetno tudi vi, gospod 
Jože. Sedaj pa se naši žulji le-
po prodajajo. Kako naj sedaj 
midva so^va, kdo je bolj pra-
vičen in kdo dela napake? 

Sodim, da je gospod Rabuza 
razgledan človek, da bere 
knjige in romane, ker je v svo-
jem pismu napisal: »Vera pa 
želi samo to, spoštuj, ubogaj, 
ne kradi, ne laži«. Zelo lepo, če 
se bomo vsega tega držali. Žal 
je gospod Rabuza udaril mi-
mo. Govoriti je lahko, storiti 
pa bolj težko! 

FRANC KOMERIČKI, 
Rogaška Slatina 

Predvolilno 
vzdušje in 
predvolilno 
razočaranje 

o, sveta preproščina! Če je 
gospod Marjan Manček menil, 
da je celjski župan sklical kan-
didate v Narodni dom par dni 
pred volitvami zato, da bodo 
tam imeh vsak svoj predvolilni 

nastop, se je pač zmotil. In če 
sem ga prekinil, kot meni on, 
sem ga pač le zato, da bi mu 
povedal, da je pomembnejše, 
da si nazdravimo in si zaželi-
mo uspeha na vohtvah. Tudi 
njemu! 

Kar pa zadeva dolgotrajno 
poslušanje partijskih refera-
tov, bi mu želel sporočiti, da 
jih je morda poslušal on, jaz 
jih prav gotovo nisem, ker ni-
koh nisem bil v tej organizaci-
ji. Ni pa mi tako slabo v Celju, 
da bo po vsej sili hotel nazaj 
v Ljubljano. In če sem si želel 
biti izvoljen, sem to želel le 
zato, da bi tam zastopal inte-
rese Celja in cele celjske regije. 
Zato zame veliko število zbra-
nih glasov ni poraz, ampak 
spodbuda tudi za to, da bom 
g. Mančku še vedno lahko po-
gledal v obraz. Kaj pa on? 

BORUT ALUJEVIČ, 
Celje 

PREJELI 
S E O 

Gospod Ž.Zule In 
nogomet v Celju 

Nikoh se nisem ogreval za 
»časopisne« polemike, vendar 
človek enostavno ne more 
ostati ravnodušen ob neobjek-
tivnih in zlonamemih komen-
tarjih gospoda Željka Zuleta 
v zadnjih letih v zvezi z nogo-
metom v Celju. 

Vaši komentarji, g. Zule, so 
vselej negativno nastrojeni in 
so plod površnega poznavanja 
razmer in dogo^ov o katerih 
pišete. Vaša obveščenost je 
enostranska. Ni mi jasno, kako 
lahko objektivno pišete o su-
spenzih igralcev, če sploh ne 
poznate vzrokov, ki so pripe-
ljali do tega. Vi samo pogleda-
te lestvico ali posamezno tek-
mo in ocenite, da se v Celju 
igra zanič nogomet, da smo 
trenerji slabi, da so igralci 
nevzgojeni, skratka, da je vse 
v zvezi s celjskim nogometom 
slabo in da je šport nasploh 
v Celju ena sama katastrofa. 
Resnica, g. Zule, je čisto dru-
gačna. Glede na pogoje, v ka-
terih delamo in denar, ki se je 
v Celju vlagal v nogomet, je 
bilo delo v zadnjih letih več 
kot uspešno. Pa gremo po vr-
sti: pionirji so vsako leto prvi 
ah drugi v celjski regiji in so 
bih prvaki Slovenije (do 14 let) 
leta 1990, kadeti so bih prvaki 
Slovenije leta 1989 in vice pr-
vaki leta 1990 in so tudi letos 
na dobri poti, da te uspehe po-
novijo; mladinci so po dolgih 
sušnih letih leta 1989 prišli 

v I. hgo in so od takrat vselej 
med boljšimi v Sloveniji. Tudi 
članska ekipa je po celem de-
setletju postala stabilen prvo-
ligaš. In vse to v katastrofalnih 
pogojih. 

Vi bi radi, da naš klub kon-
kurira najboljšim klubom 
v Sloveniji, nikoh pa še niste 
zapisali, da smo edini klub 
v I. ligi, ki nima profesionalne-
ga trenerja, da smo šele pred 
kratkim dobih profesionalne-
ga sekretarja, da nimamo po-
možnega igrišča, da so trenerji 
in igralci med najslabše plača-
nimi in da tudi Celje premalo 
naredi za to, da bi bih med 
boljšimi. 

Vsi ti argumenti so za vas 
nepomembni. Vi raje javnost 
obveščate o pogojih za poroča-
nje s Skalne kleti, o tem, da 
raje sodelujemo z radiom 
Šmarje, pa o »škandalih« na-
ših igralcev izven igrišča, pa 
o tem ah je trener pretrd ali 
premehak... Ugotavljate, da 
je skoraj ista članska ekipa 
pred dvema letoma imela veh-
ko boljše rezultate. Ne vidite 
pa, da je konkurenca v tej I. li-
gi nrmogo hujša in da drugi 
vložijo v »igro« nekajkrat več 
denarja kot mi. Javno ste izja-
vili, da vam gre ob gledanju 
nogometa v Celju na bruhanje. 

Pa še to: Nikoh nisem izjavil 
ah mislil, da sem že dober in 
izkušen trener. Do zdaj sem 
vse dosegel s trdim delom in 
poštenim odnosom do vseh in 
napravil bom vse, da bi morda 
nekoč postal dober trener. 
Vem pa zagotovo, da vi s takš-
nim pisanjem ne boste nikoli 
dober športni novinar. Imate 
srečo, da med novinarji ni pre-
stopnega roka, ker bi vas mno-
gi športni delavci v Celju (ne 
samo nogometni) z veseljem 
dali na »transfer listo«. 

JANKO BENČINA, 
Žalec 

Očitate mi površno pozna-
vanje razmer, toda prav iz mo-
jega pisanja v Novem tedniku 
in komentarja na Radiu Celje 
ste izvedeli o svoji zamenjavi. 
Žalostno za trenerja, ki je av-
gusta proti Segesti z 0:8 ustva-
ril najhujši poraz v zgodovini 
NK Publikum in še bolj žalost-
no za človeka, ki je pred sla-
bim letom dni ob prihodu Bo-
žičeviča goloboko užaljen od-
šel v Žalec. 

Ljudi iz celjske nogometne 
srenje ste polivali z gnojnico, 
a se na njihov prvi namig po-
nižno vrnili na Skalno klet in 
povedali marsikatero pikro na 
račim nogometašev linezada. 
Formalno ste sedli na klop, to-
da svojo trenersko licenco ste 
»posodili« Prosenu, ki je do 
konca spomladanskega dela 
prvenstva sestavljal ekipo in 
določal taktiko. Potem ste 

Vsem občanom, našim zavarovancem 
in poslovnim partnerjem, 

želimo prijetne praznike 
in srečno 1993! 

Pričakujemo vas v novih poslovnih prostorih v Celju, 
Lava 7, tel.: 34-825 
Financ As d.o.o., Vrunčeva 1, Celje, tel.: 29-227 

Agenza d.o.o., Rudarska 1, Velenje, tel.: 851-972 
Azur d.o.o., Šlandrov trg 24, Žalec, tel.: 712-181 
Bonus d.o.o., Šarhova 8, Slov. Konjice, tel.: 754-807 
Esa d.o.o., Trubarjevo nabrežje 7, Laško, tel.: 731-424 
Tipps d.o.., Ul. 1. junija 19, Trbovlje, tel.: 0601 22-108 
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z ultimatom izsilili položaj pr-
vega trenerja, določenemu 
igralcu povedali, da ne bo ni-
koli dober nogometaš, a je 
z golom v pokalnem tekmova-
nju demantiral vašo strokovno 
napoved. 

Obisk na Skalni kleti je naj-
brž odsev prikazanih iger, pri 
letnem številu osvojenih točk 
pa so upoštevane eWpe, ki so 
bile v SNL v sezonah 1990/91, 
1991/92 in 1992/93. Ko je imel 
Kladivar največ točk, je bilo 
vse v redu in prav, ko pade 
celjski klub za 13 (trinajst!) 
mest, je krivo površno pozna-
vanje razmer? 

Ob površnem poznavanju 
razmer trdim, da Publikum ni 
bil edini klub z neprofesional-
nim trenerjem. V enakem po-
ložaju so bili vaši kolegi Ko-
stanjšek (Rudar), Prašnikar 
(Mura), četverica Potrošnika 
in še nekateri. In če morda ne 
veste: vaš naslednik Jani Zavrl 
bo (je) profesionalni trener NK 
Publikimi. 

Za zamenjavo ste se hoteli 
pred javnostjo oprati in tudi 
razvunem vaš bes in nemoč, ko 
iz sredstev javnega obveščanja 
spoznate tisto, kar v klubu 
skrivajo pred sabo. Nekateri 
bi me res radi dali na »transfer 
listo«, ker pač povem in napi-
šem tisto, kar mislim, drugi pa 
so raje marionete. Bivši trener 
NK Publikum, zakaj potem 
sreča, da med novinarji ni pre-
stopnega roka? 

Težko je postati dober tre-
ner, če dixigi - pa ne stroka 
— določijo termin in nasprotni-
ka prijateljske tekme. Toliko 
huje, če se to zgodi štiri dni 
pred najbolj pomembno tekmo 
v sezoni, ki še zagotavlja mo-
rebitno uvrstitev v evropski 
pokal in je nekaj ključnih no-
gometašev poškodovanih. Se 
vam zgodba dozdeva za znano, 
čeprav je (namenoma) po-
vršna . . . 

ŽELJKO ZULE 

Slovenska žetev 
92 

Za nami so druge demokra-
tične volitve in prvo veliko ra-
zočaranje nekdanjih Demoso-
vih strank. 

Do tega je moralo priti, kajti 
vsi indici v delovanju Demoso-
vih strank so kazali v tej sme-
ri. Stranke so preveč gradile 
svojo politiko sistema »anti« 
in daleč premalo v prihodnost. 
Pri tem so pozabljale, da ne 
bolijo toliko pretekle bolečine, 
ki jih je utišal tudi čas, ampak, 
da hudo boli neperspektivna 
prihodnost in porajanje novih 
nasprotij. 

(Anti)komunizem je bil še 
aktualen pomladi leta 1990, 
danes ni več aktualen niti nek-
danjim partijcem. Izgleda, da 
to dejstvo hitreje sprejema vo-
lilno telo in »nekdanje« stran-
ke, kot pa novodobni demo-
krati. Novonastale stranke se 
v zadnjih dveh letih nedvomno 

-še niso mogle ali hotele ali 
(ne)znale oblikovati. Prvi opoj 
oblastnih hlapov je bil le pre-
močan in je marsikomu stopil 
v glavo. Streznitev je tako mo-
rala priti z volitvami 92. Je pa 
kruta in za mnoge stranke že 
nepotrebna! 

Politična scena se je »kata-
strofalno« zamajala Pučniko-
vim socialdemokratom. Izgle-
da, da se je stranka komaj ob-
držala na političnem prizoriš-
ču in da bo v slovenskem pro-
storu le marginalna nosilka 
socialdemokratskih teženj. 
Med delavci se ni našla, njeno 
mesto pa je učinkovito zavzela 
Združena lista oziroma social-
demokratski prenovitelji. 

Inteligenčna samovšečnost 
Demokratov je najprej škodila 
njim samim z razcepom, na-
zadnje pa poleg Pimatovih za-
prla vrata v Parlament zamalo 
še Bavčarjevim. Nosilci demo-
kratskega liberalizma tako 
črvsto ostajajo Drnovškovi li-
beralci, ki bodo to tudi zmogli. 

v kolikor ne bodo prevladale 
razdiralne težnje. 

Slovenski krščanski demo-
krati in Slovenska ljudska 
stranka ne moreta prikriti 
»grenkobe v ustih«, kljub »za-
dovoljstvu« z volilnimi izidi. 
Za ljudsko stranko so slabši 
kot leta 1990, za Slovenske 
krščanske demokrate pa ma-
lenkost boljši. 

Z rezultati bi SKD lahko res 
bili »še kar zadovoljni«, ob 
obilni propagandi po cerkvah 
in župniščih pa nikakor ne. 
Obe stranki, ki se tako radi 
sklicujeta na krščanski etos, 
bosta nedvomno morali bi-
stveno korigirati svojo politi-
ko, predvsem pa premagati 
medsebojne antagonizme in 
osebne (ozke) ambicije. 

Levica se je znala povezati 
in je profitirala! Liberali so 
z Drnovškom dolgoročno na 
zeleni veji, nepovezana desni-
ca pa lahko le lovi ostanke in 
še izdatneje pripravlja teren 
za Jelinčičevo SNS. 

In sploh ne gre za delitev 
malega slovenskega politične-
ga prostora v gornjem smislu 
kot za preobrat v slovenski po-
litiki nasploh: Ne levo, ne des-
no - na bolje. 

To so že pred meseci spoz-
nali Drnovškovi liberali. Sedaj 
žanjejo! Kdaj bo žela Slove-
nija? 

SILVESTER DREVENŠEK, 
Celje 

Odprto pismo 
gospodu Marjanu 
Podobniku! 

Dolgo sem odlašala s tem pi-
smom, saj serfi upala in priča-
kovala, da se bo kdo, ki jim je 
moj mož v težkih s i t u a c i j i 
pomagal, in teh ni bilo malo, 
oglasil in napisal kaj v prid 
mojemu možu. Žal sem se 
zmotila o vseh tistih, ki so ga 
tako ali drugače obremenjeva-
li, si podajali kljuko njegove 

. pisarne, ko so ga potrebovali. 

sedaj pa se naslanjajo nad 
obrekovanjem in celo dodajo 
kakšno pikro na njegov račun. 

Končno ste me k pisanju 
vzpodbudili Vi, g. Marjan Po-
dobnik, predsednik SLS. Ko 
sem gledala Vaš nastop na te-
leviziji 1.12.1992, sem razmi-
šljala, koliko je v Vas kristja-
na, za kar se velikokrat javno 
deklarirate. Nikakor niste mo-
gli skriti sovraštva, ki ga še 
vedno gojite do mojega moža, 
zaradi nasprotovanja Vašim 
prenapetim zahtevam po zvi-
ševanju cen kmetijskim proiz-
vodom (v glavnem zaradi oz-
kih osebnih oz. družinskih in-
teresov), ki pa bi v glavnem 
prizadele večino potrošnikov. 

Čeprav sta se, po pripovedo-
vanju, s tastom g. Omanom 
v marsičem razhajala, pa sta si 
bila glede odstranitve Maksa 
Bastla iz Ministrstva za trgo-
vino, oba enotna. Šli ste celo 
tako daleč, da ste izvajali pri-
tisk na g. Peterleta z grožnjo 
podpore oz. nepodpore vaše 
stranke njegovi vladi, če ga ne 
odstavi. O tem je moj mož tudi 
javno že pisal. Zato Vam je 
zelo prav prišla afera Slovin, 
ki ste jo razpihnili in naprtili 
to »svinjarijo«, kot ste se 
v omenjeni oddaji izrazili, mo-
jemu možu. 

Prepričana sem, da Vam je, 
kot članu raznih komisij in do-
brega poznavanja vladnega 
dela, bil poznan ta posel, saj je 
bil to eden izmed mnogih v ti-
stih časih, ko so se krvavo po-
trebovale devize. Tisto, čemur 
pa Vi pravite »svinjarija« in 
naj bi se skrivalo za tem po-
slom, pa nima več nobene zve-
ze z Maksom Bastlom, razen 
seveda, če nimate vi dokazov 
za to. Neka novinarka je pred 
kratkim povedala, da preiska-
va teče v napačno smer, zato 
so jo ustavili, pa ne zaradi mo-
jega moža, ampak zaradi dru-
gih udeležencev, ki so se pri 
tem poslu tako ali drugače 
okoristili. Po raznih informa-
cijah naj bi bili vpleteni v po-
sel tudi ljudje iz predprejšnje 

in tudi sedanje vlade. Za to 
plat tega posla pa moj mož ni 
vedel!!! 

Zanima me, g. Podobnik, kaj 
ste Vi v življenju konkretnega 
naredili? Menda ste bili pospe-
ševalec - kje so Vaši rezultati? 
Moj mož jih namreč ima. Vsa-
ko delo, ki se ga je lotil, je tudi 
resno vzel in se mu v celoti 
predal. Uspešen je bU pri svo-
jem delu v Aeru, Cinkarni, Ko-
vinotehni, pa tudi v Ministr-
stvu za trgovino, kolikor so mu 
takratne možnosti to dopušča-
le. Sedaj pa upam, da bo svoje 
delo enako dobro nadaljeval 
v uglednem podjetju Emo, ki 
ga že uspešno sanira. Upam, 
da ste to tudi Vi že slišali! Kaj 
pomeni sanirati takšno tovar-
no, ki že desetletja vegetira in 
niha med biti ali ne biti, ver-
jetno ne boste nikoli dojeli, saj 
ste si do sedaj na prelahek na-
čin služili svoj loiih. Seveda 
pa so se povsod našli ljudje in 
še se bodo, ki jim ni prav in jih 
moti uspešnost drugih, zato 
poskušajo takšne ljudi oblati-
ti. Med takšne pa spadate tudi 
Vi. Blatiti nekoga na način, ki 
si ga Vi privoščite, ne pritiče 
Vašemu nivoju, za katerega si 
domišljate, da ga imate. 

SIMONA BASTL, 
Celje 

Biišč in beda 
pošte 

Ministrstvo za promet in 
zveze je 7. februarja 92 spre-
menilo tarifni sistem poslova-
nja z drugimi republikami 
bivše Jugoslavije. Tako stane 
minuta pogovora s Hrvaško 18 
SIT, minuta z BiH in ostalimi 
pa 120,23 SIT, če dobiš zvezo. 
Lahko pa vam pokličejo sami 
na pošti, seveda za adekvatno 
denarno nadomestilo. Za pri-
mer lahko samo nakažem po-
govor s Kostajnico, ki je na 
hrvaški strani in bosansko Ko- -
stajnico, ki je na drugi strani 
reke Une. Razlika je očitna. 
Mogoče pa lahko za 18 SIT go-

vorimo minuto z Dubrovni-
kom ali Osijekom. Tako pač je 
v pogovorih z drugimi država-
mi. Zato vam še dodatno zara-
čunajo 22 SIT za posredoval-
nino. 

In v čem je blišč mojega pi-
sanja? 

Dne 15. decembra 92 so slo-
venski poštni možje sklenili 
zaračimavati posredovalnino 
tudi za področje Slovenije. Če 
v Celju ali kjerkoli drugje po-
kličeš prijatelja in ga ni doma, 
te to stane 1 impulz. Cena pa je 
1,20 SIT. S tem mislim lokalni 
pogovor. Temu pa sedaj še do-
dajo 22 SIT posredovalnine. 
Klicati s pošte je pravo raz-
košje. Dodati še moram, da so 
naše telefonske govorilnice na 
žetone zelo gosto posejane in 
vse brezhibno delujejo. Novost 
je telefon na magnetno karti-
co, ki je tudi zelo pogost. 

Za vse nas, ki zaslužimo od 
300-500 DEM in nočemo kupi-
ti telefonskega priključka za 
teh pičlih nekaj tisočakov, še 
vedno ostane pošta in posre-
dovalnina, tako kot v večini 
zahodnih držav. Telefon je ne-
potreben in nas samo še bolj 
razvaja. Imam kolo, kmalu 
bom imel mobitel. Do takrat 
pa bom svojim prijateljem pi-
sal, seveda, če bo cena pisem-
skih storitev ostala brez posre-
dovalnine. 

Evropa je tu pred nosom, sa-
mo poldicati jo moraš. 

B. K., Celje 
Naslov v uredništvu 

Yam - nove 
dejavnosti 
v Celju 

Društvo Vam pripravlja 
vsako sredo ob 18. uri v pro-
storih društva v drugem nad-
stropju na Savinovi 3 v Celju 
meditacijske večere. 

Po uskladitvi skupine je ra-
zlaga in pogovor o osnovnih 
temah, kot so energetski cen-

Nadaljevanje na 2^. strani 
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tri, miselni vzorci in blokade, 
barve, eterična olja in kristali, 
struktura aure. . . 

F*ridruži se nam lahko vsak-
do, ki želi vzspostaviti notra-
nji mir, se obrniti k sebi, se 
naučiti poslušati svoje bitje in 
svoje telo. Odprto boste lahko 
spregovorili o sebi in svojih te-
žavah in skupaj bomo poiskali 
bistvo ter možnosti za razreši-
tev. Za odločilni korak trans-
formacije pa se mora odločiti 
seveda posameznik sam. Na 
željo bomo vodili tudi indivi-
dualne razgovore. 

Naučili se bomo popoLne 
sprostitve, imiiritve misU in 
alfa stanja zavesti, pozneje pa 
se bomo povezovali tudi 
z energetskimi bitji. Vsako-
krat bomo energetsko podprli 
bodoče projekte v okviru dru-
štva: ustvarjalni krožek, ki se 
pripravlja po novem letu, ma-
krobiotični vrtec in skupni 
prostor za meditacije in tera-
pije. 

Predstavnica 
društva Vam 

VIVIANA KOLKA 

Zaradi petard 
prestrašene 
živaii 

Prihajajo, oziroma so že tu, 
dnevi divjaštva s petardami, 
katerih razstreljevanje vzne-
mirja in straši občane, med 
njimi mnoge bolne, ostarele, 
invalidne in otroke, nič msmj 
pa tudi živali. Do vseh teh me-
talci petard nimajo sočutja! 
Nešteto begaj očih psov zbeži 
zdoma zaradi eksplozij, nešte-
to mačk zbeganih in prestraše-
nih ne najde več svojega doma. 
Jate golobov se vznemirjeno 
spreletavajo in iščejo zavetje. 
Vem za primer, ko se je neke-
mu psu čuvaju na verigi zme-
šalo, ko je maščevalni sosed 
metal drugemu sosedu petarde 
na dvorišče. Na žalost surove-
žev mnoge nesreče, prizadete 
od metanja in eksplozije pe-
tard (poškodbe rok, nog, oči in 
drug^ delov telesa) ne strez-
nijo. 

Vprašujem metalce petard: 
menda ne mislite, da je to vaše 
početje slovenska folklora? 
Treba je ločiti veselje in razpo-
sajenost od surovosti, kar me-
tanje petard tudi je! Starejše 
generacije se spominjajo, da so 
se včasih pred praznovanjem 
božičnih in novoletnih prazni-
kov po ulicah razlegale pesmi 
in vriskanje, ne pa pokanje oz. 
eksplozije petard kot danda-
nes, kar vznemirja ljudi in 
straši živali, ki so že itak vsak 
dan na udaru posurovelih 
ljudi. 

Tista mati, ki ji je zlikovec 
Icuiskega decembra zabrisal 
petardo pod otroški voziček 
z dojenčkom, te podivjanosti 
do smrti ne bo pozabila ne od-
pustila. 

Konec koncev metanje pe-
tard ni nikakršno herojstvo. 
Tisti, ki si dajejo užitka z me-
tanjem. petard in zastrašujejo 
okolico, imajo na voljo še dru-
go varianto: lahko se kot pro-
stovoljci vključijo v bojne vr-
ste tja, kjer divja vojna. Tam 
bodo lahko izživljali svoje niz-
kotne nagone, hkrati pa uživa-
li ob žvižganju krogel mimo 
svojih ušes. 

Da bi se v našo lepo deželo 
Slovenijo spet vrnil mir in kul-
turno ter dostojanstveno praz-
novanje Božiča in Novega leta, 
predlagam in prosim: - starše, 
naj otrokom ne kupujejo pe-
tard oz. naj temeljito pretresa-
jo njihove žepe, preden gredo 
zdoma 

-policaje, naj suroveže, ki 
mečejo petarde, zasledujejo in 
jih preganjajo po črki zakona 

- carinske preglednike na 
mejah, naj natančno pregledu-
jejo prtljago potnikov in jim 
zasegajo pirotehnične izdelke 
(zlasti eksplozivne) 

- tržne inšpektorje in polica-
je, naj temeljiteje prečešejo 
stojnice na boljših trgih, kjer 
je leglo eksplozivnega mate-
riala 

- šole in pedagoge, naj 

z osveščanjem vzgajajo mladi 
rod 

- ekološke borce, naj v svoj 
program vključijo tudi priza-
devanje za odpravo tudi to-
vrstnega onesnaževanja naše 
lepe domovine. 

Vsi si želimo mir in human 
medsebojni odnos in varova-
nje žive prirode pred nasiljem 
in nasilneži. 

LEA EVA MULER, 
Ljubljana 

Kie ste bili, 
Gaberčani? 

Za božične in novoletne 
praznike so otroci iz Gaberij 
pripravili zelo lep in pester 
program v gasilskem domu. 
Povabljeni smo bili vsi, še po-
sebno starejši ljudje, da nam 
otroci popestrijo sivi vsakdan 
in polepšajo praznike. Pro-
gram je pripravila in vodila 
Simona Brglez. Otroci so za-
peli nekaj pesmic, recitirali 
božične in dnige pesmi, bUe so 
tudi uganke, pri katerih ni 
manjkalo nagrad, ki so jih pri-
spevaU cvetličarna Zagožen, 
Novi tednik in Radio Celje ter 
zavarovalnica Triglav. 

Ena sama napaka je bila: 
prišle so samo štiri mamice. 
Simoni in otrokom se zahva-
ljujemo za prijetne urice, ki 
smo jih preživeli ob kavici, ob 
pesmicah in domači glasbi. 
Želimo si, da ne bi izgubili po-
guma in volje in da bi bi bilo 
takšnih proslavic še več. 

Svojim sovaščanom iz Ga-
berij, še posebej iz stolpnice, 
pa povemo, da imamo zlate 
otroke, ki mislijo le najboljše. 
Otrokom želimo tudi srečno in 
zdravo Novo leto. 

KITEK, JOSIČ, 
ZALOŽNIK, 

Gaberje 

Za srce 
Drugi občni zbor Društva za 

zdravje srca in ožilja, dne 19. 
novembra 1992 v Ljubljani, je 
bil otipljiv dokaz, da ime in 
cilji našega društva med slo-
venskimi občani, niso več nez-
nanka. 

Zagnanost vseh članov od-
bora, ob sodelovanju številnih 
članov društva ter številnih 
državljanov iz vseh plasti naše 
družbe je odjeknila v sloven-
skem prostoru. Danes z zadoš-
čenjem ugotavljamo, da je 
v zavest velikega števila naših 
cLržavljanov že prodrlo prepri-
čanje, da je zdravje posamez-
nika močno odvisno tudi od 
njegove pripravljenosti, da 
osvoji življenski slog, ki kori-
sti zdravju srca in ožilja. 

Prvi, najtežji koreild so za 
nami. Poleg tega, da smo sez-
nanili veliko ljudi z našimi 
programi, smo v dobrem letu 
dosegh več konkretnih rezul-
tatov, od katerih sta najbolj 
odmevna podeUtev Znaka va-
rovalnega živila živilom, pri-
mernim za ohranitev zdravja 
srca in ožilja ter izdaja prve 
številke našega časopisa Za sr-
ce. Zato gledamo v bodočnost 
z optimizmom. 

Posebno zahvalo dolgujemo 
vsem ustanovam in podjetjem, 
ki so nas materialno podprla 
s kolektivnim članstvom, 
z oglasi v našem časopisu oz. 
z enkratno podporo ter s tem 
omogočila osnovno delovanje 
društva. 

Leto 1993 je pred vrati. 
Društvo si je že začrtalo pot. 
Podprite nas! 

Predsednik društva 
prof. dr. JOSIP TURK 

PRITOŽNA 
KNJIGA 

Nelcorelctnost 
v avto šoli 
izletnilc 

Ne vem, če se vsi inštruktor-
ji zavedajo, da vsi kandidati 
enako plačujejo uro vožnje ter 
da bi morah zato svojo stro-

kovnost nuditi vsakemu na 
enak način, brez kakršnegako-
li izigravanja?. Pri inštruktor-
ju iz omenjene avto šole je vo-
zila tudi moja žena. Inštruktor 
jo je nemoralno žalU. 

Oba z ženo sva neprijetno 
presenečena in zelo razočara-
na. Misliva, da bi vsak človek, 
še posebej tisti, ki dela z ljud-
mi, moral nositi v sebi moralni 
kodeks, spoštovati človeško 
osebnost, njegovo dostojan-
stvo (brez žalitev, poniževanja 
in podcenjevanja). Prepričana 
sva bila v poštenost teh ljudi, 
da se resnično zavzamejo za 
vsakega kandidata in strokov-
no učijo vožnjo, a pri nama je 
inštruktor padel na izpitu po-
štenosti. 

Ne veva, ali je res dolžnost 
kandidata, v tem primeru tudi 
moža kandidatke, da ponižno 
prenaša vse krivice, ponižanja 
in žaljenja brez vzroka (vsaj 
midva vzroka ne poznava). Saj 
so vsi kandidati tudi ljudje! 

Nobenemu kandidatu ne 
privoščiva kaj podobnega! 

J. J., Celje 
(naslov v uredništvu) 

ZAHVALE, 
POHVALE 

Zahvala! 
Hvala vsem ljubeznivim in 

gostobesednim Gaberčanom 
(predvsem stanovalcem Mari-
borske 76/a), ki imajo čas slo-
neti na balkonih ter nadzoro-
vati in kritizirati otroke. Poh-
valiti za dobro dejanje ne zna 
nihče. Otroci v Gaberjih naj bi 
bilo po njihovem mnenju 
majhni vragci, ki tako in tako 
ne znajo narediti nič dobrega. 
Pa smo se le odločili, da nare-
dimo nekaj, kar bo zadovoljilo 
tako njih kot nas. Pripravili 
smo novoletno — božično pro-
slavo: recitale otrok, ^ i z , 
ples. Pa so prišle le štiri mami-
ce. Kljub vsemu smo se odloči-
li speljati program do konca. 
In konec koncev smo razvese-
lili štiri mamice in otroke, ki 
so se pesmice pridno guHli do-
ma. Mi smo se imeli lepo. 
Upam pa, da nikoli, nikoU več 
ne bom slišala od stanovalcev, 
da ne znamo narediti nič pa-
metnega. Ko naredimo nekaj, 
kar ni po njihovem okusu, nas 
opazijo, ko pa naredimo kaj 
pametnega, še pogledati ne 
pridejo. 

SIMONA BRGLEZ, 
Gaberje 

Pomoč ljudem 
v stiski 

ComeUjo Baumgartner, Te-
harčanko, ki živi v Reutlinge-
nu v Zvezni republiki Nemčiji, 
je prizadelo trpljenje begun-
cev iz BiH, zato se je odločila, 
da tudi ona pripomore in jim 
njihovo usodo nekoliko olajša. 
Pričela je z zbiralno akcijo za 
pomoč beguncem, ki živijo 
v celjski občini. 

V akcijo so se z velikim ve-
seljem priključile prebivalke 
reutlinskega predmestja 
Walddorf-Haslach gospa Kor-
zendorfer, gospa Schmid in 
gospa Heidi Musse, ki je tudi 
odstopila prostore za zbiranje 
pomoči. 

Pomoč so prispevaU prebi-
valci Walddorf-Haslacha, tr-
govska hiša REAL Kirchentel-
Unsfurt, sodelavci Firme Wag-
ner Mittelstadt in dentalni la-
boratorij Haselberger Reut-
lingen. 

Enota vodnikov reševalnih 
psov pri kinološkem društvu 
Celje pa je prevzela odgovor-
nost, da bo zbrano pomoč pri-
peljala v Celje, kar je tudi sto-
rila 20. decembra 1992 in jo 
predala celjski Karitas. 

Vsi organizatorji se prisrčno 
zahvaljujemo vsem daroval-
cem, ^kretariatu za obrambo 
in zaščito občine Celje, ki je 
članom KD Celje pomagala pri 
organizaciji prevoza. 

KINOLOŠKO 
DRUŠTVO CELJE 

RAČUNALNIŠKA IN PROGRAMSKA OPREMA TER SERVIS 
Šlandrov trg 3.63310 Žalec. SLOVENUA 

Telefon : 063/711-150. 711-291, telefax: 063/711-262 

SUPEH PONUDBA ZA OA¥Čm 0LAJŠA¥0 IH DAVČNI IZRAČUN: 
PS/1-2123-E41 Pro + Tiskalnik P20 
+ Program za Izračun davčne napovedi 169.999,00 SIT 

IBM 38BSX-16 ¥BA NBTEBOOK - N51 MCA 
- procesor 80386SX 16 MHZ, 2 MB RAM 
- disketna enota 3 1/2 1,44 MB, interna 
- I/O priključki: 1 x RS232, 1 x Centronics 
- trdi disk 40 MB, 19 ms 
- LCD VGA display (640 x 480), STN 9,5", 32 odtenkov 
- adapter - polnilec in baterija, micro channel vodilo 
- MS DOS 4.01,5.0 instaliran 149.999,00 SIT 
+ Tiskalnik NEC P20 
+ Program za izračun davčne napovedi 199.999,00 SIT 

IBM PS/1'E31' 386SX'20 
- procesor 80386SX 20 MHZ. 2 MB RAM 
- disketna enota 3 1/2 1,44 MB 
- I/O priključki: 1 x RS232, 1 x Centronics 
- trdi disk 129 MB. IBM, IBM miška 
- VGA barvni monitor (1024 x 786) 
- WINDOWS. VVORKS. IBM-DOS 5.0 
- tiskalnik NEC P70 ali EPSON LQ1170 
+ PROGRAM GLAVNE KNJIGE IN 
SKLADIŠČNEGA POSLOVANJA Z NAVODIU 349.999,00 SIT 

TISKALNIKI NEC, EPSON 
- EPSON LQ 1170 (A3,330 z/s) 99.999,00 SIT 
- NEC P20 (A4,216 z/s, 24 iglic) 49.999,00 SIT 
- NEC P30 (A3,216 z/s, 24 iglic) 69.999,00 SIT 
- NEC P60 (A4,300 z/s, 24 iglic) 79.999,00 SIT 
- NEC P70 (A3,300 z/s, 24 iglrc) 89.999,00 SIT 

NOVOLETNA PONUDBA VELJA DO 31. 12. 
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• Malči iz Vojnika je bila 
prejšnji torek dopoldne ta-
ko močno pod vplivom 
nočnih dogodkov, da je 
morala pokhcati na policij-
sko postajo. Ponoči je ime-
la namreč opravka 
z Zdravkom H., ki je razbi-
jal po vratih, grozil njene-
mu soprogu ter s tem kalil 
nočni mir in počitek. 
• V torek zvečer je pokli-
cala Matilda iz Cankarjeve 
in zatožila svojega moža, 
češ da doma razgraja. Ko 
so pohcisti hoteh narediti 
red in mir v hiši, se je izka-
zalo, da je razgrajaške 
strasti svojega moža Matil-
da prav izdatno podžigala. 
Možje postave so presodih, 
da javni red in mir nista 
bila kršena, zakoncema pa 
so svetovali, naj svoje blat-
ne zadeve razčistita na so-
dišču. 
• Bogdan je istega torka 
zvečer prevažal pijanega 
Janeza K. Ta je začel v avtu 
razgrajati, zato je Bogdan 
ustavil, da bi se znebil nad-
loge. To mu je sicer uspelo, 
a kaj, ko ga je Janez keizno-
val tako, da je s sabo odne-
sel tudi ključe od avtomo-
bila in se odmajal v nez-
nano. 

Svojo pravico je v torek 
ponoči iskal tudi Branko iz 
Cuprijske. Na pohcijsko 
postajo je sporočil, da ga je 
napadel sosed Božo. Potem 
pa se je ^kazalo, da ima 
pri zadevi s sosedom tudi 
Branko precej zaslug, saj 
sta družno kršila javni red 
in mir. Zato bosta pred 
sodnika za prekrške stopila 
kar oba. 
• V knjižnici na Šlandro-
vem trgu se je minulo sredo 
popoldne znašel pijani 
mož, ki si je nabral nekaj 
knjig in hotel vso to čtivo 
odnesti iz knjižnice. To bi 
sicer ne bilo nič nenavad-
nega, če ne bi vinjena oseba 

• dajala vtisa, da ji do branja 
ni kaj dosti in da se sposo-

jenim knjigam slabo piše. 
Za nameček pa je nadloga 
še razgrajala in tojižničar-
ki grozila. Policisti so po-
tem tam našli Friderika L., 
ki bo moral k sodniku za 
prekrške. Ko bo spet tre-
zen, naj si v knjižnici spo-
sodi knjigo z naslovom Ka-
ko se upreti alkoholu. 
• Ljubica je res nesrečna 
ženska. Ko je šla minulo 
sredo popoldne od doma 
proti mestu, ji je na ržizda-
Iji celih petih metrov sledil 
sosed. To jo je zelo motilo, 
je povedala policistom. Ko 
so jo le-ti vprašali, če ji je 
morda sosed grozil, jo nad-
legoval ali jo nemara samo 
ogovoril, je Ljubica vsakič 
odkimala. Kaj pa, če je bila 
Ljubica jezna le zato, ker jo 
je sosed ignoriral? 
• V sredo popoldne je na 
pohcijsko postajo telefoni-
rala tudi Irena in povedala, 
da ji je Nazmir vrgel petar-
do pred noge, ko sta se sre-
čala na hodniku. Ireno je 
močan pok zelo prestrašil, 
zaradi nenavadnega načina 
pozdravljanja pa bo šel 
Nazmir k sodniku za pre-
krške. 
• Skozi stranska vrata go-
stilne Miklavžin je v petek 
zvečer, ko je bil lokal že 
zaprt, vstopil neznan mo-
žakar, ki si ni dal dopove-
dati, da imajo tudi gostilne 
svoj zapiralni čas. Ker je 
Srečko M. s svojim nestri-
njanjem kršil javni red in 
mir, ga čaka sodnik za pre-
krške. 
• Gk>spa Mara si mish, da 
so pohcisti strašila. V petek 
zvečer je pokhcala na poli-
cijsko postajo in jih popro-
sila, naj se vsaj za trenutek 
pokažejo pri njih doma, da 
bi s svojo pojavo prestraših 
njenega moža, ki je prišel 
domov ves zadet in nadle-
žen. S takšno vlogo se poh-
cisti, jasno, niso strinjcili. 
• Občinski varnostnik je 
v nedeljo ob enih ponoči 
sporočil, da je na smučar-
skem plesu v Narodnem 
domu pretep. Ko so na kraj 
prijavljenega dejanja prišli 
možje postave, so ugotovili, 
da je enemu od gostov po 
nerodnosti padel kozarec 
na tla in se razbil. O kakš-
nem pretepu pa ne duha ne 
sluha. 

M. A. 

Ko na cestah zavladata 
nestrpnost in nasilje... 

Kronika je časopisna stran, ki odse-
va temne plati našega vsakdanjika, za-
to ji nekateri pravijo tudi črna stran. 
Iz tedna v teden se na njej nizajo do-
godki, ki zrcalijo naš odnos do marsi-
česa in marsikoga, zato je le redkoka-
teri dogodek naključen. 

Ob iztekajočem se letu lahko zapiše-
mo, ne glede na statistične podatke, ki 
ta trenutek še niso popolni, da je bilo 
leto, od katerega se poslavljamo, še 
bolj temno od predhodnega. Kljub pri-
zadevanjem, da bi se stanje prometne 
varnosti letno izboljšalo za deset od-
stotkov, se dogaja prav nasprotno. Po-
dobno je z rastjo kaznivih dejanj ozi-
roma kriminalitete, kjer se srečujemo 
z nasiljem vseh vrst, za nasilje pa je 
značilno, da se pojavlja v vse bolj gro-
bih oblikah in odraža v vse hujših po-
sledicah. Naše življenje postaja vse 
manj varno, naše premoženje pa vse 
bolj ogroženo. Ponuja se nam podoba 
Evrope, tista njena najtemnejša stran, 
po kateri se ne bi smeli zgledovati, pa 
je žal ravno kriminahteta tisto po-
dročje, kjer najbolj zanesljivo vstopa-
mo v Evropo. 

Število mrtvih v prometnih nezgo-
dah je že pred dobrim mesecem dni 
doseglo lanski celoletni najbolj črni 
prometni davek. Ob tem pa ne gre pre-
zreti vseh tistih udeležencev v prome-
tu, ki bodo zaradi hudih poškodb 
v nezgodah ostali trajni invalidi in ne-
sposobni za samostojno življenje. 

Če govorimo o nasilju kot značilno-
sti pri urejanju naših medsebojnih od-
nosov, sta prav nasilje in nestrpnost 
vse bolj prisotna tudi v prometu. Če 
k temu dodamo še brezobzirnost, ki je 
očitna na slehernem kilometru naših 
cest, potem se res ni čuditi tragičnim 
posledicam. Prehitevanje povsod tam, 
kjer to ni dovoljeno, je nič drugega kot 
nasilje in nestrpnost. Sesti za volan 
v vinjenem stanju je prav tako nasilni-
ško in brezobzirno dejanje, podobno 
kot odvzem prednosti ah vožnja skozi 
rdečo luč. Še posebej se te naše lastno-
sti odražajo v odnosih do otrok, osta-
relih in invalidnih oseb, do kategorije 
najbolj ogroženih udeležencev v pro-
metu. Tu naša človečnost najpogosteje 
pade na preizkušnji. Zato lahko mirne 

vesti zapišemo, da je prav na naših 
cestah, predvsem med vozniki motor-
nih vozil, največ oseb, ki so nagnjene 
k nasilništvu in ki so brezobzirne ter 
nestrpne. Na njihovi strani je edinole 
zakon, ki jim je v svojih kazenskih 
sankcijah tako zelo naklonjen, da se 
veselo požvižgajo nanj. Izkušnje zad-
njih let nas opominjajo, da sta preven-
tiva in vzgoja v cestnem prometu brez 
pravega haska in da s kakšno višjo 
ravnjo prometne kulture ni računati. 
Se lahko nadejamo vsaj tega, da bo naš 
voznik za storjeni prekršek ali kaznivo 
dejanje plačal enako ali podobno ka-
zen kot tisti, ki krši predpise na švi-
carskih, francoskih, nemških in drugih 
zahodnoevropskih cestah? 

Zavzemanje za strogo kaznovalno 
politiko res ni v skladu z demokratič-
nostjo načel v neki družbi, je pa na 
žalost to še zadnji možni način za spa-
metovanje tistih, ki vsakodnevno 
ogrožajo naša življenja. V Evropi so to 
že davno pogruntali in prav nič jim ni 
nerodno. 

MARJELA AGREŽ 

Prosimo, prizanesite nam! 
Na celjsko Policijsko postajo pokliče vsak dan najmanj 

petnajst ogorčenih občanov, ki jim živci odpovedujejo 
zaradi neprestanega pokanja, ki ga povzročajo petarde. 

Tovrstno kaljenje javnega, zlasti nočnega reda in miru, 
je sicer vsakodnevni pojav, v teh prazničnih dneh pa se 
zadeve tako zelo stopnjujejo, da postajajo že kar nez-
nosne. Stanovalci večjih stanovanjskih naselij se zato, 
upravičeno sprašujejo, kaj še bo do konca leta. Najbolj so 
pri tem prizadeti ostareh občani, bolniki in majhni otroci. 

Doslej ni prav nobeno pohcijsko ukrepanje zaleglo, zato 
so se na pohcijskih postajah odločili za poostrene akcije in 
dosledno ukrepanje po zakonu o javnem redu in miru. Ker 
so kršitelji večinoma mladoletniki, bodo pohcisti ukrepah 
zoper starše, ki so opustili nadzor nad otroki in so zato po 
13. členu zakona o javnem redu in miru za dejanja svojih 
otrok tudi odgovorni. Policisti v zadnjem času tesneje 
sodelujejo tudi s šolami, kjer so se prav tako odločih, da 
bodo ob vsakem dejanju vznemirjanja s petardami 
vzgojno ukrepali. Sicer pa se pohcisti na Celjskem vse bolj 
sprašujejo, ah so res oni edini, ki so pokhcani za to, da 
uženejo nadležne petardarje. Ko mladostnik vrže pod 
noge petardo ostarelemu človeku, je to stvar vzgoje, tiste 
domače, ki tudi sicer vse bolj odpoveduje. 

M. AGREŽ 

GORELO JE. . . 
v torek, 15. decembra ob 

23.15 uri, je zagorelo na go-
spodarskem poslopju, last An-
tona Terbovška iz Krnic 27. 
Ogenj je imičil celotno poslop-
je velikosti 20x15 metrov. Zgo-
rela je tudi vsa oprema in šte-
vilni stroji, traktorji, osebni 
avtomobil, seno, smrekov les 
in drugo. Na žalost je poginila 
tudi vsa živina. Materialno 
škodo so zaenkrat ocenih na 
okoh 4 milijone tolarjev. 
Vzrok požara je bil kratek stik 
na električni napeljavi. Več 
o tem v reportaži na strani 30. 

V sredo, 16. decembra po-
poldne je gorela lesena bara-
ka, last Franca Pesjaka iz Arc-
lina. Požar je nastal v predelu 
ostrešja, kjer ima lastnik spe-
ljano salonitno cev iz kurišča 
peči. Baraka, vehkosti 10x4 
metre, je delno zgorela, tako 
da je škode le za okoh 20 tisoč 
tolarjev. 

Istega dne popoldne je iz-
bruhnil požar tudi na nedo-
grajeni stanovanjski hiši 
v Podvinu 194, last Janeza Me-
zariča iz Žalca. Zagorelo je 
v pritlični sobi, v kateri je bilo 
okoh 50 kvadratnih metrov la-
melnega parketa, nekaj desk 
in stiropora, vse to pa je ogenj 
vmičil. Materialna škoda znaša 
okoh 300 tisoč tolarjev, vzrok 
požara pa še ni znan. 

V četrtek, 17. decembra do-
poldne je zagorelo ostrešje te-
lovadnice Tehniške srednje šo-
le v Celju. Ko je delavec Ivan 
S. iz Breznega opravljal izola-
cijska dela na strehi in pri tem 
uporabljal izolacijsko maso 
ter jo pri polaganju segreval, 
je delo p re l^ i l in odšel na ma-
lico. V času njegove odsotnosti 
pa se je zaradi visoke tempera-
tvu-e vnela svetlobna poliestr-
ska kupola na strehi in izola-
cijski material pod njo. Požar 
so lokalizirali in pogasili celj-
ski poklicni gasilci, tako da je 
škode le za okoh 30 tisoč to-
larjev. 

M. A. PROMETNE N£ZGODE 
Smrt v Stranicah 

Na magistralni cesti v Stra-
nicah se je v torek, 15. decem-
bra ob 8.35 uri, pripetila nez-
goda, v kateri je ena oseba 
umrla, dve pa sta utrpeli teles-
ne poškodbe. 

Po magistralni cesti je iz 
smeri Celja proti Slovenskim 
Konjicam vozil osebni avto 
57-letni Stanislav Belej iz 
Šentjurja. Ko je pripeljal v bli-
žino stanovanjske hiše Strani-
ce 84, je vozilo v blagem levem 
ovinku na cestišču, ki je bilo 
spolzko, začelo zanašati. Belej 
je zato zapeljal na levi vozni 
pas, v tem trenutku pa je iz 
nasprotne smeri pripeljal voz-
nik kombiniranega vozila, 20-
letni Andrej Kotnik iz Zreč. 
Vozih sta trčih, pri čemer je 
Belejevo vozilo obrnilo za 90 
stopinj in odbilo v obcestni ja-
rek. Sopotnik v kombiniranem 
vozilu, 54-letni Anton Kotnik, 
je pri trčenju udaril z glavo 
v vetrobransko steklo in zara-
di hudih poškodb na kraju 
nezgode umrl. Hude telesne 
poškodbe je utrpel voznik An-
drej Kotnik, lažje pa je bil po-
škodovan voznik Belej. 

Trčila v kolesarko 
V sredo, 16. decembra zju-

traj, se je pripetila nezgoda na 
mestni ulici v Velenju. 

Frančiška Kočar (46) iz Ve-
lenja je vozila osebni avto po 
Kersnikovi lUici v smeri Tom-
šičeve ceste. Ko je zapeljala 
v križišče, da bi se vključila 
v promet na prednostni Tom-
šičevi cesti, je iz nasprotne 
smeri v križišče pripeljala 47-
letna kolesarka Viktorija Sa-
bol iz Šaileka. Pri trčenju je 
kolesarka utrpela hude telesne 
poškodbe. 

Mopedist v avto 
Na regionalni cesti v kraju 

Vitanje se je minuli petek po-
poldne pirpetila nezgoda, 
v kateri je bila ena oseba hudo 
telesno poškodovana, gmotna 
škoda pa znaša okoli 42 tisoč 
tolarjev. 

Iz smeri Stranic je proti Vi-
tanju vozil kolo z motorjem 
43-letni Emil Rozman iz Vita-
nja. V blagem levem ovinku je 
zapeljal v levo, kjer je trčil 
v osebni avtomobil, ki ga je iz 
smeri Vitanja vozil 40-letni 
Srečko Bomšek iz Polen. Voz-
nik kolesa z motorjem je utr-
pel hude telesne poškodbe. 

Nezgoda v križišču 
Î a Dečkovi cesti v Celju se 

je v sredo, 16. decembra po-
poldne, pripetila nezgoda, 
v kateri je bila ena oseba hudo 
telesno poškodovana, gmotna 
škoda pa znaša okoli 150 tisoč 
tolarjev. 

Po ČopMjvi uhci je proti Deč-
kovi cesti vozil osebni avto 42-
letni Ivo Stopar iz Rimskih 
Tophc. Ko je pripeljal do se-
maforiziranega križišča Čopo-
ve uhce in Dečkove ceste, je 
zavil na levi vozni pas. V tem 
trenutku je iz smeri Kersniko-
ve uhce prip>eljal voznik tovor-
nega avtomobila, 32-letni 
Darko Hliš iz Celja, ki je moč-
no zaviral, vendar trčenja ni 
mogel preprečiti. V nezgodi je 
hude telesne poškodbe utrpela 
Milena Leskovšek, sopotnica 
v Stoparjevem vozilu. 

Verižno trčenje 
V križišču magistralne - za-

hodne obvoznice in Čopove 
ulice v Celju se je minuli petek 
popoldne pripetila nezgoda, 
v kateri je bila ena oseba hudo 
telesno poškodovana, materi-
alna škoda pa znaša okoli mi-
lijon 350 tisoč tolarjev. 

Po zahodni obvoznici je iz 
smeri Medloga proti semafori-
ziranem križišču s Čopovo uh-
co vozil osebni avto 2 7-letni 
Stojan Devič iz Celja. Ko je 
pripeljal do omenjenega kri-
žišča, kjer so pred rdečo lučjo 
stala razvrščena vozila, je 
s sprednjim delom avtomobila 
trčil v zadnji del osebnega av-
tomobila Slavka Švaba (35) iz 
Petrovč. Švabovo vozilo je na-
to trčilo v osebni avto Frania 

Juvana (37) iz Slovenskih Ko-
njic, Juvanovo vozilo pa je od-
bilo v tovorno vozilo Antona 
Sovinca (41) z Dolge gore. 
V nezgodi je hude telesne po-
škodbe utrpel 36-letni Milkan 
Rodič iz Celja, ki je bil sop>ot-
nik v Devičevem vozilu. Lažje 
poškodovani so bih vosaiik 
Devič ter sopotnika v Švabo-
vem avtomobilu, 3 7-letna Fa-
nika Brečko iz Gotovelj in 
Drago Žučko (30) iz Drešinje 
vasi. 

Zapeljal v graben 
V nezgodi, ki se je pripetila 

minuli petek ponoči v kraju 
Dol pri Gornjem gradu, sta bi-
li dve osebi hudo telesno po-
škodovani, materialna škoda 
pa znaša okoli milijon to-
larjev. 

Po regionalni cesti je iz sme-
ri Gornjega grada proti Novi 
Štifti vozil osebni avto 28-let-
ni Miroslav Mančič iz Solčave. 
V Dolu je v blagem levem 
ovinku zapeljal v obcestno 
graben, nato pa je trčil v pro-
pust. V nezgodi sta bila hudo 
telesno poškodovana voznik in 
sopotnica, 21-letna Magdale-
na Cigale iz Potoka. 

Nezgoda v Paki 
Na magistralni cesti v kraju 

Paka pri Velenju sta v sredo, 
16. decembra popoldne, trčili 
dve kombinirani vozili, pri če-
mer sta dva osebi utrpeli hude 
telesne poškodbe, materialna 
šoda pa znaša okoli milijon to-
larjev. 

Iz smeri Slovenj Gradca je 

proti Velenju vozil komibini-
rano vozilo 30-letni Roman 
Radanovič iz Brežic.* V kraju 
Paka je zapeljal v desni nepre-
gledni ovinek in nekoliko za-
viral, zaradi česar je vozilo za-
neslo na nasprotni vozni pas. 
V tem trenutku je iz nasprotne 
smeri pripeljal voznik kombi-
niranega vozila, 3 3-letni Mi-
lan Vaukan iz Dravograda, ki 
je, kljub zaviranju, s spred-
njim desnim delom vozila trčil 
v Radanovičevo vozilo. V nez-
godi sta bila hudo telesno po-
škodovana voznik Vaukan in 
njegov sopotnik, 61-letni Vil-
frid Škurbej iz Dravograda. 

M. A. 

OSNOVNA ŠOLA GLAZIJA 
CELJE, OBLAKOVA 15 

RAZPISUJE 
prosti delovni mesti za polovični delovni čas 

1. KNJINIČARKA 
(za nedoločen čas) 
Pogoji: knjižničar z dopolnilnimi izpiti iz defektologije ali 
defektolog s knjižničarskim izpitom 

2. VARUHINJA 
(za določen čas do 31. 6. 1992) 
Pogoji: vzgojiteljica ali medicinska sestra s strokovnim 
izpitom 

Nastop dela 1. 2. 1993 

Prijave sprejemamo 8 dni od objave. Izbrana kandidata 
bosta obveščena v roku 21 dni od objave. 



3 C 

Božič na pogorišču pod Rogatcem 
Spodnje KlJnarJe s Krnice nad LučamI Je ponoči presenetil požar - Ničesar nI bilo 
mogoče rešiti: ne živine, ne traktorjev, ne orodja, ne avtomobilov - Osemčlanska 
družina Je komaj rešJIa svoja življenja In dom 

Prvi zimski dan 1992. Nekaj minut pred 
15. uro je in komaj se je koledarska jesen pre-
vesila v zimo. Tik pod domačijo Spodnjih Kli-
narjev na Krnici št. 27, že kakšnih 1000 metrov 
visoko nad Lučami pod Rogatcem, nam v ga-
silski Ladi Nivi pot zastavita dva traktorja. 

Prvi od njiju v vlogi buldožerja odriva zem-
ljo čez rob ceste, oba v snežni blatni mešanici 
oblikujeta ploščad. Brez nje je še traktorju 
z verigami na kolesih težko obrniti v tej str-
mini. 

Nad nami gruča ljudi v modrih delavskih 
bandurah, med njimi moški s čepico, ves sajast 
in s krampom v rokah. Sežemo si v roke. 

Gospodar Anton Terbovšek, po domače 
Spodnji Klinarjev, pretresen pripoveduje: 
»Tako nekako ob enajstih ponoči me je nekaj 
prebudilo. Kot bi pokalo v cevi. Vstal sem, 
misleč da je v štali pri živini kaj narobe, ali pa 
da je popustil kakšen ventil. Ko sem odprl 
zunanja vrata, sem videl, da je štala znotraj 
vsa v ognju. Prva misel mi je bila, kako spravi-
ti živino ven.« 

Umolkne in si popravi čepico. Po levi strani 
glave je ožgan od ognja. Požre slino in le nada-
ljuje: »Vrata sem odprl in živino odvezal, pa se 
ni zganila. Nisem je mogel spraviti ven. Tulil 
sem in vpil, pa na koncu komaj s skokom ven 
rešil sebe.« 

V kmečki kuhinji je prijetno zadišalo po 
kavi. Razen najmlajšega sina Petra, ki je pri 
sosedih zunaj, kjer odstranjujejo ruševine in 
pripravljajo teren za kasnejšo zidavo, in bolne 
stare matere Jožefe, so vsi zbrani. Držijo se 
drug drugega, poštena in delovna kmečka dru-
žina, kot jih poznajo vsi na Krnici in spodaj 
v dolini, v Lučah. 

Gospodinja Marija si daje opravka za veli-
kim štedilnikom, najstareši Klinar, stari ata 
Anton, visok in suhljat 80-letnik, govorijo bolj 
zase, hči Marija je zdaj zvmaj, zdaj v kuhinji, 
njenemu sinu Urošu je bolj zanimivo zunaj 
med delavci in traktorji, le najstarejši sin Toni 
nam dela družbo za veliko kmečko mizo. 

Vtisi o katastrofi so preveč močni, da ne bi 
moral vleči besede iz njih. V ognju je izginilo 

šest glav živine, manjši trop ovac, trije traktor-
ji, dva avtomobila, orodje, drvarnica in vsa 
pripravljena drva, vse od kolin dveh prašičev 
p r ^ nekaj dnevi. V ognju je izginilo delo 
osemčlanske kmečke družine, izginili so na-
črti. 

»Še zdaj ne morem povedati, kako grozno je 
bUo. Celo na hiši so že pokale šipe,« pove 22-
letni Toni, ki mu po nekaj dneh oči še vedno 
žarijo, kot da je v njih ostal odsev požara in 
bolj zase kot za nas doda: »Življenje se mi je 
zelo spremenilo.« 

Toni ve, da bo moral pustiti službo v dolini 
in poprijeti doma. Zdaj čez zimo pač ne bo 
zidave, kajti vsak čas bo tam zgoraj na Krnici 
pod Rogatcem meter in več snega. Ni ga, ki bi 
lahko pripeljal potreben gradbeni material. 
V času našega obiska, v ponedeljek popoldne, 
so morali imeti traktorji Kmičanov, ki so v ve-
liko pomoč Klinarjevim, verige na vseh štirih 
kolesih. 

Na Krnici so dobri ljudje 
»Hvala Bogu, res so dobri ljudje tukaj nao-

krog. Čez zimo se bomo pretolkli. Nova drvar-
nica že stoji, tudi drv imamo dovolj in, če bo 
pomoč sosedov s Krnice in domačinov iz Luč 
in od drugod, potem imamo upanje, da bomo 
spet začeli na novo,« pravita oba Klinarja. 

O organizirani pomoči pripoveduje Jernej 
Plankl, tajnik krajevne skupnosti Luče: »Vsi 
v Lučah in dolini poznamo Spodnje Klinarje, 
ki so poštena in marljiva, pa številna kmečka 
družina, zato je bil odziv sosedov, Lučanov in 
^ g i h v dolini takojšen in zelo dober. Pogoriš-
če je kljub zimskim razmeram že pravo grad-
bišče, čeprav bo to zaživelo šele spomladi. Ak-
cija pomoči poteka po treh straneh, na občin-
ski ravni, po odborih Slovenske kmečke zveze 
in preko Rdečega križa. Aktivisti odborov so 
že začeli z delom.« 

Zuna] med soseai, KI SO pnsKocui na pom< 
požganim Spodnjim Klinarjem, smo srečali t\ 
di gospodarja Metuljeve domačije s Krnic 
Robnika. Čeprav še mlad, so mu posiveli lasj 
ko je leta 1983 gorelo pri njem. On že ve, kal 
je, če ti pogori gospodarsko poslopje in on tui 
najbolje ve, kako človek lažje preživi požar, ( 
ob svoji nesreči ne ostane sam. 

Spodnji Klinarji niso ostali sami. Zato ! 
najprej poskrbeli Kmičani, Lučani in vsi dr^ 
v dolini. Če še niso, pa še bodo. V to so nj 
prepričali na prvi zimski dan visoko nad Luč 
mi. Ljudje tam zgoraj so preizkušeni v trde 
delu z naravo in včasih krivično usodo. To( 
imajo moč, da se dvignejo, tudi ko padejo. 

Letošnji Božič bo za Spodnje Klinarje izp< 
Rogatca nenavaden. Ne bo vesel, čeprav j 
družina zbrana. Zanje upamo, da jim bo Boa 
prinesel novo upanje. MITJA UMNI 

Foto: EDO EINSPIELE 

Bod Spodnjih Klinarjev s Krnice pod Rogatcem, na sliki so vsi, razen bolne stare 
matere Jožefe. 

Od lani obnovljenega in dozidanega gospodarskega poslopi 
s hlevom ni ostalo nič. K sreči je ostal skromen dom poštei 
družine. Toda, spomladi se bo gotovo začelo z zidavo. 

AVTO SALON 
v Prodajnem centru 

Kovinotehna 
Celje - Hudinja tel.: (063) 32-524 

Prodaja vseh vrst novih in rabljenih avtomobilov, tudi po sistemu 
»STARO ZA NOVO« in ostalega blaga, tudi iz uvoza. 

Prodaja vseh modelov iz 
programa 
PEUGEOT 
model 93 
po ugodnih cenah 

SUZUKI MARUTI 
Cena do registracije 
675.000 SIT. 
Dobava takoj. 

Vsem voznikom in našim cenjenim kupcem želimo 
srečno in varno vožnjo v letu 93! 

Zadovoljen kupec - naša moč! 

KMETIJSKA 
ZADRUGA 
LAŠKO 

Mesnica CELJE 
v Levstikovi ulici 
pri Agrotehniki 
in mesnice v Laškem 
in Radečah 

Cenjeni kup€n 
Božični prazniki so čas duhovne zbranosti in čas dobre hrane. 
Da bodo vaši trenutki lepši, se pravočasno oskrbite s svežim 
mesom in mesnimi izdelki. 

Nudimo vam: 

- mlada govedina in svinina po izjemno konkurenč-
nih cenah 

- prekajena šunka in vrat po 690,00 SITAg 
- pečena hamburška slanina po460,00SIT/kg 
- sveži kare po 531,00 SITAg 
- božična klobasa po 590,00 SITAg 
- praznična salama po 990,00 SITAg 

Vesele božične praznike in obilo zdravja v novem letu 
želi kolektiv Kmetijske zadruge LAŠKO. 
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Glasba in 
smeii v Vinsici 
gori 

v nedeljo, 27. decem-
bra, bo Turistično dru-
štvo Vinska gora skupaj 
s R ^ Slovenija pripravi-
lo že 4. novoletni Vide-
omeh, katerega posnetek 
bo predvajan v silvester-
ski noči. Letošnji Vide-
omeh bo nekoliko spre-
menjen, saj so dva prizo-
ra posneli na terenu in si-
cer ansambel Simona 
Legnerja Božični večer 
na kmetiji ter Podkrajski 
fantje prizor v vaški go-
stilni z odhodom na pri-
reditev^^ 

Na Videomehu bo nasto-
pil tudi ansambel Simona 
Legnerja, ki je po mnenju 
poslušalcev Radia Celje 
najuspešnejši v letošnjem 
letu po dosežkih na le-
stvici domačih ansam-
blov, ansambel pa bo za 
Silvestra tudi pripravil 
samostojno sindikalno 
silvestrovanje v Vinski 
gori po načelu »zabavo 
damo mi, hrano prinesite 
s seboj«. 

Tudi tokrat bosta dva 
koncerta ob 15,30 in 
19,30. uri v večnamenski 
dvorani, ki ju bo vodil 
Boris Kopitar, nastopili 
pa bodo Alpski kvintet, 
Lojze Slak, Nagelj, Alfi 
Nipič in njegovi muzi-
kanti, Melos, Simon Leg-
ner, Podkrajski fantje, 
Niko Zaje, Primorski 
fantje in Bratje iz Oplot-
nice, za humor pa bodo 
poskrbeli Simona Vodo-
pivec, Vinko Šimek in 
»strašna Jožeta« iz Ve-
lenja. T. VRABL 

Nov veter skupine Veter 
Naslednje leto bo skupina 

Veter iz Hrastnika praznovala 
20-letnico delovanja, kar po-
meni, da je za Čudežnimi polji 
druga najstarejša delujoča za-
bavno-glasbena skupina na 
slovenski sceni. 

Člani Vetra so začeh kot 
aimaterji, potem so se odločih, 
da gredo med profesionalce in 
kot plesni ansambel so obredli 
vso Evropo od Nemčije, Švice, 
Avstrije, Italije do takratne 
Jugoslavije. Zaradi splošnega 
upadanja nastopov, kar je bil 
odraz denarne laize, so se od-

ločih za povrnitev v amaterski 
status. Vzporedno ob službah 
so delovali na glasbenem po-
dročju, kjer so ustvarili svoj 
značilen zabavni slog. Po ne-
kaj menjavah članov se je pred 
petimi leti izkristahzirala eki-
pa, ki je pomenila preusmeri-
tev Vetra. Posneh so Belo sne-
žinko (1988) in poželi navdu-
šenje s prvo kaseto. V seriji so 
v tipično zabavno glasbenem 
žanru posneh še štiri bele ka-
sete Bela nevesta (1989), Beh 
cvet (1990) in Bele ladje 
(1991). 

Preporod Vetra je nastal le-
tos, ko se je delno spremenjena 
zasedba usmerila v pop-rock. 
Prejšnji prepoznavni stil glas-
be je sedaj bolj rockovsko 
obarvan, z zvokovnim poudar-
kom na kitarah in razgibanih 
ritmih. 

Skupino Veter sestavljajo: 
Slobodan Filipovič (klaviatu-
re, harmonika, trobenta, vo-
kal) iz Hrastnika, Srečko Erja-
vec (bobni, vokal) iz Celja, 
Željko Mevželj (bas, bendžo, 
vokal) iz Trebnjega in nova 
člana Ivan Kovač (kitara, sak-

sofon) iz Celja ter Marjan 
Špendal (solo vokal, kitara) iz 
Tržiča. 

Prekinili so z belimi, lahkot-
nejšimi spevnimi kasetami in 
šli bolj v modeme sfere glasbe. 
Glasbeno so dobro podkovani 
in imajo za seboj že prekaljen 
glasbeni staž, dva člana pa sta 
z glasbo povezana tudi pokhc-
no. Slobodan Fihpovič, vodja 
Vetra uči kot glasbeni pedagog 
harmoniko na glasbeni šoh 
v Hrastniku, Ivan Kovač pa 
poučuje kitaro, prav tako na 
glasbeni šoli v Celju. V studiu 
Metro v Ljubljani so posneh 
pod producentskim vodstvom 
Ota Pestnerja in Tomaža Ko-
zlevčarja deset skladb, ki so 
uvrščene na njihovo peto kase-
to Dobro jutro (1992). 

Pevec Marjan Špendal 
o projektu pravi: »Dobro jutro 
rockerji je skladba, ki smisel-
no poseže z nostalgijo na stare 
čase, ponazarja pa tudi povr-
nitev članov Vetra v prvotni 
pop-rock. Hej muzikanti je pe-
sem v živahnem popu s po-
udarkom na kitari, namenjena 
vsem glasbenikom, ki vztraja-
jo v glasbi, čeprav vedo, da 
glasba ni le zabava, ampak tr-
do delo. Zgovoren je že naslov 
skladbe Ne damo Slovenije, ki 
je v bistvu oris lanskoletnih 

dogodkov in optimističen po-
gled naprej v baladnem slogu 
z udarnim zaključkom. 
Rock'n'rollovska je pesem 
Prava stvar, za tiste, ki delajo 
dan in noč, potem pa le pride 
tudi čas za sprostitev. V istem 
stilu je komad Saj gre zares, ki 
obravnava neskončno iskanje 
ljubezni. V disco popu je 
skladba Odprimo srce, nesreč-
no končana ljubezen pa je 
v pop rocku peta pod naslo-
vom Predolgo si se igrala. Pri-
redba znane skladbe skupine 
Extreme je naslovljena Brez 
besed z globokim tekstom go-
spe Godec in baladnim rit-
mom. Skladba je tudi poseb-
nost v slovenski zabavni glas-
bi, kajti po dolgem času se po-
javljajo kot instrumenti samo 
akustične kitare in osnovni ter 
spremljevalni vokal. Srednje 
razgiban romantičen ritem je 
v štiklu Ko na skrivaj sva se 
ljubila, v spominu na prežive-
to ljubezen od katere so ostale 
samo obljube. Za našo hišo li-
pa zeleni je prelepa balada, ki 
ni domovinsko obarvana, am-
pak opeva čar in spoznanje, da 
je ob domači hiši najlepše.« 

Pet skladb je uglasbil Oto 
Pestner, dve sta delo Ivana 
Kovača, po eno pa sta prispe-
vala Slobodan Filipovič in To-
maž Kozlevčar, medtem ko je 
avtor večine tekstov Janez 
Hvale. Kot vse prejšnje je tudi 
kaseta Dobro jutro izšla pri 
Založbi kaset in plošč RTV 
Slovenija. 

DRAGO PAPLER 

Pesmi za male in malo večje 
JetI bana In Neža Mauren CIpa copa, cipa copa... 

Najprej so bile sanje, želje in 
ideje - veliko idej, ki so r<^le 
skupino Consortes, ki sta jo 
sprva sestavljala Borut Boga-
taj, ki je imel vlogo skladate-
lja, komponista in izvajalca, 
ter pevka Lidija Vidmar. 

S skladbo Gk»lobu je skupi-
na požela precejšnje zanima-
nje, kar je obema izvajalcema 
dalo nov polet, ki pa se je na-
daljeval šele maja 1992, ko sta 
skupaj posnela skladbo Spo-
min na poletje, ki je nekakšen 
post scriptum Golobu. Skupi-
ni se je priključil še kitarist 
Risto Verbič. Posneli so sklad-
bo Tvoja pesem. 

Skladbi sta imeli odziv pri 
radijskih poslušalcih, ki so za-
čeli spraševati po živih nasto-
pih skupine. Borut Bogataj je 
spoznal, da bodo morah nujno 
najti nekoga, ki bo sposoben 

napisati besedila, ki bodo 
ustrezala stilu glasbe, ki jo iz-
vajajo. Za sodelovanje je pro-
sil pesnico Nežo Maurer, ki je 
že ob prvem srečanju izrazila 
željo, da bi kdo uglasbil tudi 
njene pesmice za otroke. Le-
tošnje poletje je ideja dozorela 
in avgusta so pričeli pospešeno 
iskati besedila, ki bi jih uglas-
bih, kar pa sploh ni bilo lahko 
delo, saj je opus Neže Maurer 
tako velik in raznolik, da se je 
bilo kar težko odločiti. Ker pa 
je bU pojekt tempiran na otro-
ke, je morala skupina spreme-
niti ime, saj - kdo od otrok bi si 
vendar zapomnil besedo Con-
sortes. Potrebovah so nekaj 
mehkega, toplega, nekaj s či-
mer bi otroci lahko istovetih 
glasbo... Preimenovah so se 
v Jeti band. 

Septembra so v studiu Pan 
v Kranju posneh material za 
kaseto. Pri ustvarjanju jim je 

kot moto služila misel, da 
otrok ne gre podcenjevati in 
poneumljati z raznimi otroški-
mi zborčki in preotročjimi be-
sedili. Ustvarili so glasbo, ki bi 
bila lahko z manjšimi poprav-
ki v aranžmaju tudi popevka 
za odrasle. H glasbi veliko pri-
spevajo besedila Neže Maurer, 
ki jih otroci že poznajo in re-
zultat je nesporen - otroci so 
navdušeni. Kaseta z glasbo, ki 
je izšla pri Produkciji Manda-
rina, nosi naslov Cipa copa, ci-
pa copa... Na kaseti je deset 
skladb z besedili Neže Maurer, 
ki jih je uglasbil Borut Boga-
taj, pri aranžmajih in p r o d ^ -
ciji pa je sodeloval tudi Risto 
Verbič: Cipa copa.... Pretep, 
Anka, Listki srajčke barvajo. 
Mamici, Domišljavček, Vrab-
ček čaka mamico. Zajček zob-
ke brusi, Ukleta kraljična in 
Strah. 

DRAGO PAPLER 

E-STREET BAND, nekdanja 
spremljevalna skupina Brucea 
Springsteena, spet deluje. Za za-
četek so posneh komad »Alone 
For The Christmas«, ki bo tudi 
nosilna skladba drugega dela 
filmske uspešnice Home Alone. 
Namesto Springsteena bo prepe-
val Darlene Love, avtor glasbe 
pa je kitarist Little Steven Van 
Zandt. 

MAR VIN GA¥E m, sin že 
preminulega legendarnega soul 
pevca gre, tako kot njegova se-
stra Nona, po očetovih stopi-
njah. Pred kratkim je namreč 
podpisal pogodbo z z^ožbo Ca-
pitol records, prvi posnetki pa 
menda že kažejo, da je tretji 
Marvin podedoval precej očeto-
v^a talenta. 

Pogosto se dogaja, da se sinovi 
in hčere slavnih glasbenikov po-
dajo na »trnovo pot« show-busi-
nessa. Redkejši pa so obratni 
primeri, ko se starši odločijo za 
nadaljevanje karier svojih po-
tomcev. CEDILIA MARLEY 
BOOKER, mati Boba Marleya, je 
posnela album za otroke z reg-
gae glasbo. Album ima naslov 
»Island of Smiles«, na njem pa je 
poleg nekaterih klasičnih otro-
ških pesmic tudi komad Boba 
Marleva »Three Little Birds«. 

»V Švici je lažje postati sumo 
borec ali matador kot svetovno 
priznani glasbenik«, pravi Di-
eter Meier, pevec švicarskega 
dua YELLO. Vam to zveni kaj 
znano? 

Skupini DEPECHE MODE in 
NEW ORDER napovedujeta 
v letu 1993 skupno turnejo po 
Ameriki. Fantje iz obeh zasedb 
pravijo, da bo leto 93 najuspeš-
nejše v njihovih karierah. Da bi 
se jim ta želja uresničila, seveda 
potebujejo velik preboj na ame-
riško tržišče, kjer pa dosedaj še 

niso pokazali pretiranega zani-
manja za evropski tehno-pop. 

»Lucky Thirteen« bo naslov 
kompilacijskemu albumu NE-
ILA ¥OUNGA, ki ga bo januarja 
izdala založba Geffen. Na albu-
mu bodo dosedaj še neobjavljeni 
posnetki Neila ¥ounga iz osem-
desetih. 

POP WILL EAT rrSELF so po 
štirih precej uspešnih letih raz-
drli pogodbo z založbo RCA, ker 
se le-ta ni strinjala z najnovejšo 
glasbeno usmeritvijo banda. 

U2 so prvi izmed velikih, ki so 
navdušeno podprli digitalno 
kompaktno kaseto DCC. Ta je 
najnovejši dosežek Philipsovih 
razvojnikov. Philips je prispeval 
tudi večino tehnologije, ki jo U2 
uporablja na svetovni turneji 
ZOO. 

Zakonca PAUL SIMON in 
EDIE BRICKELL (pevka pri 
New Bohemians) januarja priča-
kujeta prvega otroka. Po zatrje-
vanju Edie bo potomec moškega 
spola. 

L7 so spet šokirali javnost, 
potem ko se je njihova kitaristka 
in pevka Donita Sparks slekla 
med igranjem komada »Preten-
ded We're Dead«. Vse skupaj niti 
ne bi bilo tako hudo, če ne bi 
njihovega nastopa v živo prena-
šala angleška televizija, Chanel 
4. Tiskovni predstavni televizi-
je je na številne ogorčene odzive 
gledalcev dejal, da naj na to de-
janje gledajo kot na umetniško 
izražanje benda. 

Skupino MISSION sta zapu-
stila kitarist Simon Hinkler in 
basist Craig Adams. Kitarista bo 
zamenjal Mark Thwaite (ex-
Spear Of Destiny), basista še iš-
čejo, za polnejši zvok pa bodo 
novi zasedbi dodali še klavi-
ature. 

STANE ŠPEGEL 

Brez pesti 
manj boli 

' Ni me ravno presenetila ža-
ljiva provokacija, ko sem tisto 
sredo zbral avtograme četveri-
ce legendarnih KUD Idijotov 
in se po dolgem času veselo 
predal bambusovim hlapom in 
mehurčkom, saj sem slej ko 
prej pričakoval nekaj podob-
nega. Tudi me ni posebej gani-
lo, da je bila njena izvedba za-
upana koleričnemu golgeterju 
Mohorju, ki je izvrstno prodrl 
v kazenski prostor za hrbet 
obrambe, me dobrih deset mi-
nut iz očitnega offsidea vztraj-
no pljuval v desno lice, pri tem 
pa brez predaha recitiral faši-
stične slogane, s katerimi je 
mene in meni podobne obsodil 
na gnadešus. Zal ga nisem ta-
koj usekal po nesranmi troblji, 
ampak senj, se še pred vreliš-
čem in po tretjem opozorilu 
odločil za prerivanje s smr-
kavcem, dokler bo pač šlo, saj 
mi je pošlo tudi tisto žalostno 
usmiljenje, ki ga ponavadi 
hranim za tovrstne mentalne 
ranjence. Potem je lepo po 
športno z mano pobrisal tla 
v Barfly-ju, jaz pa sem precej 
nešportno, a ne zanalašč, str-
gal njegov pulover. Pa je bil 
mir. 

No, pred tem je bilo v Bar-
fly-ju seveda veselo, kot je 
vedno kadar imajo koncert 
KUD Idijoti iz Pulja. In ker 
naj bi njihov dober glas segel 
tudi v našo vas, sem pričako-
val večji obisk, čeprav je bilo 
vse prej kot prazno. Predstavi-
tev novega LP-ja z naslovom 
Glupost je neuništiva, ki ga je 
bil Helidon pripravljen izdati 
v borih petsto izvodih, se je 
pričela nekaj po deveti uri, po-
tem ko me je natakar že pre-
pričal, da nimam pojma o tem 
kakšen je velik bambus. Idioti 
so s svojim punk'n'rollom 
vstopili v prostor preprosto in 
po domače, zabavali občinstvo 
tudi med odmorom za popra-
vilo bobnov s spontanimi di-
alogi, v katerih je zablestel ba-
sist dr. Fric s sprotnimi prevo-
di v univerzalni jezik in nazaj. 
Nove pesmi po glasbeni plati 
niso izstopale iz preverjenega 
zimzelenega obrazca, ki ga 
s svojo predanostjo rokenrolu 

Idijoti ohranjajo pri življenju, 
z ljubeznijo, kot zna le malok-
do. Zadaj so se verjetno že zbi-
rali temni oblaki, z odra pa je 
sijala mediteranska sprošče-
nost, ki je zasenčila celo tiste 
neunme reflektorje, plešoče po 
vedno istem kopitu. Mladina 
v ospredju je kazala privrže-
nost, a se očitno, kljub nami-
gom z odra, ni mogla otresti 
utesnjenosti, ki se je kot ne-
kakšen virus v Barfly prenesla 
iz starega kluba, predvsem 
s pomočjo diskofilne stalne 
klientele. Prav zato in pred-
vsem zato, mislim da bi morali 
upravitelji poskrbeti, da ro-
kenrol dobi prioritetno mesto 
in v polno zaživi v prostoru, ki 
ima nedvomno za to vse pogo-
je. Koncert Idijotov je tudi do-
kazal, da je sedaj tovrstna 
glasba ponujena le enkrat te-
densko ozkemu krogu poslu-
šalstva, kar je povsem skrega-
no z rokenrolom, ki stremi 
k odprtemu osveščanju in ne 
prenese omejenosti. Vsekakor 
moram vodstvo tega kluba, ki 
mora ročk klub šele postati, 
pohvaliti za trud, s katerim 
skrbijo za minimalno dogaja-
nje in jih spomniti, da moje 
šimfanje in kritiziranje ne 
smejo jemati kot zlonamerno, 
temveč prav nasprotno. Zave-
dam se tudi, da je moje zaklo-
basano nestrinjanje z obstoje-
čim dostikrat boleče in se je 
najlažje potem zavleči v ne-
kakšno sramežljivo užaljenost, 
vendar kot vidite sami, nas to 
vse skupaj nikamor ne pri-
pelje. 

Za konec naj vam bo žal, ker 
niste kupili zadnje plošče an-
sambla KUD Idijoti na kateri 
gostujejo tudi velikani istrske 
današnjosti, kot je sam mae-
stro Blaškovič. Tistim, ki ste 
kljub vsemu našli svoje razlo-
ge za praznovanje, želim mir-
ne praznike, drugim pač vesele 
počitnice. In kot v svoji pesmi 
pravijo Idijoti: »Ne zaboiavi, 
da ti sutra ne bi istu priču pri-
čali!« Mi j avl 
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Lestvice Radia Ceije '92 
Tuje zabavne melodije: 

1. NOTHING ELSE MATTERS - METALLICA 
2. I'M TOO SEXY - RIGHT SAID FRED 
3. UNDER THE BRIDGE - RED HOT CHILI PEPPERS 
4. VIVA LAS VEGAS - ZZ TOP 
5. FRIDAV rM IN LOVE - THE CURE 
6. TEMPLE OF LOVE - SISTERS OF MERCY 
7. I CANT DANCE - GENESIS 
8. RHVTHM IS A DANCER - SNAP 
9. WHY - ANNIE LENNOX 

10. SMELLS LIKE TEEN ŠPIRIT - NIRVANA 

DomaČe zabavne melodije: 
1. TI IN JAZ - ŠANK ROČK 
2. LILI MARLEN - VLADO KRESLIN & BELTINŠKA BANDA 
3. NA VRHU NEBOTIČNIKA - U'REDU 
4. SKUŠTRANA-ZORAN PREDIN 
5. KDO JE TA PUNCA - AGROPOP 
6. GRAJSKA DAMA - AVIA BAND 
7. VROČ DAN - ŠUM 
8. IGRA - DAMJANA & HOT HOT 
9. PUNCA BISTRE GLAVE - CALIFORNIA 

10. TI V MENI SPIŠ - ČENA 

Narodno-zabavne melodije: 
1. ZDRAVICA - SIMON LEGNAR 
2. SREČNO MLADA SLOVENIJA - SLAK 
3. UUBEZNI ČAS - ALPSKI KVINTET 
4. VEČNO JE MLADA - PODKRAJSKI FANTJE 
5. NA PLESU - BRATJE IZ OPLOTNICE 
6. V VINCU JE RESNICA - ANSAMBEL ROBIJA ZUPANA 
7. NI NEVESTE - ANSAMBEL JOŽETA ŠUMAH 
8. UUBEZEN NA PRVI POGLED - TRIO STANKA FAJSA 
9. SINOČI - IVAN PUGEU 

10. ANDRAŽ - DAN IN NOČ 

S SERVISNO MREŽO 
- ELEKTROKOVINA MARIBOR 
- IMP ČRPALKE UUBUANA 
- ELMA ČRNUČE 

Poslovnim partnerjem želimo 
ZADOVOUNE BOŽIČNE PRAZNIKE IN 
MNOGO POSLOVNIH USPEHOV 
V LETU 1993 
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TRTA ŽIVLJENJA 
Slo veni j a« vinorodna dežela 

Piše: Drago Medved 

7. nadaljevanje 

»Po stari slovenski bajki so 
se iz vesoljnega potopa rešili 
samo štirje. O treh povest mol-
či; kako se je pa četrti otel 
strašne povodnji, se ve. Bila je 
namreč na visokem hribu vin-
ska trta, ki se je z vršičem do-
tikala neba. Prijel se je četrti 
te trte in začel plezati v višino. 
Kurent, pri starih Slovanih ja-
ko spoštovan bog, to vidi in se 
močno razveseli, da mož išče 
pomoči na drevesu, njemu po-
svečenemu in se usmili revne-
ga človeka. Brzo je jela voda 
odtekati, zemlja pa se je vse 
bolj sušila. Rešeni človek je 
moral Kurentu, svojemu reši-
telju, obljubiti zase in za svoje 
potomce, da bo vedno ljubil 
dve njemu sveti zelišči in rad 
užival njun sad. To sta bili 
vinska trta in pa ajda. Rešeni 
človek vzame v eno roko trto, 
v drugo pa ajdino steblo in se 
poda po širokem svetu iskat 
stanovanja. Na bregovih Ja-
dranskega morja se ustavi. Od 
vinske trte, ki jo je nosil v roki, 
odseče šibo in jo vtakne z vso 
močjo v zemljo. Pri tej priči se 
strese vsa zemlja. In je res še 
dandanašnji na Proseku zelo 
dobro vino. Tudi ajdo je vsejal. 
Njegovi sinovi so se razširili 
po Kranjskem in še zdaj živijo 
Kranjci večidel od ajde in či-
slajo vino in se s hvaležnostjo 
spominjajo Kurenta, starega 

svojega dobrotnika. Tako 
zgodba, kakor je bila zapisana 
1.1857.« 

A svojo zgodbo o Kurentu je 
dodal tudi Janez Trdina. Ku-
rent se je rodil med javorovim 
drevesom in vinsko trto na Tr-
ški gori, mati pa ju je prosila, 
naj bosta botra njenemu Ku-
rentu. Uslišala sta njeno proš-
njo. Javor ji je dejal, naj si njen 
sin naredi gosli iz njegovega 
lesa, trta pa je obljubila, da bo 
povsod, kjer bo igral, prišel na 
mizo tudi bokal vina. Tako je 
postal prvak vseh godcev tudi 
prvah vseh vinskih bratcev. 

O Kurentu je znana tudi ti-
sta, izpod Trdinovega peresa 
kajpada, ko ga je sv. Urban 
nagovoril, naj zaigra Sloven-
cem svojo najboljšo pesem, da 
bodo rajali in se veselih ter 
pred pustom popili vse vino, 
da bo potem mir do velike no-
či. Kurent je tako tudi storil, 
bogato so ga obdarili in tudi 
njegovo ženo, ki je že bila v de-
vetem mesecu. A na pustni dan 
ni bilo vina, kajti Dolenci so 
vse zatratili in v kleteh ni bilo 
niti kaplje vina. Spoznali so, 
da jim jo je Kurent v resnici 
zagodel. V jezi so ga zabodli, 
truplo zažgali in ga vrgli v Kr-
ko, ker ni vreden groba v do-
mači zemlji. Še danes v neka-
terih krajih na pustni večer 
zabadajo Kurenta ali pa ga se-
žigajo in mečejo v bližnjo vo-
do. Žena ga je iskala z detetom 
in še danes ea išče na nenel-

nično sredo.. . Mladi Kurent 
nadaljuje izročilo svojega oče-
ta ali kakor je zapisal Trdina, 
da mu slovenske bajke in pust-
ne šege ne bodo dovolile po-
zabe. 

Še trenutek ostanimo s Tr-
dinovo pomočjo pri starih baj-
kah, ki so povezane s svetopi-
semskimi prispodobami o vi-
nu. Od kod tista: Ta kapljica je 
taka, da bi jo angelci piU! Do-
bri angeli so svoje nezveste to-
variše premagali in jih preg-
nali vse do gorečega pekla. 
Strašna vročina jih je užejala 
in utrudila, pa se jih je Bog 
usmilil in jim je dal vina piti. 
Nebeška pijača je bila tako 
sladka, da se ne da povedati 
z besedami, in kadar hočemo 
vino posebno pohvaliti, reče-
mo, da je tako, da bi ga angelci 
pili. 

Še bolj zanimiva je tista 
o našem prvem očetu Adamu. 
Ko je naše prve starše angel 
zapodil iz raja, je Adam tekel 
mimo vinske trte. Milo se mu 
je storilo, ko je pomislil, da bo 
moreil odslej živeti brez nje, pa 
jo je izruval in tekel z njo proti 
vratom, ki so se, takoj ko sta 
jih z ženo prestopila, zaprla. 
Izgubil je raj, a s sabo je le 
o^ese l tolažilo, ki nam še da-
nes odganja bridkosti poze-
meljskega življenja... 

Že stari Grki so imeli svoje-
ga boga vina, ki je najbolj 
znan pod imenom Dioniz (Di-
onysos) in je bil kot sin Zevsa 

in Semele tudi bog pomladan-
skega cvetja, ekstaze in rast-
linstva ter zlasti vinske trte, ki 
je pozimi uklenjena, spomladi 
pa spet na prostosti. 

Rimljani so poznali bogova 
vina in vinogradništva, Libero 
in Libra, ki so ju praznovala 
ljudstva že pred Rimljani, naj-
bolj znan pa je rimski bog vina 
in vinogradništva Bakhos 
s tirsom (svojo palico) v roki. 
Na stekleni vinski časi iz 
1. stoletja, ki so jo našli na Go-
sposvetskem polju, piše: »Dimi 
lucet bibemus sodales« - Prija-
telji pijmo, dokler je še svetlo! 

Da je bUo pred začetkom 
krščanstva več bogov vina, je 
po svoje razumljivo, saj je šele 
krščanstvo prineslo enobo-
štvo, pred njim pa je vladal 
politeizem, torej so ljudstva 
imela več bogov, lahko bi rekli 
specializiranih bogov za ra-
zlične primere iz vsakdanjega 
življenja. 

S pojavom krščanstva pa je 
vinska kultura postala tudi 
Kristusova kultura, saj v krš-
čanski litiu-giji opravlja vino 
pomembno vlogo. Zato najde-
mo številne simbole trte, vina 
in vinogradniškega in kletar-
skega orodja ter opreme 
v cerkvenem slikarstvu in ki-
parstvu kot del notranje opre-
me cerkvene umetnosti; ta je 
tako vpeta med estetiko na eni 
strani in religiozno simboliko 
na drugi. 

Čeprav je v krščanskem sve-
tu vse, kar je povezano s trto in 
vinom, evharističnega pome-
na, pa je njuna navzočnost 
v cerkveni lunetnosti tesno po-
vezana tudi s širšo vlogo v ci-
vilizacijskem razvoju člove-
štva. V časih preganjanja 
kristjanov, zlasti v rimskem 
cesarstvu pred Konstantinom 
Velikim - ta je dal v 4. stoletju 
»zeleno luč« za krščansko ve-
ro, ki je postala z njegovim na-
slednikom Teodozijem držav-
na vera - so bili simboli vinske 
trte, grozdja ali vina celo raz-
poznavna znamenja med pre-
ganjanimi kristjani. Z njimi so 
si pomagali v obliki posebnih 
sporočil, bili so nekakšna obli-
ka šifrirane pisave. 

Ves čas pa je bil simbol vin-
ske trte tudi simbol večnega 
življenja. Zgodnji srednji vek 
jih ne pozna veliko, ker je te-
daj antična tradicija usahnila, 
preseljevanje narodov pa tega 
še ni omogočilo. 

Upodobitve vinske trte so 
zelo stare, saj jih poznamo že 
iz stare egiptovske zgodovine 
že 2800 let pred našim štetjem. 
V srednjem veku je vinska trta 
vezana na koledar, na cikel 
štirih letnih časov. Njene upo-
dobitve najdemo v koledarjih 
in v drugih tiskih. 

V literaturi so jo opevali an-
tični klasiki, srečamo jo v sve-
topisemskih prilikah, saj jo 
sveto pismo omenja okoU pet-
stokrat, in to ne le kot simbol, 
ampak tudi kot gojeno rastli-
no. Zvemo celo to, kje vse so jo 
obdelovali, kdaj je bila trga-
tev. Zaradi vsega tega je po-
stalo vinogradnikovo delo pri-
spodoba božjega delovanja 
med ljudstvom. 

Vino je tudi simbol Kristu-
sove krvi, kruh je telo, zato sta 
vino in kruh sveta in nadna-
ravna hrana. Kristus pri zad-
nji večerji daruje samega sebe 

in naroči svojim učencem, naj 
»delajo to« v njegov spomin, i® 
tako danes duhovnik pri maši, 
ko dvigne kelih z vinom, moli; 
»Hvaljen bodi Bog, Gospo<i 
vesolja. Po tvoji dobroti smo 
prejeli to vino, tebi ga prinaša, 
mo: sad trte in delo človeški! 
rok, naj nam postane duhovna 
pijača.« 

Pri mašnem obredu nared 
duhovnik brizganec, ko d{ 
v vino (Kristusova kri) mal( 
vode (vemo ljudstvo) in se vi-
no in voda srečata tudi v te 
obliki. Sicer pa sta vino in vo 
da povezana tesneje, kot si mi 
slimo, kajti vino vsebuje 8| 
odstotkov vode, oba uporab 
Ijamo v kuUnariki, v bogo 
služju.. . 

Že v judovski veliki noči j 
imelo vino pomembno vlog 
ob simbolni vrednosti žrtvene 
ga jagnjeta in opreskov (kruh 
iz nekvašenega testa). Obed s 
je začel z blagoslovom čaše vi 
na in dobil jo je tisti, ki je vodi 
slovesnost. Med jedjo je kroži 
la druga čaša vina, zahvali 
blagoslov je spremljal tretj 
čašo, obed pa so končali z bla 
goslovom in s četrto čašo vinj 

Tudi danes ponekod veljj 
sicer pa to veleva tudi zmei 
nost, naj ne bi pri nedeljskei 
ali prazničnem kosilu vsak pc 
pil več kot štiri kozarce vins 
Na Slovenskem se je ohran 
tudi star običaj, da za velik 
noč na nedeljo, ko je na mi; 
blagoslbvljeni zajtrk, popij{ 
mo koj^arec vina, v katerem j 
namočen pelin, ker njegov 
grenkoba simbolizira grenke 
bo žolča, ki ga je moral pi 
Kristus na svoji kalvariji. 

Vino in religija pa se sreči 
jeta tudi na drugih ravnel 
Znano je, da imata vino in vir 
ska trta mnogo zaščitnikom 

Nadaljevanje prihodnji 
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Ta rubrika je namenjena tiste-
mu, čemur se v šoli smejete. 
Ampak, ne hahljate: zares 
smejete! Trače, za katere bi 
bilo fino, da bi bili izvirni, lah-
ko celo naslednje leto pošiljate 
na naš naslov. Najboljši bodo, 
seveda, nagrajeni! Zato se je 
vredno potruditi. Tokrat pa 
eden, ki se je zgodil pred mese-
cem dni na . . . ne smem pove-
dati kateri, celjski osnovni 
šoli. 

Razlika 
Vprašanje pri testu iz kemi-

je: Kakšna je razlika med sti-
roporom in sladkorjem? 

Odgovor: »Stiropora ne mo-
reš jesti, sladkor pa lahko.« 

Tale kotiček je namenjen va-
šim težavam v ljubezni, v šoli, 
s starši . . . Vsem tistim tego-
bam vaše duše, ki jih skrivate 
v sebi, ki bi jih radi rešili, pa 
ne veste, kako. . . 

Poizkusili vam bomo poma-
gati. Na vaša pisma (pod kate-
ra se lahko podpisujete s psev-
donimom) bodo odgovarjali 
psihologi, seksologi, šoLski 
svetovalni delavci... 

Skratka, dobili ste novega 
prijatelja. Stvari, ki vas težijo, 
ni treba več zadrževati v sebi. 
Če jih hočete (vsaj poskusiti) 
rešiti, nam pišite! 

Nič dni potem 
Eno leto bomo starejši. V šo-

li nič pretresljivega, počitnice 
prekratke, učitelji do fulla za-
teženi... 

Kaj nam, dragi moj teena-
gerji, sploh še preostane? Ho-
diti v šolo, poslušat teženje na 
tej in oni strani, si vsake tolk 
časa izborit večjo žepnino, ob 
petkih žurirat v Casablanci... 

Če nismo mi en ubog folk! 
Ampak, tako čmo pa vse 

skupaj le še ni. Zato smo tukaj 
tudi mi! Kot sem vam na tej 
strani že tri številke nazaj po-

drobno napisala in opisala, 
sem od danes urednica tele 
strani. Če vas zanima, kaj vse 
boste lahko v Vrtiljaku na-
slednje leto brali, komu je 
stran namenjena in o čem mi 
boste lahko pisali, kar poglejte 
v tisto številko NT. Ne mislim 
se namreč ponavljati. 

In tokrat? Takole nekako, 
kot izgleda ta, naj bi izgledale 
tudi naslednje strani Vrtilja-
ka. Z vašo pomočjo, seveda! 
Zato nam Dišite, sodelujte, po-
šiljajte ideje, prijavite se za 

Vaš Vrtiljak! In še enkrat pro-
sim: ne pošiljajte spisov, napi-
sanih po naročilu učiteljev! Vi 
ste vi in ne zrcala vaših staršev 
ali lutke učiteljev! 

S tem ne mislim, da jih ne 
šmirglajte, da ne hodite v šo-
lo... Hočem vam povedati le, 
da je tale stran enkratna pri-
ložnost, da skupaj dokažemo, 
da imamo tudi mi svoje ideje 
in da nismo tako »izgubljena 
in brezupna« generacija, za 
kakršno nas imajo. 

Bi poizkusili? 
NINAM. 

Teen-val, oddajo na Radiu Ce-
lje, namenjeno teenagerjem, 
poznate. 

Teen-press bo namenjen tej 
oddaji. V oddajah Teen vala pa 
lahko od novega leta dalje vsa-
kič prisluhnete »Vrtiljakovi 
minuti«, v kateri boste lahko 
slišali, kaj vse boste prihodnji 
četrtek lahko prebrali v Vrti-
ljaku. 

Prejšnji teden so Teen va-
lovci oddajo namenili ocvilim 
zelenim paradižnikom in zate-
ženim staršem njihovih poslu-
šalcev. Na to oddajo so — seve-
da - dobili tudi odmev. Pismo 
(risbe pa žal ne) objavljamo 
v celoti. 

Peace, pubertetnilcl! 
Yes! 
Tak se to dela. Dons ste bli 

pa res za fore! Ko bi bli vsak 
dan! Sam, če mi bote pa še-
stindvajsetega zatežil, vas pa 
v mikser vržem in dodam 
ocvrtim zelenim paradajzom. 
Bote že vidi! 

Rolite dobro musko (zakva 
nam je pa bog dau G'n'R?), pa 
kakiga odštekanega gosta po-
vabite! Ne, resno, vsej enkrat 
ne paz't na jezik (mislim slo-
venščino, drugač je pa tak vse-
en'), uporablite sleng, zarad 
mene lohk tud' kitajski! 

Če boste zabluzl, vas bom 
pa . . . 

LIDIJA IZ PETROVČ 

Teen val: 
Ne, Lidija, ne bomo zabluzi-

li. Kar poslušaj nas še naprej, 
ne bo ti žal! Kitajskega slenga 
ne bomo uporabiU; morda se 
boš čudila, ampak vendarle 
bolj obvladamo slovenskega. 
Pravopis pa, na srečo (kolikor 
toliko) tudi. 

Sicer pa, hvala ti za pismo, 
piši še kdaj! (To velja tudi za 
vse ostale!) 

Stripu 
Sam izraz strip je angleški. 

Ko so pred skoraj sto leti starši 
prvič slišali zanj, so se zgrozili. 
Pravzaprav to počenjajo še se-
daj. Mulci pa so že od samega 
začetka navdušeni. Uau, strip! 
Kako super. . . Pa kaj potem, 
če se v stripih vsi povprek ubi-
jajo, super je, ker lahko ne le 
bereš, ampak zgodbo tudi 
vidiš! 

Starši pa so drugačnega 
mnenja. Ze od nekdaj stripu 
očitajo, da »otrokom ne daje 
možnosti, da bi polno doživ-
IjaU svoje otroštvo«. Bučmani! 

Zgodovina stripa 
Najstarejši do danes znani 

strip so našli v neki podzemni 
jami pKJgorja Tassilh v Cen-
tralni Afriki. Neznani avtor je 
na steni prikazal zgodbo neke 
ljubezni. Ta strip je nastal 
v prazgodovini, pred deset ti-
soč leti! Mnogo stripov je bilo 
najdenih tudi na stenah staro-
egipčanskih domov, kasneje 
pa tudi v antični Grčiji: v času 
olimpijskih iger. Naslednje 
omembe vredno dejernje v zgo-
dovini stripa pa se je zgodilo 
leta 1824. Takrat je namreč 
neki Francoz začel risati »Sli-
kanice iz Epiralla«. 

Za razvoj stripa v Angliji je 
zelo pomemben časopis »Co-
mic Cats.« 

Zlata doba stripa pa je bilo 
obdobje od leta 1933 do 1937. 
V tem času so se pojavili naj-

večji junaki stripov, kot na 
primer Flash Gordon, Jungle 
Jim, Tajni agent X-9. . . Prvi 
pravi strip, ki ga je leta 1896 
narisal Richrad Felton Out-
colt, pa se je imenoval Rumeni 
otročaj. Od tod tudi izraz »ru-
meni tisk« za slab, plehek ča-
sopis. 

Značilnosti stripa 
strip sestavljajo trak, pjisi-

ca in črta. Osnovni element 
stripa je slika oziroma prizor. 
Običajno ima strip obliko pra-
vokotnika, včasih pa tudi kva-
drata ali kroga. Slika v stripu 
ponazarja tisto, kar v stavku 
beseda. Pomembni so pred-
vsem velikost in oblika črk, 
oblački in simboli. Poglavitna 
značilnost stripa je jedrnato 
izražanje misli. Stripe delimo 
na dve veliki skupini: reaU-
stično in karikaturistično. 

Strip danes 
v današnjih dneh so med 

mladimi povsod po svetu po-
pularni stripi z junaki Walta 
Disneya, ki so v stripe skočili 
s filmskih risank. V Sloveniji 
se precej bere Zvitorepec, av-
torja Mikija Mustra, ki izhaja 
kar v knjigah (po več zgodb 
skupaj). Starši se ob mlade, ki 
raje berejo stripe kot matema-
tične učbenike, ne spotikajo 
več toliko kot včasih, kljub te-
mu pa se s to razvado še vedno 
niso popolnoma sprijaznili. 

Leta 1950 se je v Ameriki 
začela velika gonja proti stri-
pu. Dosti ljudi je javno zažiga-
lo knjižice s stripi. Ta gonja pa 
je neizbežni razvoj tako ime-
novane devete umetnosti le še 
pospešila: nastali so novi stri-
pi z novimi junaki. 

Striporisci, berite! 
če tudi rišete stripe, nam jih 

pošljite! Objavili jih bomo in 
najboljšega tudi nagradili. To-
krat objavljamo kratek strip 
Vesne Tacer, dijakinje Gimna-
zij e-Cen ter. 

Društvo novinarjev Slovenije 

želi vsem svojim članicam in članom, bralkam in 
bralcem slovenskih časnikov in časopisov, poslušal-
kam in poslušalcem radija ter gledalkam in gledal-
cem televizije 

prijetne božične praznike in srečno, 
uspešno novo leto 1993. 

Namesto osebnih voščilnic bo DNS sredstva name-
nilo za pomoč žrtvam vojne v BiH. 

Izvršilni odbor DNS 

REPUBLIKA SLOVENIJA 
OBČINA MOZIRJE 
Sekretariat za občo upravo 
in družbene dejavnosti 

razpisuje 
prosto delovno mesto s posebnimi pooblastili: 

urbanistični in gradbeni inšpektor 

Zahtevani pogoji: 
- visokošolska izobrazba gradbene ali arhitektonske 

smeri, 
- 5 let delovnih izkušenj, 
- strokovni izpit, 
- vozniški izpit B kategorije, 
- ostali pogoji iz 4. člena Zakona o delavcih v državnih 

organih. 

Delovno razmerje se sklene za nedoločen čas, s polnim 
delovnim časom. 
Prijave z dokazili pošljete na naslov: OBČINA MOZIR-
JE, Sekretariat za občo upravo in družbene dejavnosti, 
63330 Mozirje, Savinjska cesta 7, s pripisom »za 
razpis.« 
Rok za prijavo je 15 dni od objave razpisa. O izbiri bomo 
kandidate obvestili do 31. 1. 1993. 

Svet Srednje ekonomske šole 
Celje 
razpisuje delovno mesto 

pomočnika ravnatelja z delno učno 
obveznostjo 

(reelekcija - 4 letni mandat) 
Pogoji za zasedbo: 
- visokošolska izobrazba s pedagoško-andragoško izo-
brazbo 
- opravljen strokovni izpit na področju vzgoje in izobra-
ževanja 
- najmanj 5 let delovnih izkušenj na področju vzgoje in 
izobraževanja 
- dokazane organizacijske sposobnosti 
Pri izbiri bodo imeli prednost kandidati, ki lahko opravlja-
jo neposredno vzgojno-izobraževalno delo v VIP eko-
nomsko-komercialni tehnik oz. trgovska akademija 
v skladu z zahtevami učnih načrtov in sistemizacijo 
delovnih mest. 
Prijave z dokazili naj kandidati pošljejo na naslov Sred-
nja ekonomska šola Celje, Vodnikova 10, v 8. dneh po 
razpisu. 
O izidu razpisa bodo kandidati obveščeni v 15. dneh po 
preteku razpisa. 

PRIJAVNICA ZA VAŠ VRTiUAK 

Sda: 

Razred ali krožek: 

Nastov: 

Telefonska številka: 

S svojim neizmemim trudom, zagnanostjo in željo po delu (in slavi), se prijavljamo za 
stvaritev strani v Novem tedniku, Vaš vrtiljak imenovane. 

Našega zastopnika: 

lahko pokličete (datum in ura): 

da se dogovorita o podrobnostih. na tel 
Pri polni zavesti izjavljamo, da imamo ful dobre in odštekane kleje (vsaj mislimo tako) in 
da se bralci ne bodo kesali, če »Vaš vrtiljak« enkrat naredimo tudi mi. 

Podpis mentorja 
(ali kogarkoli že) in žig šole 



3 4 

Novoletna nagradna križanka 
Ko boste rešili križanko, prenesite črke iz 1. nagrada 8.000 tolarjev 
oštevilčenih polj v kvadratke v kuponu. 2. nagrada 4.000 tolarjev 
Dobili boste nagradno geslo. 3. tri nagrade po 2.000 tolarjev 

Med reševalce, ki bodo v naše uredništvo „„ 
do5 ianuarla 1993 Doslali nravilno reŠPn kupone posljite na naslov 00 5. januarja iyyd posiaii pravimo resen nt&RC, Trg V. kongresa 3a, 63000 Celje, nagradni kupon, bo zreb razdelil naslednje 3 p ^ J 

NAGRADNI KUPON 
Priimek in ime 
Naslov 
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Novoletna nagradna križanka 
Ko boste rešili križanko, prenesite gesli, ki 
gredo iz slik v nagradni kupon. 
Med reševalce, ki bodo v naše uredništvo do 5. 
januarja 1993 poslali pravilno rešen navadni 
kupon, bo žreb razdelil naslednje nagrade: 
1. nagrada 8.000 tolarjev 
2. nagrada 4.000 tolarjev 
3. tri nagrade po 2.000 tolarjev 

Izpolnjene kupone pošljite na naslov NT&RC, 
Trg V. kongresa 3a, 63000 Celje, s pripisom 
novoletna nagradna križanka. 

NAGRADNI KUPON 
Gesli 

Priimek in ime 
Naslov 
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Silvestrsko pričakovanje 
Silvestrovo se nam približuje z vso na-

glico, zato bi se spodobilo, da se nekoliko 
zamislimo nad tem, kako ga bomo preži-
veli. Najlepše je v družbi domačih in 
prijateljev, pa tudi na sosede, ki so že 
stari in onemogli, ne smemo pozabiti. 
Ker živimo v resnih časih ni dobro, da bi 
novo leto pričakali bučno, razgrajaško, 
s pokanjem petard in raket. Zamisliti se 
moramo nad našimi sosedi, ki nimajo 
strehe nad glavo, toplega doma in jih 
spremlja jok in stok ter škripanje z zob-
mi. Čudno se poslavlja staro leto, saj je 
prineslo toliko sprememb, tregedij in 
trpljenja. Zato naj bo tudi letošnja silve-
strska večerja temu primerna. 

Ker za praznike vsi radi počivamo in 
se veselimo, moramo razbremeniti tudi 
gospodinjo, ki gara čez celo leto. Zato je 
primemo, da vsi povabljeni sodelujejo in 
si razdelijo delo. 

Prostor, kjer se bo zbrala vesela druž-
ba naj bo primemo okrašen, poleg mize, 
za katero bodo sedeli gosti in gostitelji, 
pripravimo tudi mizo za bife. Če je velika 
miza pogrnjena z belim prtom, naj bo 
miza za bife s pisanim. Na njem pripra-

vimo krožnike in jedilni pribor, ter jeda-
čo in pijačo, ki jih bo gost jemal sam, 
kadar bo lačen in žejen. 

Za okras bifeja potrebujemo eno veli-
ko zeljno glavo, ki jo položimo na prime-
ren krožnik. Da pa bo ta zeljna glava 
zanimiva, jo okrasimo s številnimi zobo-
trebci, na katere napiknemo grižljajčke, 
sestavljene iz koščka francoskega kruha 
in različnih sestavin. Za to potrebujemo 
različne klobase, sir, sadje, orehe, lešni-
ke, kisle kumarice, papriko, črne in zele-
ne olive. 

Sendviče lahko narežemo na kvadrate, 
trikotnike ali pravokotnike. Na zobotre-
bec napiknemo najprej košček sira, malo 
šunke in olivo ter vse skupaj skozi koš-
ček kruha napiknemo v zeljno glavo. Ali 
pa narežemo sir ementaler na l^adratke 
ki jih prebodemo z zobotrebcem, okrasi-
mo z polovičnim orehovim jedrcem in 
zapiknemo v zeljnato glavo. Ali pa dobi-
mo drobne, za grižljaj velike hrenovke, 
ki jih prav tako nabodemo v zeljno glavo. 
Ta se končno spremeni v pravi pisani 
šopek okusnih grižljajčkov. Kako bo vse 
skupaj izgledalo, je odvisno od naše 

spretnosti in domišljije. S tem šopkom 
tudi pričakamo svoje goste, zraven pa 
ponudimo sekt. 

Ko se družba dovolj razživi, ponudimo 
silvestrsko večerjo. Vsakemu gostu damo 
jedilnik, na katerem lepo napišemo kaj 
bodo jedli in kaj pili. 

Letošnja silvestrska večerja naj izgle-
da tako: 

Puranova juha z domačimi rezanci 
Svinjska ribica v testu 
krompirjev venec 
solatni bife 
vino Zeleni silvanec letnik 1990 
Plošča z mešanim mesom 
priloga iz korenja, 
graha, cvetače 
ocvrtld iz kuhanega testa 
Kraški teran letnik 1990 Vigorex 
silvestrska šarlota 
šampanjec za zdravico 
Medenjaki, piškoti, črna kava s karda-
monom 
ter za konec požirek konjaka. 

Puranova Juha 
Potrebujemo: 800 g purano-

vega mesa s kostmi, 300 g ko-
renja, peteršiljevo korenino, 
eno čebulo, strok česna, poper, 
klinčka, sol, malo muškatnega 
oreščka. 

I\u-anovo meso s kostmi, 
očiščeno zelenjavo, česen, če-
bulo, v katero zataknemo 
klinčka, damo v tri litre mrzle 
vode. Posolimo in dodamo za-
čimbe. Počasi kuhamo 2 uri na 
zmemi vročini. 

Vmes pripravimo jajčni sir: 
del in pol mleka, 4 rumenjake, 
1 jajce, sol, zelen peteršilj ste-
pemo in vlijemo v namazan in 
z moko potresen model za pu-
dinge. Kuhamo v sopari, da 

jajca zakrknejo. Kuhan sir 
zvrnemo, zrežemo na listke ali 
kocke in damo v juho, ki se je 
med tem časom že skuhala. 

Svinjska ribica 
v testu 

Za testo potrebujemo: 300 
g moke, 150 g margarine, sol in 
malo vode. Za nadev pa svinj-
sko ribico, sol, poper, 1 jajce, 
10 g olja. 

Moko presejemo v skledo in 
jo zmešamo z maščobo in soljo 
ter z vodo zamesimo gladko 
testo. Razvaljamo ga v pravo-
kotnik, ki naj bo dolg kot je 
dolga ribica. V sredino položi-
mo posoljeno in popoprano ri-
bico, jo zagrnemo s testom, po-

mazemo z jajcem in spečemo. 
Da se sok ne izceja, moramo 
dobro zadelati testo na obeh 
koncih. Pečemo približno eno 
uro. Pečenko vročo razrežemo, 
zložimo na krožnik in servi-
ramo. 

Krompirjev venec 
Potrebujemo: 750 g krom-

pirja, 60 g masla, 3 rumenjake, 
100 g nastrganega trdega sira, 
2 žlici sesekljanega peteršilja, 
sol in poper, 3 beljake, drob-
tine. 

Krompir olupimo, operemo 
in skuhamo do mehkega in ga 
pretlačimo in ohladimo. Siiro-
vo maslo penasto umešamo in 
ga postopoma primešamo 

h krompirju, za njim pa še ru-
menjake, nastrgan sir, sesek-
ljan peteršilj. Začinimo s soljo 
in poprom. Beljake stepemo 
v trd sneg in ga previdno vme-
šamo v krompir. Model nama-
stimo in potresemo z drobtina-
mi in ga napolnimo s krompir-
jevo maso. Testo zgladimo in 
pečemo v vroči pečici 55 mi-
nut. Pečen prstan pustimo sta-
ti nekaj časa v modelu, da se 
nekoliko ohladi, nakar ga zvr-
nemo na pladenj in postre-
žemo. 

Za solatni bife pripravimo 
najrazličnejše solate in vsako 
posebej serviramo v posebni 
skledi. 

Za mešano meseno ploščo' 
spečemo na žaru ali v pečici 
različne kose mesa, slanine in 
hrenovke ter pečenice, piščan-
čeve perutničke itd. pečeno 
zložimo na ogret pladenj. 

Ocvrtki iz kutianega 
testa 

Potrebujemo: 1,5 del vode, 
30 g masla, sol, 100 g moke, 
2 jajci, četrt litra vina in olje 
za cvrenje. 

Vodo zavremo z maslom in 
soljo in ji hitro dodamo vso 
moko in vse skupaj mešamo, 
da dobimo gosto testo, ki se 
loči od posode in kiihalnice. Še 
vroče stresemo v skledo, mu 
primešamo jajci drugega za 
drugim, nato še vino in posta-
vimo na hladno, da počiva vsaj 
pol ure. Segrejemo olje in ko je 
vroče, z žličko zajamemo testo 
in ga spuščamo v olje. Lepo 
zarumenele krapke poberemo 
na cedilo in jih serviramo 
k jedi. 

Silvestrska šarlota 
Potrebujemo: pol litra mle-

ka, 150 g sladkorja, 1,5 zavitka 
pudinga, 2 jajci, 2 beljaka, če-
trt litra sladke smetane in 10 
g želatine v prahu. 

Rumenjaka in polovico 
sladkorja dobro umešamo, da 
postcme penasto. Dodamo pu-
ding in toliko mrzlega mleka, 
da maso lahko gladko razme-
šamo. Prilijemo ostalo vrelo 
mleko in kremo na ognju me-
šamo, da zavre in se zgosti. 
Odstavimo in dodamo želati-
no, ki smo jo prej v mrzli vodi 
namačili, da je nabreknila. 
V vroči kremi se želatina raz-
pusti. V kremo vmešamo še trd 
sneg iz beljakov, v katerega 
smo vtepU ostanek sladkorja. 
Postavimo na hladno in že 
v precej ohlajeno kremo rahlo 
vmešamo stepeno smetano. 
Šarloto zdevamo v namaščen 
model in postavimo v hladil-
nik, da se popolnoma ohladi, 
nato jo zvrnemo na krožnik in 
okrasimo s stepeno smetano in 
kandiranim sadjem. 

BORIS JAGODIČ 

MODNI KLEPET 
Pripravlja 

VLASTA CAH-ŽEROVNIK 

še malo, pa bomo na prste 
ene roke lahko prešteli dneve, 
ki nas še lo^jo do konca leta. 
A praznično vzdušje konec de-
cembra je že krepko prevzelo 
prav vse. Otrokom se danes 
začenjajo božično-novoletne 
počitnice, prav tako pa bodo 
tudi v marsikaterem kolektivu 
za nekaj dni ob koncu leta za-
prli vrata. 

Časa, da doma pripravimo 
vse potrebno za praznovanje 
najdaljše noči v letu, bo za ne-
katere tako nekoliko več. Mor-
da si ga boste nekaj minut vze-
le tudi za to, da polepšate še 
obleko, v kateri boste pričaka-
le prvi dan prihodnjega leta. 
Naša modna svetovalka Vlasta 
Cah-Žerovnik vam svetuje 
najhitrejšo, najlažjo, a hkrati 
tudi močno aktualno možnost. 
Bleščice, posute po oblačilu 
- pa naj bo to pleten pulover ali 
razkošna baročna toaleta - so 

letos začimba vseh modnih je-
di. Pri delu pa potrebujete le 
nit, šivanko in za prgišče 
bleščic... 

O zadnjih pripravah na Sil-
vestrovo, drobnih modnih do-
datkih in zvijačah, ki na hitri-
co pričarajo dodatni modni vi-
dez pa bomo nekaj več sprego-
vorili tudi v zadnjem letoš-
njem Modnem klepetu na Ra-
diu Celje. Vlasta Cah-Žerov-
nik v soboto po 11. uri priča-
kuje tudi vaša vprašanja, iz 
škatle s pravilnimi odgovori 
pa bo izžrebala letošnjega 
zadnjega nagrajenca oziroma 
nagrajenko. Novembrski na-
grajenki, Mojco Poličnik, 
Kompole 116 iz Štor in Kseni-
jo Koštomaj, Ulica Frankolov-
skih žrtev 15 iz Celja pa vabi-
mo, da se čim prej oglasita 
v tajništvo našega vu-edništva, 
saj ju nagradi že čakata. Pa lep 
pozdrav in srečno! Uredništvo 

Za pravljično noč 
1001 bleščica 

Skoraj že lahko odštevamo 
ure, ki nas ločijo do novega, 
v marsičem prelomnega leta 
1993! Modni šivankarji nam 
zagotavljajo, da se bo nekaj 
revolucionarnega zgodilo tudi 
na modnem področju - za le-
tošnje slavnostne noči pa so 
ostali kar pri starem, dobrem 
lesketanju. 

Tokrat je večemo lesketanje 
posuto po bogato nabranih 
krinolinah, nežnih longquet-
tah, romantično frfotajočih ali 
bogato izvezenih slavnostnih 
kreacijah, ki so v originalni iz-
vedbi seveda opremljene z dih 
ustavljaj očimi cenami. Tukaj 
pa se lahko znova domislimo 

privilegija, ki ga uživa žlahtna 
gospa Moda - da je slabši origi-
nal še vedno boljši od dobre 
kopije, je namreč samo njej 
uspelo prekucniti na glavo! 

Ce je visoka moda tudi vam 
izziv, jo torej kar veselo, po 
domače posnemajte! S šivan-
ko, sukancem in kupčkom 
bleščic, ki jih s pomočjo svoje 
ustvarjalne domišljije prišijete 
na novo ali staro oblačilo, lah-
ko pričarate kakšno prav iz-
vimo kreacijo. Kar verjemite, 
da vam lahko takšna posreče-
na domača umetni j a še kako 
polepša prihod novega leta. Pa 
SREČNO! 

VLASTA 

Nagradno vprašanje: 
NAŠTEJTE VSAJ TRI MATERIALE, KI SE UPORABLJAJO 
IZKLJUČNO ZA SLOVESNA OBLAČILA! 
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Hvundaiji za leto, ki je pred nami 
Pri Hyundaiju Auto Trade 

so pozabljeni časi, ko so na 
nekdanjem jugoslovanskem 
trgu prodali skoraj šest tisoč 
avtomobilov in bili s tolikšno 
prodajo pomembni tudi 
v evropskem merilu. Letos so 
namreč na slovenskem trgu za 
hyundaije našli nekaj več kot 
600 kupcev, poleg tega pa sku-
šajo ostati tudi na Hrvaškem, 
v Makedoniji, nekaj avtomobi-
lov pa so pred uvedbo sankcij 
OZN prodali tudi v Srbiji. 

Letos se jim bo posrečilo 
prodati nekaj manj kot 100 
hyimdaijev, medtem ko naj bi 
bila prihodnje leto številka še 
enkrat večja. V Sloveniji ima 
zastopnik s sedežem v Ljublja-
ni 22 servisov, ki naj bi sčaso-
ma postali nekaj več, kajti 
v prihodnje bo uspešnejši tisti, 
ki bo lahko ob novem vozilu 
ponudil tudi rezervne dele in 
zraven poskrbel še za redno 
servisiranje. Za slovenske ku-
pce je ob tem dovolj pomemb-
no tudi to, da Hytmdai Motor 
Company širi garancijsko do-

bo z enega na tri leta oziroma 
prevoženih 100 tisoč kilome-
trov. Po drugi strani že nekaj 
mesecev pri Hyundai Auto 
Trade ni mogoče kupiti avto-
mobila brez kazalizatorja, kar 
je odbrodošel prispevek k či-
stejšemu in bolj zdravemu 
okolju. Hyundaiji z letnico 93 

se ne bodo bistveno razlikovali 
od »starih« avtomobilov, če-
prav je res, da je predvsem pri 
scoupeju marsikaj novega. 
Predvsem so začeli v avtomo-
bil vgrajevati na novo razviti 
motor vrste alfa, tako da je po 
novem scoupe na voljo z dve-
ma motorjema (vedno 1,5 litra. 

pa enkrat 92 KM, drugič, ob 
pomoči turbinskega polnilni-
ka pa bolj zmogljivih 115 KM), 
drugačni so odbijači, spreme-
njene so luči ipd. Nekaj manj-
š i i karoserijskih sprememb je 
opaznih tudi na najmanjšem 
ponyju in največji sonati, 
medtem ko je pri srednjera-
zredni lantri na voljo ob dru-
gih tudi na novo razviti 1,8-
litrski štirivaljnik s 126 KM. 
Zapišimo še cene nekaterih 
hyimdaijev (v dolarjih): 

pony hatchback 1,5 LSi 
7.818 dolarjev in 43 odstotkov 
dajatev, pony limuzina 1,5 LSi 
8.360 dolarjev in 43 odstotkov 
dajatev, scoupe 1,5 LSi 12V 
11.121 dolarjev in 43 odstot-
kov dajatev, scoupe 1,5 GTi 
12V 11.739 dolarjev in 43 od-
stotkov dajatev, lantra 1,8 GTi 
12.150 dolarjev in 43 odstot-
kov dajatev, sonata 1,8 GLi 
10.902 dolarjev in 43 odstot-
kov dajatev. 

Na sliki: hyvmdai scoupe 
letnik 93 

Adria Auto in fiati 
Težko je reči, zakaj je itali-

janski Fiat potreboval toliko 
časa, da je z goriškim Adria 
Auto podpisal pogodbo o pro-
daji fiatov na slovenskem tigu. 
O tem se je precej govorilo na 
letošnjem ljubljanskem salonu 
avtomobilov, saj naj bi imelo 
goriško podjetje, ki je usta-
novljeno s tujim kapitalom, te-
daj zastopniško pogodbo že 
v rokah, pa je bilo treba ven-
darle čakati vse do decembra. 

Adria Auto naj bi po novem 
prodajala fiate, hkrati pa tudi 
lancie, vendar to ne bo zastop-
niška prodaja. Račimajo, da 
bodo v prihodnjem letu v Slo-
veniji prodali nekako 1300 fi-

atov in obdržali letošnji štiri-
odstotni tržni delež. Ob pomo-
či ljubljanskega predstavni-
štva Fiat Auto naj bi počasi 
razvili popolno tržno mrežo, 
kar naj bi pomenilo, da bo si-
stem organiziran po zahodno-
evropskem vzorcu (skupaj 
prodaja vozil, servis in tudi tr-
govina z rezervnimi deli). 

Precej nejasen pa je ob tem 
odnos do ljubljanske Avto-
montaže Cosmos, ki prodaja 
avtomobile milanske tovarne 
Alfa Romeo, ta je pa - kot je 
bolj ali manj znano - sestavni 
del grupacije Fiat. Pri Fiat 
Auto namreč menijo, da bo za 
tri znamke avtomobilov, ki jih 

izdelujejo znotraj Fiata (fiat, 
lancia in alfa Romeo), ne bi 
kazalo imeti treh različnih 
prodajalcev. Sicer pa Adria 
Auto obljublja prodajo fiatov 
tudi na posojilo, uvedli pa naj 
bi Uzinški zakup, medtem ko 
naj bi bil fiat cinquecento, go-
tovo zelo primeren avtomobil 
za naš trg, pri nas na voljo šele 
junija prihodnje leto. Sicer pa 
so fiati pri Adiii Auto napro-
daj za naslednji denar: uno 45 

S s tremi vrati 9.405.000 lir in 
43 odstotkov dajatev, uno 60 
S s petimi vrati 10.435.000 lir 
in 43 odstotkov dajatev, tipo 
S 1,4 12.380.000 lir in 43 od-
stotkov dajatev, tipo 1,7 DS 
12.120.000 lir in 47 odstotkov 
dajatev, tempra SX 1,6 (na sli-
ki) 15.415.000 lir in 43 odstot-
kov dajatev, croma 2,0 S i.e. 
19.700.000 lir in 53 odstotkov 
dajatev. 

Brez čakanja na honde 
Ker je slovenski avtomobil-

ski trg zelo nepredvidljiv, se je 
lahko zgodilo tudi to, da Auto-
commerce Mobil, zastopnik 
tovarne Honda za Slovenijo, 
nekaj časa ni imel avtomo-
bilov. 

Sedaj naj bi bilo vse ureje-
no, kajti ponujajo nekaj izve-
denk honde civic, pa športni 
CRX ter dve različici limuzine 
srednjega razreda accord. Ča-
kanja na avtomobile ni, na vo-
ljo pa so le za devize. 

Znani so tudi načrti za pri-

hodnje leto, ko naj bi ustano-
vili družbo Honda Slovenija, 
v njej naj bi imeli večinski (51 
odstotkov) delež tuji partnerji. 
Cene honde pa so naslednje: 
civic hatchback 1,6 ESi 20.835 
mark in 658.817 tolarjev, civic 
hatchback 1,6 VTi 25.187 
mark in 765.773 tolarjev, civic 
limuzina 1,6 ESi 21.838 mark 
in 678.455 tolarjev, CRX 1,6 
VTi 25.970 mark in 786.439 to-
larjev. 

Na sliki: honda civic limu-
zina. 

BORZA CEN 
RABLJENIH AVTOMOBILOV 

Na sobotnem sejmu rabljenih avtomobilov pred dvorano Golovec 
v Celju je bilo na prodaj 550 vozil. Po uradnih podatkih se jih je 
prodalo 10, organizatorji pa so izdali še 120 kompletov kupoprodaj-
nih pogodb, število obiskovalcev je bilo tokrat glede na ostale sobote 
nekoliko manj, torej se predpraznično vzdušje kot kaže pozna tudi na 
področju avtomobilizma. 

Cene vozil so v nemških markah in so le okvirne. Ne odražajo 
namreč razlik v kvaliteti istovrstnih modelov istega letnika. 

GOZDNO GOSPODARSTVO 
CELJE 
DELOVNA SKUPNOST SKUPNIH SLUŽB 
Ljubljanska c. 13, 63000 CELJE 

objavlja javno prodajo 
stanovanja v stanovanjskem bloku MIKLOŠIČEVA 1, VI. nad-
stropje, Celje. Stanovanje obsega skupaj 71.33m^ površine. 
IZKUCNA CENA JE 4,270.000,00 SIT. 
Licitacija bo v TOREK 12. januarja 1993. Pisne ponudbe naslovite 
z oznako »NAKUP STANOVANJA« na gornji naslov dolO. 01.1993. 

Ostale infomnacije dobite pri naslovu osebno 
ali po telefonu 063 29-100, 29-131. 

VELIKA AKCIJSKA PRODAJA POHIŠJVA 
POPUSTI ZA EOTOmO DO m 

- zakonska spalnica »TATJANA« izvozna kakovost 74.900 SIT 

- zakonska francoska postelja 37.900 SIT 

- sedežna kotna garnitura s francoskim ležiščem 64.900 SIT 

- usnjena sedežna grt. (trosed, dvosed, fotelj) 128.900 SIT 

- velika izbira kuhinj SVEA, MARLES... 

do 38% gotovinski popust. 

Možnost obročnega odplačevanja 1 + 3, BREZ OBRESTI 

Plačilo s kreditom - minimalne obresti. 

MATJAŽ MARKETING 
POLZELA, tel.: 721-052 

ZASTOPSTVO ZA FORD, 
SUBARU IN DAIHATSU 
Nekaj cen vozil SUBARU: 
JUSn'102WD 11.600DEM 
LEGACYSEDAN2WD1,8 19.800 DEM 
LEGACYRANGER4WD2,8 28.100 DEM 
Prvih 20 kupcev atraktivnega 
modela Subaru VlVlO ima 
600 DEM popusta. 
RABLJENI AVTOMOBILI: 
JUGO 55 1.84 2.400 DEM 

126 P 1.86 1.700 DEM 
ZASTAVA 128 1.87 3.700 DEM 
JUGO 45 KORAL 1.89 4.600 DEM 
R 4 G T L I . 8 9 5.900 DEM 
GOLF DIESEL 1.89 14.200 DEM 

GOSTILNA MATJAŽ IN 
AVTOCENTER OLDY 
VAM VOŠČITA VESELE 
PRAZNIKE IN SREČNO 1993 

VESELE BOŽIČNE PRAZNIKE IN 
SREČNO NOVO LETO 1993 
TER SREČNO VOŽNJO VAM 
ŽELI 

HVALA ZA ZAUPANJE IN OSTANITE 
Z NAMI TUDI V NOVEM LETU 

RAČUNALNIŠKI INŽENIRING'BIRO OPREMA^PRODAJA OSEBNIH VOZIL 
KIDRIČEVA 36 ^ 

%Tov%'^fA SREČNO 
TeL 063/411-336 m C k l 

411-298 / 
fax: 063/37-845' 

OPEL, FORD, MAZDA, HONDA, MITSUBISHI, FIAT 
NAJUGODNEJŠE CENE OPLOVIH VOZIL 

OPEL CORSA 93 OD 18.551 DEM 
OPEL ASTRA 93 OD 25.093 DEM 
OPEL VECTRA 93 OD 31.769 DEM 

LEASING - LEASING - LEASING - LEASING 
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ANNO DOMINI 92 
Pa smo ga preživeli, leto prvo povojno — 
prestopno in volilno, evropsko, samostojno... 
Nek'teri so ga z muko in trudom prebrodili, 
drugi pa, ki to znajo, udobno prevedrili. 
Je enemu prineslo slavo, oblast, cekine, 
spet drugemu odneslo v smetnjake zgodovine. 
Podjetniki, trgovci, statistiki, finance, 
politiki, ministri - vsi delajo bilance. 
Tud' vašega kronista bilanc je čar omrežil — 
spomin je ven potegnil, takole zabeležil: 

Prosinec 
Začetek že obeta špetir okoV lastnine: 
direktorjem in strankam, vsem se cedijo sline! 
NT&RC skomina celjske demokristjane, 
novinarjem bi radi dresirali možgane. 
Zeleni Jožef s stranko podjetne plane kuje. 
Čigava rit bo grela županski tron v Šmarju? 
Naskok se ni posrečil rdečemu Zidarju! 

Svečan 
Komedije v teatru, banane v parlamentu, 
burkači in poslanci — vsi v istem elementu! 
Redukcije v Krškem v mraku nas pustijo: 
je kriva res okvara, al' gre za lumparijo? 
Imena trgov, ulic, so v Celju na rešetu -
se Stane bo umaknil na tablah Peterletu? 
Ministru Maksu Bastlu ideja v glavo šine: 
ko ga Slovin spodnese, izvažal bi'starine... 

Sušeč 
Šmarje dobi župana - to zdaj je Čakšov Joža 
se dolgo bo obdržal? Mu dost' je trda koža? 
Mozirski kancler Božič se v parlamentu cmari, 
ker proračun preliva in po Elkroju šari. 
Poslanci v knežjem mestu vihtijo svoje sable, 
iz proračuna sprav'jo sumljive TV kable. 
Kovač šentjurski kuje z macolo po Grdini, 
ker v Štajersko so banko občinski šli cekini. 

Mali traven 
Pomlad razganja stranke, Kozjanci se režijo: 
šentjurski narodnjaki in kmetje skup' tiščijo. 
Sred' Celja našopiri se Vegas, črna gradnja -
občinarjev ne moti: ni prva in ne zadnja. 
Pravna država šepa, na resnem je izpitu, 
inšpektor nič ne more — lastnik je pri koritu. 
Rokometaši celjski državni so prvaki, 
a navijači likof slavijo kot divjaki! 

Veliki traven 
Ustav'li smo desnico, dobili novo vlado: 
Drnovšek s Peterletom je naredil rošado. 
Tud' celjsko mestno vlado vsak, kdor 'ma čas, sekira -
premieru Krajncu dost' je skupščinskega špetira. 
Užaljeno odstopi, poslance strašno gane: 

brez polovice šefov še skupščina ostane. 
Občina je brez glave, župan pa, glej ga, šmenta, 
še vedno ne priznava blokade parlamenta! 

Rožnik 
V Ingradu štrajk se kuha. Golob je na tapeti — 
mu delavci ne dajo na boljše odleteti. 
Direktorja pogrebcev privatna firma mika: 
z mrliči biznis delat — se to res njemu šika? 
Savinjski kmet se puntd, na cesti demonstrira: 
hoče denar za mleko — ne da se ž'vet od sira. 
Župan v konjiški fari premieru v hrbet skoči, 
ljudi prot' njemu šunta — pa sebe v drek namoči! 

Mali srpan 
Kaj kuha se v Gorenju? Mu bije zadnja ura, 
da kar čez noč odstopi vodilna garnitura? 
Zdaj Vitežnik prevzame krmilo kapitana, 
da mim' čeri popelje in reši velikana. 
Tud' v Celju nov direktor - o, EMO, Aleluja! 
Maks Bastl ti zdravilo za križe vse ponuja! 
Železnica spet štrajka, ministro'm trese hlače -
kraval se je obnesel: vlada da cvenk za plače. 

Veliki srpan 
Poslanci na dopustu hladijo si jezike, 
v senci privoščljivo prebirajo Premike. 
Suša pustoši polja, kmetu kroji usodo. 
Vitanjčan izsiljuje, da Celju vzel bo vodo. 
Savinja in jezera po gnojnici smrdijo: 
»Kopanje je nevarno«, nas dohtarji svarijo. 
Hrvaško morje kliče slovenske državljane: 
nas vabi kot gospode, gosti pa kot cigane... 

Kimavec 
Jesenski M OS tud' letos rekorde vse podira — 
a kaj, ko Mariborčan dobiček pokasira! 
Aero, Glin in Emo beže v državne roke -
mar Sklad jih res bo rešil crk'vanja na obroke? 
Rumeni CE izbira Celjanko najbolj zalo — 
lepše od žalske Urške se videti ni dalo! ' 
V celjskem žogobrc pogrom, letijo glave! 
»Dobrotnik« iz močvirja pokaže barve prave... 

Vinotok 
Drnovšek kupce išče za spufane fužine, 
ker se polit'ka vmeša, tujce veselje mine. 
Škandal na knežjem dvoru! Spet nič od mandatarja 
Podlesnik drugič pade v račune brez krčmarja! 
Drevenšek maV po svoje si glasovati drzne — 
da ga na križ ne dajo, se v stranki sam zamrzne. 
Župan Konjic Baraga s poslanci norce brije: 
ga hočejo odstavit, se za nesklepčnost skrije. 

Listopad 
S savinjsko hitro cesto mečkajo spet v Ljubljani -
izgovorov ne zmanjka - zdaj krivi so Rimljani! 
Braslovče se uprejo, ne marajo svinjaka, 
Lučane in Ljubence poplavi ploha vsaka. 
Inšpektorji letijo v celjske mesarije -
je v njih res kaj narobe, al' vmes je maV fovšije? 
Volitve so pred vrati - daj, Bog, čimprej Miklavže^ 
Umazana kampanja se že vsem skupaj gravža! 

Gruden 
Špicparkelj je odnesel najhrupnejše mogotce -
zdaj drugi nam za jajce prodajajo klopotce. 
Fabrike vrag pobira, delavci ven letijo, 
v Libeli hčere mater na čakanju pustijo. 
Tud' Ingrad se potaplja, delav'c brez plače hira, 
direktor pa vsak mesec štir' jurje mark kasira. 
Dolgo velenjska vlada si greh na greh nalaga, 
pokori se izmika — na koncu sama scaga. 
Tako kronist je videl odhajajoče leto. 
(naj mu, če kaj je spustil, ne bo za hudo vzeto!) 
Na duri trka novo - Saturnu bo podano: 
spet enim bo štrapacno, drugim mehko postlano. 
Mnoge, kijih še danes slavimo kot junake, 
bo jutri spremenilo v politične mrtvake... 
Daj, bog, da pamet sreča naše vrle izbrance. 
Da sprava, mir, blaginja ne bodo prazne flance! 
Savinjčanom vse dobro v letu, ki ven bode — 
spodnjim mal' manj fovšije, zgornjim bolj krotke vo 
Kozjancem polne kašče, Šalečanom več zraka, 
Konjičan naj ne vidi v Zrečanu bedaka. 
Celjanom manj špetirov, projektov na papirju, 
da slavno knežje mesto ne utone v močvirju. 
V troštu, da to niso neizpolnjive sanje. 
Želim vam, ki to piše, veselo praznovanje! 
In ko bo na Silvestra v novo leto skočil, 
si bo na vaše zdravje tud' enega natočil! 

Z NAJVEČJO 
POSLOVNO MREŽO 

V SLOVENIJI 


